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Femogtyvende kapitel 
v11. Og det skete efter Abrahams død, at Gud velsignede Isak, 

hans søn; og Isak boede ved den kilde, som kaldes den leven-

des, som ser mig. 

Moses fortæller kort om Isak, nemlig at Gud velsignede 

ham efter hans faders død; men han afbryder snart igen og 

fuldender i korthed, hvad der endnu er at sige om Ismael; 

men velsignelsen lader han bero til sit sted. For det varede 

dengang endnu tyve år, i hvilke Isak levede med sin hustru 

Rebekka uden børn, så han ikke kunne blive fader ved na-

turlig kraft, men med gråd og ydmyg bøn fik  børn og ar-

vinger af Gud. 

 Men det er en forunderlig ting, når du vil sammen-

holde det med, hvad der fortælles ovenfor i 24, 60. For 

Abrahams tjener bejlede med stor stads og herlighed til en 

pige for Isak, hvilken han kunne tage til hustru, og ved 

Guds forsyn blev også denne pige forenet med ham i æg-

teskab, med sådant stort håb og forventning, at hun blev 

betragtet som den, der skulle blive moder til utallige børn. 

For hvordan kunne vel Isak andet end håbe derpå, hvem jo 

hans hustru blev tilført ved Guds forsyn og ved en så from, 
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hellig fader, dertil også ved en såre tro tjener og endelig 

ved englens tjeneste?  

 Dog havde han alligevel i tyve år Rebekka uden børn. 

Men hans fader var endnu i live, og uden tvivl har de vel 

begge hjertelig ønsket barn, sukket derefter og bedt derom. 

Og måske dette har været årsagen til, at Abraham tog Ke-

tura til hustru, da han så, at det varede så længe, før Isak 

fik afkom. Men dette vil jeg ikke sige forvist. For disse 

hellige mænd, der blev øvede ved så mange slags anfæg-

telse, vænnede sig ved sådan lang øvelse til at vente på 

Herrens hånd, og Gud har fremstillet dem for os, som ek-

sempler på den rette, sande gudsdyrkelse, hvilken især og 

i sandhed ikke består i ydre ofre og gerninger, men i tro, 

håb og kærlighed til Gud. 

 Fornuften indbilder sig, at man må tjene Gud og for-

sone ham ved legemligt offer eller andre øvelser, som er 

optænkt af mennesker. Men fædrenes eksempler viser, at 

dette er den fornemste og højeste gudstjeneste, at man bier 

på Gud. Og det er også troens rette nytte og rette, egentlige 

øvelse. For troen henvender os først til det usynlige, når 

den tilholder os at antage de ting, som man ikke ser for 
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sine øjne; og det kan vi vistnok nogenlunde tåle; men hjer-

tet føres ikke alene hen til det usynlige, men opholdes 

også, og hjælpen udhales. Ligesom Abraham ovenfor ven-

tede 25 år, før en søn fødtes ham, og Isak må i 20 år være 

uden børn. Men det tredje og allertungeste er dette, når der 

efter opsættelsen og den lange ventetid endnu følger no-

get, som synes og lader til at være ganske imod al rimelig-

hed. Den, der da kan bie og vente, håbe på det, som forha-

les, og elske det, som er ganske imod al fornuft, han skal 

til  slut erfare, at Gud er sanddru og trolig holder sin for-

jættelse. 

 Men dette er ikke kødets gerninger, eller den menne-

skelige fornufts, eller munkenes og hyklernes, for hvem al 

forhaling er for lang og fortrædelig; for hvad de beder om, 

vil de have straks og forlader sig ikke på Gud uden alene i 

de ting, som er forhånden, men ikke i det, som endnu ude-

bliver. Men Gud vil have, at det, som han forjætter, skal 

være usynligt og urimeligt, så vi på denne måde skal prø-

ves og øves og lære, at dette er den rette, sande gudsdyr-

kelse og Gud allermest tækkelig, at man bier på ham. 

Deraf kommer det, at i Salmerne disse formaninger er så 

almindelige, som i Sl 27, 14: Bi på Herren, vær frimodig 
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osv. Og profeterne foreholder også bestandig det samme, 

som om de ville sige: Vent og tro dog. 

 Men denne lære bespottes af verdsligsindede menne-

sker, ligesom deres spottende ord gengives i Es 28, 13: bud 

efter andet, bud efter andet, linje efter linje, linje efter 

linje, lidt her, lidt der; for sådan foragtede de også den-

gang læren og trøsten om tro og tålmodighed som noget 

unyttigt og usikkert. Men nu er det dog vist, at det, hvorom 

man beder, eller som forjættes, allerede er i sandhed til 

stede, når vi begynder at bede og tro, som ordet lyder i Es 

65, 24: og det sker, før de råber, da vil jeg svare: når de 

endnu taler, da vil jeg høre. Det er sandelig vist og sandt. 

 Men når det menneskelige hjerte endnu er i anfægtelse 

og fare, kan det næppe nøjes med denne trøst; for sådan 

plejer det bestandig at ængste sig og klage: hvordan skal 

det gå? Når skal det ske? Når skal det ske? Derfor svarer 

jeg: Vent, vent. Men når det endnu forhales længere, og 

hjertet atter spørger: skal det dog ikke endelig engang ske? 

Da skal du sige: jeg véd ikke at give dig andet råd, end at 

du er tålmodig og bier endnu længere, et, to, tre år. Herren 

skal visselig komme med sin hjælp og ikke forhale den. 
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 For det er vist og sandt, og det er vor Herres måde, at 

han plejer at forhale hjælpen og trække den i langdrag, 

men dog sådan, at han i nøden kommer og kommer snart, 

som man kan se i Israels folks underfulde forløsning, da 

de blev førte ud af Egypten. Folket havde ventet i lang tid, 

belæsset med tung trældom, og Herren havde altid forhalet 

hjælpen; men da de var blevet ført til den yderste fare for 

legeme og liv og så døden for sine øjne på alle kanter, da 

siger Herren til Moses: Hvorfor råber du til mig? 2 Mos 

14, 15, og straks kommer frelsen, og Guds store gerninger 

åbenbares dem. Men når den højeste nød ikke kræver det, 

og besværet ikke er så stor, at vi ikke kan få råd derimod 

ved menneskeligt råd, da forhaler Gud sin gerning og sin 

hjælp. 

 Disse skønne herlige eksempler foreholdes os ved 

disse hellige mænd, så vi skal lære, at den fornemste og 

åndelige gudstjeneste ikke består deri, at man bygger kir-

ker og får i stand mange ceremonier, hvilket alt sammen 

er en børneleg, hvormed Gud lokker og drager os til sig, 

ligesom han øvede jøderne på mange sådanne ydre måder, 

som om han opdrog børn. Men fædrenes gudstjeneste er, 

at de biede på Gud, som Job siger: om han end ville dræbe 
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mig, vil jeg dog håbe på ham. Og da Jakob sidenhen i 1 

Mos 32, 24 kæmper med englen, holdt han sig med fast og 

standhaftigt hjerte til forjættelsen. Men denne forjættelse 

forhales længe, og hans tro anfægtes på mange slags vis; 

dog stod hans hjerte sådan: jeg tror, at forjættelsen er sand-

dru; opfyldes den nu end ikke straks, så håber jeg dog 

stedse på den; for kæmper han end med mig, vil jeg dog 

elske ham. Sådanne ofre giver den sødeste og kosteligste 

duft af sig for Gud og fryder til sidst menneskets hjerte 

med evig glæde og salighed. 

 De derimod, som i nøden forsager og falder fra Gud, 

berøver sig selv den evige salighed. Som Sirak siger i 2, 

14: Ve jer, som har mistet tålmodigheden! Men den der 

bliver standhaftig og beholder fortrøstningen og håbet, han 

sejrer til sidst og får overhånd, Sirak 16, 13. Sådan biede 

Noah hundrede og tyve år, og måtte imidlertid tåle spot og 

hån af de ugudelige; men til slut druknede al verden ved 

Syndfloden, mens han med sit hus frelstes på underfuld vis 

og blev en retfærdighedens fader. 

 Derfor, siger jeg, skal man dyrke Gud med tro, håb og 

kærlighed. De ydre ceremonier er kun øvelser for de rå, 

enfoldige folk, hvorved de vænnes til gudfrygtighedens 
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gerninger, som er langt højere; ligesom de små umyndige 

børn først næres og underholdes med mælk og blød spise. 

Men vi, som er sat til at styre og lære andre, skal lære, at 

den rette, sande gudstjeneste ikke består i, at man ofrer 

ufornuftige dyr, men at man holder fast ved Guds forjæt-

telse og tror, at den er sand og ikke kan fejle. På sådan tro 

og tillid følger da håbet, som påminder mig om, at jeg skal 

vente, og at jeg har en nådig Gud. Men er jeg sådan stand-

haftig i nøden, da drukner Farao med al sin hær i havets 

dyb, og den, som bliver fast i troen og er forblevet stand-

haftig, får en sådan udgang, som han håbede. 

 Sådan afbryder nu Moses den fortælling, som han på-

begyndte om Isaks velsignelse. For når han siger, at Gud 

velsignede Isak, skal man forstå det om troen og håbet, al 

den stund der endnu kun viste sig det modsatte, og Isak i 

hele tyve år ventede på børn, skønt der ikke var nogen 

mangel hos ham i henseende til alder og naturlige kræfter. 

Desuden var også Rebekka selv ung, skøn og i henseende 

til sin alder duelig til at føde børn; dog forhaledes denne 

forjættelse og forblev usynlig, indtil de næsten havde nået 

tres års alderen, så faren for ufrugtbarhed nu lå nær for-

hånden. Da har vel Isak uden tvivl i sit hjerte betænkt og 
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erindret, hvad hans forældre havde for bekymring i lig-

nende fare for ufrugtbarhed, og har vel tænkt sådan: Se, 

just den samme anfægtelse har nu truffet mig og min Re-

bekka, som forhen også plagede mine forældre, Abraham 

og Sara, fordi alt synes at være mod al rimelighed og lige 

imod forjættelsen; og dog besluttede han sig til at holde 

fast ved den, efter sin faders eksempel. 

 Men dette sker, for at Gud skal kalde de ting, der ikke 

er, som om de var. Rom. 4, 17. Sådan larmer og raser nu 

til dags muslimerne og paven mod os med umenneskeligt 

had og grusomhed; men indre fristes vor samvittighed på 

mange slags vis og kæmper med frygt, vantro og skræk for 

synden. Og vistnok har vi stærk trøst mod alt dette, nemlig 

forjættelsen i ordet, den hellige dåb, Herrens nadver, 

hvilke man skal gribe med fast tro og holde sig til. Men 

jeg ser ikke syndernes forladelse, jeg ser ikke den evige 

salighed, jeg ser ikke livet, men tror det kun og holder mig 

sådan stedse oppe med håbet.  

 Og når troen anfægtes og bliver svag, det være nu ved 

anfægtelse eller ved fald i synder og menneskelig skrøbe-

lighed, så har jeg dog alligevel nøglerne (skriftemålet med 
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absolutionen) at holde mig til. Jeg forbliver i den guddom-

melige forjættelse, om så end himlen skulle falde sammen 

derved. Det er at dyrke Gud og opfylde det første bud; for 

hvortil det tjener, ser man først i anfægtelsen, når man ikke 

længere kan se forjættelsen; sagen går i langdrag for mig 

og bliver til sidst ganske imod al rimelighed. 

 Men Djævelen handler og virker efter en anden og 

modsat regel; for han plejer straks at være hos sine præster 

og profeter, når de blot vil, og forhaler ikke det, som de 

beder om og begærer. Sådan opvækker troldmændene ofte 

pludseligt uvejr og torden. På den måde bedårer og fanger 

Djævelen folk, for at de skal tjene ham med lyst, fordi han 

straks hjælper og bønhører dem, og, hvad der er det vær-

ste, det ser ud, som om det skete ved Gud. Derfor skal man 

omhyggelig lægge mærke til denne ulighed i Guds og Sa-

tans virksomhed. Gud vil have, at vi skal bie, som Sl 130, 

5 siger: Min sjæl biede, og jeg håbede på hans ord. 

 Vil du dyrke Gud, så skal du tro, hvad der er usynligt. 

Du skal håbe på det, som forhales, og skal elske Gud, selv 

om han viser sig, som om han var din fjende og imod dig, 

og sådan skal du holde ud indtil enden. Det mener Moses, 

når han kalder det en velsignelse, nemlig at give Isak en 
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hustru, og dog ikke lade ham få børn. Isak bad om en hu-

stru for at udbrede og formere slægten, og fik det også. 

Men han biede i tyve år uden børn, ligesom hans fader 

Abraham også biede så mange år, før Ismael blev født, 

som dog ikke var den søn, der var ham forjættet af Gud; 

på Saras søn måtte han bie og vente endnu længere. 

 Om den levendes brønd, som ser mig, er der talt oven-

for. Da Hagar flygtede fra sin frue Sara, gik hun vild i ør-

kenen ved Beôersheba, henimod Egypten, og gav der brøn-

den navn, så Hagar for alle efterkommere skulle roses som 

en herlig kvinde, af hvem brønden havde fået sit navn. For 

hun siger: har jeg også hidindtil set efter den, som mig 

ser? 1 Mos 16, 13. Dette mente Isak også blev ham til hæ-

der, skønt Hagar kun var hans stedmor; derfor boede han 

ved den levendes brønd, som ser mig. ï men nu fuldfører 

Moses først Ismaels historie. 
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v12ï16. Dette er Abrahams søn Ismaels slægt. Det var ham, 

Saras trælkvinde, den egyptiske kvinde Hagar, havde født 

Abraham. Dette er navnene på Ismaels sønner, nævnt efter de-

res slægter: Nebajot, Ismaels førstefødte, Kedar, Adbe'el, Mib-

sam, Mishma, Duma, Massa, Hadad, Tema, Jetur, Nafish og 

Kedma. Det var Ismaels sønner, og det er deres navne efter 

deres bopladser og lejre, tolv høvdinge i deres stammer. 

Denne Ismael beskriver nu Moses på en anden måde, end 

han beskrev Isak, om hvem han sagde, at Gud velsignede 

ham, men dog ikke fortalte velsignelsen. Men ovenfor 

hørte vi en såre sørgelig dom over Ismael, nemlig at han 

til sin faders sorg og mod hans vilje blev forstødt fra huset, 

ikke alene ved moderens, men også ved Guds bud, og blev 

kaldt en kødets og ikke forjættelsens søn. Det er såre hårdt 

og tungt. Men på dette sted prises han nu, ikke alene i hen-

seende til kødelig, men også til åndelig velsignelse. 

 Og i den kødelige velsignelse er han højere end sin 

broder Isak, som såre forøgede anfægtelsen og bedrøvel-

sen for Isak. For denne har endnu ingen børn og måtte så 

mange år vente på velsignelsen, idet han først fik børn, da 

han var firs år gammel. Imidlertid skænkes der Ismael tolv 

fyrster, længe før Isak avlede børn, og dog avlede hverken 

han eller Abraham så mange fyrster. Men hans broder Is-
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mael, som var født af pigen, prydes med så stor og rig vel-

signelse, at han straks avler tolv fyrster, hvilke både Abra-

ham og Isak så i live og i stor herlighed. For Ismael døde 

48 år efter Abraham, og Ismaels børn blev straks til store 

mænd og fyrster, før den velsignelse, som var Abraham og 

Isak forjættet, endnu var begyndt. 

 Dette var sandelig en tung anfægtelse for troen, håbet 

og kærligheden. For skulle ikke det anfægte et hjerte, hvor 

gudfrygtigt og fromt det så end var, men især Isak, der tro-

ede Gud og hørte, at han var foretrukken for alle folk og 

sin broder Ismael. For sådan blev det sagt i 1 Mos 21, 12: 

i Isak, og ikke i Ismael, skal afkom kaldes efter dig, det 

afkom, i hvilken al verden skal velsignes. Vistnok velsig-

nede han også Ismael, idet han siger i 1 Mos 17, 20: han 

skal avle tolv fyrster, og jeg vil gøre ham til et stort folk; 

men alt det er intet imod det forjættede afkom at regne. 

 Men her ser det ud til, at alt dette er forandret og vendt 

om. For Isak, som har den sande forjættelse, sættes bagef-

ter Ismael, og Ismael, som dog alene har en legemlig for-

jættelse, kommer langt foran den anden og bliver en herre 

over andre herrer, har tolv fyrster, mens Isak endnu lever 

alene og uden børn i Beôersheba, ligesom en uddød 
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stamme. Derfor har han vel tænkt: o Gud! Er det din for-

jættelse og din sandhed? Sådanne tanker have været såre 

skarpe brodde, som har ægget ham til fortvivlelse og van-

tro. Ligesom også Jobs hustru bebrejder sin mand, idet hun 

siger: holder du endnu fast ved din fuldkommenhed? Vel-

sign Gud, og dø! Job 2, 9. Dette havde man også kunnet 

sige til Isak. For den, som forhen var foragtet og blev for-

stødt ud af huset, får den guddommelige velsignelse, som 

er langt rigere og større, end både Isak og Jakob nogen-

sinde fik den. 

 Sådan er dette underfulde beretninger og give de kø-

delige mennesker anledning til store forargelser. For alle 

Guds gerninger stride lige imod forjættelsen, hvilken dog 

alligevel forbliver aldeles sanddru og uforandret. Men 

dette forarger folk, at den er usynlig, så den forhales og 

ganske vendes om. 

 Derfor skal man lære Guds underfulde råd, hvormed 

han styrer sine hellige, og de gudfrygtiges hjerter skulle 

vænne sig dertil. Har du en guddommelig forjættelse, da 

vil denne forjættelse desto mere skjules for dig, forhales 

og vendes om til det modsatte, jo mere du elskes af Gud. 

For hvis han ikke elskede dig så højt, ville han ikke lege 
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sådan med dig, det er, han ville ikke sådan forhale sin for-

jættelse og hjælp og vende den om til det modsatte. 

 For det er det sikreste tegn på et faderligt hjerte, der 

ligesom brænder af den store kærlighed, han nærer til dig. 

Sådan gør også en legemlig fader, som elsker sit barn: han 

leger med det, lover at give det gaver, men forhaler det og 

anstiller sig, som om han ikke ville holde sin forjættelse. 

Dette gør han, fordi han elsker barnet højt, og vil rigelig 

give det, såfremt barnet også bier og kan tåle opsættelsen. 

Sådan leger også Gud med os; men vi blive snart vrede og 

utålmodige, selv for en ringe opsættelses skyld. For det, 

som forjættes os, ville vi enten straks have for vore øjne, 

eller også ville vi få det på en anden måde og vis, hvad det 

så end skal være for en måde. 

 Derfor lære fædrenes eksempler os på denne måde, 

hvad der er den sande gudsdyrkelse, nemlig en skøn, ren 

tro, et fuldkomment håb og en standhaftig kærlighed, 

hvorved vi forstå og fornemme, at Gud er nærværende og 

nådig, selv om det synes os, at han står os imod. 

 Men i øvrigt lader det til, at Ismael har været en stor 

teolog, som flittig har overvejet kraften og betydningen af 

forjættelserne, som sandelig er store og herlige, og især 
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det, at hans moder Hagar var værdig til at høre englen byde 

hende at vende tilbage til hendes frue Sara og ydmyge sig 

under hendes hånd, 1 Mos 16, 9. Alt dette har han vel prist 

og talt herlig derom, ligesom ethvert land og enhver slægt 

vil være herligere end de andre og alene vil regere verden, 

men foragter de andre imod sig selv. Derfor har Ismael 

flittig indprentet sig selv de forjættelser, som var ham gi-

vet, og har kunnet sige: jeg ser, at Herren er med mig og 

har velsignet mig, også med åndelig velsignelse. Tillige 

har han også beholdt og forøget den ydre gudstjeneste, 

som han havde set i sin faders hus, og ved disse ceremo-

nier var vel også nogle af hans børn og hans tjenestefolk 

kommet til gudfrygtighedens erkendelse, ligesom også 

mange af Kains slægt og efterkommere er blevet forsam-

lede til Adams rette, sande kirke, og der nu til dags også 

altid forsamles mange folk til vor kirke og lille hob. 

 På samme måde holdt også mange af Ismaels hus sig 

til den kirke og menighed, som var i Abrahams hus, især 

Ismael selv, om hvem jeg tror, at han har gjort bod og så-

dan atter har omvendt sig til den rette, sande kirke og er 

blevet delagtig i den, ikke af kødet, men af ånden; for efter 

kødet blev han jo forkastet. Men i teksten prises han også 
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i det åndelige. Sådan fortalte også Moses ovenfor v. 9, at 

han med ærefrygt begravede sin fader Abraham, hvilket er 

et bevis på, at han ikke var adskilt fra den kirke og menig-

hed, som var i Isaks hus. 

 Derfor er det min tro, at han var from og gudfrygtig, 

skønt han var en krigsmand, han gav også sine børn her-

lige navne. For kedar betyder en, som er sørgmodig, sur 

og sort (sådanne som munkene er), ret som om han vil dø 

af sorg. Og måske var den fromme mand også sørgmodig, 

da han gav barnet dette navn. Tillige lyder det også sådan, 

som om det skulle betyde et æresfrygtsbevis med knæfald, 

eller en, for hvem man bøjede sig. Hvad jøderne have ind-

ført for løgne om dette navn, lader jeg være. 

 Men mig synes det, at man deraf kan slutte, at Ismael 

flittig indprentede læren om Abrahams Gud og vænnede 

sine børn og tjenestefolk til den rette gudsdyrkelse, som 

han forhen havde set. Men som det plejer at gå, at den rette 

gudsdyrkelse altid avler overtro, sådan have også hans ef-

terkommere ladet den sande gudsdyrkelse fare og kun be-

holdt et ydre skin og hykleri; for er det første bud borte, 

bliver der kun halm og tomme avner tilbage. Da sådan folk 

i begyndelsen så, at Abraham ofrede på denne eller hin 
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måde, priste Gud og takkede ham, antog de denne ydre 

gudsdyrkelse, men glemte derved det første bud. Sådan 

blive folk kun til fædrenes aber; for de efterfølge alene de 

ydre gerninger, lade troen ganske ligge og agte den ikke. 

 Deraf er alt afguderi kommet. Hedningerne så, at 

Abraham og de andre fædre vendte sit åsyn mod solens 

opgang og tilbad dette skønne lyses skaber; dette ville de 

også gøre efter, men beholdt kun de tomme skaller og mi-

stede den rette kerne. Sådan gøre også sektånderne, de 

tage imod ordet af os, men ikke i sandhed; for de misbruge 

det til forfængelig ære, for kun at få den simple mand efter 

sig. 

 Sådan kaldte ismaelitterne sig Guds børn og ville nu 

til dags ikke kaldes hagarener, men Saracener, blot fordi 

de har fulgt den ydre gudsdyrkelse og har skinnet deraf, 

og på grund af den legemlige velsignelse, som araberne 

endnu har, hvilke er ismaelitter, ligesom der ovenfor kap. 

16, 12 blev sagt i forjættelsen om Ismael: hans hånd skal 

være imod alle; for de har herredømmet over verden, roser 

sig af, at byttet og rovet tilhører dem, og lever også af rov. 

For skønt muslimerne, som er scyther, har indtaget Ara-

bien og er herrer der, beholder de dog det arabiske sprog, 
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og dette bruges også mest ved det tyrkiske hof. Men for-

dum er de aldrig blevet overvundet, hverken af romerne 

eller af perserne. Muslimen har ydmyget dem; men de de-

ler dog herredømmet med ham. Sådan blev nu Ismael først 

legemlig velsignet, da der blev født tolv fyrster af ham; nu 

følger også den åndelige velsignelse. 

 

v. 17. Dette er Ismaels leveår: 137 år. Så døde han og gik til 

sin slægt. 

Ismael levede 137 år; han blev født, da Abraham var seks 

og firs år gammel, fjorten år før Isaks fødsel, og døde otte 

og fyrre år efter Abraham. Men Isak levede længe efter 

Ismael, og Ismael så alligevel Isaks børn, Jakob og Esau. 

Men denne tekst angiver klart Ismaels åndelige velsig-

nelse. For Moses bruger ganske de samme ord, som han 

også brugte ovenfor (v. 8.), hvor han beskriver Abrahams 

død; ikke en tøddel er forandret. Derfor bevidner han der-

ved, at han var rettroende og gudfrygtig, idet han siger, at 

han blev samlet til sine folk; det er, til det hellige folk. 

 Det hebraiske ord gava betegner, at en ligger til sengs 

og stille og rolig opgiver ånden, som der ovenfor (v. 8.) 

Står om Abraham, at da dødens stund nærmede sig, opgav 

han ånden og døde i en god alderdom, uden rædsel, som 
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legemet plejer at opløses, for at sjælen skal forløses fra le-

gemet. Sådan døde også Ismael: Herren forundte ham en 

skøn, salig og stille ende på dette liv, at han nemlig udgav 

ånden, endte sit liv og døde stille og rolig og blev optagen 

i de hellige fædres skød, hvorhen kort i forvejen også 

Abraham og de andre fædre var dragne. Dette er den ån-

delige velsignelse. 

 Men det er også en skøn og kostelig beskrivelse af 

udødeligheden, når Moses siger: han blev samlet til sine 

folk. Vi leve nu iblandt det rå folk i denne verden, som kun 

bryder sig lidet om Gud; ja, vi leve her i Djævelens rige. 

Men når vi drage ud af dette elendige liv, da skulle vi stille 

hensove og forsamles til vort folk, hvor der ikke er nogen 

ulykke, nogen nød, nogen trængsel, men fred og ro og en 

skøn, mild søvn i Herren. Men er der nu et andet folk, for-

uden det, som vi her leve med, så må der også være en 

opstandelse af de døde og et sikkert bevis på, at der er en 

Gud, og at verden ikke er skabt på slump og af et tilfælde; 

for at man skal leve efter døden, er intet menneskes, men 

Guds gerning. 

 Plinius og livsnyderne spotter og udler denne lære, og 

ville ikke indrømme os, at der skulle være nogen sådan 
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vej, på hvilken man skulle komme fra dette urolige liv til 

hvile; derfor føre de altid disse epikuræiske ord i munden: 

post mortem nulla voluptas, dvs., når man dør, så er det 

forbi med glæden. Ligeså: pereat, qui crastina curat, hvem 

så en ulykke, som bekymrer sig om, hvordan det er med 

ham i morgen. Sådan siger også Martial, at et lyksaligt liv 

består deri, at man ikke længes efter den sidste dag, men 

heller ikke er bange for den: summum nec metuas diem 

nec optes etc. Sådan styrker de sig imod dødsfrygten og 

ophæver ganske al ængstelse for den, det er, de borttager 

ganske udødelighedens håb. Hvad skulle jeg være bange 

for, siger de; hvad skulle jeg håbe på, eftersom der jo ikke 

er nogen Gud til; derfor lad os spise, drikke, lege, være vel 

til mode osv. 

 Men kunne fornuften gå ind på, at der er en vandring 

fra det bedrøvede og plagede folk til et andet fredens folk, 

så måtte den jo også bekende, at der er et andet liv efter 

dette. For at gå til et folk betyder jo dog ikke at gå til intet 

eller tilintetgøres. Og især når det siges at gå til sit folk, til 

dem nemlig, som også have haft samme tro, håb og træng-

sel og det samme sprog, ja til vore medborgere og lands-

mænd, som dog sandelig er noget. Vi gå ikke til fjenderne, 
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heller ikke til de onde ånder; ja, vi vige bort fra dem og 

forsamles til vore fædre. 

 Dette er fædrenes vidnesbyrd om opstandelsen, om 

udødeligheden og om det evige liv; fordi der nemlig er 

folk der, skulle vi nødvendigvis leve og opstå. De som nu 

tro dette ord, ville aldrig lade sig bevæge ved livsnydernes 

narrestreger; men fornuften forstår ikke dette, antager det 

heller ikke; ja, hvad endnu mere er, den ser for sine øjne, 

at fødslen sker af intet, og kan dog ikke slutte deraf, at den 

er en guddommelig gerning. Jeg ser, at Isak fødes af en 

ufrugtbar moder, hvis liv var uddøet og ligeså hårdt som 

benene i hjerneskallen. Jeg ser intet hår, intet legeme, in-

gen sjæl, og dog kommer der af Abrahams lænder og af 

Saras, moderens liv, en søn, som har alt dette. Kommer da 

ikke dette af intet? Sæden er sandelig en død ting og mo-

derlivet også, endnu mere død end kornet, som falder i jor-

den. Derfor skal fornuften tænke, at dette ikke er nogen 

menneskelig virksomhed, som den drømmer om. Men det 

er en Djævelens blindhed og ondskab, at vi ikke se eller 

betragte dette, og sådan forstå vi intet deraf, når vi følge 

fornuften, sådan som den leder os, hverken menneskets 

kommende opstandelse eller dets fødsel. For den der ikke 
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tror de dødes opstandelse, han tror og ser heller ikke føds-

lens under, nemlig at det ene menneske fødes af det andet, 

det ene dyr af det andet. 

 Men nu er hele verden fuld af vidnesbyrd om opstan-

delsen. Ud af det hårde træ vokser der en skøn blomst; der 

fremvokser blade, grene og skønne kostelige frugter. Men 

fordi det er en så almindelig ting og daglig sker, derfor 

ringeagtes det, og menneskenes hjerter er så aldeles kolde, 

at selv om lazarus hver dag opvaktes, lod de vantro sig dog 

ikke bevæge derved. Men deraf følger dog ikke, at man 

ikke skulle håbe på noget andet liv, som er bedre og sali-

gere end dette timelige liv. Men fornemmelsen og åbenba-

ringen af den evige glæde forhales, indtil dette fjendtlige 

folk ikke længer er til, mens vort folk forbliver, hvilket 

med os har troet de dødes opstandelse. ï derfor gøre vi 

Ismael, på grund af dette Den Hellige Skrifts vidnesbyrd 

om ham, til en hellig og en stor patriark, skønt hans bør-

nebørn og efterkommere er frafaldne og ikke have lignet 

sin fader. 
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v18. De boede fra Havila til Shur øst for Egypten i retning af 

Assyrien. Sådan levede Ismael på tværs af alle sine brødre. 

Ismaels børn har endnu den dag i dag disse steder i eje, 

eller havde det i al fald på Hieronymusô tid. Den første-

fødte, Nebajot, indtog en stor del af Arabien, dog ikke hele 

landet; af ham har også landet Nabatea fået navn, hvilket 

prises i de græske og latinske forfatteres bøger, og det også 

for den sags skyld, at hos indbyggerne i dette land blev 

børnenes utaknemlighed mod sine forældre og lærere 

straffet med døden. Dette var en herlig tugt og teologi i det 

samme land; hvad nu til dags mange ustraffet få lov til at 

gøre, det straffede disse hedninger så hårdt og alvorlig. 

 Den anden del af Arabien er Kedar, som ikke er min-

dre berømt, og hele Arabien Petræa benævnes med dette 

navn. Edomitterne tilegnede sig en del af samme, som der 

står Sl 120, 5: Ve mig, jeg er fremmed i Meshek, jeg må bo 

blandt Kedars telte, det er, jeg var fremmed blandt mosko-

vitter og tartarer. Dette landstrøg, fra Havila til henimod 

Schur, er i Arabien eller udgør ørkenen mellem Egypten 

og det forjættede land. Men om Schur siges der, at det skal 

ligge mod Egypten, fordi det grænser op dertil. Sådan bo-

ede nu Ismaels børn i strøget fra det røde hav indtil Eufrat; 
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de havde næsten hele Arabien i eje, med undtagelse af den 

del, som edomitterne indtog. 

 Om det sidste stykke af teksten, som vi har oversat: 

hans arv faldt foran alle hans brødre, tvister udlæggerne 

på mange slags vis. Den almindelige udlægning deraf er, 

at Ismael døde for sine brødres, det er hans børns, ansigt, 

hvilke blev sammenkaldte af Faderen og sådan kom sam-

men for at høre og trøste sin fader, sådan at han døde, mens 

brødrene var nærværende og så derpå. 

 Men dette er min mening, skønt jeg ikke vil sige det 

forvist: Moses taler ikke om Ismaels person; for han var 

allerede død; desuden sagde han i forvejen ikke han boede, 

men de boede, de tolv sønner nemlig, i strøget fra Det 

Røde Hav til Egypten. Vil du ellers sige, at da Ismael var 

død, boede han osv., så må dette dog forstås om hans ef-

terkommere. Sidenhen følger der den samme måde at tale 

på, når der siges, at Jakob drog ned til Egypten og atter 

drog op derfra; og i Sl 114, 2: Juda blev til hans helligdom.  

 Her forandres egennavnene til sådanne ord, som er 

navne for flere og betegne et helt folk, hvilket er alminde-

ligt i Den Hellige Skrift. Derfor mener jeg, at meningen er 

den samme som ovenfor i 16, 12: han skal bo for alle sine 
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brødres åsyn. Det samme siges på dette sted: han nedsatte 

sig, byggede sit telt; det er: da Faderen var død og havde 

efterladt et testamente, hvori han formanede sine børn og 

brødrene til flittig at tjene Gud, da for de til, larmede og 

rasede gruelig med sværdet og med vold som ufornuftige 

dyr, indtog landet og blev nephilim, det er tyranner, som 

der siges på et andet sted. 

 

v19-20. Dette er Abrahams søn Isaks slægtshistorie. Abraham 

fik sønnen Isak. Isak var fyrre år, da han giftede sig med Re-

bekka, datter af aramæeren Betuel fra Paddan-Aram og søster 

til aramæeren Laban. 

Jeg har ofte mindet om, hvad der også stedse må indpren-

tes folk, at i fædrenes historie er det det allerlysteligste og 

lifligste at se, at de beskrives og afmales som virkelige 

mennesker, som var svage og skrøbelige og os lige i alt, 

og dog under denne menneskelige svaghed var hellige 

engle og Guds børn. For, hvad der er såre forunderligt, i 

husvæsenet ser man intet usædvanligt eller særligt hellig-

heds skin hos dem, og når kødet, det er de verdsligvise og 

munkene, ser denne svaghed, forarger de sig såre derover 

og foragter hovmodigt de hellige patriarker, ligesom Au-

gustin bekender om sig selv, at han lo af Isaks og de andre 
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fædres historie, da han endnu var en manikæer. For han så 

ikke hen til andet end den almindelige stand alene, såsom 

at de havde hustruer, avlede børn, havde får og kvæg og 

omgikkes og havde samkvem med andre borgere og na-

boer. Hvad herligt eller særligt kunne du vel lære deraf? 

Eller hvorfor læses dog sådanne historier og foreholdes 

folk, da det dog ser ud, som om de kun indeholder ganske 

ringe og unyttige ting? 

 Dette er en jammer, hvormed kødet er behæftet, at det 

sådan skal blive hængende ved den fælles svaghed, hvori 

fædrene ligner andre mennesker, og at de derved forarges 

og foragter det almindelige liv og optænker og udvælger 

et andet, særligt liv , såsom den ugifte stand, munkevæsen 

eller pavedømme osv. For den ugudelige skal ikke se Guds 

ære og herlighed, men kun svagheden og hvad der er dår-

ligt og, så at sige, Guds skrøbelighed; men Guds ære og 

majestæt, magt og visdom skal han ikke se, om de end stil-

les ham lige for øje. Sådan fortæller Moses her ganske en-

foldig, at Isak, da han var fyrre år gammel, tog sig en hu-

stru, ja en svag kvinde fra Mesopotamien i Syrien. Hvad 

er dog det? Gifter ikke også andre folk sig med hinanden, 

hvis ægteskab er dette ligt eller endnu noget herligere og 
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har et bedre udseende? Hvorfor læses da dette? Svar: kø-

det kan på de hellige se, at de var mennesker og svage; 

men englenes guddom og hellighed kan det ikke se hos 

dem, så at det kun skal forarges og mene, at det nu har 

fundet god årsag til at optænke nye gudsdyrkelser, hvori 

det kan sætte helligheden. 

 Men det er ikke forgæves eller uden grund, at Den Hel-

lige Skrift siger, at Isak tog Rebekka til hustru, da han var 

fyrre år gammel. For derved viser den, at han i sin ung-

doms første begær ikke tog nogen hustru, men at han en 

tidlang stod i kamp og sejr mod kødet og Djævelen. For 

historien og alle menneskers erfaring vidner, med hvilken 

stor utålmodighed begæret plejer at røre sig i den første 

ungdom, da kødets kraft og fornemmelse først begynder, 

og det mandlige og kvindelige køn optændes imod hinan-

den. 

 Dette er en almindelig klage hos hele den menneske-

lige slægt, og de, som ikke modstår denne første hede og 

ikke betænker, at de må tåle noget, de henfalder til horeri, 

ægteskabsbrud og gruelig utugt, eller også, hvis de på 

slump og uden overlæg tager sig hustruer, bringer de sig 

selv i evig pine og plage. Derfor bestod Isak denne kamp 
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og kæmpede hårdt med denne lue og sit kød; for han var 

jo et virkeligt og purt og bart menneske, som også vi er. 

For menneskenes natur er sådan skabt, at den omtrent ved 

det tyvende år føler kødets hede; skal man nu tåle og over-

vinde denne til man er fyrre år, er det sandelig en tung 

byrde. 

 I denne verdens sidste tid vil vor ungdom ikke bære 

denne byrde og ikke give tid endog en ringe stund. Når de 

derfor i den første hede tage hustruer, kommer Djævelen, 

som før har antændt dem til utugt og lokket dem dertil, og 

gør dem med sin ondskabsfulde ånde så kolde, at de bliver 

hustruen yderlig fjendske. Dette er ret en djævelsk ting. 

Derfor skal man i forvejen undervist hjertet med fædrenes 

eksempler, så det kan overtage og tåle den hårde kamp 

mod kødet. Den modnere og mandlige alder har derefter 

også sine kampe, som er endnu hårdere. I ungdommen be-

gynder man først med kærligheden, ligesom dette afmales 

og beskrives hos de unge mænd i komedierne. Men Den 

Hellige Skrifts historie foreholder os sådanne eksempler, 

hvori tillige kampen og sejren over kødet indeholdes og 

foreholdes os. Sådan har vel Isak også følt utugtens flam-

mer, ligesom andre ynglinge, men han var blevet undervist 
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af sin fader om, at man må kæmpe derimod, især ved flittig 

at læse Den Hellige Skrift og påkalde Gud, dernæst også 

arbejde flittig, føre et mådeholdent og stille liv og faste. 

 Dette skulle være de unge mænds øvelser, i det mind-

ste et år eller to, om nogle ikke kan afholde sig længere, så 

de dog kan lære, hvad det er, med tålmodighed at tåle så-

danne utugtens flammer; for det er også en tålmodighed 

og en marter, ligesom nogle opstille mange slags martyrer 

og også regner disse dertil, nemlig en rigmand og en tugtig 

ung mand. Og han er sandelig også en ret martyr; for han 

korsfæstes og pines daglig med megen lidelse i sit kød. 

 Derfor skal de ugifte mænd vogte sig for utugt og 

usømmeligt kødeligt samkvem, og så de kan bevare og be-

holde sin kyskhed, skal de styrke sine hjerter med læsning 

og betragtning af Salmerne og Guds ord, imod kødets bit-

ter anfægtelser. Når du føler flammerne, så tag en Salme 

eller et kapitel eller to af bibelen og læs det; men når flam-

men har givet sig, så bed flittig; men giver den sig ikke 

straks, så find dig med tålmodighed deri og hold dig man-

dig et år, to eller flere, og bliv stedse ved med bønnen. 

 Men kan du ikke længere tåle eller overvinde kødets 

heftige flammer, så bed Gud, at han vil give dig en from 
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ægtefælle, med hvem du kan leve venlig og i sand kærlig-

hed. Jeg har selv set mange, som har fulgt sine onde lyster 

og givet dem tøjlen og derover er faldet i skændig utugt; 

men til slut er de også blevet ynkelig straffede, og straffen 

er blevet liggende på dem; eller også, hvis de er faret frem 

i sin blindhed og har begivet sig i ægtestand, er det gået 

dem sådan, at de har fået hustruer, som slet ikke har passet 

for dem og ikke har været dem lydige; deri har de fået løn 

som forskyldt. 

 For dette skulle de jo alle have vidst, at de er kaldet til 

at stride imod kødet, hvilket er den ene strid eller kamp. 

Den anden er mod Djævelen. Den tredje mod verden. Der-

for må man ikke så snart give efter for de første drifter og 

lade sig overvinde af dem; især ikke nu til dags, da håbet 

om ægteskab altid foreholdes de unge folk. Dette håb 

havde vi ikke i pavedømmet; for den der dengang ville 

blive præst, blev tvunget til at love evig kyskhed. Dette 

pavelige magtbud er nu blevet vist i sin sande skikkelse, 

og den rette frihed er atter bragt til veje. Lær derfor at bede 

flittig og kæmpe mod kødet, og bed derefter Gud, at han 

vil give dig en Rebekka og ikke en Hagar eller en, som er 
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endnu værre. For en from hustru får man ikke ved et til-

fælde og uden guddommelig styrelse, men det er en Guds 

gave og kommer ikke af vort eget råd eller vor vilje, sådan 

som hedningerne mener. 

 På denne måde undervistes Isak, som levede fyrre år, 

før han blev gift. Dette er uden tvivl ikke gået til uden 

plage og flamme, som han havde af sit kød; for kødet 

kæmper altid mod ånden, ikke mindre i det huslige end i 

det borgerlige og kirkelige liv. Men han adlød sin fader 

Abraham, som underviste og lærte ham, at han skulle be-

tragte Guds bud og ruste sig med Den Hellige Skrift til  den 

kamp, som ville møde ham først. Derfor gav Gud ham si-

denhen Rebekka, med hvem han levede i fred og kærlig-

hed. Dette vil Den Hellige Skrift sådan antyde på en skjult 

måde, og i denne svaghed foreholder den os Isak som et 

herligt eksempel på den kyskhed, som unge folk skal have. 

Den er en stor ting; for unge folk må føre en hård kamp. 

Og i denne kyskhed, som Isak beflittede sig på, indeholdes 

det tillige, hvordan han blev opdraget og undervist; for ved 

denne undervisning lærte han at afholde sig fra slet sel-

skab. Derved antydes det også, at han var flittig, betrag-

tede Guds ord, bad og øvede sig med arbejde. Alt dette 
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antydes her på en skjult måde ved de fyrre år, i hvilke han 

levede uden hustru. 

 Men det lader til, at det dengang var skik og brug, at 

de unge mænd ikke giftede sig, før de var fyrre år gamle. 

Men pigerne giftede sig, når de var ti år yngre, som vi 

ovenfor så angående Sara. Og jeg tænker, at Rebekka var 

omkring tredive år gammel. Efter Syndfloden giftede næ-

sten alle fædrene sig, når de var tredive eller fyrre år 

gamle; men før Syndfloden noget senere. For da ventede 

de til de hundrede, halvfems eller firs år; efter Syndfloden 

derimod skyndte Gud på, for at menneskeslægten kunne 

formeres; derfor blev tiden dengang forkortet, så mændene 

giftede sig omkring de fyrre, kvinderne omkring det tre-

divte, år. Sådan var hin tid meget bedre og herligere, end 

vor tid nu til dags. 

 Vi mener, at denne plage skal formildes derved, at vi 

tilfredsstille vor onde lyst ved horeri og ægteskabsbrud; 

men på denne måde bliver mennesker rent til ufornuftige 

dyr og bliver uskikkede og ganske uduelige til alle gode 

gerninger. Hvis de letsindigt farer til og gifter sig uden den 

af Gud foreskrevne bestemte orden, da befindes det, at de 

ikke får hustruer, men skaffer sig selv straf og evig plage 
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på halsen derved; for de har ikke påkaldt Gud, og der har 

ikke været nogen gudsfrygt hos dem, hvilket Gud forby-

der, når han siger i 2 Mos 20, 7: du skal ikke tage Herrens, 

din Guds navn forfængelig; ligeledes: kald på mig på nø-

dens dag. 

 Ja, kunne en sige, men sådan opsættelse er ærgerlig og 

utålelig. Det er rettelig talt; derfor sagde jeg også ovenfor, 

at det sammenlignes med andre øvelser i tålmodighed, 

som de hellige har haft, som sult, fængsel, kulde, sygdom, 

og når de har vist tålmodighed i lidelse og plage, og hvad 

mere de har kunnet bære af fortræd og besvær. Sådan er 

utugtens anfægtelse en svær syge og byrde; men man må 

modstå den og kæmpe imod den. Ligeledes også sidenhen, 

når du får en embedspost i det borgerlige liv; da vil du 

blive prøvet og fristet med anden besvær, såsom ved ty-

veri, røveri og mange slags anden ondskab af menneskene. 

I det kirkelige liv må du stride med kætterne, med Djæve-

len, som sætter sig imod troen, håbet og kærligheden til 

Gud. Men der har du ordet, du har Den Hellige Skrift, har 

dine studeringer, din øvelse og dit arbejde i dit kald; der-

ved forøges og styrkes troen; på samme måde vil også 

utugtens anfægtelse, når man ved bønnen overvinder den, 
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tjene til at forøge troen og bønnen. Derfor, siger jeg, fore-

holder Den Hellige Skrift os i disse unyttige ord (som de 

ser ud til at være) et stort eksempel på kyskhed hos Isak 

og dertil på den skønne tugt i Abrahams menighed og hus. 

 

v21. Isak bad til Herren for sin kone, fordi hun var ufrugtbar.  

Dette er nu en anden anfægtelse, efter at utugtens flamme 

var ophørt, og Isak nu er blevet gift og i tyve år har haft 

Rebekka til hustru. For så længe forhalede Gud forjættel-

sen, som han gav hans fader Abraham 1 Mos 21, 12: i Isak 

skal afkom kaldes efter dig. Her følger nu et andet kors, og 

det et, som er endnu tungere end den forrige anfægtelse. 

For Isak, utugtens besejrer, overvandt Djævelen ved sin 

kyskhed, indtil han til sidst nu var kommet i ægtestand. I 

ægteskabet længes han nu efter børn, i kraft af forjættel-

sen, og har sandelig ikke et li lle håb derom, eftersom han 

ved, at hans hustru er blevet ham givet og tilført ved gud-

dommeligt råd og styrelse. Men Rebekka føder ikke og har 

heller ikke nogen særlig forjættelse om, at hun skal blive 

moder, ligesom heller ikke Sara havde fra først af. Dette 

gjorde ham uden tvivl ondt i hans hjerte, og han blev be-

drøvet derover. Til denne anfægtelse kom også det, at han 
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frygtede og ængstede sig for, at ufrugtbarheden skulle 

vedvare bestandig og forblive hos Rebekka, hvilken 

ufrugtbarhed de holdt for en forbandelse. For fædrene 

holdt fast ved det ord, som Gud havde sagt i 1 Mos 1, 28: 

bliv frugtbare og mangfoldige osv., og anså børneavlingen 

for en særlig velsignelse; dem derimod, som ikke var 

frugtbare, anså de for forbandede mennesker og sådanne, 

som var under Guds vrede. 

 Derfor kan man let slutte sig til, hvor tungt og hårdt 

Rebekka derved blev plaget, og hvilken stor smerte det var 

for Isak, da han så, at hans hustru ganske havde opgivet 

håbet om at få børn; for hun var dengang henved halvtres 

år gammel. Da har hun vel tænkt: nu bliver jeg for gammel 

og udygtig til at føde børn. Isak havde vel endnu ét håb, 

det nemlig, at hvis Rebekka ikke fødte, ville han tage en 

anden hustru, sådan som hans fader Abraham havde gjort. 

 Dette håb var Rebekka berøvet og derfor talte hun med 

stor sorg alle år og dage, som var forløbet fra den tid af, da 

hun var blevet gift med Isak, om hun endnu for årenes og 

alderens skyld kunne have håb. Derfor var denne anfæg-

telse langt tungere end den forrige, eftersom den stakkels 
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Rebekka er af den mening, at også hun er talt iblandt de 

kvinder, som er berøvede Guds velsignelse. 

 Men hvad skal hun nu gøre, fordi hun ser, at hun for-

gæves sådan længes efter børn og ønsker dem? Hun havde 

været ufrugtbar i tyve år og bliver nu en gammel kone; for 

de år og den tid stod nær for døren, da hendes moderliv 

ville hendø og blive udygtigt til at føde. Derfor har hun 

uden tvivl bedt sin mand, at han ville bede for hende. 

Denne eneste og sidste hjælp udtænkte hun. Hun vil ikke 

give ham nogen anden hustru, vil ikke lade sig berøve mo-

deræren, sådan som Sara gjorde ovenfor i 16, 3, der gav 

sin mand pigen Hagar til hustru. Derfor siger Moses: Isak 

bad til Herren på sin hustrus vegne osv. 

 Her vil nu kødet atter forarge sig og foragte alt dette 

som simple, usle og ringe ting. For hvad stort er der vel 

deri, at manden beder for sin ufrugtbare hustru; der er jo 

dog ellers mange kvinder, som blive frugtsommelige, 

uden at man beder derom; ja det hænder undertiden imod 

manges begæring og vilje, som ikke ønsker at få børn. 

Men betragt du den store, herlige standhaftighed i troen, 

tålmodigheden og håbet, hvilket alt sammen kødet ikke 

ser; da skal du finde, hvad du med god grund kan forundre 
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dig over; for hun kunne ikke uden stor smerte og bekym-

ring tænke på den forjættelse, at Isak skulle få børn. Og da 

alle de andre kvinder velsignedes, som hverken bad eller 

havde forjættelse, hun derimod måtte leve hen uden alt håb 

om at føde børn, tilbragte hun sådan sit ægteskabs tid i stor 

sorg og under mange tårer; og dog beholder hun endnu 

troen og formaner indtrængende sin ægtemand, at han skal 

bede for hende til Herren. 

 Hvis en af os var besværet med et sådant kors eller i så 

mange år skulle plages med en anden ulykke, sygdom, fat-

tigdom eller fængsel, og han ikke knurrede eller blev utål-

modig derover, men forblev standhaftig i troen og håbet, 

han skulle da se, hvad Rebekka måtte lide. Kødet ser kun 

det ydre og det, som angår det huslige liv, nemlig at hun 

forretter husligt og dagligt arbejde, at hun sover hos sin 

mand; men det ser ikke, at hun var så tålmodig, at hun 

måtte sukke og græde i hele tyve år. 

 For sådanne herlige, store dyder er skjult for denne 

verdens øjne, nemlig tålmodighed, tro og at man bier med 

udholdenhed, når den guddommelige forjættelse forhales. 

Men det derimod ser kødet og forundrer sig højlig derover, 

når det ser en munk gå i en grå kappe med et tov om livet 
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og ikke spise kød, men som ikke har nogen ret tro, nogen 

tålmodighed, noget ret kors, kort sagt, ingen af de dyder, 

som Rebekka havde. Men hvorfor det? Jo, fordi verden er 

blind. 

 Men vi skal vænne os til sådan kamp, at de gudfrygtige 

stedse må være belavede på det ene efter det andet, og skal 

lære at tro og være tålmodige, at være standhaftige, så vi 

ikke vakler eller falder af fra forjættelsen, men er stærke 

og mandige og strider mod utålmodigheden og Djævelens 

gloende pile, som driver vort hjerte til at blive utålmodigt 

og vredes på Gud, for sådan med vold at berøve os troen 

og tålmodigheden i trængsler. Vi skal foreholde os Isaks 

og Rebekkas eksempel, som begge ventede tyve år og 

imidlertid måtte se, hvor lykkelige og frugtbare de ugude-

lige var, som hånede og spottede dem og vel sagde: hvor-

for tog han netop hende og ville have en fremmed kvinde 

til hustru? Hvorfor tog han ikke en hæderlig jomfru af vor 

slægt? Rebekka er forkastet af Gud. Sådanne hånsord og 

bespottelser måtte han uden tvivl høre, ikke uden stor 

smerte for sit hjerte og ikke uden at udgyde mange tårer 

derover. Ligesom ovenfor også Sara begræd sin ufrugtbar-

hed, og Hanna også ynkelig græder og skriger derover i 1 
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Sam 1, 10, men dog overvandt det med tålmodighed og 

stærk tro. 

 Disse dyder skal vi prise og i fædrenes historie flittig 

se hen til disse tålmodighedens eksempler. For dette er den 

tunge kamp imod den guddommelige forjættelse, hvori 

man sejrer over vreden, knurren og utålmodigheden over 

forhalingen. For det er vor herre Guds væsen, og han kal-

des med rette exspectatus, en, på hvem man skal vente; 

men vi hedde exspectantes, det er sådanne, som skal bie 

og vente. Disse navne skulle altid stå os for øje og sind, så 

vi skulle lære at bryde den første vrede, ved hvilken vi be-

væges, og for at vi ikke straks skulle blive utålmodige, når 

Gud lader os vente ét, to eller flere år, men skulle betænke, 

at man må bie og med stærkt mod overvinde alt, hvormed 

vor tålmodighed anfægtes. Dette lærte Rebekka at foragte, 

da hun blev forhånet af andre kvinder og måske også af 

sine egne tjenere, indtil hun til slut med sin og sin mænds 

bøn overvandt Herren. 

 Det hebraiske ord athar er meget eftertrykkeligt; for 

det er et særligt ord for bønnen og betyder omtrent at bede 

stærkt og i utide, sådan som om man volder Gud fortræd 

med sin banken og sit idelige, stærke anfald. Vi kalder det 
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på latin exorare, det er, at bede så længe, til man får det. 

For først må man bede, for det andet søge og for det tredje 

banke. Når vi råber: herre Gud, hjælp mig i denne nød, fri 

os fra denne eller hin ulykke, og frelsen ikke straks følger, 

da skal man betragte alle fædrenes eksempler. "Se dog, 

kære himmelske fader, hvordan du til alle tider har stået 

dit folk bi og hjulpet det." Hvis han da endnu nøler, skal 

du dog ikke ophøre at bede, men skal sige: jeg vil ikke 

stoppe, vil ikke ophøre at banke, men vil råbe og banke til 

mit livs ende. Sådan har vel Rebekka formanet sin mand: 

min kære Isak, bliv ikke træt, hør ikke op. Og Isak så til 

hendes gråd og sukken og bad til Herren. 

 Deraf skal vi lære, når vi beder, at vi også visselig skal 

bønhøres, som jo sandelig kirken hidtil ved sin bøn har 

fået fred og har holdt muslimerne samt paven ude. Kun 

skal vi vogte os for, at vi ikke straks bliver trætte, når vi 

engang er begyndt at bede, men skal søge, og kaste al sorg, 

ulykke og kors på Gud og foreholde ham eksemplerne på 

alle slags frelse. Og til slut skal vi med hjertelig tillid og 

standhaftig banken banke på døren; da skal vi erfare hvad 

Jakob siger i 5, 16: en retfærdigs bøn formår meget, når 

den er alvorlig; for den trænger igennem himmel og jord. 
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Gud kan da ikke længere udholde vort råb, som der siges 

i Luk 18, 5 om den uretfærdige dommer og enken. Men 

man må ikke alene bede en stund, men må råbe og banke, 

da vil du tvinge ham til at komme og hjælpe dig. Sådan 

stoler jeg ganske vist på, at hvis vi ville holde alvorlig og 

brændende på med bøn, kunne vi bevæge Gud til at lade 

den yderste dag komme. 

 På denne måde tog også Rebekka sin tilflugt til alvor-

lig bøn, hvormed man stedse bliver ved, og sukkede æng-

stelig dag og nat. Isak bad også for hende og foreholdt Gud 

intet andet end denne ene nød alene, sin hustrus ufrugtbar-

hed. Deraf skal vi lære, at man skal foreholde Gud alle 

slags nød, også den legemlige; men fremfor alle ting den 

åndelige nød. Isak har vel bedt sådan: Kære Herre Gud, 

hvis det tjener til at hellige dit navn, til at opholde dit rige, 

så giv Rebekka børn. Når der ikke er nogen forjættelse, 

som Rebekka jo ikke havde, så må bønnen erstatte dette 

og komme til hjælp. 

 Men det er en vanskelig ting og et stort arbejde, langt 

vanskeligere end ordets prædiken eller andre kirkelige em-

bedsgerninger. Når vi lærer eller prædiker, forholder vi os 

mere passivt end handlende; Gud taler gennem os, og det 
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er en guddommelig gerning; men at bede er den allervan-

skeligste gerning; derfor er den også så sjælden. Sådan er 

det nu en stor ting, at Isak turde opløfte sine øjne og hæn-

der til den guddommelige majestæt, at han beder, leder og 

banker; for det er jo en såre stor ting at tale med Gud. Det 

er vistnok også en stor ting, når han taler med os; men dette 

er dog vanskeligere; for her kommer vor svaghed og uvær-

dighed til, som opholder os og drager os tilbage, så vi tæn-

ker: Hvem er jeg, at jeg tør opløfte mine øjne og dertil 

mine hænder til den guddommelige majestæt, hvor eng-

lene er, og på hvis vink hele verden skælver? Skal da jeg 

usle menneske træde frem for ham og sige: Dette begærer 

jeg og beder, at du vil give mig det? 

 Munkenes og messepavernes hob véd intet deraf, véd 

ikke engang, hvad det er at bede, skønt enkelte gudfrygtige 

nogenlunde let overvinde sådanne tanker. Men den bøn, 

som er ret kraftig og heftig, og som skal trænge igennem 

skyerne, er sandelig en såre vanskelig ting; for jeg, som er 

støv og aske og fuld af synder, skal tale til den levende, 

sande og evige Gud. Derfor er det intet under om den, som 

beder, skælver og løber tilbage. Det gjorde jeg, da jeg 

endnu var munk, og for første gang skulle læse de ord i 
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sjælemessens kanon: Vi beder dig ydmygt, nådigste fader 

osv.; ligeledes: Vi ofrer dig, den levende, sande og evige 

Gud osv.; da forfærdedes jeg og blev såre bange for disse 

ords skyld; for jeg tænkte sådan: hvordan kommer jeg der-

til , at jeg skal tiltale den høje majestæt, da dog ellers alle 

mennesker må forfærdes, når de skal se på eller tale til en 

fyrste eller konge? 

 Men troen, som holder sig til Guds barmhjertighed og 

ord, sejrer og overvinder denne frygt, ligesom den også 

sejrede i Isak, der måtte forsage om al menneskelig hjælp; 

for ingen kan hjælpe en ufrugtbar kvinde. Derfor fatter han 

mod, og henvender en brændende og inderlig bøn til Gud. 

Dette herlige mod og hans store tro ser kødet ikke. Men 

dette skrives for vor skyld, for at også vi skal være dristige 

og modige og lære at bede. For de troendes bøn kan ikke 

være forgæves, som heller ikke Isak bad forgæves, men, 

som Moses siger: Herren bønhørte ham. Sådan vil Herren 

heller ikke foragte vor sukken og råben. Lad os kun vågne 

op til bønnen. 

 Jøderne kommer her frem med et spørgsmål om det 

ord nochach. Dette betyder på hebraisk egentlig det 

samme som det latinske recta, directe, lige frem, som der 
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står i Es 57, 2: den som vandrer nechocho, lige for ham, 

det er, som ikke vender sig hverken til højre eller venstre. 

Derfor forklarer jøderne det sådan, at Isak bad lige foran 

sin hustru. Og hvis dette var skik og brug, så stod vel Re-

bekka lige foran ham eller faldt på knæ; han lagde da hæn-

derne på hende, mens hun græd og sukkede, og sådan bad 

de med hinanden til Herren. Havde det været skik og brug 

at bede på denne måde, så kunne man bibeholde den lige-

fremme betydning af ordet; men var det ikke brugeligt, må 

man udlægge det åndelig, sådan nemlig at han bad af gan-

ske hjerte og idet han så hen til sin hustrus elendighed; li-

gesom jeg, når jeg beder for nogen, forestiller mig ham i 

mit hjerte og ikke ser eller tænker på noget andet, men i 

mit hjerte ser ham alene. 

 Sådan bad Isak og forestillede sig sin hustru i hjertet. 

Derved vil Moses antyde, at det var en heftig og alvorlig 

bøn, hvori han ikke tvivlede og ikke vankede omkring i sit 

hjerte og tanker. Sådan fortæller man om en mand, der 

havde væddet med Bernhard om, at han skulle bede Fa-

dervor igennem uden nogen anden tanke, og uden at noget 

fremmed faldt ham ind; de satte da op en god hingst, som 

det skulle gælde; men da nu bønnen var ude og denne gode 
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ven efter overenskomst skulle ligefrem sige ham sandhe-

den, da bekendte han, at det, mens han bad, var faldet ham 

ind, om han, hvis han vandt hesten, da også skulle få sad-

del og bidsel hertil eller ikke. Sådan må de gudfrygtiges 

bøn ikke være; for en sådan bøn sker ikke lige til Gud, men 

hjertet vandrer omkring, snart til højre, snart til venstre. 

Men en ret, sand og brændende bøn forelægger Gud sin 

sag og ser med stor længsel alene hen til ham og lader sig 

ikke forvirre ved nogen formastelighed eller fortvivlelse, 

men siger: Kære Herre Gud, se dog hen til denne stakkels 

bedrøvede kvinde, og tænk på din forjættelse. Den tænker 

ikke på noget andet, bekymrer sig ikke om noget mere. Og 

dette er den retfærdiges alvorlige, vedholdende bøn, som 

er så ivrig og rettet lige til Gud, hvorom der tales Jak 5, 

16. 

 

v21b. Herren bønhørte ham, og hans kone Rebekka blev gra-

vid. 

Dette er en såre herlig og mærkelig tekst, som Paulus be-

handler herlig i Rom 9, 10ï13, hvor han siger: Men ikke 

nok med det; sådan også, da Rebekka skulle have børn 

med én mand, vor fader Isak: Endnu inden de var født, 

endsige havde gjort noget godt eller ondt, blev der ï for at 
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Guds beslutning om udvælgelse skulle stå fast, ikke på 

grund af gerninger, men fordi han selv kalder ï sagt til 

hende: »Den ældste skal trælle for den yngste.« Der står 

jo skrevet: »Jeg elskede Jakob, men hadede Esau.« Ja her 

vil  vi gerne stå op for Paulus, give ham æren og tilskrive 

ham mesterskabet, at han alene har kunnet udlægge og for-

klare denne tekst sådan, som den er værd; for vi kan ikke 

komme frem med nogen anden eller bedre udlægning. Og 

fordi man dog må sige noget derom, vil vi som ufuld-

komne disciple følge den mest fuldkomne mester. 

 Jeg for min del havde aldrig kunnet finde så meget i 

disse ord. Moses siger: Rebekka blev gravid. Men hvor-

dan? Ikke alene legemlig eller ved naturens kraft, men der-

ved, at den hellige patriark opnåede det ved sin bøn. Og 

dette er ingen simpel eller ringe ære for Isak; for uagtet der 

dog dengang levede så mange patriarker, der alle sammen 

havde børn, nemlig Abraham, Sem, Shela og Eber, så for-

ties dog alle disses fødsel, og Isak, som forjættelsens ar-

ving, tilskrives alene denne ære, at han bad, det er, forret-

tede det præstelige embede, idet han lagde hænderne på 

Rebekkas hoved, på samme måde som præsterne brugte. 
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Derfor var denne undfangelse ikke alene kødelig eller na-

turlig, men Gud ville have, at den skulle ske ved den hel-

lige patriarks bøn, ved tro, håb og kærlighed. 

 Sådan lærer nu denne tekst just det samme, som Paulus 

lærer i Romerbrevet, hvor han gør forskel mellem fødslen 

af kødet, det er, af skabningen, og den åndelige fødsel. For 

den kødelige fødsel vedligeholdt Gud endnu efter Adams 

fald. Skønt naturen blev fordærvet ved synden og Djæve-

len, som lovede Adam, at han skulle blive Gud lig, netop 

ved et lignende fald, hvorved Djævelen selv også faldt fra 

himlen, så berøvede dog Gud ikke naturen fødslen eller 

børneavlingen, men tillod, at både de gudfrygtige og de 

ugudelige avlede børn. Det alene har han villet vise, at det 

ikke er nok at fødes til denne verden af kødet, men at for-

uden denne fødsel, som endnu er forblevet i kødet, endnu 

er fornøden en genfødelse og fornyelse ved Helligåndens 

nyskabelse. Til at bevise dette har den hellige Paulus brugt 

denne tekst om Esau og Jakob og også den om Ismael og 

Isak. For begge er de født efter kødet og efter den første 

fødsel. Men ingen af dem var fra det menneskelige rige 

kommet ind i Himmerige, hvis ikke Isak var blevet sat til 

arving ved den nye fødsel og ligeledes også Jakob. 
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 Gud har brugt disse fremragende og herlige mænd til 

at fremstille dem som klare eksempler for det hovmodige 

folk, som Abrahams efterkommere skulle blive. For han 

vidste vel, hvor hovmodige de var, at ingen kunne tæmme 

dem, og at de havde nakker hårdere end diamant, nemlig 

på grund af denne ære, at de var Abrahams børn og efter-

kommere. 

 Derfor ville han i teksten sætte denne udvælgelse for 

derved at stoppe jødernes hovmodige mund og tilintetgøre 

deres bevis om den kødelige fødsel. For denne er ingen-

lunde nok; men foruden denne kødelige fødsel kræves 

også genfødelsen. Hvor hellige end disse fædre er, Abra-

ham, Isak og andre, så avler de dog ingen rigets børn ved 

den første fødsel, som er skabt fra først af fra verdens be-

gyndelse og fordærvet ved Djævelen; men foruden skabel-

sen må også kaldelsen komme dertil. For sådan siger Pau-

lus i Rom 9, 11-12: da de endnu ikke var født og ikke havde 

gjort hverken godt eller ondt osv., ikke ved gerninger, men 

ved ham, som kaldte, ikke ved ham, som skabte; for de 

blev begge skabt og undfanget på éngang. Men for at hele 

verden og især det hårdnakkede folk kunne vide, at for-

uden skabelsen også kaldelsen er nødvendig, da blev det 
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sagt til hende, ikke ved gerninger, men ved ham, som 

kaldte: den ældre skal tjene den yngre. 

 Dette bevis er fra verdens begyndelse af uafladelig 

blevet indskærpet og behandlet, ligesom striden mellem 

brødrene, Esau og Jakob, begyndte i moderlivet. Og endnu 

er der ingen ende på krigen. For det er ganske den samme 

strid, som var mellem Kain og Abel og mellem slangens 

efterkommere og kvindens afkom. Den første fødsel er 

hovmodig og hovmoder sig såre, især da, når det også 

kommer til, at forældrene havde en særlig anseelse, det er, 

når de var født af fædrenes blod. Siden hjælper også rig-

dommen dertil, magten, det verdslige rige, visdommen, 

retfærdigheden, religionen eller gudstjenesten. Deraf 

kommer fjendskab mellem Kain og Abel, Ismael og Isak, 

Esau og Jakob, mellem vor herre Guds og Djævelens 

kirke. Og Djævelens kirke har stedse lyst til at herske og 

regere, først på grund af herkomsten og fædrene, som af 

en retmæssig årsag, dernæst på grund af den timelige vel-

signelse. Vi er, siger de, fædrenes børn; vi er blevet store 

og har udbredt vor magt ved det timelige regimente, dertil 

også ved religionen, penge og gods, ved mange herlige 

sejre og undergerninger; kort sagt, vi er sådan ophøjet, at 
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alle folk er ligesom halen, vi derimod som hovedet. Dette 

bevis synes at være uovervindeligt og uigendriveligt. Men 

Skriften siger det modsatte: Ikke de, som er født af kødet, 

ikke de, som er fædrenes børn, er derfor tillige også Guds 

børn; for Guds børn fødes ikke af blodet, heller ikke af 

køds vilje, heller ikke af mands vilje, men af Gud, Joh 1, 

13. 

 Derfor er det et såre stærkt bevis, som man kan holde 

imod det, som ovenfor blev hørt, nemlig at Gud gjorde for-

skel mellem Isak og Ismael, mellem Jakob og Esau, skønt 

de begge var avlet af Abraham og af Isak; men Ismael kan 

alligevel ikke være arving, selv om han gerne ville det; 

men forjættelsens afkom, som har kaldet og foruden før-

stefødslen og den anden fødsel tillige genfødelsen, den fo-

retrækkes. 

 Men deraf er nu den strid kommet, som uafladelig va-

rer fra verdens begyndelse til dens ende, ikke en strid om 

det, som er ringe og lidet værd, men om den store, herlige 

titel, nemlig om kirken, Guds folk, Himmerige og det 

evige liv. Sådan må vi nu til dags også kæmpe med pavens 

kirke, som vil være Guds folk, vil have regimentet og præ-
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stedømmet og roser sig af, at de alene er kirken, som ret-

telig erkender Gud for sin fader og også tjener ham rette-

lig; men os fordømmer de ganske og aldeles og forfølger 

os dertil som kættere og Djævelens kirke. Og det er også 

grunden, hvorfor disse børn Jakob og Esau støder mod 

hinanden, før de endnu er født. For der er i verden fra be-

gyndelsen af to slags kirker, ligesom der er to slags afkom, 

nemlig slangens afkom og kvindens afkom, som strider og 

stødes med hinanden om navnet af kirken. 

 Men Paulus har her vist og lært os en såre skarp og 

kraftig dialektik, idet han har påvist forskellen mellem 

fødslen og kaldet. Hvor der er fødsel alene, er fordømmel-

sen; for hvad der er født af kød, er kød, Joh 3, 6. Ligeledes: 

Guds børn er ikke født af blodet osv., Joh 1, 13. Noget an-

det er det, hvad Paulus siger i Rom 9, 12: Det blev sagt til 

hende ved ham, som kaldte; det er, Guds ord og forjættel-

sen hører dertil; man må fremfor skabningen høre ham, 

som vil regere og være Guds søn, ikke som skabende, men 

som kaldende Gud. Var nu den første fødsel nok, hvortil 

behøvede vi da Gud? 

 Muslimerne er såre hæderlige folk, meget forstandige 

og ivrige i sin gudstjeneste. Det rige og den regering, som 
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de har tilvejebragt med stor møje og arbejde, opretholder 

de også med alvorlig tugt og orden. Hvis nu Guds folk var 

et sådant folk som det tyrkiske, så behøvede det intet mere. 

Desuden prydes de dertil endnu af Gud med rigdom, vis-

dom, ære, fornuft og stor, herlig sejr; men hvad andet har 

vel muslimerne, end den første fødsel? For fornuften er 

født af kvinden, og til fornuften hører visdommen, den 

verdslige ret, tugt og love; om alt dette siger Den Hellige 

Skrift, at det er ugyldigt og fordømt af Gud. 

 Jøderne havde i sin tid tillige blodet og den kødets ære; 

muslimerne har alene den kødelige ære; men jøderne roste 

sig af blodet, det er, af at de nedstammede fra fædrene og 

profeterne. Dernæst kom også den kødelige ære dertil, 

nemlig riget, magten, religionen eller gudstjenesten og det 

ydre skin eller hykleri. Derfor pralede de altid ikke alene 

af den omstændighed, hvoraf denne ære opstod, men også 

af dens følger. Årsagen var den, at de nedstammede fra 

såre hellige forældre; men følgen deraf var, at de havde 

riget, æren, guld og gods. 

 Muslimerne har ikke blodets ros; for de nedstammer 

ikke fra fædrene; men har visdommen, riget, æren, og med 

disse store gerninger tager de sig til at ville bevise, at deres 
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folk er Guds folk. Men her spørges: Hvor er da kaldet? Nu, 

siger de, det behøves ikke. Det er nok med den første fød-

sel; når mennesket gør, hvad han kan, så bliver han salig. 

Men sådan er det ikke; nej, kaldet, det er ordet, hører der-

til. Hvis det var nok med den første fødsel, hvortil behø-

vede vi da ordet? Hvorfor kalder Gud fra øst til vest? Er vi 

ikke retfærdige, fromme, hellige og smukt fornuftige men-

nesker? Men imod alt dette siger Gud: jeg vil have det så-

dan, at alt kød er hø, og dets herlighed som markens 

blomst, Es 40, 6, så ingen skal rose sig af kød og blod, men 

holde sig til fornyelsen, som sker, når Gud af nåde kalder 

os; ellers er al ros forfængelig og intet, både den af den 

oprindelige årsag og den af gerningerne, som er kommet 

deraf. Og det folk, som forlader sig alene på denne ros og 

sætter sin lid til den, bliver i evighed fortabt og fordømt. 

 Men når man lærer sådan, da vredes og rase jøderne 

og bliver rent gale over denne lære. For de har tabt al sans 

og samling ved den første fødsel og kan ikke komme så 

vidt, at de engang tænker på den anden fødsel, og derover 

går de da fortabt. Ligeledes er også muslimerne hovmo-

dige og stolte, ene og alene af den første fødsel, og bryder 

sig slet ikke om kaldet. Paven er også ganske og aldeles 
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omkommet deri, så han endog har henført al gudfrygtig-

hed, religion og gudstjeneste til denne første fødsel. Sådan 

har han lært, at nadverens sakramente er en sådan ydre 

gerning, hvormed de gudfrygtige eller kristne beviser sin 

lydighed mod kirken. Dette er jo intet andet end den første 

fødsels natur, som kun kan forstå den ydre gerning i sig 

selv, det er lydigheden mod kirken. Siden har han fyldt 

verden med love, som er frugter af det onde træ, skønt de 

har et herligt og skønt udseende; men jeg hører der ikke 

Gud kalde og forjætte, jeg hører kun et menneske gøre så-

danne ydre gerninger efter den første fødsel. 

 Derfor støder vi an mod hinanden, som det er gået i 

alverden fra dens begyndelse til dens ende. Vi siger, at de 

ikke er den sande kirke, eftersom de alene roser sig af den 

første fødsel; de derimod fordømmer igen os, som tror på 

Gud, der har kaldt os af nåde og givet os sin forjættelse, 

og derfor venter og håber at blive salige. Hvem skal nu her 

være dommer og opmand? Svar: Det skal denne tekst 

være: ikke de, som er født af kødet, men de af troen; at 

opnå saligheden, dertil hører kaldet og forjættelsen. 

 Spørger man, om også muslimerne bliver frelst, da 

skal man svare: De bliver ikke frelst. Men de har jo dog 
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stor visdom, et såre ærbart liv, mange slags gudsdyrkelse, 

ærbødighed og lydighed mod øvrigheden, en herlig tugt 

og krigerisk orden? Ja, alt dette finder man vistnok hos 

dem. Men hvorhen hører alt dette? Svar: det henhører til 

den første fødsel, derfor må de gå fortabt og kan ikke være 

rigets børn; for de mangler kald og genfødelse og vil blive 

salige ved den første fødsel, som er fordærvet, hvis den 

ikke rettes og forbedres ved den nye fødsel. Derfor er det 

vist, at muslimerne ikke er kirken, heller ikke jøderne; for 

de har ikke kaldet, skønt de hverken mangle den oprinde-

lige årsag eller de gerninger, som følger deraf, som oven-

for er sagt. 

 Sådan er heller ikke pavens kirke den sande kirke; for 

de vandrer også kun i den første fødsel og er så formaste-

lige at mene, at de ved sine gerninger skal opnå salighe-

den. Men hvor Gud foruden den første fødsel også tilføjer 

kaldet (som Paulus siger Rom 9, 12: ved ham, som kaldte), 

der vil du finde kirken. Romerne havde såre skønne love 

og regler, som digteren praler af, når han siger: I romere, 

kom i hu, at I er verdens herrer. Men det er alt sammen 

intet andet end idel fornuft, som er født af kødet, af mand 

og kvinde; denne er ganske unyttig og død for Gud. Derfor 



57 

 

bliver ingen papist, eller muslim, eller munk, eller jurist, 

eller læge salig af sig selv. For alt, hvad der er i den hele 

verden, hvor skønt og nyttigt det end er, fordømmes alt 

sammen under det ene navn, at det er kød og kødets her-

lighed, Es 40, 6. 

 Derfor lærer den sande kirke sådan: Vi er ikke alene 

skabt og født af kødet, men Gud har sendt os sit ord og 

kalder os derved; det er, han prædiker til os om syndernes 

forladelse og om, at han ved Jesus Kristus har antaget os 

til børn. Tror vi det, så er vi den sande kirke. Ligesom Isak 

er en forjættelsens søn, men ikke har dette sønnekår fra 

Abraham og Sara; for dette er en kødelig fødsel; men har 

det af de ord: I Isak skal afkom kaldes efter dig. På samme 

måde forholder det sig også med Jakob. At han er en del 

eller et lem af kirken, har han ikke deraf, at han er Isaks 

søn, men deraf, at en kaldende stemme siger: Jakob er den 

yngste og skal dog være herre. Sådan var Abraham i Babel 

såre vis og hæderlig, havde en ægtehustru, med hvem han 

levede kysk og tugtig; men dog havde han trods alt dette 

måttet gå fortabt, hvis Gud ikke havde kaldet ham fra Ur i 

Kaldæa. 
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 Sådan skal man nu adskilte den sande kirke fra den 

falske. For den falske kirke er formastelig, enten ved blo-

det, det er på grund af fødslens første årsag, eller på grund 

af de gerninger, som følger deraf. Ismael vil bevise sin sag 

ved den oprindelige årsag og siger: jeg er avlet af Abraham 

og dertil hans førstefødte søn; jeg er dog vel Guds folk. 

Her er vistnok den oprindelige årsag eller oprindelsen og 

blodet; men har han ikke også kaldet, så er hans hovmo-

dighed af blodet og fødslen forgæves og tom. Sådan praler 

alle papister og muslimer af, at de er Guds folk; og skønt 

de ikke kan rose sig af fædrenes blod som sin oprindelse 

og første grund, roser de sig dog af de ting, som følger 

deraf; det er, de roser sig af sin magt, retfærdighed, reli-

gion eller ydre gudstjeneste, hvilket alt sammen er af kø-

det. Men spørger du dem, om de også, foruden disse styk-

ker, hvoraf de roser sig, har et andet kald til at være Guds 

folk, så kan de ikke svare derpå, men roser sig kun af disse 

Guds store velgerninger, hvilket dog er en tom, unyttig 

ros, da både de fromme og de ugudelige overøses dermed. 

 Hvis du spørger paven, hvorfor han med sin hob er 

Guds folk, giver han dette svar: Fordi jeg sidder på apost-
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lenes, Peters og Paulusô stol, og er deres efterfølger. Der-

efter har jeg også årsag dertil i Skriften, nemlig Kristi ord 

Matt 16, 18: Du er Peter, og på denne klippe vil jeg bygge 

min menighed. Nu kunne vel også en hund eller en so sidde 

på Peters plads; men har du kaldet, det er, et ord om denne 

efterfølgelse, som du kan tro, det ville gøre den sande 

kirke og Guds børn. Men det har paven ikke, men forfølger 

det på fjendtlig vis; derfor er han heller ikke Guds barn, 

men hans fjende og Kristi modstander. Men vi tvivler slet 

ikke på, at vi er den sande kirke; for vi har evangeliet, då-

ben, nøglerne, Den Hellige Skrift, som lærer, at mennesket 

er fortabt og fordømt i arvesynden, og at det er fornødent, 

at han fødes på ny ved Kristus. 

 Sådan er dette en nødvendig lære, som viser forskellen 

mellem den sande og den falske kirke, og den er først ble-

vet foreholdt jøderne af Gud, for derved at gøre deres hov-

mod til skamme, idet de roser sig af blodet, nemlig ved 

disse herlige eksempler i begge familier, Abrahams og 

Isaks. For både Ismael og Isak er født af Abrahams samme 

blod, og dog er Ismael ikke arvingen; for han vil blive salig 

ved den første fødsel, ja ved den alene; men Isak er den 

rette arving, fordi han har ordet og forjættelsen. På samme 



60 

 

måde er Esau og Jakob født, ikke alene af én fader, men af 

én moder; og dette er et endnu kraftigere bevis end det fo-

regående. For her er fader og moder den samme og blodet 

i dem begge, det samme. 

 Men hvorfor foretrækkes Jakob for Esau? Svar: Kaldet 

kom til Jakob; men Esau er formastelig og mener, at rigets 

arv på grund af førstefødslen må komme til ham. Sådan 

formastelighed hader Gud og vil, at naturens fornyelse 

skal komme dertil; for uden for denne kan man ikke for-

trøste sig til nogen rigets eller arvens retfærdighed. Og 

med sådanne steder i Skriften kan vi også stærkt og kraftig 

overvinde vore jøder og gendrive deres ros af blodet, som 

de drømmer om endnu den dag i dag. For af samme blod 

fødes der to, og den ene er arving, den anden ikke; den ene 

adskilles fra den anden ved kaldet. Hvad den kødelige ros 

angår, er de fuldkommen lige; men den ene har ordet og 

bruger det; den anden derimod foragter det. 

 Et lignende eksempel har vi også i den pavelige og i 

vor kirke. For på begge sider har vi samme dåb, samme 

alterets sakramente, samme nøglemagt, ja samme Skrift 

og ord, og vi stammer endog på begge sider fra samme 

apostle og samme kirke, ligesom fra én moder Rebekka. 
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Hvorfor er vi da uenige med hinanden? Svar: Vi antager 

ordet i sakramentet, følge kaldet, behandler det og omgås 

dermed i troen, men de kun i det ydre skin. Vi siger: Når 

man bruger den hellige nadver, skal man se hen til ordet 

og skal modtage det med ret tro. De gør kun en ydre ger-

ning deraf. Derfor er det den sande kirke, som hænger ved 

ordet og troen, ikke forlader sig på gerninger, men hører 

og følger Gud, som kalder den i nåde; men kaldet er ordet, 

hvorved naturen, som er fordærvet af Djævelen og synden, 

fødes på ny. 

 Dette er ingen ringe uenighed og strid. Det er heller 

ikke uden grund, at modstanderne så fjendtlig er vrede på 

os; for vi strider om de højeste ting i hele den vide verden, 

nemlig ikke om regimente og verdsligt herredømme, ikke 

om guld og gods, ikke om stor herlighed og magt; men 

striden angår den evige fordømmelse og det evige liv. Der-

for er også fjendskabet så bittert og heftigt, og er aldrig 

bittere eller større, end når man er uenig om religionen. 

For sagen i sig selv er også såre stor og vigtig, nemlig om 

vi er Guds børn eller Djævelens børn. De vil ikke være 

Djævelens børn, men tilraner sig med magt den rette, 

sande kirkes ære og navn, og derfor fordømmer og dræber 
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de os også. Derfor fordømmer vi dem også af ordet og er 

efter sikre vidnesbyrd i Skriften visse på vor salighed og 

holder fast over den forskel, som Gud har gjort mellem 

Abraham og babylonierne, Ismael og Isak, Jakob og Esau, 

det kald nemlig, hvori der blev sagt til Abraham 1 Mos 12, 

1: Gå ud af dit land; ligeledes kap. 21, 12: i Isak skal af-

kom kaldes efter dig; ligeledes kap. 25, 23: den ældre skal 

tjene den yngre. 

 Uden denne forskel har hverken Abraham, Isak, Jakob 

eller noget andet menneske nogen nytte af den første fød-

sel; ja, den er en kilde og oprindelse til al ulykke, som man 

kan se og lære af de tolv patriarkers eksempel, der var Ja-

kobs sønner. For disse bliver mordere, ja fader- og broder-

mordere, forræders og mordere af sin egen fader, idet de 

sådan bedrøver den fromme gamle mand, at han begærer 

at dø, 1 Mos 37, 18, og denne deres synd kunne med rette, 

hvis nogen ville fremstille den i dens sande lys, kaldes et 

fadermord. Dette, tænker jeg, er de rette frugter og gernin-

ger af kød og blod, hvilke viser, at mennesket i sin art og 

natur er ganske og aldeles kainitisk og morderisk. Og af 

Jakobs børn havde der vistnok også kunnet tages et eksem-

pel; men Gud ville ikke forkaste dem og lader det forblive 
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ved disse to vidnesbyrd, Ismaels og Isaks, Esaus og Ja-

kobs. Og det er min tro, at de er blevet salige, ligesom jeg 

også om Ismael og Esau har de tanker, at de har gjort bod 

og har tilegnet sig kaldet; men dog har Gud villet, at dette 

bevis og tegn skulle forblive stående, nemlig for at vi deraf 

skulle lære, at den første fødsel for Gud intet er, og at kø-

det er ganske fordømt med alt, hvad det har eller formår, 

det være så stort og herligt, det vil, sådan som regimente 

og verdsligt herredømme, dertil love og retfærdighed. Så-

dan var jo kejser Augustusô rige eller regimente såre skønt 

og herligt, da det alt sammen stod i høj flor med visdom, 

retfærdighed, fred, guld og gods, dertil med mange herlige 

sejre. Men alt dette henhører til den første fødsel eller for-

nuften, til skabningen og kødet, og er derfor ganske og al-

deles fordømt. 

 Derfor må man se hen til, om der hos mennesket er 

noget foruden denne naturlige gave. Denne må hednin-

gerne, muslimerne eller paven have: er ikke kaldet derhos, 

så skal du være vis på, at det alt sammen er fortabt og for-

dømt. For sådan har Gud selv dømt og har især vist dette 

folk det ved dets fornemste stamfædre, at nemlig også 

disse, foruden den første fødsel, også har måttet kaldes. 
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Og hvad den første fødsel formår uden kaldelsen, det viser 

de gruelige synder og laster hos de allerhøjeste patriarker, 

som har besmittet sig med fader- og brodermord, dertil 

også med blodskam. Dette bevidner også Kongebøgernes 

og Dommerbøgernes historie og endelig den store, grue-

lige synd, at de korsfæstede Guds søn, sin Messias. Denne 

skelnen mellem den sande og den falske kirke lærer vi af 

det herlige og underfulde eksempel med de to børns, Esaus 

og Jakobs, undfangelse, som stødte mod hinanden i mo-

derlivet. 

 Nu vil  vi fremdeles også tilføje noget om jødernes 

løgne, for deres skyld, som engang ville læse rabbinernes 

udlægninger. For disse fremsætter på dette sted det spørgs-

mål, hvorfor vel Isak ikke tog en anden hustru, da han i 

næsten tyve år havde erfaret sin hustrus ufrugtbarhed? De 

slutter nemlig af Saras eksempel, at man skulle anvende ti 

år til at forvisse sig om og erfare, om en kvinde var frugt-

bar eller ikke. Men på dette spørgsmål svarer de sådan: 

med Isak var det anderledes end med Abraham; for Isak 

blev ofret til Gud og blev på Guds befaling et offer og 

brændoffer; derfor sømmede det sig ikke for ham at tage 
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en anden hustru. Sådan vil jo også Paulus i 1 Tim 3, 2 at 

en biskop skal være én kvindes mand. 

 Hvilket urimeligt og løst, unyttigt snak dette er, indser 

vel enhver, og dog må man undertiden anføre sådant for 

deres skyld, som studerer det hebraiske sprog, for at de 

med forstand kan læse jødernes ord og skrifter. Vi erken-

der vistnok, at det er en stor velgerning, at vi har modtaget 

dette sprog af dem; men for rabbinernes urenhed må man 

vogte sig, hvilke har gjort Den Hellige Skrift ligesom til et 

hemmeligt aflukke, hvori de har indbragt sin skam og sine 

tåbelige meninger. Dette minder jeg om, fordi der nu til 

dags er mange af vore teologer, som har alt for store tan-

ker om rabbinerne, hvad Skriftens udlægning angår. 

 I grammatikken kan jeg let tåle dem og bære over med 

dem; men der mangler dem ret skøn på Skriften, efter or-

det i Es 29, 14: deres vises visdom skal forgå, og deres 

forstandiges forstand skal skjule sig. Dette sprog viser, at 

der hos jøderne ikke skal være noget ret skøn på Skriften; 

men Den Hellige Skrifts bog er dem tillukket og forseglet. 

Gud taler til dette folk med en anden tunge, Es 28, 11, og 

de kan eller véd ikke andet end at udspy al bespottelse 

imod den kristne tro. 
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 Derfor er der ingen rimelighed i, hvad de siger, at Isak 

blev ofret, derfor kunne han ikke tage en anden hustru. 

Abraham var lige så vel Gud helliget som Isak, ja vel 

endnu mere; for han var kaldet fra Ur i Kaldæa og blev 

ikke ofret én gang, men mange gange; og denne helligelse 

hindrede ham dog ikke fra at tage en anden hustru. Sådan 

havde det også stået Isak frit for at tage en anden hustru, 

hvis han havde villet; men han ville hellere tåle alt og lide 

det yderste for derved at fremstille sig til et eksempel på 

tålmodighed og på, hvordan man må bie på Guds hjælp. 

For han havde et stort og sikkert håb om, at Rebekka skulle 

blive moder, fordi hun af Gud var udvalgt til at blive hans 

hustru, og englene havde ført hende til ham og istandbragt 

ægteskabet, idet hans fader havde beskikket og udsendt sin 

tjener dertil. Men på denne måde opholdes han til det ty-

vende år af den grund, at Gud ville prøve denne hellige 

mand og den hellige kvinde, til et eksempel og en lærdom 

for alle Guds menigheder. 

 

v22. Men da børnene sloges inde i hende, sagde hun: Hvis det 

skal være sådan, hvorfor er dette så sket mig? 

De hellige fædres historie taler om børneavling, om ægte-

skabeligt samliv mellem mand og kvinde, hvilket i verden 
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anses og holdes for det ringeste af alt. Og dog foreholdes 

os i disse ringe ting så herlige, høje eksempler på tro og 

andre kristne dyder. Denne gode, fromme kvinde, Re-

bekka, som var kød og blod, ikke anderledes end vi, blev 

i så mange år meget svært anfægtet. For først var hun vis-

selig udvalgt af Gud til at blive moder. Hun var af englene 

blevet søgt, fundet og ført til sin brudgom, for at hun skulle 

blive moder. Men det bliver der intet af, og hun anfægtes 

sådan af Gud med et langt kors og lidelser. Da fulgte san-

delig på lysten og glæden sorg, bitterhed, gråd og jammer. 

Dette er vel, kan jeg tænke, ægtestandens rette glæde! Der-

for beder og begærer hun brændende og heftig, at hun dog 

må blive moder til afkommet. Da hun nu er blevet bønhørt, 

og Gud ligesom med magt er blevet tvunget til at gøre den 

ufrugtbare Rebekka frugtbar, kommer straks et anden be-

svær derefter. Før var det hende tungt, at hun skulle miste 

det håb, som hun havde af udvælgelsen og det guddom-

melige kald, og at hun skulle forhånes og foragtes blandt 

naboerne og sine husfolk. 

 Nu har hun fået en livsfrugt og er blevet frugtsomme-

lig; ufrugtbarheden er overvunden over og imod naturen, 

så hun er blevet svanger ved et nyt under. Men nu kommer 
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en anden lidelse, som er endnu langt besværligere. For da 

hun nu har livsfrugt og for sig selv er glad over, at hun 

efter sådan stor mistrøstighed trøstes og oprejses med så-

dant stort håb, at hun skal blive moder til to børn, hun, som 

forhen havde været forkastet og forstødt og snart havde 

måttet vige og give plads for en anden kvinde og overlade 

hende moderæren, som Sara også gjorde ï nu først kastes 

hun ned i den allersørgeligste og yderste fortvivlelse. For 

børnene sloges inde i hende, og dog kan hun ikke med vis-

hed vide, om det er børn eller ikke. Derfor siger hun: hvis 

det er sådan, hvorfor er dette så sket? Det er en sådan tale, 

som hun ytrede ligesom med halve ord som en, der var 

forfærdet og angrede, at hun forhen havde ønsket og be-

gæret at blive frugtsommelig. Ak, tænker hun, Gud give, 

jeg aldrig havde bedt om børn. Hvorfor havde jeg ikke tål-

modighed og overlod moderretten til en anden kvinde, al 

den stund jeg nu må erfare og lide langt større jammer end 

før. 

 Dette er en dobbelt, ja vel en syvdobbelt anfægtelse. 

For nu mener hun, det havde været bedre, at hun bestandig 

var forblevet ufrugtbar, end at hun så ynkelig skal plages 

og endnu dertil skal tvivle på, om hun skal blive moder 
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eller ikke; for nu måtte hun for anden gang opgive det, 

fordi hun nu føler døden og begynder at tvivle om sit liv 

på grund af den store fare, som hun har fornemmet. For 

hun ved ikke, hvad det kan være for en ulykke, at hun føler 

denne bevægelse i sit liv; hun føler kun fostrenes stød, og 

kan ikke finde anden grund dertil, end at hun må tillægge 

sig skylden og udskælde sig selv for en dåre, at hun så hef-

tig havde bedt og bønfaldt Gud om børn. Hun ser, at hun 

nu må dø med større skam, end om hun var forblevet 

ufrugtbar. Sådan betages hende anden gang håbet om at 

blive moder, ja, moderen dør med livsfrugten. For fornuf-

ten kan ikke tænke eller mene andet, så ofte som Gud lader 

vort håb og vor bøn svækkes, end at den må sige: Jo mere 

jeg beder, desto hårdere bedrøves og plages jeg. 

 Men skal man da nu derfor ikke bede, ikke forlade sig 

på Gud og håbe på ham? Som livsnyderne nu siger, at de 

vil  overlade alt til Guds vilje og styrelse; for hvad Gud har 

besluttet, må nødvendigvis ske. Nej, man skal ingenlunde 

undlade bønnen; for Gud har befalet os at bede, tro, på-

kalde ham, hellige hans navn og tro på ham. Han kunne 

vel samle sig en kirke uden ordet, kunne vel bestyre det 

politiske eller borgerlige liv uden øvrighed, avle børn uden 
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forældre og skaffe fisk uden vand; men han byder os og 

vil have, at vi skal prædike og bede, og at enhver på sit 

bestemte sted og i sit kald skal gøre, hvad der tilkommer 

ham. Men hænder det, at det ikke altid går sådan og får det 

udfald, som vi forhen have udtænkt og bestemt, så skal 

dog alligevel enhver forblive i sit kald og embede og lade 

virkningen, udgangen og enden være anbefalet Gud. 

 En sådan anfægtelse var også dette, som Rebekka 

havde. For hun tænkte vel: Se, du har bedt Gud, at han 

ville give dig børn; bedre havde det været, om du aldrig 

havde bedt derom. For da hun føler stødene i sit liv, tænker 

hun endnu ikke, at det er børn, men mener, at hun i sit liv 

bærer et eller andet sælsomt og afskyeligt udyr. Derfor si-

ger hun: hvis det er sådan, hvorfor sker der da dette? I den 

latinske oversættelse står der: si sic mihi futurum erat, quid 

necesse fuit me concipere? Men den fromme, hellige 

kvinde viser med disse ord, at hun angrer og irettesætter 

sig selv for den forrige bøn, som hun havde gjort ï som 

om hun ville sige: skulle det gå mig sådan, da havde det 

været bedre, jeg slet ikke havde bedt. Skal det gå sådan til, 
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ak hvorfor bad jeg da? Hvorfor begærede jeg at blive mo-

der, imod Guds vilje? Ordene vidner om, at hun angrede 

sin forrige bøn og nu er hun ganske forsagt. 

 For når mennesker er i stor fortvivlelse, plejer de at 

tale halve ord, og har i sin tale flere interjektioner, end no-

miner og verber. Og sådan kort tale eller halve ord beteg-

ner størrelsen af den smerte, som råder i de bedrøvedes 

hjerter, der er ganske forsagte, ligesom Rebekka havde et 

sådant bedrøvet og forsagt hjerte. For den fornemste sorg 

og bekymring for disse hellige var den om forjættelsen om 

afkommet. Derfor, siger jeg, forsager Rebekka ganske og 

har vel tænkt: I denne forsamling bliver ikke jeg moder, 

men en anden vil efter min død udvælges dertil, som er 

mere værdig end jeg er. Sådan opgiver hun ganske håbet 

om at blive moder, som Sara gjorde ovenfor og Rakel gør 

sidenhen, som jo dog sandelig var Jakobs hustru og allige-

vel må overgive en anden moderretten; for hun siger til 

Jakob: gå til min tjenestepige osv. 

 Men der er kun såre få mennesker, som ser hen til dette 

i fædrenes historie. Ligesom papisterne dømmer derom og 

tænker, at fædrene alene fulgte sin lyst og drev utugt, så-

dan som de selv gør, fordi de lever uden anfægtelse og 



72 

 

uden møje og arbejde. Men disse hellige mennesker var 

bestandig besværede med anfægtelse og bedrøvelse, som 

let kunne forjage dem de onde tanker og den onde lyst. De 

havde et stort hus at styre og måtte ved siden deraf lide 

stor anfægtelse, ret som om de var berøvede al guddom-

melig hjælp. 

 Men os foreholdes dette til eksempel og til lære, først, 

at den kødelige fødsel, hvor hæslig og fordærvet den end 

er, dog ikke tilhører naturen, men er en Guds gave. Det 

skal man lære af fædrene. Vistnok uddeler Gud denne 

gave selv iblandt de værste mennesker; men de gudfryg-

tige forstå rettelig, at det er en gave af Gud. Som Sl 128, 

3. 4. Siger: dine børn skulle blive som oliekviste omkring 

dit bord; se, sådan skal den mand velsignes, som frygter 

Herren. Derfor skal ethvert gudfrygtigt menneske lære, at 

det er en såre stor gave og en skabning af Gud, at man 

avler og føder børn, sønner eller døtre. For derfor kalder 

vi Gud vor skaber og vor fader, og de afskyelige synder og 

straffe, hvormed fødslen er belæsset, skal vi ikke lade an-

fægte eller vildlede os, så vi ikke skulle holde den for en 

Guds velsignelse og en gerning, som er Gud tækkelig og 

behagelig. 
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 Dette forstår ikke de ugudelige, som også misforstår 

og misbruger de andre skabninger ligesom skaberen selv, 

sådan at ikke alene skabningerne, men skaberen selv er 

forfængeligheden underlagt. Men man må adskille og 

skelne den afskyelige forvanskning fra selve skabningen, 

som Gud vil skal være herlig og agtes højt, hvilket de hel-

lige fædre har lært af disse anfægtelser, nemlig at fødslen 

eller børneavlingen er en guddommelig gerning, ja Guds 

eget værk. Og det er visselig sandt: var den ikke forgiftet 

med sådan afskyelig utugt og skændsel, måtte vi forundre 

os over denne store gernings værdighed og underfuldhed. 

For hvad er underfuldere, end at et menneske fødes af et 

andet menneske? Men det er fordunklet, undertrykt ved 

den onde lysts afskyelige synd. Derfor må det prises og 

fremhæves ved sådanne eksempler, så folk kan lære at er-

kende denne gernings og den guddommelige velsignelses 

storhed og højhed. 

 For det andet foreholder disse eksempler os troen, hå-

bet og kærligheden, det er, den måde, hvorpå Gud plejer 

at handle med os. For sådan handler han også med de hel-

lige patriarker, som Paulus siger i Rom 11, 33: hvor uran-

sagelige er hans domme og hans veje usporlige! Ikke 
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alene i hans gerninger, men også i hans ord og forjættelser. 

Og derfor synes det også verden, at intet er mere usikker 

end Guds ord og troen, og intet så forfængeligt og tomt 

som håbet på Guds forjættelse, kort sagt, intet synes mere 

at være intet end Gud selv. Derfor er dette de helliges og 

troendes rette videnskab og den hemmelighed, som er 

skjult for de vise og åbenbaret de umyndige. 

 Paven og muslimerne har let ved at tro, fordi der hos 

dem er så stor lykke, og fordi de er i så stor flor med magt, 

visdom, med stort skin af hellighed og religion, så intet 

overgår dem. Muslimen er så vis på, at han med sin hob er 

Guds folk, at han ville sætte sit legeme og liv til pant 

derpå. For han har sine sager og sin Gud i sine hænder; 

Gud pryder ham med såre skønne og høje gaver. Men med 

de kristne omgås han ligesom ganske imod al rimelighed, 

giver dem det modsatte, kaster dem under korset og hen-

giver dem til at myrdes som slagtefår af deres modstan-

dere. Derfor trodser muslimerne imod os med stor stolthed 

og hovmodighed. Sådan skal det have hændt i et slag, 

hvori de kristne tabte, at da muslimerne så de døde lege-

mer ligge hist og her, afhuggede de næserne på dem og 

spottede og udlo sådan deres elendighed, som var dræbt, 
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drev bitter og giftig spot dermed og gentog ofte disse ord: 

Jesus, Maria, som om de ville sige: Hvor er nu deres Gud? 

 Deraf kommer disse ynkelige klager i salmerne: Sl 7, 

7: stå op, herre! Sl 10, 1: herre, hvorfor står du så langt 

borte? Og flere sådanne ord af de mismodige hellige, som 

tvivler, om vi har en Gud, og spørger i Sl 42, 11: hvor er 

din Gud? Skal man tro på den Gud, der sådan skjuler sig 

og vender sig bort fra os? Men muslimen véd ikke, hvad 

han selv gør, eller hvordan det skal gå os. Han tænker og 

dømmer sådan: de kristne er ganske forkastede og for-

stødte af Gud; og er formastelig, som om Gud var ham 

gunstig og havde udvalgt ham. Derfor er han endnu mere 

forstokket og forhærdet end Djævelen selv. Men når vi gi-

ves i hans hånd og ligger under, da bliver himlen fuld af 

martyrer, og de gudfrygtige foranlediges til at sukke og 

skrige om, at kun den yderste dag må komme. Han der-

imod udretter med sin stolthed og sit overmod, at den 

evige fordømmelse så meget før kommer over ham. 

 Sådan handlede Gud også med Israels folk på assyrer-

nes og babyloniernes tid. Da havde de ingen lykke eller 

sejr; ingen Gud lod sig se, og da var han sandelig en Gud, 

som skjuler sig, som der står i Es 45, 15. Sådan går det nu 
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til dags også med os, da himmel og jord, pave og muslim 

og alt er imod os, og Gud, på hvem vi tror, er slet intet. 

Denne verdens fyrste og Gud, han er Gud. Derfor falder 

også mange kristne fra os og bliver muslimer, de nemlig, 

som ikke er rettelig undervist og ikke har ordet. De ser, at 

der står alt i fuld flor og såre vel, og slutter deraf, at Gud 

må være nærværende hos muslimerne, al den stund Gud 

sådan gør dem levende, derimod døder os og overgiver os 

i den grumme fjendes hånd. 

 Men vi har intet andet af Gud end det rene ord alene, 

at vor herre Jesus sidder ved Faderens højre og er en dom-

mer over levende og døde, ved hvem vi er konger og præ-

ster. Men hvorved kan vi se dette? Det kan man ikke se for 

sine øjne, men kun derpå, at Gud har sagt sådan i sit ord, 

og at vi må tro det og vente derpå. For hvorfor han sådan 

skjuler sig, skal vi få at se på hin dag, når alle hans fjender 

skal være kastede under hans fødder. Så længe må vi tro 

og håbe; for kunne vi nu se det for vore øjne, så behøvedes 

der ingen tro. 

 Hvor usikker og falsk nu end troen, og hvor tomt og 

forfængeligt håbet anses for at være, så véd jeg dog, at det 

skal komme dertil, at vi skal træde muslimerne under fode, 
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og de, der nu ligger begravede, hvis blod de har udgydt, 

de skal søndertræde dem og støde dem ned i Helvedes af-

grund. Dette skal også alle de andre martyrer gøre, som er 

blevet brændt og dræbt af paven, kejseren, franskmæn-

dene og andre. For dette er de helliges kunst og visdom, at 

tro på sandheden mod løgnen, og mod den åbenbare sand-

hed på den skjulte sandhed; ja, de tror på håb mod håb. 

 Denne kunst foreholdes os i dette Rebekkas eksempel. 

For hun er blevet bønhørt og er blevet udvalgt til at blive 

moder; men dog er hun intet mindre end moder, selv nu, 

da hun har opnået at blive frugtbar og har fået stort håb om 

at blive moder. Sådan falder straks alt håb og al forvent-

ning hen og ligger ganske overende. Er da nu dette opfyl-

delsen af det guddommelige ord? Svar: man må ene og 

alene holde sig til den kunst og erkendelse, som de hellige 

har, og se hen til den underlige måde, hvorpå de føres af 

Gud. For sådan gik det også med Kristus selv. Da han ville 

gå hen til Faderens herlighed, døde han og nedfor til Hel-

vede; der bliver al ære og herlighed borte. Han siger til 

sine disciple Joh 14, 12: jeg går til Faderen; og går dog til 

graven.  
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 Sådanne eksempler skal vi altid have i friskt minde, og 

for øje, flittig betænke og overveje dem. For når vi dræbes 

af muslimerne med stor hån og skændsel; når de små 

umyndige børn, dertil gamle folk og unge piger slagtes og 

grumt dræbes, da råber og skriger vi: hvor er nu Kristus, 

hvor er vor Gud? Desuden bespotter de os skændig og si-

ger: Gå nu hen og tro på jeres Jesus. Men da skal vi trøstig 

og med frimodighed svare dem, selv om de ikke hører det, 

og sige: Se, dette lille barn, som du har sønderhugget eller 

stukket på en pæl, det skal i det andet og bedre liv prydes 

med sådan glans, at du skal ønske, det måtte overgå dig 

den nåde, alene at se de sår, som du har tilføjet det. For 

muslimerne udretter intet andet med sit tyranni, end at 

fylde himlen med martyrer, fordi de alle dræbes for Kristi 

skyld; Helvede derimod fylder han med sit og sit folks lig. 

 Sådan også paven (skønt han er værre end muslimerne, 

fordi han slet ikke tror nogen ting): Dem, som han dræber, 

mener han nu er ganske borte og det er forbi med dem; han 

mener ikke andet, end at det står ham frit for at rase mod 

enhver efter sit hoved og myrde ham, hvorfor ingen skal 

revse ham, og han lokker og opægger også de verdslige 
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riger til at øve det samme grumme tyranni. Imidlertid kla-

ger vi over, at vi ynkelig myrdes og undertrykkes og råber 

Sl 44, 24: Herre, hvorfor sover du? For Gud skjuler sig en 

tidlang, og, som der står i Salomos Højsang 2, 9, han står 

bag vor væg, han ser ned ud af vinduerne, han kigger gen-

nem sprækkerne; derfor er han ikke langt borte fra os, men 

er nærværende og ser alt. Og just idet paven og musli-

merne myrder os, må de tjene os, hvad enten de vil eller 

ikke, så vi skal få retfærdighedens uvisnelige krans, 1 Pet 

5, 4. Sådan kunne heller ikke Herodes ved nogen velger-

ning have gjort de små umyndige børn sådan tjeneste, som 

han gjorde ved at dræbe dem. 

 Sådan ser det ud, som om han også har forladt os, idet 

han er faret op til himlen og sidder ved Guds faders højre; 

men dog har han efterladt os sit ord og de hellige sakra-

menter. Ja, men hvad er vel det, vil kødet indvende mod 

os; jeg kan jo dog ikke se noget, det er jo kun et slet og ret 

ord? Ja, vistnok er det et ord; men i dette ord er der en 

særlig og guddommelig kraft, hvilken du skal forstå og 

fornemme da, når du hænger og holder dig fast derved 

med fast tro. Selv om du må sætte dit liv i fare derfor, har 

det lidt at betyde; for det er ikke længe til, at du atter skal 
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opstå fra de døde og blive levende. Hans veje er usporlige 

og hans domme uransagelige imod hans hellige, Rom 11, 

33, som hans enbårne søn bevidner, der er det mest fuld-

komne eksempel for alle børn. 

 Sådan handler nu Moses om de vigtigste ting, idet han 

taler om menneskers fødsel og den kødelige gerning. Re-

bekka mister moderæren og mister dertil Gud selv, som 

har bønhørt hende og ladet hende blive frugtsommelig; 

han drager sin hånd bort og skjuler sit ansigt, så denne ger-

ning, at hun var blevet frugtsommelig, ikke længere anses 

for en guddommelig gerning, men for et Satans bedrag og 

spot, og hun tænker ikke andet, end at hun er forkastet og 

forstødt. Men han forhaler ikke hjælpen til evig tid, bliver 

heller ikke altid borte fra os. Vistnok styrer han alle ting 

sådan, at ordet ser ud, som om det var ganske forfængeligt 

og intet. Men af det, som så aldeles er intet, gør han alt, 

ved en stor og underfuld forandring, sådan at de ting, som 

forhen så ud til at være alt, må fordærves og tilintetgøres. 

Sådan er pavens fordærvelse allerede begyndt, og dag for 

dag skal han mere og mere søndertrædes ved Kristi munds 

ånde, og inden kort tid skal det komme dertil, at også mus-

limen skal få sin fortjente straf. 
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22b. Og hun gik hen for at spørge Herren til råds. 

Den stakkels Rebekka mener nu, at alt er ude med hende. 

Hvad skal hun nu gøre? Hun går hen for at adspørge Her-

ren. Hidtil har det set ud for hende, som om hun var for-

stødt og forkastet fra Herrens åsyn, og hendes håb og tro 

er nu kommet til den højeste nød, så hun havde stor møje 

og arbejde dermed. Men dette er just den rette afgørende 

dag, som lægerne kalder den dag, på hvilken man kan be-

dømme sygdommen, på hvilken hun atter bliver levende 

og går hen at adspørge Herren, da hun så ud til at være i 

den yderste nød og fare. For da plejer strengen let at briste, 

når den spændes på det hårdeste. 

 Jøderne tvister om, hvorhen Rebekka gik for at ad-

spørge Herren. Rabbinerne har alt for munkeagtige fore-

stillinger, når de siger, at hun gik hen for sig selv alene til 

et ensomt sted. Derfor vil vi holde os til deres mening, som 

siger, at hun gik hen til den hellige patriark Sem, som 

endnu levede tilligemed Shela og Eber. Disse fædre sty-

rede Guds kirke og opretholdt i denne tid ordet og den 

sande gudstjeneste. Men uden tvivl gik hun ikke af sig selv 

hen til Sem i denne store nød; men på Isaks og Abrahams 
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råd og befaling, hvilke også ramtes af den samme anfæg-

telse, gik hun vel hen til ham, som til det fælles sted og 

den person, hvor de vidste, at Guds fornemste kirke og 

menighed var. For denne Sem var en såre hellig mand, 

som styrede kirken og i så mange hundrede år efter Synd-

floden holdt på ordet og gudstjenesten; derfor anså man 

hans tale og prædikener for guddommelige svar. 

 Men Rebekka spurgte ikke alene om sin livsfrugt eller 

de børn, med hvilke hun var frugtsommelig, men også om 

sin salighed, og om det, som traf hende, var et tegn på 

Guds vrede eller på hans nåde. For enhver ulykke eller 

skade, også den legemlige, fører med sig fortvivlelse, eller 

at man begynder at tvivle på Guds vilje, som han bærer 

mod os. Og derfor må man i al anfægtelse forvare og 

styrke hjertet, for at det ikke, når vi er bedrøvede og rev-

ses, skal mene, at dette sker på grund af Guds vrede, fordi 

han evig vil fordømme os. Når sådan muslimerne og paven 

larmer så gruelig mod os, ængster vi os og forfærdes der-

over med hinanden; men har du ordet og de hellige sakra-

menter, så luk øjnene og foragt kun trøstig deres grumme 

tyranni, så du endog siger til dem: Larm og ras og vær kun 



83 

 

afsindige, så meget I lyster, ja sønderriver mig i små styk-

ker; jeg véd dog, at Kristus, min forløser, endnu lever og 

sidder ved Faderens højre; derfor skal også jeg leve og at-

ter træde jer under fode. 

 Men sådan tillid og sådan åndelig hovmodighed kom-

mer ikke af det nærværende, men af det kommende. For-

nuften følger kun det synlige; men her må man døde den, 

så ordet og troen kan få plads. Men fornuften kan ikke dø-

des uden alene gennem fortvivlelse, mishåb, had og knur-

ren mod Gud, for at til sidst, når alt ydre er sat til side, 

hjertet alene kan hænge ved ordet og sakramenterne, holde 

sig dertil og være fornøjet dermed. For Gud er ganske ube-

gribelig og viser sig ikke i alle sine gerninger og undere, 

idet han, efter vor mening, forlader os i lidelse og trængsel 

og kun giver os ordet, med hvilket han bringer os gennem 

dette farens og anfægtelsens hav til strandbredden eller 

landet, ligesom en fisk drages med krogen. 

 

v23. Herren svarede hende: »To folk er i dit moderliv, to folke-

slag skal udgå af dit skød. Det ene folk skal være stærkere end 

det andet, den ældste skal trælle for den yngste.« 

Hidtil er det blevet sagt, hvordan Gud skjuler sig, ja gan-

ske er blevet borte for den hellige kvinde, ja, også for Isak 
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selv og for Abraham, dertil for alle, som var i den samme 

menighed, så hun måtte løbe og tage sin tilflugt til patriar-

ken Sem og hans menighed og søge hjælp og råd der. Men 

nu beskriver Moses, hvordan denne tabte Gud atter findes 

og lader sig se, os nemlig til eksempel, for at vi ikke skal 

forsage i vore anfægtelser, når bønnen holder sig til den 

visse forjættelse, men skal være visse på, at Gud visselig 

må vise sig, lade sig se og give svar, om så end himlen og 

alle skabninger skulle true med fald og undergang. 

 Men skønt nu denne venten er såre besværlig, skal vi 

dog være sådan undervist og lært af Helligånden, at vi véd, 

at Gud visselig må høre vor bøn, fordi han nemlig ikke kan 

lyve. Nu havde han forjættet Isak velsignelsen; men ved 

denne forjættelse forefaldt mange besværligheder og for-

hindringer, så et svagt hjerte kunne tvivle, om vel også for-

jættelsen var sand, og skønt Rebekka ikke havde nogen 

særlig forjættelse, bad hun alligevel, og når nu bønnen er 

ret og sand, som Rebekkas bøn uden tvivl var, må den dog 

nødvendigvis holde sig til den guddommelige forjættelse. 

 For hvem skulle vel af sig selv være så dristig, at han 

havde opløftet sine hænder og øjne til Gud, hvis han ikke 

var vis på Guds vilje? Derfor holder al bøn sig til Guds 
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bud og forjættelse. For i det andet bud står Guds ord, som 

lærer os at bede, når nemlig Gud siger i 2 Mos 20, 7: Du 

må ikke misbruge Herrens, din Guds, navn. Ligeså i Sl 50, 

15: Kald på mig på nødens dag osv. Men når nu bønnen 

er sket, skal du vide, at du lige så lidt må tvivle på bønhø-

relsen, som du kan eller skal tvivle på forjættelsen. For 

bønnens grundvold er forjættelsen, ikke vor vilje, ikke vor 

værdighed eller vor fortjeneste. Og på denne lære har vi et 

herligt eksempel i Rebekkas bøn, som efter så mange for-

hindringer til sidst underfuldt bønhøres. For da hun i be-

gyndelsen bliver frugtsommelig, tvivler hun ikke på, at 

hun nu er bønhørt og hjulpet af Gud; men denne tro og 

tillid forhindres snart ved en ny fare, som hun ingenlunde 

havde ventet. For børnene sloges inde i hende, så hun atter 

bringes til fortvivlelse. Men da hun nu er på det højeste 

forskrækket, oprejser Gud hende atter med ordet og viser, 

at hun i sandhed er bønhørt, for derved at vidne, at han 

elsker dem, som beder i troen, og i bønnen, det er når det 

ser tungt ud med bønnen, bier på ham og venter på hans 

hjælp. 

 Sådanne eksempler erkender eller forstår papisterne 

ikke. For deres bøn er ikke anderledes, end at de dermed 
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bespotter og forhåner Gud. Men en alvorlig og brændende 

bøn, som ikke stopper og bliver træt, men venter og bier 

til det sidste øjeblik, den bryder til sidst gennem himmel 

og jord, og det er umuligt, at den ikke skulle bønhøres. For 

det er Gud det allerbehageligste offer, når vi beder sådan, 

at vor bøn overgår vor sans og forstand. Som Paulus siger 

Ef 3, 20: Gud formår langt ud over, hvad vi beder om eller 

forstår. Når sagen er ganske fortabt og alt råd og flid er 

forgæves, da tænk dig om og vær stærk, vogt dig, at du 

ikke falder fra Gud; for Gud kalder alle ting fra de døde og 

fra intet; når ingen hjælp eller håb længere er for hånden, 

da begynder først den guddommelige hjælp. Og det er en 

ret, fuldkommet bøn. 

 Men derhos skal man dog ikke foragte den svage bøn 

og svage menneskers bøn. Men denne brændende bøn fo-

reholdes os mest og som et fuldkomment eksempel, så vi 

skal beflitte os på at efterfølge den. For ligesom børnene i 

skolen først lære abc og Donat, sådan stammer også vi 

først på den ufuldkomne bøn, som ingenlunde skal forag-

tes. For som det går med den gut, der ikke først lærer alfa-

betet og Donat, at han heller aldrig vil lære at læse Virgil 

eller at tale latin, sådan går det også med bønnen; den, der 
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ikke først beder i svaghed, vil aldrig komme til den fuld-

komne bøn. Derfor skal man flittig mærke læren på dette 

sted, som viser, at bønnen har sin store kraft, og at det er 

Gud et velbehageligt offer, at man bliver bestandig i den, 

ligesom Rebekka også bliver standhaftig indtil enden, da 

der ikke længere er noget andet råd end at spørge Guds 

kirke til råds. 

 Men Moses beskriver såre vidtløftig, hvordan hun blev 

bønhørt. Herren sagde, nemlig ved Sem. For vi sagde 

ovenfor, at Gud også talte ved Adam. Som Kristus udlæg-

ger det i Matt 19, 4: Har I ikke læst, at Skaberen fra be-

gyndelsen skabte dem som mand og kvinde og sagde: 

üDerfor skal en mand forlade sin far og mor og binde sig 

til sin hustru, og de to skal blive ®t kßdû? Disse ord talte 

altså Gud, og Moses skriver dog i 1 Mos 2, 24, at Adam 

talte dem. Derfor var Adam fuld af Helligånden og Gud, 

som talte gennem Adam. Sådan er Adams ord Guds ord. 

Sådan er endnu Guds kirke fuld af Gud, og alt, hvad den 

siger, skal man ikke forstå anderledes, end som Gud selv 

havde sagt det. Sådan befaler Gud, at vi skal være forældre 

og øvrighed lydige og høre hans ord af dem. Just på 



88 

 

samme måde talte Gud også med denne hellige gamle mo-

der Rebekka gennem Sem, der, foruden det almindelige 

skøn på troen, også var fuld af profeti. 

 Men der foreholdes os en såre stor og rig trøst i disse 

ord, som stå i teksten: to folk er i dit liv osv. For Sem vil 

sige: du har bedt, og din mand og Abraham har også bedt 

med dig; men mener du, at jeres bøn ikke er blevet bøn-

hørt, og at du skal dø? Ingenlunde, du skal ikke frygte for 

noget. Og Sem træffer netop hovedet på sømmet og den 

rette trøst. For han siger: Det er så langt fra, at du skal 

komme i fare for dit liv, at der skal komme to slags folk af 

dit liv. Du er kun blevet plaget en smule, og din bøn er 

blevet prøvet, om du også ville forblive standhaftig. Der-

for skal du vide, at du skal få mere, end du har bedt om, 

og at mere er dig givet, end du har begæret eller forstået. 

For du har ikke kunnet forstå, hvad eller hvor meget Gud 

vil give dig. Han har forstået din bøn bedre end du selv. 

 Dette eksempel er vel at mærke, og vi skal også efter-

følge det. For vi beder også mod Antikrist dvs. paven, 

muslimerne og sekterne. Og vore sager er så vanskelige og 

står så fortvivlede, at vi ikke kan forstå eller tænke os no-

gen anden trøst og hjælp, end kun at anråbe Gud om, at 
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han vil ile med den yderste dags komme. Derfor skal man 

ikke ophøre at bede, men de, som er stærke, skal skrige 

heftig, og de svage skal også i sin svaghed råbe til Gud, 

som Kristus selv siger i Luk 18, 7 om de gudfrygtige, som 

råber til ham dag og nat. 

 Men vor nød nu til dags er langt større og vor sag be-

sværligere, end den har været nogensinde i kirken. For vi 

har imod os verdens bærme og sidste tid, pavens og mus-

limernes yderste, grumme vrede, som begærer ganske at 

sluge os og også vil  sluge os. Derfor må man bede, og bede 

sådan, at vi holder os til Kristi bud og forjættelse. For 

skønt det ser ud til, at alt inden kort tid vil styrte overende, 

hvad er det så mere? Lad kun falde; din bøn skal dog opnå 

mere, end du beder om. For han har forjættet os det. Og vi 

beder i vor bøn fremfor alle ting, og også fremfor vor egen 

ulykke om, at Guds navn må helliges og hans rige opret-

holdes. Om nu end alt er fortabt og sagen ganske må op-

gives, ja selv om vi alle skulle dræbes her, så véd jeg dog, 

at modstanderne skal omkomme. De skal ned; for bønnen 

er blevet bønhørt. 

 Så trøster nu Sem Rebekka sådan: O kære Rebekka! 

Din bøn er blevet bønhørt rigelig og over al din forstand. 
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Du har bedt Herren om én søn og begærer nu i denne fare 

alene, at du lykkelig må føde og beholde livet; ja, du ville 

gerne lade dig nøje, om du blot vidste, at din bøn var hørt. 

Men vær trøstig og ved godt mod i henseende til fødslen; 

for Gud har bønhørt dig og forstår ret vel din bøn. Du har 

bedt om en søn eller datter; denne din bøn vil han forøge 

og rigelig forhøje. Men hvordan skal det ske? Svar: to folk 

er i dit liv osv. Det kan man nu kalde, at bønnen er hørt. 

For det er ikke simpelthen kun to sønner, du skal føde, men 

to såre store patriarker. Derfor er din bøn bønhørt ikke 

alene deri, at en søn skal fødes af dig, men at du skal have 

efterkommere eller arvinger af to sønner, og at du skal 

føde to store folk. Derfor tvivl kun ikke, forsag kun ikke! 

Det er intet uhyre eller djævel, du bærer, som du har måt-

tet frygte for, fordi børnene sloges inde i dig; men du er 

allerede nu en moder til to store folk. 

 Sådan bad hun alene om sit og én søns liv, og opnår 

derved to patriarkers og deres efterkommeres liv. Hun bad 

om en skilling, og fik et helt bjerg fuldt af guld, hvilket 

hun hverken havde vovet at håbe eller at tro. For hun ville 

lade sin bøn være beskeden og lade sig nøje med lidt, li-

gesom vi også plejer at bede om simple og ringe ting og 
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ikke tænker på, at vi taler med en sådan stor majestæt, når 

vi beder. For ville han kun give små og ringe ting, da 

havde han ikke foreskrevet os sådan stor og herlig vis og 

måde at bede på, som når han har befalet os at sige: Vor 

fader, du som er i himlene, helliget blive dit navn, komme 

dit rige osv. Gud er ingen gerrig gnier eller fattig tigger, 

men lægger frem for os og tilbyder os store goder, ja de 

allerhøjeste gaver i himlen og på jorden, og vil have, at du 

skal bede ham om dem og vente dem af ham. For i enhver 

bøn, som vi sige i Fadervor: Helliget blive dit navn, komme 

dit rige, ske din vilje, giv os i dag vort daglige brød osv., 

indeholdes himmel og jord og alt, hvad deri er. For hvad 

vil det sige, at hans navn helliges, at hans rige kommer og 

hans vilje sker? Svar: Det er så meget som at fælde tusinde 

djævle og sammenfatte hele verden i én bøn. Men vi har 

snævre hjerter og er af svag tro; derfor skal vi med flid 

mærke dette eksempel og lære, at Gud ikke lader sig nøje 

med at give os lidt, selv om vi beder om lidt, men han giver 

mere, end hvad vi beder om eller forstår, Ef 3, 20. 

 Men vi vil nu betragte patriarken Sems ord, for de in-

deholder fire stykker, som vi først vil forstå alene efter lo-

ven. Først siger han: to folk er i dit liv, og de er allerede nu 
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for Gud så store, som de skal blive. Men når de fødes og 

vokser op, da skal de skilles ad. Denne anden del er en 

forjættelse om, at Edom og Jakob skal være to slags folk, 

adskilt efter kødet, nemlig edomitter og israelitter, som 

Den Hellige Skrift vidner om. Men de skal ikke være un-

der ét hoved; men enhver skal have sin ære og herlighed 

som sit folks fyrste. De skal også ordne og indrette et hus-

ligt og borgerligt liv, dertil også kirker; men dog skal der 

være en forskel deri. For de skal deles i forskellige religi-

oner og stater, verdslige love og regler. For det er vel tro-

ligt, at Esau fra Abrahams hus tog med sig omskærelsen 

og ellers anden måde at ofre på. Sådan havde hans folk en 

særlig statsorden, ceremonier og kirkevæsen. Men Jakob 

fik også sin særlige orden i stat og kirke, hvis lige der ikke 

har været i verden, og havde derhos tillige forjættelsens 

arv. Derfor skulle disse folk skilles fra hinanden, både ef-

ter det borgerlige og det kirkelige liv. Og dette gik også i 

bogstavelig opfyldelse. For Paulus har i Rom 9, 10 angivet 

den åndelige betydning, hvorom der er talt på andre steder. 

De sidste to stykker er, at han siger: det ene folk skal være 

stærkere end det andet, og den ældre skal tjene den yngre. 
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 Edom eller Esau tog såre til, som vi sidenhen skal se, 

hvor han møder sin broder Jakob med fire hundrede mand, 

mens Jakob ikke havde nogen hos sig uden fire kvinder. 

Og i kap. 36 opregnes elleve fyrster, som havde landet 

Edom i eje. Deraf kan man slutte sig til, at Esau havde såre 

stor magt. Men Jakob drog endnu omkring i Kanaôans land 

og kom sidenhen også ned til Egypten som fremmed, mens 

der imidlertid fra hans broder nedstammede elleve børne-

børn og store fyrster. Sådan gik denne spådom i opfyldelse 

også i det ydre, efter bogstaven. Men på Davids tid var den 

yngre vokset og taget til, Israel nemlig, og indtog konge-

riger og gjorde sig også Edom underdanig, som der står i 

Sl 60, 10: jeg vil kaste min sko over Edom. Men sidenhen 

udlægger og formilder Isak, ved velsignelsen over Esau, 

denne forjættelse sådan, at dette tjenerforhold kun skal var 

til en bestemt tid. For sådan siger han i 1 Mos 27, 40: du 

skal bryde hans åg af din hals. Og dette skete på Akabs 

tid, da Edom faldt fra og udvalgte sig en egen konge. 

 Sådan er nu dette summen af forjættelsen og den rige 

bønhørelse. For sådan trøstede Sem hende: Se, min kære 

Rebekka, du bad for dig selv og begærede kun, at du og 

dit barn måtte opholdes i live; men jeg forjætter dig langt 
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større ting. Du skal ikke alene få én søn, men to sønner, to 

folks fyrster. Desuden viser Gud dig også, hvad for en 

stand og stilling de begge skal have, så du kan vide, hvad 

du skal få for efterkommere og arvinger, også efter din 

død. Den ene skal være stærkere, den anden svagere i hen-

seende til det borgerlige og kirkelige liv; men det mindste 

folk skal blive den rette herre og arving. Den stærkere skal 

ingenlunde undertrykke den svagere; ja, den mindre skal 

herske over den større. Sådan har du nu hørt, at ikke alene 

din person og de børn, som du skal føde, skal blive i live 

og sunde; men at også disse to parters historie her er be-

skrevet indtil alle deres efterkommere, uden ende. 

 Dette beskrives nu sådan os til lære og trøst, så vi skal 

lære at bede trøstig og med fuld tillid, og for at vi ikke skal 

forsage eller tvivle på bønhørelsen. For skønt bønnen sker 

imod og over vor forstand, er den dog ikke forgæves. For 

Gud vil ikke have den skam liggende på sig, at vi skulle 

mene, at han ikke var sanddru. Og derfor har han befalet 

os at bede, og har ikke alene befalet os det, men har også 

forjættet, at han vil høre vor bøn, så vi skal være forvissede 

om, at han vil give os det, hvorom vi beder. Derfor er dette 
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den højeste gudstjeneste og religion, at man tror, at Gud 

er sanddru. 

 Desuden har vi også en skøn, enfoldig og sikker regel, 

hvori han har foreskrevet os, hvad og hvordan man skal 

bede. Når du nu derfor beder: Fadervor, du som er i him-

lene osv., da tænk sådan: Herre, du har befalet mig at bede, 

og har også forjættet, at du vil høre den, som beder; ï og 

tvivl så ikke på Guds sanddruhed og hans forjættelser. For 

om så end Djævelen i et øjeblik ville omstyrte hele verden 

og ganske kaste den omkuld i en hob, så skal dog Guds 

navn helliges. Og om vi end alle må dø, så skal vi dog uden 

tvivl opbevares til den kommende opstandelse. Ja, også i 

dette liv ser vi desuden en åbenbar kraft og virkning af vor 

bøn. For visselig, ved bønnen opholdes den verdslige 

statsmagt; ved den opholdes vort liv og alle goder, som vi 

bruger i denne verden. 

 Denne tekst har fremdeles den hellige Paulus behand-

let såre herlig i Rom 9, 10 og anvender den på den rette 

åndelige og sande historie, idet han anfører det sted af pro-

feten Malakias 1, 2, hvor Gud siger: Jakob elskede jeg, 

men Esau hadede jeg. Ligeledes i Rom 9, 10: Der blev 

sagt til hende, ikke ved gerninger, men ved ham, som 
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kaldte: den ældre skal tjene den yngre. Der omtaler og ihu-

kommer han ikke den timelige, men den rette, sande for-

jættelse. Jøderne forstår dette alene efter kødet, nemlig 

derom, at de blev ført ud af Egypten og indtog landet 

Kanaôan. Men i denne legemlige forjættelse indesluttes 

også den åndelige. For af denne svage del skulle Guds søn 

fødes, så at frelsen ikke skulle komme fra hedningerne, 

heller ikke fra idumæerne, men fra jøderne, som der siges 

i Joh 4, 22. Det er alt sammen skrevet for Kristi skyld, der 

kom af det lille folks slægtslinje. 

 Derfor behandler Paulus denne tekst på den måde, at 

han sætter to slags fødsel, nemlig den af kødet og den af 

forjættelsen. Esau var også en forjættelsens søn; men her 

skiller de sig fra hinanden og deles i et stort og et lille folk. 

Der udlægger Paulus det efter sin store apostoliske ånd så-

dan, at ikke den ældre skal være arvingen, men den yngre, 

nemlig Jakob. Sådan bliver også alle de andre arvinger, 

som følger forjættelsen, hvorom der ovenfor blev talt ud-

førligere. Derfor tilhører den legemlige forjættelse Esau, 

men den åndelige tilhører Jakob, som var Rebekkas yngste 

søn efter kødet; men efter ånden var han Herren og den 

ældste. 
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 Men ligesom jeg om den kainitiske og ismaelitiske 

kirke sagde, at de blev forkastede, dog sådan, at denne for-

kastelse skulle tjene til deres ydmygelse, så de skulle give 

slip på arven, som de mente at skulle få efter den kødelige 

fødsel, mens de dog blev salige ved bod og tro på forjæt-

telsen; sådan vidner også teksten, at mange af Esaus efter-

kommere er blevet salige, ikke fordi de var Esaus børn, for 

denne linje var jo forkastet, men fordi de med troen grebe 

forjættelsen og holdt sig til den, efter Paulusô ord i Rom 9, 

8: Ikke de, som er børn efter kødet, er Guds børn; men 

forjættelsens børn regnes til afkom. Derfor sluttede de sig 

til ismaelitterne og sagde: Sara er vor stammoder og Abra-

ham vor fader, men derved bliver vi ikke salige, for den 

legemlige fødsel nytter ikke; men vi tror på det afkom, 

som er fædrene forjættet, ligesom Isak og Jakob troede og 

er blevet salige. Og alle, som har haft denne tro, har mod-

taget det evige livs arv. Men de af denne slægt og deres 

efterkommere, som er forblevet i sådan formastelighed, at 

de har ment, at de på grund af den legemlige fødsel var de 

ældste, de er alle sammen blevet fortabt og fordømt. 

 Sådan kan vi hedninger ikke rose os, som muslimerne 

gør af sine mange kongeriger, eller som paven roser sig af 
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den uafbrudte rækkefølge fra Peter og den højeste magt i 

kirken. Men det roser vi os af, som står skrevet i Joh 1, 12-

13: Så mange, som tog imod ham, har han givet magt at 

blive Guds børn, dem, som tror på hans navn, hvilke ikke 

er født af blod, ej heller af køds vilje, ej heller af mands 

vilje, men af Gud. Til denne erkendelse må vi alle komme, 

ligesom Paulus i Rom 4, 12 kalder Abraham fader til de 

omskårne, til dem, som ikke alene er omskårne, men også 

vandrer i den tros fodspor, hvilken vor fader Abraham 

havde, da han var uomskåren. Sådan siger også Kristus i 

Joh 8, 39: hvis I var Abrahams børn, gjorde I Abrahams 

gerninger. For han troede på Gud, og fik ved det forjæt-

tede afkom retfærdighed og salighed. Sådan bliver også 

de, som tror på Gud, Abrahams og Guds børn. 

 Derfor skal man af denne tekst lære, at al kødets ære 

eller ros af Gud er forkastet og fordømt, og at vi ikke kan 

blive retfærdige derved. Ligesom heller ikke fædrene er 

blevet retfærdige ved denne ros af kød eller blod, hvilket 

kraftig læres og bevises af dette eksempel, der er såre her-

ligt og vel værd at skrives med guldbogstaver. 

 Men disse brødre sloges med hinanden i moderlivet, 

og da de var født, kivedes de dernæst også hele sin livstid 
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med hinanden. Sådan må også vi bestandig kives med 

muslim og pave og kan aldrig have samfund eller fred med 

dem. Ismael og Esau, det er, disse større og stærkere, som 

langt overgår os i penge og gods, i magt, antal og visdom, 

de er imod os, som er de yngre og svagere end de. Men det 

er vor trøst, al den stund vi jo må slås med hinanden og 

føre sådan bestandig krig mod edomitterne, som ikke kan 

forliges eller ophæves, at vi er sikre på sejren. For ordet 

eller forjættelsen må uden al tvivl sejre. 

 Men hvis nogle af modstanderne bliver salige, skal 

man vide, at de ikke bliver salige, fordi de er papister, 

munke eller muslimer, men fordi de slutter sig til os, det 

er, til Abraham, Isak og Jakob. Og skønt de ikke er af vor 

slægt, så er de dog indpodede. Sådan forkastes ikke hele 

dejen, men kun dens ros og hovmodighed, idet den roser 

sig af fædrene, ceremonierne og loven; og hvis den vil ind-

podes med os, så bliver den en hellig dej med os og med 

de fromme, gudfrygtige menneskers hele slægt. Men dette 

sker af nåde, ikke af kødets retfærdighed eller ved gernin-

gers fortjeneste, hvori verden søger sin frelse og retfærdig-

hed. 
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v24ï26. Da nu hendes tid kom, at hun skulle føde, se, da var 

der tvillinger i hendes liv. Og den første kom frem, han var gan-

ske rød, som en lodden kappe, og de kaldte hans navn Esau. Og 

derefter kom hans broder frem, og hans hånd havde fat på 

Esaus hæl, og man kaldte hans navn Jakob. 

Her beskrives den underfulde og farlige fødsel, hvorved 

moderen uden tvivl er blevet såre forskrækket, da børnene 

sådan sloges med hinanden i hendes liv. For her beskrives 

en sådan fødsel, at hvis forjættelsen ikke havde opholdt 

Rebekka, var hun straks død i fødslen. Og jeg forstår det 

sandelig ikke, har heller ikke nogensinde hverken hørt el-

ler læst noget eksempel, som skulle ligne dette. For sådan 

lyder teksten: da hendes tid kom, at hun skulle føde, da var 

der tvillinger i hendes liv. For de kvinder, som var hos 

hende, håbede kun på ét barn; men straks, idet de ser til , 

forstår de og opdager, at det er tvillinger. 

 Nu er det vel sædvanligt, at der fødes tvillinger, uden 

at moderen derover kommer i nogen fare; men her er der 

en stor fare, da den første, Esau, er blevet født, idet Jakob 

også straks efter kommer ud, og det sådan, at han med sin 

hånd holder i broderens hæl. Nu véd vi, at det er en uheldig 

og tung fødsel, når et barn ikke fødes ret ordentlig, sådan 

at hovedet først kommer ud; men når en hånd eller fod 
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kommer først ud, da kommer både moder og barn i livs-

fare. I sådan nød må man også ofte sønderskære livsfrug-

ten og tage den ud i enkelte stykker. Sådan beskrives også 

denne fødsel, at den var forunderlig og fuld af fare både 

for moder og barn. Den første, Esau, kommer sund og frisk 

ud; men den anden kommer i fare for sit liv. Men Rebekka 

opretholdtes ved den forjættelse, hvori hun hørte, at hun 

skulle føde to folk eller stamfædrene til to folk. Derfor for-

sagede hun ikke i denne store nød og fare. 

 Men Moses beskriver begge børnene: Den første, siger 

han, som kom frem, var ganske rød. På hebraisk står der 

admoni, hvoraf Adam kommer; for han blev skabt af rød 

jord, som efter Pliniusô og Josefusô ord er den bedste. Efter 

den prises den sorte jord; men den lyse og grå jord er slet-

tere. Edom betyder rødlig. Men der må have været en sær-

lig rød farve på ham. For alle andre børn fødes også rød-

lige og forbliver røde også efter fødslen; men Esau må 

have været meget rød, mere end hans broder og andre 

børn. 

 Desuden havde han også et andet tegn, hvorved han 

adskiltes fra sin broder. For han var lodden som en kappe, 

ikke alene på hovedet, sådan som andre børn er, og som 
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især drengebørnene plejer at have meget hår; men foruden 

at han var stærkt rød, havde Esau også en ganske lodden 

hud, som en kappe, med andre ord: han var ganske lodden 

på hænder og fødder og på hele legemet. For Moses tilfø-

jer en lignelse og siger: som en adereth, hvilket hebraiske 

ord betyder en lodden kappe. Dette er sandelig en underlig 

beskrivelse af et barn, at det var så rødt og loddent, hvortil 

man næppe skal finde magen i hedningernes historie, 

hvori der dog ofte fortælles om usædvanlige fødsler. 

 Det hebraiske ord betyder en kappe eller et loddent 

tæppe, som Eliasô dragt beskrives i 2 Kong 2, 8, hvilken 

var en lodden kappe, med hvilken han slog i Jordans vand, 

så det delte sig til begge sider. Og i Jos 7, 21: jeg så en god 

kostelig babylonisk kappe iblandt rovet. Men om de den-

gang forfærdigede klæder af uld, kan jeg ikke vide. Af 

dette udseende, tænker jeg, skøn og fin, var også den 

skindklædning, som profeterne gik i, som en kappe eller 

en lang kjortel. Men man kan også opfatte det sådan, at det 

er sagt efter den talefigur, som kaldes hyperbol, idet man 

fremstiller ting såre store, som vi også bruge i vort sprog 

med lignelser, når vi sådan om dem, som har langt, grimt, 

sammenfiltret hår, siger, at de ser ud som et pindsvin eller 
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en ugle. Sådan har måske også kvinderne talt om Esau, 

ligesom man plejer at tale i daglig tale og gør en ting 

større, end den i sig selv er. 

 Da nu Esau er født, beskrives også Jakobs fødsel, 

hvordan det gik til med den. Han kom i fare, både for sit 

eget og for sin moders liv. For han følger så straks efter 

sin broder, at han endog greb fat i hans hæl og holdt på 

den. Og man må forestille sig, at de fødtes til verden næ-

sten i samme øjeblik. Derfor er dette underfulde ting, hvis 

lige man ikke finder i nogen anden historie. For det er 

alene og i sandhed en guddommelig gerning, som Gud her 

virker, og derfor har også Moses villet beskrive disse ting 

så nøje og omstændelig, så enhver begivenhed deri flittig 

kan mærkes, og for at læseren kan opvækkes og påmindes 

om, ret at betragte disse tings storhed. 

 For her bekræftes grundvolden for hele den kristne 

lære, og Gud vil ved disse tvillingers fødsel i forvejen 

dømme, ja komme i forkøbet og undertrykke al kødets ret-

færdighed hos al verden. Han vil derved lære, at al kødets 

visdom og herlighed og alle dets fortrin er forgæves og 

spildte; det vil han, siger jeg, have antydet og lært ved 

dette alene, at han siger: Den ældre skal tjene den yngre. 
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Derfor er dette ingen tale angående verdsligt rige og her-

redømme, meget mindre om andre ringe og unyttige ting, 

som intet har at betyde, eller om kællingeagtige fabler; 

men disse ord lægger den rette grund for vor kristne lære. 

Og dette bekræftes også kraftig derved, at kødet er dødt og 

fordømt for Gud, men at ånden levendegøres. Og derved 

antydes den medfødte syndighed og fordærvede natur, så 

ingen skal forlade sig på kødet, men enhver sætte sin lid 

til Herren og hans forjættelse. 

 Dette kan ikke tilstrækkelig siges og indprentes folk. 

For det er Guds højeste domme og usporlige veje. Jeg taler 

nu ikke om Guds såkaldte domme a priori, som han har for 

sig selv i sit indre og hemmelige råd, nemlig hvorfor han 

fatter denne eller hin plan, gør dette eller hint, regerer, 

hjælper, fordærver osv., men jeg taler om Gud sådan, som 

han kalder folk af nåde, taler med dem og åbenbarer sig a 

posteriori, som han siger til Moses: Du skal få mig at se 

fra ryggen, 2 Mos 33, 23. For vi ser her sådanne domme 

og sådanne veje, som intet menneske kan forstå eller be-

gribe, som der siges i 1 Kor 2, 14: det naturlige menneske 

fatter ikke de ting, som hører Guds Ånd til; for de er ham 

en dårskab, og han kan ikke forstå dem, så at ikke engang 
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de hellige kan forstå, hvad de beder om. Så aldeles er disse 

Guds domme og veje a posteriori os uudforskelige, det er, 

den Gud, som kalder os og åbenbarer sig for os i ordet og 

lignende gerninger. Kan vi nu ikke begribe disse ting, 

hvordan skulle vi da kunne begribe Gud, når han er for sig 

selv og skjult for os i sin guddom? Derfor har du nok at 

gøre med at beflitte dig på at forstå, hvordan Gud virker 

og kalder os. Det er ikke fornødent, at du søger og forsker 

efter de store hemmeligheder og sådanne ting, som er for 

høje for din forstand. 

 For er ikke det den største blindhed hos menneskets 

kød, at det så hårdt forarges ved disse eksempler på den 

guddommelige dom, at Esau, den førstefødte, ikke skal 

være arvingen, men Jakob, som er den yngre og født efter 

ham? Dette vil du med menneskelig fornuft aldrig forstå, 

skønt du hører, at Gud kalder ham og selv klart udtaler 

disse ord, ja, at han også for disse ords skyld ødelægger 

denne verdens konger og kongeriger; alligevel vil dog for-

nuften fordømme denne Guds dom, at han siger: den ældre 

skal tjene den yngre. Du vil aldrig få muslimerne til at tro, 

at han er fordømt af Gud, heller ikke paven, at stolen i 

Rom er Djævelens stol; det får du heller aldrig kejser Karl 
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den Femte, Ferdinand eller kongen af Frankrig til at tro. 

For kødet, det er, den ældre, er hovmodigt, sejrer og er li-

gesom alt i verden. Ånden derimod er bedrøvet, er død og 

ganske intet. Ligesom Esau tænker: jeg er den førstefødte, 

derfor er jeg også kirken, er Guds søn og folk; Jakob der-

imod er forkastet, er uden ære og har slet intet navn. Sådan 

erfarer vi nu til dags, at vore modstandere også med magt 

til tager sig kirkens titel eller navn, da de dog er intet min-

dre end den sande kirke. 

 Derfor er Esau den førstefødte, Jakob den yngste. Men 

Gud vender denne orden om og siger: kødet er stolt og 

hovmodigt. ånden er sørgmodig og bedrøvet; dog er det 

idel løgn med kødet, ånden derimod er sandhed. For alle 

mennesker er ikke alene løgnere, men har også sig selv alt 

for kær, overtaler sig selv til at tro det og er formastelige 

som de, der altid vil vide det bedre, og foragte og hader 

også denne Guds dom og denne lære. Begynd fra verdens 

begyndelse, og betragt efter hinanden alle tiders eksem-

pler. Kain, den førstefødte, er herre, Abel er tjener. Kon-

geriget Egypten er som en skøn blomst i verden, og er dog 

Djævelens skarn. Dernæst er herredømmet hos assyrernes, 
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babyloniernes og grækernes rige, til sidst også hos ro-

merne; men israelitterne og Guds folk bliver, også i Det 

Nye Testamente, trykkede såre med tung trældom. 

 Imod denne kødets uovervindelige hovmodighed skri-

ves dette, så vi skal vide, hvordan vi skal forholde os i 

denne lykkens store ulighed, så vi kan fælde og beholde 

en rigtig, sikker dom, dertil også et standhaftigt og stærkt 

mod til at tåle sådanne genvordigheder med. Når jeg sådan 

ser, at muslimerne og paven sidder i den største majestæt 

og herlighed, skal jeg sige: du har intet Guds ord; hos dig 

er ordet ikke, derfor må du rose dig, så meget du kan, må 

også være stærkere end alle engle, så er du dog alligevel 

fordømt. For kødet, eller den ældre, skal tjene den yngre. 

 Men muslimerne og de pavelige siger derimod så: 

Hvad ord! Hvad Elias og Elisa! Hvad Luther eller Philip 

(Melanchthon)! Jeg har kongerige, guld og gods, magt, 

stor evne, skønt ydre, dertil også den visdom, som al ver-

den priser, og hersker derved over andre. Derfor, siger de, 

er jeg salig og Guds folk; I derimod er fattige tiggere og 

plages, og derfor er I også forkastede af Gud. 

 Imod denne så store forargelse sætter vi dette og siger: 

Vi tilhører den Gud, som kalder os af nåde, åbenbarer sig 
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og klart siger: den ældre skal tjene den yngre; det er, kø-

det, som hersker, skal i trældom, og ånden, som træller, 

skal blive herre. Dette er vor ros, som vistnok udlees af 

verden og bespottes af denne verdens mægtige. Ligesom 

straks i begyndelsen Kain herskede, men Abel var i træl-

dom, sådan blev dog Kain forkastet, men Abel, han lever. 

Sådan herskede også assyrerne og babylonierne og øde-

lagde det jødiske land, Jerusalem og templet. Sådan her-

skede også perserne; men jøderne var fanget. Og dog er 

jøderne forblevet; men hine er i bund og grund ødelagt og 

omkommet. Sådan havde også romerne herredømmet med 

stor hovmodighed; apostlene derimod måtte drage om-

kring i elendighed, måtte flygte, lide hunger og tørst, var 

nøgne og ligesom dømt til døden, som der står skrevet i 2 

Kor 4, 11. Nu til dags hersker og regerer muslimerne; men 

de kristne er i trældom; paven er stolt og hovmodig; kirken 

er elendig og bedrøvet. Dog skal til slut paven falde og 

ombringes med Kristi munds ånde. Det er vel sandt, siger 

Gud, verden er større, kirken og mit folk mindre; men jeg 

fælder den dom, at den større skal blive den mindre, og 

den mindre den større. 
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 Dette er en lære om tro, håb, trøst og kærlighed mod 

Gud og mennesker. Der er ingen anden forskel end den, 

at her i kirken er den Gud, som kalder os ved sit ord; men 

hist i verden og hos de ugudelige tier Gud stille. Musli-

merne har end ikke ét bogstav, hvormed de kan bevise, at 

det er ret, hvad de gør. Der er ingen Gud, som kalder. Så-

dan hører heller ikke paven og kejseren noget; det er gan-

ske stille hos dem; vi derimod har en Gud, som kalder os. 

For han har åbenbaret sig for os, så vi i ham har en sådan 

Gud, som vi kan se, føle og tage på. Vi har ordet, dåben, 

nøglerne; og dog må vi derhos lide forfølgelse. Nu, det er 

godt, lad os lide, hvad vi skal; til slut skal dog tjenerne 

blive herrer, og atter herrerne tjenere. Vi skal forblive; 

men de skal gå til grunde. Vore efterkommere, som san-

delig er vore og tilhører os, skal forblive, også her på jor-

den, ligesom der altid fra verdens begyndelse af er forble-

vet nogle profeter, der har efterladt os ligesom i arv Guds 

stemme og ord og lært os dem. 

 Dette bevis har Gud villet foreholde den hele verden 

og bevise og bekræfte med denne historie. Derfor skal vi 

ikke læse den så søvnig eller skødesløst, som en eller an-

den verdslig eller hedensk historie. For læser man den ikke 
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med flid, er den ganske kold, simpel og død, ligesom om 

jeg ville læse en beretning om en tyrkisk kejsers fødsel el-

ler historie. Gud har efter et særligt råd villet vise sin lære 

med dette eksempel og åbenbare sin gerning i disse to 

brødre, så vi skulle se, hvordan den ældre måtte tjene den 

yngre. Esau er den førstefødte og er derfor såre stolt, farer 

højt afsted; han er en kaldæisk, babylonisk, persisk, græsk 

og romersk kejser, med ét ord, han er pave og herre over 

alle herrer. Men han har ingen Gud, der kalder ham, men 

som fordømmer ham med dette ord, at han siger: den æl-

dre skal tjene; skønt han ikke tror denne røst. Men Jakob 

derimod har en Gud, som kalder ham og giver ham herre-

dømmet over den ældre; men han er ikke mægtig, vis eller 

hellig. Og dog, da han er kaldet, må han få magten, lige-

som profeterne flittig har udviklet og overvejet dette og 

deraf taget mangfoldig trøst, som der står i Es 41, 14: frygt 

ikke, du orm Jakob, I få folk Israel! 

 Dette har Gud villet vise ved denne fødsel. Esau kom-

mer først frem, er en ret Edom, er stærkt rød og ganske 

lodden som en kappe. Men den anden har en glat hud og 

er ikke rødere, end andre børn pleje at være, når de fødes. 
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Han har intet ved sig, som synes at være mere end almin-

deligt. Men Esau, som er den første, skal være herlig frem-

for sin broder, ved to store tegn, og ikke alene forældrene, 

men også vennerne og naboerne, som var derhos, kaldte 

ham som med én mund Esau, hvortil de bevægedes ved 

disse to tegn. For menneskelig visdom kan ikke dømme 

anderledes, end at Esau skal være arvingen, fordi han er 

den førstefødte og betegnet med to mærkelige tegn, at han 

nemlig var så rød og lodden. 

 Men han har sit navn af gerninger. Som om de vill e 

sige: dette skal blive en mand, som skal udføre alt herlig, 

og, som man plejer at sige, han skal blive både potte og 

pande. Sådan fik også Kain sit navn deraf, at hans moder 

mente, hun havde fået en mand, som var Herren, 1 Mos 4, 

1, om hvilken Gud havde forjættet, at han skulle overvinde 

synden og slangen. Sådan er nu verden beskaffen, når den 

dømmer om sådanne høje ting. Derfor skal vi lære at 

dømme bedre om de guddommelige domme, som er dår-

skab for verden. For den er den rette Esau og potte og 

pande, ligesom muslimerne og paven også er Esau. Vi er 

foragtede og forkastede. Men ved Guds ord og kald kan 

alt dette smukt vendes om. 
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 Men de har tre grunde, hvorfor de så højt priser Esau. 

Først nemlig fordi han er den førstefødte; dernæst fordi 

forældrene med stor længsel i hele tyve år har håbet og 

ventet på et barn og nu endelig ved sin ivrige bøn har op-

nået det; for det tredje fordi han er rød og lodden. Alt dette 

bevirkede, at de alle lovede sig noget særligt af dette børn, 

og det imod Guds dom. 

 Sådan plejer vi nemlig at udtyde de tegn, som er os 

imod, og hvormed Gud truer de ugudelige, til det mod-

satte, som om de er for os. Vi trøster os selv, som om ingen 

modgang kunne overgå os, ligesom jøderne også gjorde 

før Jerusalems ødelæggelse, da templet ved nattetid blev 

åbnet uden menneskelig hånd, hvilket var et tegn på, at 

staden tilligemed templet skulle ødelægges, og at hednin-

gerne uden forhindring skulle gå ind i templet. Dette tol-

kede de til det allerbedste og som et godt tegn. Herren, 

sagde de, vil nu være hos os, han går af sig selv ind til os. 

Sådan har vor fornuft sig selv kær og alt, hvad der siges af 

godt, henfører den til sig selv. Når sådan en roses, mener 

han straks, at dette med rette siges om ham; i den grad er 

mennesket en arg hykler, som så fint kan smigre for sig 
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selv. Af de onde tegn tager vi noget godt ud, og hvad der 

er ondt, udtyder vi om andre folk. 

 Sådan er disse to tegn, som de mener er givet til den 

førstefødtes ære og pris, såre onde tegn, nemlig at han er 

rød og lodden. For den røde farve betegner i Den Hellige 

Skrift den blodtørstige retfærdighed, men at være lodden 

betyder tyranni eller grusomhed, ligesom på den anden 

side at være hvid og lys betyder noget godt. Sådan antydes 

og betegnes nu her i denne fødsel, at alle, som er af blodet, 

er uforsonlige, blodtørstige og grumme, uden nogen barm-

hjertighed; dernæst betegner den lodne hud at være bedra-

gerisk og hyklerisk. Dette er sandelig slette tegn og er 

imod fornuften; derfor tyder den dem til sin fordel og på 

det allerbedste. 

 Men vi skal bemærke, at på Satans legeme er hyklerne 

lodne og græsselige. For den lodne hud er en falsk, løgn-

agtig hud; den naturlige hud skal ikke være lodden. Der-

næst tilhører den røde farve mordere. Dette er to gruelige 

tegn på Djævelens kirke og legeme, nemlig løgn og mord. 

Men de erkender ikke disse tegn, men roser sig af sin ret-

færdighed og barmhjertighed, som Kristus siger i Joh 16, 

2: Enhver, som slår jer ihjel, skal mene, at han viser Gud 
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en dyrkelse. Men ser da nu også den, som slår Kristus og 

hans børn ihjel, ud som om han var rød og lodden? Nej, 

han ser ud som om han var ganske hvid som solen og ly-

sere end alle stjerner. På hyklerne viser der sig i det ydre 

intet loddent, men den højeste retfærdighed, gudsdyrkelse 

og sandhed. Derfor skal man flittig lægge mærke til, at 

Esau bringer med sig de rette, sande tegn, som just henhø-

rer til Djævelens kirke, idet han beskrives som denne djæ-

velskirkes hoved. Den anden derimod, Jakob, er ikke rød, 

men smukt glat og hvid. 

 På denne måde har Gud afmalet denne historie, ikke 

alene med forjættelser, men også med tegn, for derved at 

bekræfte denne mening, at kødet er døden og Djævelen 

underkastet, hvor mægtigt og herligt det er, om det så end 

er tusinde gange større end muslimerne og alle andre riger 

kan være. Jakob derimod og de rette gudfrygtige menne-

sker er slet intet i verden; de andre er alt. Men det er for-

skellen: Hos os er røsten og ordet, på den anden side er 

der kun tavshed. Men Gud kalder det, som ikke er, som 

om det var, og sønderbryder det, som er noget, så det skal 

være intet. For Guds ord er større end utallig mange ver-

dener. Derfor har Gud ikke uden særligt råd forestillet os 
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disse to såre klare tegn, som skal stå alle mennesker for 

øjne og øren. Esau er den gerning og det værk, som Gud 

har gjort; vi er ikke Esau; med ét ord: vi er slet intet. Men 

denne fortælling lærer ganske det modsatte, bestyrker og 

forvisser os kraftig deri, nemlig at alt, som er i verden og 

hos Esau, er intet, og at Guds ord alene er alt. 

 På dette sted skal man endnu mærke dette, fordi Isak 

ikke straks forstår tegnet ved disse børns fødsel efter for-

jættelsens rette mening, at de hellige ikke straks på én 

gang kan lære og forstå alt, ligesom vi også ovenfor hørte, 

at Abraham og Sara også måtte tage til og stedse gå fremad 

og ikke straks forstod den guddommelige forjættelse. Der-

for må de hellige ved daglig øvelse stedse gå frem fra klar-

hed til klarhed. Abraham mener, at han skulle få børn og 

arvinger med Sara; men da han ser, at hun er for gammel 

og ufrugtbar for sin alders skyld, tager han Hagar til hustru 

og holder hende for afkommets moder, indtil på ny ved 

Helligåndens udlægning forjættelsen blev tydet for ham, 

sådan nemlig, at Sara skulle være moder til det afkom, som 

var ham forjættet. Sådan er fædrene fra dag til dag stedse 

blevet mere og mere øvede, så de på denne måde er gåede 

fremad, som Peter formaner i 2 brev 3, 18: I skal vokse i 
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vor herres og frelsers Jesu Kristi kundskab. De er ikke 

straks kommet til en fuldkommet og fuldstændig erken-

delse, men mange slags øvelse, erfaring, anfægtelse og 

fare har undervist og lært dem. 

 Sådan hørte Isak og Rebekka her, at der skulle blive to 

folk, og at det større skulle tjene det mindre; da tænkte de: 

den, som er den førstefødte, er vel uden tvivl den større, 

og tænkte, at striden var ophørt i moderlivet. Derfor kalde 

de den første Esau, det er en sådan stridsmand, som skal 

udrette alt. Som om de ville sige: Jakob skulle egentlig 

være den ældste; men i moderlivet blev han ved Guds sty-

relse overvundet af sin broder, som derpå kom først frem 

og dertil blev prydet med disse to tegn. Derfor siges der 

ikke om Jakob: de kaldte hans navn osv., ligesom den før-

stefødte med deres alles samtykke blev kaldt Esau; men 

Faderen gav ham navn. 

 Og sit navn fik han af fodsålen, som om man ville sige: 

en, som træder med fødder. Og dog er det mere et optati-

visk end et indikativisk navn; det er, de ønskede mere, at 

han måtte fortjene dette navn, end de gav ham det. Esau 

derimod er et indikativisk og ikke noget optativisk navn; 

han, mente de, vil udrette sådanne ting. Men fordi Jakob, 
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som i moderlivet var den ældre, ved fødslen er blevet den 

yngre og overvundet af den store, derfor tænkte Faderen 

sådan: Gud give, at du ret må blive en sådan, som træder 

med fødder, ligesom man endnu af din ydre stilling kan se, 

at du har villet overvælde den større, siden du har grebet 

ham i hælen; men Guds røst har vendt det om. Derfor øn-

sker han, at han må blive det, som han har villet være, 

nemlig en, der træder andre med fødder, og det ikke imod 

sin broder, den førstefødte og sejrherren, men at han skulle 

undertvinge hedningerne og andre folk. 

 Sådan, tænker jeg, forstod Isak i begyndelsen forjæt-

telsen og sine to sønners fødsel. For fædrene var ikke så 

hellige og fuldkomne, som munkene tænker sig Augustin 

og andre hellige, om hvilke de opdigter, at de har været 

ganske fuldkomne. Og dette er et eksempel, som viser, at 

de hellige fædre stedse har vokset og tiltaget i Guds erken-

delse, ligesom jo alle gudfrygtige bestandig må vokse. For 

derfor har Gud ladet dem falde og fare vild, for at vi skulle 

vide, at deres erkendelse, tro og kærlighed har været ufuld-

kommen, ligesom der sidenhen beskrives et såre dybt fald 

af Isak. 
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 Ved sådanne eksempler belæres vi om, at man ikke 

skal tro noget menneske, hvor hellig han så end må være; 

men man skal kun se hen til Gud, som kalder os, og til 

hans ord. Men at man studerer og lærer ordet, skal ikke 

alene vare ét eller to år; for Guds ord er uendeligt. 

 Modstanderne skriger: Ambrosius, Augustin har lært 

sådan eller sådan. Men de kommer os ikke ved, medmin-

dre de bringer Kristi ord. Den af dem, som klarere har 

Guds ord og stemme, ham vil jeg hellere følge end Augu-

stin og nogen anden, hvem han så end må være. Ligesom 

Augustin lærer klarere og tydeligere og udlægger Skriften 

bedre, end Ambrosius gør; derfor er det også nyttigere at 

læse Augustin end Ambrosius. 

 Men i almindelighed skal vi bedømme alle sådan, som 

Sl 119, 105 siger: Dit ord er en lygte for min fod og et lys 

på min sti, og 2 Pet 1, 19: Vi har det profetiske ord mere 

stadfæstet, og I gør vel, når I giver agt derpå, som på et 

lys, der skinner på et mørkt sted, indtil dagen fremstråler 

og morgenstjernen oprinder i jeres hjerter. For man kan 

ikke lære alt så fuldkomment og helt, som det i sig selv er 

fuldkomment og rent, fordi det endnu stedse hænger ved 

os, at vi er kødelig sindede; men det udrenses af os ved 
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anfægtelse, som vi må lide, så at lyset på denne måde 

stedse kan blive klarere i os. 

 

v26b-27. Isak var tres år, da de blev født. Da drengene voksede 

til, blev Esau en dygtig jæger, der holdt til på steppen, mens 

Jakob var et ordentligt menneske, der boede i telt. 

Af den grund fortæller Moses, hvor gammel Isak var, for 

derved at vise og prise hans rene kyskhed, hvori han tyve 

år levede med Rebekka. Dernæst antydes derved også, 

hvordan de i denne lange tid håbede og ventede på børn, 

så længe indtil de næsten opgave håbet derom. Sådan blev 

disse hellige ægtefolk prøvede og øvede med mange slags 

anfægtelser. De var ikke så trygge og sikre, at de så afsin-

dig skulle have givet sig af med utugt og kødelig lyst, som 

nu til dags de dovne mennesker i denne sidste tid plejer at 

gøre. Ligeledes var de også fremmede og havde ingen 

ejendom, men drog frem og tilbage i stor tålmodighed og 

ydmyghed, som ovenfor blev sagt om Abraham, hvilket 

alt sammen hører herhen. 

 Abraham levede endnu, og levede i femten år sammen 

med sine børnebørn; dog var hans liv meget kortere end 

de andre patriarkers. Men jeg tvivler ikke på, at det var 

børn, som skikkede sig vel. For de blev begge vel opdraget 
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og af Abraham selv undervist i lydighed, frygt og tilbørlig 

ærbødighed, ikke alene mod sine forældre, men også mod 

patriarkerne. Og måske har også Abraham udlagt denne 

forjættelse og med de andre ment, at Esau var blevet den 

større derved, at Gud gav ham sejr i moderlivet, da han var 

den yngre. Mere forstod eller så han ikke deraf. For han 

døde, før han fik deres liv og handlinger at se, dertil også 

hvordan de skikkede sig. 

 Men nu begynder Den Hellige Skrift og iler med at be-

skrive forskellen mellem disse to brødre og at bevise, 

hvem af dem, der i sandhed var den større og herren, så 

denne forjættelse kunne forstås rettelig: det ene folk skal 

være stærkere end det andet; ligeledes: Den større skal 

tjene den mindre. Da de nu voksede op og blev store, be-

gynder denne forskel, at de skiller sig fra hinanden, og da 

kendes enhver af dem ved de gerninger, som han især be-

flittede sig på, som det gamle ordsprog siger: Det skal tid-

ligt bøjes, som skal blive en god krog. For derom var der 

dengang ingen tvivl, at Esau skulle være den førstefødte, 

og at forjættelsen måtte henføres til ham; at han var den 

større og måtte have herredømmet, mens Jakob som den 

mindre måtte tjene. 



121 

 

 Men dette er beskrivelsen af disse to brødre, som man 

siger ved forskellen, sådan at den ene modstilles den an-

den, i hvilken Esau beskrives sådan, at han ved sin egen 

skyld og fortjeneste berøver sig storheden og herredøm-

met, ja, at han snart bliver den mindre. Jakob derimod skal 

få herredømmet og storheden; for Esau er en jæger, som 

færdes i naturen. Ja, han er Herren, den rette helt, som kan 

udrette det, som er sikker og opblæst af førstefødslen og 

efterhånden falder fra forjættelsen og Ånden til den køde-

lige ære; for han hører, at han er præsten og herren; deraf 

opstår snart hos ham foragt for broderen og de åndelige 

gaver, og derpå følger kødets hovmodighed. Jakob der-

imod er sagtmodig, ydmyg, stille og enfoldig, hovmoder 

sig ikke mere end det tilkommer ham, og søger ikke sin 

ære; kort sagt, han må gå der som et vildskud. 

 Og dette er begyndelsen til det gruelige fald, som Esau 

gjorde, og et ret billede på hele verden, som sådan fra ån-

den falder til kødet. For folk foragter, hvad der er ringe, 

li lle, ynkeligt og farligt, dertil også forbundet med straf og 

stor møje, og tragter kun efter stor ære, efter fred og gode 

dage, rigdom og venskab med store, mægtige folk. 
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 Men i begyndelsen følte Esau ikke sit fald, så længe 

indtil han berøves velsignelsen; imens er han stolt og hov-

modig, bryder sig ikke om sin fader, holder ham heller 

ikke i ære, tager en hustru af kanaôanÞernes slægt, er alt 

for trodsig og forlader sig derpå, som om han aldrig kunne 

miste disse store goder. Sådan plejer altid alle hyklere at 

bære sig ad og de formastelige; som der står i Sl 10, 6ï11: 

han siger i sit hjerte: jeg skal ikke rokkes osv.; Gud har 

glemt det; han har skjult sit ansigt; han ser det ikke i evig-

hed. Men om de gudfrygtige siger de: Det er kættere; de 

er fordømte og forbandede; vi derimod er rigets børn; vi 

er kirken og Guds folk. 

 Sådan er til alle tider alle kættere, alle ordets modstan-

dere, ganske trygge og sikre på, at deres sag er Gud velbe-

hagelig. Ja, denne skrøbelighed udbreder sig så vidt, at 

man ikke tilstrækkelig kan udsige det med ord. Sådan 

skreg også nadversværmerne i begyndelsen: Hvad vi læ-

rer, er den sikreste sandhed. For alle disse bliver opblæste 

og stolte af sin lykke efter kødet og i de ting, som kødet 

især tragter efter, såsom stor ære og herlighed, magt, pø-

belens bifald og ros; derimod forarger de sig over åndens 

dårskab og svaghed. 
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 Sådan tilranede Esau sig også den biskoppelige vær-

dighed og ville i Abrahams kirke eller menighed have den 

øverste myndighed; han brød sig ikke stort om at adlyde 

sin moder, sådan som Jakob gjorde. For det synes ham næ-

sten at være slavisk at adlyde sin moder i sådanne simple, 

huslige gerninger, som det kan passe sig for tjenerne at 

udrette eller for Jakob. Jeg, tænkte han, er herre i huset; 

Jakob må hente vand; jeg er herre i begge stænder, Jakob 

er min tjener. Derfor er han ganske tryg og vælger en så-

dan stand til at leve i, som ikke er besværlig eller tung, 

men lystig og herlig. Esau, siger Moses, er en jæger, der 

færdes i naturen; ikke at han just med egen hånd dyrkede 

jorden, skønt han uden tvivl havde agre og andre liggende 

grunde; men det er en sammenligning mellem det arbejde, 

som de to brødre gav sig af med. Esau opholdt sig i det fri 

med jagt, ridning og krig. Men hvad gjorde Jakob? Svar: 

han var en enfoldig, from og oprigtig mand og boede i tel-

tene; kort sagt, han var et stilfærdigt menneske. 

 Men det er umuligt, at Esau ikke også skulle være fal-

det i mange andre laster. For om end en jæger vogter sig 

for andre synder og laster, så forsynder han sig dog ofte 

med vrede og gudsbespottelig banden, når det ikke altid 
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går ham efter ønske; og når vi kun har stor ære i det ydre, 

efter kødet, så står vi i vis fare. Derfor formaner Sl 62, 11 

de rige og siger: når I bliver rige, da sætter ikke hjertet 

dertil, og Job siger også i 31, 24 om sig selv: har jeg sat 

guld til mit håb eller sagt til det kostelige guld: du er min 

tillid?  Det er, jeg var ikke stolt og hovmodig ved mit me-

get guld og gods, og foragtede heller ikke de andre. Lige-

ledes: har jeg ædet min mundbid for mig alene, så den fa-

derløse ikke spiste deraf? 

 Derfor er det farligt, når man har meget guld og gods, 

og i evangeliet kaldes rigdom torne og uretfærdig mam-

mon, og hvis Helligånden ikke er derhos, så er den rige 

mand ikke blandt deres tal, som sørger, men vandrer frem 

i sin rigdom og henfalder visselig til hovmodighed og for-

agt for Gud og mennesker, Luk 8, 7, og holder kød for sin 

arm, Jer 17, 5.; anser pengene for sin Gud og tilbeder dem, 

og sådan bliver rigdom en ret afgud. Derfor siger også Kri-

stus i Matt 6, 24: I kan ikke tjene både Gud og mammon, 

og et gammelt ordsprog siger: Der skal stærk ryg til for at 

bære gode dage. Ikke som om skylden skulle ligge hos rig-

dommen; men det kommer af vort syndige kød, som er så 

stolt og hovmodigt og stedse foragter de andre. 
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 Dernæst driver kødet foruden denne hovmodighed og 

dette afguderi endnu et tyveri og røveri, da nemlig, hvis 

det ikke følger Jobs eksempel, så det ikke deler sit gods 

med de fattige, ikke beklæder de nøgne og ikke udviser 

andre kærlighedens gerninger. For kødet elsker så såre 

guld og gods og gemmer på det, så endog de rige selv ikke 

ret bruger eller nyder sin rigdom. 

 Sådan bliver de rige først afguderiske imod den første 

tavle; dernæst bliver de også uretfærdige og synder imod 

næsten, bliver røvere og tyve. For de skulle give de fattige 

af sit gods, og giver dem dog intet. Der er vel nogle, som 

giver noget, men på den betingelse, at de, som får noget af 

dem, til gengæld også skal være dem underkastede; det er, 

de giver på en slet måde og af hovmodighed, ikke med 

enfoldige øjne, men kun fordi de vil tilbedes og hædres 

højt. 

 Derimod er det såre vanskeligt for en rig at være ret-

færdig og gudfrygtig, fordi altid dette hænger ved rigdom, 

at der af den følger afguderi og foragt for næsten. Ja, hvad 

skal man sige derom, at de ofte ikke engang afholder sig 

fra åbenbare synder og laster, at de nemlig hemmelig ef-

terstræber andre folks gods og næring, gør vold og uret 
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mod de stakkels faderløse og ikke alene forholder de fat-

tige de velgerninger, som de er skyldige at vise dem, men 

endnu tilraner sig med vold, hvad de har tilovers? Deraf 

kommer de gerrige og ågerkarlene, hvilke laster er straf-

bare også efter den borgerlige lov. 

 Men jeg taler kun om de rige, som i det ydre afholder 

sig fra at stjæle, så de ikke med magt fratager andre deres 

ejendom, men dog begår tyveri dermed, at de ikke giver 

de fattige noget af sit gods, og ikke erkender, at deres rig-

dom er en Guds gave, så de ikke takker Gud derfor. Dette 

er alle riges art og egenskab, hvor ikke Helligånden er der-

hos, sådan som han var hos Job, David og andre fromme, 

gudfrygtige konger, som alle havde fuldt op af guld og 

gods. Men David siger i Sl 62, 11: Selv om rigdommen 

vokser, så regn ikke med den. 

 Men der er en almindelig fare, for hvilken de rige er 

udsat, den synd nemlig, at de undlader eller forsømmer at 

hjælpe de fattige og trængende med sit gods, da dog Gud 

alvorlig har befalet i Es 58, 7: du skal dele dit brød med 

den sultne, give husly til hjemløse stakler, klæder til den 

nøgne og ikke vende ryggen til dine egne. Gør du det ikke, 

så skal du hører den sørgelige dom i Luk 12, 48: Den, 
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hvem meget er betroet, af ham skal man kræve mere. Der-

for er det såre farligt at være rig. Og i Es 53, 9 sættes de 

rige i stedet for de ugudelige, fordi der ingen forskel er 

mellem en rig og en ugudelig, hvis de er uden Helligånden 

og ikke er gudfrygtige og troende. En ugudelig berøver 

Gud hans ære, takker ikke Gud for hans gaver og vægrer 

sig derefter også for at vise de fattige hjælp. Det gør også 

en rig, når han er uden tro; derfor er også han ugudelig. 

 Sådan har nu Esau stedse en heftig begærlighed efter 

kødelig ære, stor magt og visdom for førstefødslens skyld. 

Han vil ikke lade sig nøje med den ringe tjenerstand, sådan 

som hans broder Jakob gør. Han udvælger sig en sådan 

stand, at han vil være en rytter og jæger, hvori han ikke 

kunne leve uden synd, også ydre synd, især på jagten. 

 Sådan synder vore fyrster ikke alene derved, at de ikke 

gør sit embede fyldest og ikke antager sig sine ringe un-

dersåtter, men synder også hårdt derved, at de med sin 

umådelige jagt besværer de fattige, ødelægger afgrøden 

for fattige bønder og landmænd og ganske fordærver deres 

marker. Og man får slet ikke lov til at jage vildtet bort fra 

haverne eller agrene, men må uhindret lade det gøre skade 

og ødelægge ageren, som er dyrket og tilsået med stor 
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møje og arbejde, og fortære afgrøden. På denne måde for-

sømmer de ikke alene beskyttelsen, idet de ikke yder un-

dersåtterne nogen hjælp; men de tilføjer endog dem stor 

skade, som de dog skulle hjælpe. Derfor skal til sidst mus-

limerne eller en anden jæger komme, som med magt skal 

tage både næt og spyd ud af hånden på de tyske fyrster. 

 Dette siger jeg, for at vi skal vide, at jagten ikke er 

uden stor synd, og mange har tvistet, om også jagten er en 

ordentlig, ret gerning? Vistnok er den i sig selv ikke ond, 

og at man giver sig af med den, kan vel være kristent og 

godt, som vi har set hos hans højhed, vor nådigste fyrste, 

hertug Fredrik af Sachsen. Han jagede på den måde, at han 

ikke gjorde nogen skade derved, men mange gavn. Fik han 

nogensinde at høre, at der var sket endog kun en ringe 

skade, så lod han det betale dobbelt. Han lod også flere 

skæpper korn uddele til fattige bønder, for at de skulle 

have det til erstatning for, hvad vildtet fortærede for dem. 

Dette passer sig godt for en from, rosværdig fyrste. For vi 

vil  ikke berøve fyrsterne deres fyrstelige rettigheder, som 

de har, sådan som bønderne formastede sig til at ville gøre 

i oprøret i 1525. 
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 Dernæst skal dette være det endelige øjemed for jag-

ten, at fordrive de grumme og skadelige vilde dyr, som 

ulve, bjørne og vildsvin, og at befri og sikre både menne-

sker og dyr for dem. Jagten skal forrettes sådan, at de stak-

kels får og andre uskyldige dyr beskyttes ved den. For det 

er en fyrste på embedsvegne skyldig til at gøre. Sådan har 

jo også den hedenske digter sagt: Han skal skåne under-

såtterne, beskytte og beskærme dem, men derimod straffe 

og udrydde urostifterne og de stolte, som tilføjer undersåt-

terne skade. Derefter er også den fornøjelse og morskab, 

som man har af jagten, i sig selv tilladelig, og den er tilladt 

for dem, som bruger den uden skade for undersåtterne. 

Men hvor det går anderledes til, er jagten en såre ond og 

fordærvelig ting. 

 Men fordi det lader til, at Esau var ganske nedsunket i 

det kødelige, er jeg bange for, at han under den ofte har 

glemt sig selv og begået mange synder, sådan at han både 

har gjort skade og forglemt at beskytte andre. Men fordi 

han er den førstefødte og Faderen har ham særlig kær, der-

for mener han ikke, at han synder og gør noget ondt eller 

uret, selv i de ting, som i sig selv er urette. Og dog, når han 

gjorde noget urigtigt og syndede, har han vel uden tvivl 
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skjult det for sin fader. Dette kunne han gøre, fordi han var 

den øverste fyrste og regent i huset, så han herskede over 

tjenestefolkene. 

 Nu vil vi også betragte den anden del af beskrivelsen, 

hvori disse to brødre sammenlignes med hinanden. Jakob 

var et ordentligt menneske og boede i telte. Det hebraiske 

ord tham har de på latin alle oversat med simplex, i vort 

sprog enfoldig; men teksten på hebraisk betyder noget an-

det. For ordet tham betyder ikke en, som er tåbelig af for-

stand, det er, hos hvem der ingen evner er; men betyder 

en, som i sin vilje er enfoldig, from og oprigtig. Netop det 

samme ord står lige i begyndelsen af Sl 119: salige er de, 

som vandrer fuldkomment på vejen. For Jakob var ingen-

lunde tåbelig eller dum af forstand, som man sidenhen kan 

se, hvor han køber førstefødselsretten af sin broder. Lyra 

udlægger det: uden falskhed og bedrageri, men ikke tåbe-

lig, som om der skulle være nogen mangel ved hans for-

stand eller evner. 

 En sådan from, oprigtig mand var ikke Esau; men hans 

vilje var langt uroligere og mere ond; for han tog hedenske 

kvinder til ægte og blandede sig sådan med kanaôanÞerne. 

Jægerne er ikke oprigtige; de indretter ofte sit væsen efter 
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tid, sag og personer; Jakob derimod er from, oprigtig og 

rolig, lader sig ikke lede af hensyn til personer, forandrer 

heller ikke sin tænkemåde, om sagerne får et andet udfald; 

men tåbelig er han ikke. Dette er en skøn sammenligning 

mellem de to brødre. 

 For det andet var Jakob ingen agerdyrker; han gav sig 

ikke af med timelige eller kødelige anliggender; skønt man 

også kristent og godt kan forvalte det verdslige regimente 

og hvad dertil hører. Men Jakob beflittede sig ene og alene 

på at bo i telte, det er, at forblive hjemme hos fader og 

moder og tjene dem. Og Lyra fremsætter en mening af jø-

derne om disse telte, som behager mig såre vel, fordi den 

er kommet fra fædrene af. For de mener, at teltene ikke 

alene må forstås om de telte, hvori de boede, men at der-

med også de telte menes, hvor de havde sine kirker, sådan 

som der tales om Mosesô telt, hvorved der også forstås et 

helligt telt. Vi kalder det kirker og skoler. Men på den tid 

var der ingen forskel mellem de hellige telte og de andre, 

hvori de ellers boede. Abraham havde i sit telt et gudshus 

og en kirke, ligesom nu til dags enhver from og gudfrygtig 

husfader underviser sine børn og sine tjenere i gudsfrygt. 
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Derfor er et sådant hus en ret skole og kirke, og en husfa-

der er biskop og præst i sit hjem. Sådan var også de telte, 

hvori Jakob boede, hellige, og deri søgte han først Guds 

rige. 

 Esau derimod søgte verdens rige; derfor tabte han også 

begge riger, både det timelige og det åndelige. For det er 

en almindelig regel, som bestandig gælder: dem, som først 

søger Guds rige, skal også alt andet gives oveni. Dem, 

derimod, som først tragter efter sin egen nytte og det dag-

lige brød, før de bryder sig om Guds rige, dem skal også 

det modsatte hændes, nemlig at de skal miste både Guds 

rige og det ydre rige. 

 Derfor var Jakob en tidlang ringere og svagere end sin 

broder. Men hans hjerte og tillid hang ganske ved Gud, og 

han var en god, from, gudfrygtig yngling, gik flittig og 

gerne i kirke og skole, lærte Guds ord og gode skikke, 

hørte patriarken Sems og de andres prædiken, ligesom jo 

hebræerne angiver, hvad de har fået fra fædrene, at denne 

tekst skal forstås om Sems og Ebers telte, der levede 80 år 

sammen med Jakob. 

 Men de var såre hellige og fromme mænd, som ganske 

brændte af kærlighed til Guds ord og gav langt mere agt 
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på religionen og gudstjenesten, end vi. Og dog kan også vi 

med rette kalde vore huse og kirker telte, når nogen har en 

kirke eller menighed i sit hus og deri underviser sine børn 

og tjenere, lærer dem den rette gudsfrygt og gode dyder. 

Men jo mere man behandler ordet med brændende og glad 

ånd, desto mere frugt bringer det. Derfor lader jeg på dette 

sted jødernes forklaring og udlægning behage mig, og 

dette er et herligt eksempel på en from og gudfrygtig yng-

ling, som ikke fremfor alt blander sig i verdslige sager og 

ikke giver sig af med de ting, som kødet især plejer at be-

kymre sig om. 

 Vistnok lod han ikke alt verdsligt ganske ligge; men 

han lod sig det især være magtpåliggende at følge fædrene 

Sem, Shela og Eber efter i deres lære og hænge ved dem. 

Og af en beregning af årene ser man, at Jakob levede 80 år 

sammen med Eber, 46 med Sem og 23 med Shela. Til disse 

fædre holdt Jakob sig uden tvivl flittig og med tilbørlig 

ærefrygt, især til Eber. For da Sem blev gammel, anbefa-

lede han drengen Jakob til patriarken Eber. For Sem var 

alle menigheders fader, som der blev sagt ovenfor i 10, 21, 

at Sem var fader til alle Ebers børn; derfor så hele folket 
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og hele menigheden op til ham endnu i hans yderste alder-

dom. Men Eber bestyrede og underviste menigheden; for 

han kunne bære regeringens byrde. Derfor bifalder jeg 

gerne jødernes, eller meget mere fædrenes ord, når de ved 

denne tekst siger, at Jakob ikke alene var hjemme i teltet, 

men også i fremmede telte, især hos Eber og Sem. 

 Men Jakob afholdt sig fra ægteskab til næsten ind i de 

70 år. Esau, som herre og et verdensmenneske, tog 

kanaôanÞiske kvinder til hustruer, da han var 40 år gam-

mel. Alle disse omstændigheder viser, at Esau var umåde-

lig stolt af førstefødslen, så han foragtede sin broder, heller 

ikke brød sig om teltene, men kun beflittede sig på rytter-

liv og jagt. 

 Dette er dog ikke sådan at forstå, som om Esau aldrig 

havde været i teltene; undertiden besøgte også han dem 

med sine venner og andre, ligesom hyklerne med flid pas-

ser derpå og vil  anses for helligere og frommere end de, 

som i sandhed er hellige, fromme og gudfrygtige. Derfor 

var han også tilhører i sin faders kirke, og besøgte under-

tiden for morskabs skyld også de andre kirker eller menig-

hedssamlinger, hvori Eber og Shela lærte; men hemmelig 

og i sit stille sind agtede han dem ikke stort, ligesom hos 
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os den simple pøbel foragter præsteembedet og gudstjene-

sten. Hvorfor, siger de, skulle jeg dog gå i kirke? Jeg kan 

jo læse hjemme; og sådan begynder de efterhånden at for-

agte ordet, indtil de blot giver sig af med verdslige sager 

og bliver ganske verdsligsindede og ugudelige. 

 Men fromme og gudfrygtige folk skal altid med flid 

tænke derpå: Den, der søger Guds rige, finder begge dele; 

men den der foragter Guds rige, han mister også begge 

dele. Derfor skal disse fremstille sig Jakob til efterfølgelse 

og flittig høre og lære Guds ord; på det sted, hvor det læ-

res, er Guds telt. Og enhver skal være fuldt forvisset om, 

at når han først har ordet, så skal alt derefter tilfalde ham. 

For Gud var, før verden blev skabt, og har skabt alt ved 

ordet; derfor udretter og bringer også ordet alt. 

 Sådan er nu dette beskrivelsen af de to brødre. Den 

Hellige Skrift roser Jakob og foretrækker ham i religionen 

og gudfrygtigheden, Esau derimod i det verdslige liv; for 

han søgte verdens rige, hvad der med rette dadles hos ham. 

Og der kan man se, hvordan han faldt og mistede sin før-

stefødselsret, fordi han var så aldeles verdslig og ugudelig, 

og hvordan Jakob erhvervede den, fordi han beflittede sig 

på religionen og var gudfrygtig. Deraf skal vi lære, at vi 
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allerførst skal tragte efter Guds rige og ikke tilsidesætte 

det for denne verdens møje og stræben. 

 

v28. Og Isak havde Esau kær, for hans jagt smagte ham; men 

Rebekka havde Jakob kær. 

Denne del af historien er såre dunkel, vanskelig og indvik-

let; for Moses sætter her en underlig forskel mellem disse 

to brødre: Faderen holder mest af Esau, moderen af Jakob. 

Og dette kommer deraf, at de ikke begge havde samme 

natur, heller ikke beflittede sig på samme gerning. For alle 

mødre har af naturen denne egenhed, at de har lyst og 

glæde af de børn, som er af et pænt, stilfærdigt væsen og 

gode, tugtige skikke; for de kvinder, som er fromme og 

ærbare, de er af naturen også frygtsomme og sagtmodige. 

Som Peter i 1 brev 3, 6 kalder kvinderne den svagere del 

og formaner dem til, at de ikke skal frygte for nogen ræd-

sel. Og af naturen er der forskel mellem sønnernes og døt-

renes væsen. Drengene har et mere vildt væsen; døtrene 

derimod er mere stilfærdige og holder sig mere til foræl-

drene. 

 Derfor havde Rebekka af naturen Jakob kær; for han 

havde et venligt og stilfærdigt væsen; han var af en god, 

ærbar og sagtmodig natur, var dertil også mere frygtsom 
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og undselig; for han frygtede sin moder med al ærefrygt 

og ærbødighed, han hørte ordet og prædikenerne; han 

holdt de hellige fædre i ære. Disse egenskaber hos søn-

nerne er såre behagelige og tækkelige for mødrene og de 

har særlig glæde deraf. 

 Derimod forargedes Rebekka ved det simple væsen og 

de rå, uvenlige skikke hos Esau. Men ligesom, mødrene 

mere elsker de sønner, som er af et stille og venligt væsen, 

end dem, som er mere viltre og djærve, sådan holder fæd-

rene af de sønner, som er mere raske og modige, og de 

anses for at ville blive raske og kække til at udrette noget. 

Det er også ganske i sin orden, at sønnerne er raskere end 

døtrene. En sådan var nu også Esau. Og Isak var af den 

mening, at der til regeringen kræves et kækt og friskt mod; 

derfor holdt han meget af Esau. 

 Men foruden det, som var disse brødres væsen og 

egenskab, havde de begge noget ved sig, for hvilket de 

især bliver roste. Jakob var oprigtig og uden falskhed, var 

hellig og beflittede sig på gudsfrygt; brændte af kærlighed 

og længsel efter Guds rige; dette behager hans moder, Re-

bekka, for hun var en from, gudfrygtig kvinde. Derfor øn-

sker og begærer hun, at Jakob måtte være den førstefødte, 



138 

 

og, hvad der er hovedsagen, hun begærer, at den forjæt-

telse måtte opfyldes, at den ældre skal tjene den yngre. 

Esau derimod havde, foruden en fin, skarp forstand, også 

den gave, at han var en dygtig skytte, som ovenfor blev 

sagt om Ismael (kap. 21, v. 20.). Dette behager nu Faderen 

vel, og det synes ham, at dette er en skøn prydelse for den 

førstefødte søn, da han skulle have og forvalte regeringen. 

 For også naturens lov, som er alle hedninger bekendt, 

tillægger den førstefødte herredømmet. Nu er det forord-

net anderledes i de borgerlige love. Men Esau forlod sig 

foruden på naturens lov også på fædrenes myndighed og 

på den guddommelige lov, efter hvilken den førstefødte 

søn var herre, de andre brødre derimod tjenere. Dette er 

forskellen mellem de ting, på hvilke disse to brødre beflit-

tede sig, og mellem forældrenes ulige kærlighed til disse 

tvillinger. At Jakob var gudfrygtig, bevirkede, at moderen 

holdt af ham; men Faderen har i Guds lov sin grund til at 

foretrække Esau, nemlig for førstefødslens skyld. Mode-

ren derimod ser ikke så meget hen til førstefødslen som til 

forjættelsens linje og arv, sådan som der siges i 1 Mos 22, 

18: I dit afkom skal alle jordens folk velsignes; denne arv 

begærer hun især at få over på Jakob. 
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 Men på dette sted opstår der nu et vanskeligt spørgs-

mål, som jeg kort har berørt ovenfor. Forjættelsen siger 

klart: den ældre skal tjene den yngre. Men nu véd enhver 

vel, at Esau er den ældre, ligesom Jakob den yngre; det 

måtte jo enhver erkende og sige. Kendte nu Isak den for-

jættelse, efter hvilken Jakob skal være den stærkere, så 

syndede han jo med vidende og vilje groft imod Guds 

åbenbare forjættelse. Hvad skal vi nu her sige? For skønt 

han har Guds lov for sig, som gør alle førstefødte til herrer, 

så har dog Gud, som lovens giver, magt til at ophæve lo-

ven og undtage hvem han vil derfra. Sådan er Isak ikke 

undskyldt dermed, at han har loven for sig; men han skal 

efter forjættelsen give Jakob førstefødselsretten og ikke 

Esau, som han da sidenhen også bliver forfærdet, da Jakob 

har fravendt Esau førstefødselsretten, som en, der ved sig 

skyldig i en synd. 

 Dernæst opstår endnu et andet spørgsmål, nemlig om 

Isak kendte eller ikke kendte denne forjættelse. For de ud-

lægger næsten alle denne tekst sådan, at de synes at være 

af den mening, at Rebekka har beholdt denne forjættelse 

for sig selv og skjult den for sin mand. For derfor tillægger 



140 

 

da, mener de, Isak så bestemt og af ganske hjerte sin søn 

Esau førstefødselsretten, og ikke Jakob. 

 Men disse kan jeg ikke være enig med; for vi hørte 

ovenfor, at Isak bad for Rebekka og sendte hende hen til 

patriarken Sem. Derfor er det ikke sandsynligt, at Rebekka 

skulle have holdt hans svar hemmeligt, især da hun den-

gang endnu ikke vidste, hvem der skulle komme først 

frem. Derfor tvivler jeg ikke på, at hun har talt med sin 

mand om det svar, hun havde fået af patriarken Sem, som 

sagde, at den ældre skal tjene den yngre. Men da de er født, 

farer Isak til og tilvender den ugudelige Esau førstefødslen 

og den velsignelse, som tilkommer hans søn Jakob; dette 

er såre misligt og meget vanskeligt, og spørgsmålet bliver 

fremdeles stående, og jeg véd ikke, hvordan vi skulle greje 

det. Jeg ville gerne følge denne mening, at Isak, da han 

hørte det svar, at børnene skulle strides i moderlivet, 

mente, at dette var sådan at forstå, at den, som først skulle 

komme frem, i moderlivet havde overvundet den ældre, 

mens han selv var den yngre, så altså striden nu var forbi 

og forjættelsen dermed opfyldt. Jakob var den ældre i mo-

derlivet; men den guddommelige forjættelse forandrede 
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denne orden, sådan at Jakob, som trådte den anden med 

fødder, blev den yngste og fødtes sidst. 

 Sådan er det faldet mig ind man kunne svare på dette 

spørgsmål, skønt jeg ikke tør sige noget vist derom og hel-

ler ikke vil gøre det. Men det synes at være troligt og sand-

synligt. Og jeg bevæges dertil ved Ismaels eksempel, om 

hvem Abraham også mente, at han skulle blive arvingen, 

da han endnu ikke vidste noget om Isak; han hængte sig 

ved det ord i 16, 10: jeg vil gøre dit afkom meget mangfol-

dig, at det ikke skal tælles for mangfoldighed; dengang 

forstod han ikke forjættelsen anderledes, end at Ismael 

skulle være arvingen. For forjættelsen er talt ganske i al-

mindelighed, og man kan ikke udtage nogen klar og be-

stemt mening deraf, før Gud selv udlægger sit ord. Forjæt-

telsen, siger han da, skal ikke forstås om Ismael, som du 

mener, men om Sara og hendes søn. 

 Det lader til, at Isak ganske og aldeles har været af den 

mening, at førstefødslen tilkommer hans søn Esau, og han 

er ikke blevet anfægtet eller bevæget derved, at Esau af 

væsen var vild og rå, hvilken vildskab og råhed moderen 

plejede at revse hos ham; men han mente, at den anstod 

den førstefødte som den kommende herre og regent. Og 
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var der end nogen mangel hos ham, har han det håb, at når 

han blev ældre og ville gøre sig flid for at udrette sit em-

bede godt, ville denne mangel hos ham forbedres og falde 

bort, og han ville vænne sig til at blive spagfærdigere. 

 Dette bifalder jeg vistnok, at gøre sig disse tanker om 

Isaks handlemåde eller gætte sådan, men var hans mening 

og hjerte anderledes, var det med vidende og vilje, at han 

tilvendte Esau velsignelsen, så kan han ikke undskyldes. 

Ligeledes kan man heller ikke undskylde Rebekka, hvis 

hun for sin mand har skjult det svar, som hun havde hørt 

af patriarken Sem. Derfor må man holde middelvejen. 

 Men fordi de på begge sider bliver stående så fast på 

sin mening, (for mandens mening er simpelthen kun den, 

at han vil have det sådan, moderens mening derimod er 

den, at hun ønsker og begærer, at det måtte gå sådan, som 

hun gerne ville have det, og denne mening stemmer mere 

med sandheden), så mener de fremdeles, at Rebekka ved 

en særlig indskydelse af Gud forstod dette, at den yngre 

skulle blive den ældre. Det kan jeg nok også indrømme. 

For sådan blev det også indgivet Sara af Helligånden, at 

sønnen Ismael skulle jages ud. For det var jo ikke skrevet 

på noget sted eller åbenbart befalet, at han skulle udjages; 
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men Sara besluttede det af egen drift og i sin egen ånd, 

eftersom hun hos Ismael finder mange ting, som strider 

lige imod førstefødselsretten, og ser, at han forfølger den, 

som var født efter forjættelsen. Sådan havde vel også Re-

bekka en særlig indskydelse, som Isak ikke havde. 

 Men en sådan indskydelse må man ikke antage let og 

uden bestemt grund; for det er en farlig sag. Paven siger, 

at naturens og Djævelens indskydelse undertiden skal 

være lig nådens indskydelse og anfører til eksempel derpå 

Kristi fristelseshistorie i Matt 4, 1. Men denne mening er 

bedre, at Djævelen antager skikkelse af en lysets engel, 2 

Kor 11, 14, og kan forvandle sig til en guddommelig ma-

jestæt. Derfor må Guds ord komme til en sådan indsky-

delse, ligesom denne Saras indskydelse opstod deraf, at 

hun véd, at hun har en forjættelse, og at hun efter den er 

moder for det rette afkom, hvilken forjættelse Ismael ikke 

havde. Dernæst bedømmer hun træet af dets frugter, idet 

nemlig Ismael forfølger hendes søn og den rette arving, 

kun tragter efter det kødelige og lærer afguderi. Saras ind-

skydelse var sikker nok. 

 På samme måde kunne det vel være, at Rebekka af 

fædrene havde hørt: din søn Esau er et vildt, råt og grumt 



144 

 

menneske; derfor skal han ikke arve forjættelsen; vistnok 

går han i templet eller teltene, men lader ikke gudsfrygten 

gå sig alvorlig til hjerte; Jakob derimod er from og gud-

frygtig; derfor vil det gå sådan, at han bliver den større. 

Dertil kommer også eksemplet og erfaringen selv, idet 

Esau bliver ugudelig og stedse værre, hvorimod Jakob 

tragter efter himmeriget, vokser og tager til i gudsfrygt og 

andre dyder. Denne indskydelse er også god og sikker. 

 Sådan må man nu altid beflitte sig på at have et fast 

ord eller, om end ikke Guds ord altid går i forvejen, så ser 

man dog af erfaringen, hvad det har været for slags ind-

skydelse. Sådan når David dræber løven, bjørnen og fili-

steren Goliat; da faldt Ånden på ham; det er indskydelsen, 

hvilken man først kan se af udfaldet. Og sådanne indsky-

delser har til grund Guds ord; eller, om de end i begyndel-

sen er uden ord, så bliver de dog sidenhen erkendt for at 

komme fra Gud. Sådan er det også gået os. Vi angreb pa-

ven uden noget bestemt ord; men nu ser vi, at det var en 

guddommelig indskydelse, uden vor tanke og råd. Men 

derom en anden gang mere. 

 Nu tænker Rebekka fremdeles på, hvordan Jakob kan 

få førstefødselsretten. Esau er ganske sikker og mener, at 



145 

 

han nu er uden for al fare, al den stund han er den første-

fødte og herre; men der følger nu en anledning, ved hvil-

ken han ganske mister førstefødslen. 

 

v29-30. Engang da Jakob havde kogt en ret mad, og Esau kom 

udmattet hjem, sagde Esau til Jakob: »Giv mig hurtigt noget af 

det røde at spise, det røde du har dér, for jeg er udmattet.« 

Derfor kaldes han Edom. 

Moses har hidtil beskrevet, hvordan der hos de to brødre 

mærkedes forskellige gerninger, som de beflittede sig på, 

at nemlig Esau var en jæger, det er, at han kun brød sig lidt 

om gudsfrygten, om de fædres prædiken og lære, som den-

gang endnu levede. Men det gik ham, som det plejer at gå 

alle, når de foragter det små, at de dernæst også plejer at 

miste det store. For han anså det for en simpel og ringe 

sag, at han i det, som angår gudsfrygten, var mere efterla-

dende og forsømmelig end Jakob, og at han ikke var så 

nidkær for de guddommelige ting, for Guds erkendelse og 

gudstjenesten. Men derved blev han efterhånden koldere 

og mere efterladende og kom derhen, at han også forag-

tede førstefødselsretten. 

 Dernæst henfaldt han til sådan sikkerhed og stolthed, 

at han mente, han vel ustraffet kunne bedrage sin broder, 
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som om det ikke havde været hans alvor at sælge ham før-

stefødselsretten. For han tænkte, at det ikke kunne eller 

ville ske, at førstefødselsretten skulle komme til hans bro-

der; denne tilkom jo ham, og han håbede også, at han altid 

ville beholde velsignelsen. Sådan spotter han sin broder, 

og bliver et rent ugudeligt menneske, mod Gud, mod men-

nesker og mod sin egen broder. 

 Et sådant ugudeligt væsen og sådan tryghed plejer at 

være følgen af, at man foragter Guds ord og ikke flittig 

øver sig i det; da blive folk ateister, livsnydere og ganske 

dåragtige, så de hverken har sind eller sans mere. Dette 

lærer erfaring, også ved de største mænd. David var en 

såre hellig mand, var meget nidkær i gudstjenesten; men 

se, hvor let han ligesom i et øjeblik falder i hor, mord og 

gudsbespottelse. For når man er søvnig og dorsk i Guds 

ord, derhos også tryg, da er det det samme som at åbne 

vinduer og døre for Djævelen. Derfor er det befalet os, at 

vi skal våge, som skrevet står i 1 Pet 5, 8: Vær årvågne og 

på vagt! Jeres modstander, Djævelen, går omkring som en 

brølende løve og leder efter nogen at sluge. Ligeledes i Ef 

5, 15-16: Se derfor til, hvordan I lever, ikke som uvise, men 

som vise. Brug det gunstige øjeblik, for dagene er onde, 



147 

 

osv. Af sikkerhed, efterladenhed og dorskhed i gudelige 

ting er ofte kommet dybe fald og gruelige synder. 

 Ja også i verdslige sager er det af stor betydning, om 

man er kæk og ret forstår at benytte tiden, eller om man 

forsømmer det. Muslimerne gør sig sådan altid umage for 

at forstå at passe lejligheden efter tidens tarv. Derfor har 

de i kort tid vundet så mange sejre over os. Vor kejser 

havde i 1532 også god anledning til at kæmpe heldig mod 

muslimerne, nemlig ved Wien i Østrig. Men da han for-

sømte den, søger vi nu forgæves anden lejlighed. 

 Derfor skal vi vænne vore hjerter til at fatte kærlighed 

til den første tavle af vort ganske hjerte. Når man skal 

dyrke jorden eller udrette nogen anden gerning i det hus-

lige eller borgerlige liv, skal det være vor allerførste og 

fornemste omsorg, at vi med alvor bekymrer os om Guds 

rige; forsømmer man det, så ser vi vel, hvor ynkelig Esau 

falder, så han aldrig mere rejser sig. Jakob derimod vokser 

og bliver den førstefødte ved en såre skøn anledning. Esau 

har navnet og rosen af at være den førstefødte; men imid-

lertid falder han snart og dybt og berøves al ære og herlig-

hed. Husk derfor på, ikke at være søvnig, men at give godt 
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agt på alle slags lejligheder, for at du ikke ved efterladen-

hed skal miste dine gaver og Guds rige. For derfor har 

Skriften foreholdt os dette eksempel, ikke som en kold og 

død, tom historie, men for at den skal lære og påminde os 

om, hvordan det nu og til enhver tid går i alle sager og 

med alle personer. 

 Helligånden vil have, at vi stedse skal have disse to 

brødre for øje og gøre os et dagligt ordsprog om dem. For 

til enhver tid er vi enten esauitter eller jakobitter. Esau er 

efter det ydre skin hellig og åndelig fremfor alle de andre, 

og synes at være en arving til himmerige, ja allerede at 

have og besidde det; og dog er han intet andet end en ret 

Esau, det er, en gerningshellig og hykler, som ikke med 

alvor bryder sig om religionen. Han er kun i det ydre from, 

for bugens og nydelsens skyld, og man kan ikke fratage 

ham kirkens navn eller titel. Sådan har jo vi for verden 

ikke navn af kirke, men holdes for kættere og senere fødte; 

de pavelige derimod forstår at rose sig af at være de før-

stefødte. Og om vi end skulle overvinde paven og hans til-

hængere og sejre med denne vor lære, som ret egentlig er 

den sande kirkes lære, så vil  der dog iblandt os opstå enten 

papister eller muslimer, som vil  tilrane sig kirkens titel og 
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navn, sådanne som hidtil gendøberne og nadversværmerne 

har været; og anderledes kan det heller ikke gå. Da sådan 

hedningerne, som forfulgte kirken, var overvundet, opstod 

snart efter arianerne, som med magt tilranede sig kirkens 

navn, og den sande kirke var såre foragtet. Sådan opstår 

altid Kain eller Abel, Esau eller Jakob, og det af én stamme 

og af det samme frelsende evangelium. 

 Sådan er nu Esau biskoppen, ja den første og den sidste 

og kirken, og dog tilkommer der ham intet deraf. For hele 

velsignelsen tillægges efter Guds befaling Jakob, som er 

den rette arving til al ære og til himmeriget; men endnu er 

han berøvet det navn og den herlighed, som tilkommer 

ham, indtil hans broder Esau selv giver ham en forunderlig 

lejlighed til at få denne herlighed, hvilken lejlighed og an-

ledning overgår alt Jakobs håb og tanke. Det begynder 

med en ret grød. Jakob mener ikke at bedrage sin broder; 

men alt sker efter Guds ordning og råd, mens ingen af dem, 

hverken Jakob eller Esau, tænkte derpå eller stræbte der-

efter. 

 Jakob udretter almindelige, simple gerninger; han er 

med sin moder Rebekka i teltet og koger en grød; denne 
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enfoldighed styrer Gud til en forunderlig lejlighed og an-

ledning. For Esau kommer tilbage fra marken og er træt, 

fordi han havde anstrængt sig og været så ivrig på jagten. 

Denne hans iver behagede vel hans fader, og det lader til, 

at han ikke bragte noget med at spise, fordi han ikke alene 

var træt, men også hungrig og tørstig. Og derfor beder han 

med sådan begærlighed, at Jakob vil  lade ham smage den 

røde ret. For han gentog det to gange: lad mig smage, siger 

han, af det røde, dette røde. Derved antydes det, hvor be-

gærlig han var efter maden. Som om en hungrig ville sige: 

lad mig spise med dig af fisken, ja just af fisken; den har 

jeg lyst på. Moses har villet antyde om ham, at han ikke 

alene var hungrig og træt, men også havde stor lyst og be-

gærlighed efter at spise, idet han med særlig lyst så på den 

røde ret og begærede den. 

 Men denne tekst vil jeg overlade de hebraiske sprog-

lærde at udlægge omhyggeligere. For det er umuligt at 

oversætte sådan fra et sprog, at man på alle steder kan be-

holde eftertrykket og ejendommelighederne, dertil også 

den rette tone i alle ord og udsagn. 

 Det hebraiske ord, som Esau bruger, idet han tiltaler 

Jakob, halitheni, forekommer intet andet sted end her. 
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Men hvad det betyder, véd hebræerne ikke selv, og jeg kan 

heller ikke vide det. Ordbøjningen og ordforbindelsen vi-

ser omtrentlig, hvad meningen må være: jeg beder dig, be-

spis mig, mæt mig, lad mig smage. Den Hellige Skrift har 

ikke uden grund villet tale så eftertrykkelig; den havde vel 

kunnet bruge et andet ord, som betyder at bespise eller er-

nære eller noget sådant; men den har villet bruge et særligt 

ord. Rabbi Salomo opdigter, at Esau var så træt, at han ikke 

kunne løfte hænderne op til munden og selv tage maden. 

Men jeg véd ikke, om dette ret vil rime sig med det føl-

gende, når teksten siger: han spiste og drak og stod op og 

gik bort. Men dette er vel den rette mening og betydning, 

at Esau ville, at Jakob skulle give ham den ret, som han 

havde kogt for sig selv, og har sagt til ham: lad mig dog 

smage og vederkvæge mig med denne røde ret. 

 Men at der i teksten endnu tilføjes: derfor kaldte man 

hans navn Edom, sker ingenlunde uden grund, skønt det 

synes, at anledningen til dette navn er latterlig og urimelig 

nok, at han nemlig skal have fået det af linsegrøden eller 

den røde ret. Men uden tvivl ligger der noget større skjult 

derunder. For ovenfor (v. 25.), hvor der tales om, at han 

fødes ganske og aldeles rød, kaldte man ham ikke Edom 
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på grund af hans røde hud, hvilket dog havde været en rig-

tigere og rimeligere anledning til dette tilnavn; men der 

lyder hans navn Esau, her derimod, hvor han nu er blevet 

mæt af den røde ret, kaldes han Edom. 

 Men han har tre navne. Esau er hans rette navn, som 

han fik ved fødslen, eller også da han blev omskåret. Til-

navnet er Edom på grund af den røde ret. Det tredje navn 

er sejr. Ovenfor sammenstilles de to ord Edom og sejr, og 

han kaldes dog Esau. Men navnet sejr har han fået, enten 

af det bjerg, på hvilket han boede, eller af sin loddenhed, 

fordi han var rød og lodden, og måske var også det land, 

som han besad, hårdt og vildt. Derfor kaldes idumæerne 

sejrs folk, netop af Esau, som beboede sejrs bjerg, eller 

fordi sejritterne boede i det samme land, hvilket vi vil  

oversætte ved vilde og rå mennesker. Men om de menne-

sker, som boede i landet, også var så vilde og rå, kan jeg 

ikke vide. Ellers i bibelen forstås der ved sejrim djævle, 

som pleje at vise sig for mennesker i skikkelse af vildt ud-

seende mænd. 
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v31ï34. Men Jakob svarede: »Ikke før du sælger mig din før-

stefødselsret.« Da sagde Esau: »Jeg er lige ved at dø! Hvad 

skal jeg med min førstefødselsret?« »Sværg på det, « sagde Ja-

kob, og det gjorde Esau; han solgte sin førstefødselsret til Ja-

kob. Så gav Jakob ham brød og en portion linser; Esau spiste 

og drak og gik derefter sin vej. Og sådan viste Esau ringeagt 

for sin førstefødselsret. 

Her opstår et stort spørgsmål, nemlig om førstefødslens 

køb og salg; for den er et åndeligt gode, som man hverken 

må købe eller sælge. Derfor spørges der, om de syndede 

på begge sider, den ene ved at sælge, den anden ved at 

købe? Lyra siger, at Esau syndede ved at sælge førsteføds-

len; om Jakob derimod siger han, at han ikke syndede der-

ved, fordi han efter Guds ordning var den førstefødte, som 

ordet lyder: den ældre skal tjene den yngre. 

 Esau havde førstefødslen inde, som dog ikke tilkom-

mer ham; for skønt han tilraner sig den på grund af sin 

fødsel, så besad han den dog ikke efter Guds vilje; men, 

som man plejer at sige, den, som har et gode i virkelig be-

siddelse og brug, han har det så meget desto bedre. Derfor 

kunne Jakob ikke drive ham derfra, og Esau beskyttede sig 

også med verdslig og guddommelig ret, dertil også med 

fødslen, hvilke hensyn hos alle folk tillægger den første-
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fødte tvilling besiddelsen og ejendomsretten. Desuden gi-

ver loven ham endnu to tredjedele af faderarven. Havde 

derfor ikke Gud forandret denne ret, og kaldt den tilbage, 

så havde Esau beholdt førstefødselsretten ukrænket. Men 

fordi Jakob af den guddommelige røst véd, at den tilkom-

mer ham, så synder han ikke deri, at han tiltager sig sin ret; 

men han gjorde vel i, at han nøje passede på enhver anled-

ning til at få den førstefødselsret, som med rette tilkom 

ham. 

 Men dette kunne ikke ske på nogen anden og bedre 

måde end derved, at broderen solgte ham den. For skønt 

den ret eller suppe, som han havde kogt, ikke kan være 

vederlag for førstefødselsretten, så tjener den dog til, at 

han ikke kunne drages til lovligt ansvar derfor. For det 

hænder ofte, at en på urimelig vis plages af onde tunger, 

som anklager ham for retten og formaster sig til, enten ved 

at føre falske vidner eller ved at opfinde og udtænke andre 

lumske kneb, at fratage ham hans gods og ejendom, under 

det skin, at han ikke besad den med rette. Når man nu 

gerne vil have fred, så foretrækker man dog, selv om man 

kan bevise sin ret, alligevel at give sådanne bagvaskere, 

som så falskelig anklage en, penge dertil, fremfor at kives 
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og tviste længe med dem for retten, for sådan at blive deres 

løse anklage kvit. Her gælder det almindelige ordsprog: 

man må tænde to lys for Djævelen. På denne måde gav 

Jakob den røde ret, og befriede sig derved for plagerier fra 

retten af sin broder, som roser sig af førstefødslen, for at 

han sidenhen kan besidde sin ejendom og gode ret med 

fred. Dette omtrent er det, som Lyra godt og gudelig nok 

ytrer på dette sted, efter den tids anskuelse, hvori han le-

vede. 

 Men ovenfor talte jeg i Abrahams historie om simoni, 

idet han købte en ager til begravelsesplads, 1 Mos 23, 16.; 

nemlig om Abraham derfor kan kaldes en simonist, hvis 

nemlig begravelsespladsen også regnes med blandt de ån-

delige goder, og om det kan kaldes simoni, når man køber 

eller sælger sådant åndeligt gods. Vi hørte, at denne købte 

ager var en verdslig ejendom og sin timelige herre under-

kastet. Og når en ager sælges, da er dette en rent borgerlig 

handel. Derfor syndede Abraham ikke ved at købe ageren 

og gøre den til sin begravelsesplads; for ellers måtte alt 

være simoni, som de kristne køber til sin daglige næring, 

såsom brød, kød, vin, hvilket de hellige alt sammen an-

vender til sit brug; men dette er jo en urimelighed. 
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 Men den gejstlige eller kanoniske ret kalder det si-

moni, når man for penge køber åndelige goder. Når sådan 

en kirkegård eller begravelsesplads sælges, siger de, det er 

simoni; for det er en åndelig ejendom hos de kristne. Li-

geledes når en sælger en del af et præsteembedes indtæg-

ter, eller faste ejendomme af de gejstlige len eller præben-

der, hvilke de også kalder gejstlige kirkelen. 

 Det var den store synd, som før i tiden teologer og ca-

nonister endrægtig revsede så heftig og fordømte biskop-

perne og de romerske embedsmænd, som købte og solgte 

bispeembeder. Men med sit store skrig har de intet kunnet 

udrette og bespottes nu af hele pavedømmet; for dette pa-

vedømme er i sit eget inderste væsen fuldt af simoni, og 

tager du simonien bort af pavedømmet, så har du allerede 

borttaget solen deraf. For embedsmændene har intet andet 

at gøre end at købe og sælge gejstlige len. 

 Ville  man derfor reformere den romerske kirke for si-

moni, så ville det intet andet være end i bund og grund at 

ødelægge og tilintetgøre den. Hvad bliver der vel af kardi-

nalernes store herlighed og pragt ved hoffet i Rom, hvis 

du borttager simonien derfra? Ja, da vil hele romerhoffet 

ganske falde omkuld og gå i stykker. For der er alt for 
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mange kardinaler, som nu har opædt og fortæret alle gejst-

lige kirkegodser. Kardinalerne har tilranet sig og fortæret 

Agnesklostret i Rom, hvori 160 personer har haft sit livs-

ophold. Sådan er alt fuldt af simoni efter pavens gejstlige 

ret, og den, der ville tage simonien bort af pavedømmet, 

han ville gøre så meget, som om han ville sætte Djævelen 

ind i Himmerig. 

 Johan Huss og flere andre, som på den tid beklædte 

læreembedet, revsede hårdt denne last; men det var alt 

sammen forgæves og omsonst. For hoffet i Rom er et for-

bandet væsen, for hvilket enhver skal vogte sig og for-

bande det; hvordan skulle det da kunne lære noget godt 

om troen og gode gerninger? Pavedømmet er en samling 

af djævle og skændige mennesker. De fordømmer simo-

nien og lever dog selv deraf. Derfor formaner Johannes os 

med rette i sin Åbenbaring 18, 4. 5, hvor han taler om Ba-

bylon: Drag ud fra hende, mit folk, for ikke at deltage i 

hendes synder og blive ramt af hendes plager. For hendes 

synder har hobet sig op til himlen, og Gud har ikke glemt 

hendes uretfærdigheder. De er alle Djævelens åndelige 

stiftelser og kirker; derfor skal vi fly fra det, så vi ikke skal 

blive delagtige i dets synder. 
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 Men vi kunne vel undskylde dette dets tyveri med en 

forklaring, at det nemlig ikke er simoni; for det er et verds-

ligt rov, og der er ingen forskel mellem sådan simoni og 

når man ellers i det borgerlige liv med uret bemægtiger sig 

en ejendom, ligesom vi også nu til dags ser, at de adelige 

kives med hinanden og erobrer hinandens grunde, agre, 

vogne og landsbyer; desuden er også vore len og vor løn-

ning, som vi lever af, erhvervet ved simoni. De er samlede 

af horeløn, som der står Mika 1, 7. Men når de tilraner sig 

kirkegodset, anvender de det ikke på den måde, at fromme, 

gudfrygtige præster eller kirkens tjenere kan få sit under-

hold deraf; men de anvender det kun til sin overdådige 

pragt og til at leve i sus og dus. Vi anvender det jo til dets 

rette brug, nemlig til deraf at ernære kirkens tjenere og be-

skikke og opholde skoler. Derfor bryder vi os ikke om si-

monien; men fordi de selv besværer sig med sin gejstlige 

ret, siger vi til dem: efter din egen mund dømmer jeg dig, 

Luk 19, 22. 

 Men det er den virkelige simoni, når man for penge 

køber eller sælger åndelige ting. Når således en vil  købe 

Guds nåde, tro, kærlighed, undergerninger, Helligåndens 
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gaver og kraft, hvormed Guds kirke prydes, og drive han-

del dermed, sådan som Simon formastede sig til i ApG 8, 

19. Ikke som om sådanne åndelige goder virkelig blev en 

givet, når man køber eller sælger sådanne helligdomme; 

for Helligånden giver ikke sine gaver for penge, og Gud 

tager hverken guld eller sølv for syndernes forladelse, for 

livet, for øjnene og sanserne, som han har skænket os; men 

efter sin guddommelige godhed udstrør og uddeler han 

sine gaver både til taknemlige og utaknemlige. Af os der-

imod forlanger han kun taksigelse, at vi skal sige: Lovet 

være Gud for sine gaver, så således guddommen tillægges 

ham, det er, at vi erkender ham for vor Gud, som vi også 

skal erkende ham for vor skaber af ganske hjerte, med 

mund og i gerning. For vi kan ikke give ham noget andet 

for disse hans store gaver eller betale ham for dem. 

 Men man skal lægge mærke til, hvad der er deres me-

ning og vilje, som køber eller sælger de åndelige goder. 

Simons forehavende i Apostlenes Gerninger er simoni. 

For han begærer at modtage Helligånden for sine penge. 

Dette er også meningen af de ord, når vi beder, at Gud må 

æres og prises og hans rige komme. Gud kan ikke be-

skæmmes eller blive til skamme; for han er efter sit væsen 



160 

 

æren, magten og godheden selv. Men vort forehavende og 

vor vilje går ud på, at vi begærer, at der ingen Gud var, og 

at hans ære kun måtte blive til skamme. Dette beviser vi 

også mod hans ord og sakramenter. Kunne vi sådan for-

nærme eller krænke Gud, som vi forhåner hans ord og sa-

kramenter, da ville vi heller ikke afholde os derfra. 

 Så er nu dette den rette simoni, et sådant køb og salg, 

som man driver med Guds ord, med sakramenterne, med 

kirken og det hellige. Denne simoni har paven ikke for-

stået og forstår den endnu ikke den dag i dag, skønt hele 

pavedømmet er ganske nedsunket deri og har været behæf-

tet med simoni, længe før det efter den gejstlige ret kom 

deri. For de har solgt himlen, syndernes forladelse, Guds 

nåde og Helligånden for sine gerninger. Deraf er der kom-

met så mange kirker, klostre, messer, aflad og munkeor-

dener, med hvilke gerninger vi har villet fortjene Guds 

nåde. 

 På den måde har de gjort Gud til en købmand, som vil 

give himmeriget, ikke for intet og af nåde, men for penge 

og menneskefortjeneste. For skønt han tilbyder at give det 

af nåde, så bortkaster de dog denne nådige og ufortjente 

velgerning, og anvender hundrede eller tusinde gylden på 
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at bygge kirker eller klostre og få mere sådant i stand, for 

derved at tilkøbe og tilvende sig Guds nåde. Er ikke det at 

købe nåde og syndernes forladelse og drive handel der-

med? Og en sådan person var paven, selv da han var på det 

allerbedste, og med sådan simoni har han opfyldt al ver-

den, så aldeles, at verden nu ikke er andet end et sådant 

urent sted, som er fuldt af sand simoni. For hvad gør vel 

de åndelige stiftelser og klostre andet end at tage penge og 

drive handel med gudfrygtigheden? 

 Men egentlig talt er det jo umuligt at købe Guds nåde, 

og hvis du ville tage dig det på, ville det være så meget 

som at malke en buk; din møje ville være ganske forgæves 

og spildt. Paven malker bukken, folket holder spanden un-

der, som man siger i ordsproget. Var det nu end muligt at 

få paven reformeret og den allergroveste simoni udfriet, så 

kunne de dog ikke renses for den virkelige simoni. For det 

er pavens hjerte og sjæl. Ligesom sjælen er legemets sub-

stans og væsen, sådan er paven med liv og sjæl en simo-

nist. Men ville man borttage og afskaffe simonien, så ville 

snart al pavens pragt, ære og herlighed falde bort, og han 

ville simpelthen blive biskop i Rom. 
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 Sådan kan man nu se, hvor megen stor fare og ondt 

væsen der er i pavedømmet; hvad det er for et slugende 

gab og hvor gruelig al verden er opslugt ved pavens her-

redømme. Derfor skal vi hade dette uhyre med et fuldkom-

ment had. Og dog kæmper man end mere for, at paven kan 

beholde sin herskerstilling, som han har anmasset sig, hel 

og ukrænket. Men hvad ville det vel være andet, end atter 

at gengive simonien dens legeme og sjæl? Det er sandelig 

en gruelig bespottelse og skændig misbrug af Guds navn, 

som vil blive straffet med den evige fordømmelse. For på 

den måde har de med vold anvendt ordet, Guds navn og 

kirken, og dog er i virkeligheden intet blevet købt. For de 

har kun opdigtet, at Gud er en sådan Gud, som sælger nå-

den. Deres forehavende og vilje er simonisk; men ret 

egentlig og i sig selv er det kun bukken og malkespanden, 

det er, en forgæves og spildt gerning, som de omgås med. 

 Men denne mangel og fejl er dog af naturen indplantet 

i alle menneskers hjerter, nemlig at hvis Gud ville sælge 

sin nåde, så ville vi langt før og hellere antage den, end når 

han tilbyder at give os den for intet og uden vor fortjeneste. 

Fordum, da simonien rådede og var i fuld gang, var alle 

mennesker såre begærlige og ivrige efter at bygge utallige 
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klostre og kirker. For man ville på den måde købe og sælge 

himmeriget. Nu, da det tilbydes folk for intet og uden ve-

derlag, og da man siger: Gud har sendt sin søn i kødet og 

ladet ham blive menneske, for at han skulle give alle dem, 

som tror på ham, det evige liv; du har slet intet fortjent; 

disse goder, frelse fra døden og synden, Helligånden og 

Himmerige, gives dig af ren nåde - nu foragter verden 

denne Guds nåde og milde godhed. For, da man lærte os, 

hvordan vi med vore gerninger kunne fortjene Guds nåde, 

løb folk til i flokke, og enhver anvendte derpå alt, hvad 

han formåede. Sådan betalte jo denne lille by Wittenberg 

munkene årlig tusinde gylden. 

 Overalt pristes højt Ambrosiusô fordærvelige ord: 

Himmerige tilhører de fattige, efter Kristi ord i Luk 16, 9: 

for at de skal modtage jer i de evige boliger. Dette ord gik 

alle mennesker gennem hjertet som en skarp kniv. Da 

råbte og skreg de: Hvis de rige vil blive salige, må de købe 

det af de fattige; men de fattige er franciskanermunkene 

eller barfodsmunkene og de andre gejstlige brødre; de har 

Himmerige i hænde; af dem må du købe det. 
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 Hvad er da nu det for et afskyeligt særsyn, at verden 

så skændig foragter forløsningen fra synd, død og Hel-

vede, som af nåde tilbydes os ved Kristus? Hvis simonien 

atter skulle råde og komme i svang, så ville folk mere end 

gerne anvende alt sit gods derpå; men når vi nu lærer efter 

Guds ord og Kristi befaling og siger: kære menneske, tag 

imod Guds velgerninger af nåde, og giv atter på din side, 

uden at kræve vederlag, til præsterne, kirkens og skolens 

tjenere ï det vil ingen høre på, da er folk ganske døve, ja, 

de lader dem lide mangel, som de dog rimelig skulle 

hjælpe og holde i ære. Er ikke det en forfærdelig mørkets 

afsindighed? Sådan er nu alle mennesker behæftede med 

simoniens last; og dog kan man alligevel ikke sælge så-

danne ting. For Gud har aldrig givet noget menneske eller 

nogen munk andet for deres klosterløfter, end Helvedes ild 

og den evige pine og kval. 

 Men her kan man nu se, hvad det er for en ynkelig og 

farlig ting, når man falder af fra den rette hovedlære om 

retfærdiggørelsen af troen og hvordan man må blive salig 

uden gerninger. For når denne lære er formørket og ud-

slukket, da bliver al verden befængt med simoni. Sådan 

formaster også muslimerne sig til med sine gerninger at 
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ville forsone Gud og at købe de åndelige gaver for guld og 

egen fortjeneste. Derfor er dette efter navnet en sådan si-

moni som den, der beskrives i pavens gejstlige ret. For ved 

sine penge og sin egen fortjeneste får de i virkeligheden 

ikke tilkøbt sig noget som helst; men det forehavende og 

den vilje er så dybt rodfæstet i menneskers hjerter, hvor-

ved alle mennesker af naturen er befængte med simoniens 

last, så de helst ville, Gud skulle være en sådan Gud, som 

lod sig forsone med menneskers gerninger og fortjeneste, 

og hvem de kunne pukke imod og foreholde: jeg har gjort 

meget godt, har fastet meget; det må du tage hensyn til og 

derfor sælge mig saligheden og det evige liv; men Gud 

kender eller hører ikke sådanne misdædere og foreholder 

os sin vilje i den apostoliske lære, når Paulus siger i Ef 2, 

8-9: For af den nåde er I frelst ved tro. Og det skyldes ikke 

jer selv, gaven er Guds. Det skyldes ikke gerninger, for at 

ingen skal have noget at være stolt af. Når denne nåde op-

hæves, da er der ingen forskel længere mellem muslim og 

pave, mellem hedninger og jøder; da er de alle behæftede 

med simoni og rette bukkemalkere. 
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 Den simoni, hvorom pavejuristerne skriver, er ubety-

deligere og af en rent legemlig natur og i grunden intet an-

det end ydre og verdsligt røveri; men når paven af kon-

gerne og andre herskere tager kroner, lande og stæder for 

at ihukomme dem i messen; når han foregiver gudfrygtig-

heds skin og vil anses og holdes for den allerfrommeste og 

helligste, da er han på det værste og en ret simonist. For 

hist gør han kun skade med sit eksempel og bekender si-

monien med ydre eller verdsligt røveri; men her derimod 

bekender han ikke synden, men lover og priser sin retfær-

dighed og religion. 

 Derfor har jeg villet minde derom, for at man skal for-

stå, hvad der er den rette simoni, og for at vi skal blive ved 

den rene lære, som lærer os, at Gud har givet sin søn og 

ved ham alle himmelske og åndelige goder, som verden 

vil købe for penge og gerningernes fortjeneste, men ikke 

tage imod uden vederlag og af nåde. 

 Nu vil vi atter vende tilbage, til historien. Det lader til, 

at Jakob har drevet på købet, så man ikke kan undskylde 

og frikende ham for simoniens last. For han siger jo klart: 

sælg mig i dag din førstefødsel. Men med hvilken ret for-

drer han dette og begår den store synd, at formaste sig til 
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at ville købe den velsignelse, som er åndelig og henhører 

til Kristus og de kommende ting, som alle sammen er hel-

lige og angår det kommende liv? 

 I dette liv er alt verdsligt, vanhelligt og besmittet; men 

sakramenterne og andre hellige ting er ikke indsat og for-

ordnet for dette nærværende livs skyld, men for at de skal 

være en hellig tilberedelse på de kommende ting. For ved 

evangeliet bliver jeg forberedt, genfødt og fornyet for det 

kommende liv. Det er mig ikke givet i den hensigt, at jeg 

skal blive rig derved. Men den, der nu er en præst eller 

prædikant, og prædiker evangeliet i den hensigt, derved at 

opnå denne verdens ære og rigdom, han er behæftet med 

simoniens last. Sådan er dette dåbens brug og nytte, at jeg 

derved henflyttes fra min moders skød og graven og læg-

ges i Paradiset, og fra døden flyttes til livet. Derfor søger 

jeg der ikke denne verdens lyst og glæde, men bruger de 

åndelige gaver sådan, at jeg, når de legemlige ophører, da 

kan føres fra dette liv til det evige liv og udødeligheden. 

Den, der nu derfor er præst og absolverer eller rækker nad-

veren for derved at opnå ære eller magt, han er befængt 

med simoni efter den omfattende forklaring, som canoni-

sterne har givet deraf; men han er ikke blandt deres tal, 
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som driver det mere i det fine og vil fortjene det evige liv 

med gerninger. 

 Men hvorfor begærer Jakob at købt førstefødslen? Og 

fordi han vil købe den, følger så ikke deraf, at han driver 

handel dermed? Derpå svarer jeg sådan: Jakob giver agt 

på den belejlige anledning, som er forefalden, ved hvilken 

han kan erhverve førstefødslen, og denne anledning vil  

han bruge. 

 Derefter regnes hans broder Esau iblandt dem, som er 

behæftede med den grove og ydre simoni; det er, ved den 

åndelige velsignelse tragtede han ikke efter andet end at 

fylde sin bug. For han gik ikke til teltene, men foragtede 

gudstjenesten. Først foragtede han det mindre, indtil han 

derover til sidst faldt i foragt for de større goder, som Kain, 

den førstefødte, også gjorde. Esau forstod ikke, hvor stor 

velsignelsen var, derfor solgte han den for sådanne goder 

og sådan glæde, som kun angår denne nærværende verden 

alene, sådan at han for Gud i sandhed blev berøvet første-

fødslen og alle goder. Derfor gav Jakob med flid agt på 

den nærværende lejlighed og kom overens med sin broder 

om en vis betaling, for at hans broder sidenhen ikke skulle 

gøre nogen larm for førstefødslens skyld eller på anden 
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måde afstedkomme ubehageligheder, og for at han ikke 

skulle have noget at bebrejde ham derfor. 

 Sådan har paven nu til dags kirkens navn, og vi har det 

ikke; men dog véd vi, at vi i sandhed er kirken. For vi har 

ordet, de hellige sakramenter og nøgler, som Kristus har 

efterladt sig, ikke for at de skulle tjene til at erhverve os 

magt og glæde i dette liv, men for at de skulle berede os 

for Guds søns komme. Derfor er vi den sande kirke. 

 Men paven derimod tilegner sig dette navn, fordi han 

nu engang er i besiddelse af tingene, og roser sig af at være 

Peters og Paulusô efterfølger og stolarving. Hvis jeg nu 

ville slutte en sådan overenskomst med paven og sige til 

ham: jeg vil årlig give dig så og så mange tusinde gylden, 

for at du skal lade evangeliet forkynde mig purt og rent; 

var så det simoni? Svar: nej, for jeg køber jo ikke, hvad 

jeg allerede i forvejen har, nemlig den rette brug af de hel-

lige sakramenter, evangeliets rene lære, troen, håbet på det 

kommende liv , hvilket alt står mig frit for, også imod pa-

vens vilje og uden hans tilladelse. Men min mening der-

med er kun den, at jeg tilbyder at give ham de tusinde gyl-

den for at købe mig fri for hans ophævelser, for at han skal 

lade mig uplaget. Derfor køber jeg intet af ham, men sætter 
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kun frem for modstanderne en suppe og rød ret af linser, 

for sådan at berøve paven det navn, som han fører, at han 

vil være kirken; ellers giver jeg hans bandbuller og aflads-

breve en god dag. Derfor vil  jeg tilråde fyrsterne på vor 

side, årlig at give ham nogle tusinde gylden, for at dog 

blodsudgydelsen og anden forargelse kunne ophøre, og 

evangeliet udbredes i fred. Dette er ingen simoni, med en 

befrielse for ulemper, at man køber sig fri for hans ophæ-

velser og plagerier. 

 Når derfor Jakob siger til Esau: sælg mig i dag din før-

stefødsel, da er dette i virkeligheden intet ret køb. For før-

stefødslen tilkom alligevel Jakob, og Esau var blevet be-

røvet den. Jakob er den virkelige ejer, men han har ikke 

navnet. Esau har navnet, men er dog ikke den rette ejer. 

Men fordi nu Jakob ser, at Esau ingen anden mening har, 

eller ikke tragter efter andet med velsignelsen end at fylde 

bugen, ligesom også paven under påskud af kirkens navn 

kun søger sin egen ære og magt, så kaster han denne Ker-

berus en suppe i gabet, for at han sidenhen ikke skal gøre 

ham nogen ulejlighed derfor. 
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 På denne måde kunne jeg nok ønske, at vore fyrster 

ville give kejseren tyvetusinde gylden årlig, for at evange-

liets lære kunne forkyndes i fred og stille ro. Ja, kunne en 

sige, men så hører jeg jo, at I vil  give penge for sådanne 

åndelige gaver? Svar: ingenlunde; for hvad vi nu allerede 

har, det køber vi ikke, og de kan heller ikke fratage os det; 

men vi ville give pengene, for at de skulle lade os i ro, og 

for at paven og kejseren ville unde os fred. 

 Men dog, min kære pave og kardinaler, skal I vide, at 

disse åndelige goder ikke er jeres, men vore. Og om så end 

paven aldrig ville uddele både brød og vin i nadveren, så 

har vi dem dog af Gud, og de kan ikke sælge dem, eller, 

om de end gjorde det, så var det kun at malke bukken og 

holde spanden under. Vi har begge nadverens dele imod 

pavens vilje, men med Guds tilladelse. Men hvis de ikke 

vil  holde op med at forfølge os, myrde og udplyndre os, så 

vil  vi slutte en sådan overenskomst med dem, at de måtte 

spise den røde ret; men den ære skal de ikke få, at de skulle 

have givet eller skænket os begge nadverens dele eller an-

dre sådanne åndelige gaver. For det var så meget, som om 

vi også ville indvilge og bekræfte den magt, som de an-

masser sig. Dette er et guddommeligt og helligt gode, som 
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ikke kan købes for penge. Derfor ville vi ikke få det til 

skænk eller gave af paven. 

 På denne måde har vel også Esau (ligesom ovenfor Is-

mael) uden tvivl voldt sin broder Jakob megen fortræd, og 

har vel med overmod hersket over ham, fordi han var herre 

og den førstefødte; Jakob derimod måtte holdes for en tje-

ner og en nar. For denne forfølgelse og fortræd fra brode-

rens side ville nu Jakob fri sig, for i ro at kunne beholde 

den åndelige velsignelse. 

 Sådan finder man nu til dags mange fromme kristne, 

som for evangeliets bekendelses skyld flygter bort fra by-

erne, for ikke at udsætte sig for overlast af papisterne. Og 

Paulus siger i Rom 12, 18: hvis det er muligt, da hold fred 

med alle mennesker, så vidt det står til jer. Vil  modstan-

derne ikke holde fred, så giv dem en rød ret, for at de kan 

lade dig i fred, det er, for at de kan lade dig nyde i fred de 

goder, som du allerede forhen har. 

 Nu følger Esaus svar på hans broders bøn. Se, siger 

han, jeg er ved at dø; hvad kan jeg da gøre med den før-

stefødsel? Her opgiver skalken spillet og forråder sit ugu-

delige hjerte med sit eget vidnesbyrd. Skal man sådan om-

gås med religionen, gudfrygtigheden og førstefødslen? 
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Skal man ikke holde den i højere ære? For nu bekender 

han åbenbart, at han ikke forstår førstefødslen og at han 

ikke holder den for en arv til det evige liv og en hellig ting. 

 Men var ikke førstefødslen nyttig til andet end til at 

erhverve ære og rigdom for dette liv, hvad blev der da af 

troen, hvad af håbet og forventningen på de evige goder? 

Lad os tale med de ugudelige og livsnyderne, sådan som 

de plejer at sige. Når de hører, at man nævner himlen, sva-

rer de og siger: Hvad bryder vi os om himmel! Havde vi 

kun fuldt op af mad og drikke! Sådan bryder heller ikke 

paven sig mere om kirken og nøglemagten. Hvad snakker 

du om nøglerne? Jeg må bruge dem til at samle guld og 

gods, til  at betvinge konger og fyrster med! Dette er de 

ugudeliges esauittiske ord, som mener, at gudfrygtigheden 

kun består deri, at man kan have stor vinding deraf. De 

ville snart give Kristus og hans evangelium en god dag, 

hvis de ikke kunne have stor lykke og meget penge og 

gods deraf i det timelige. 

 Derfor er dette et såre stærkt vidnesbyrd af Den Hel-

lige Skrift om, at Esau allerede har mistet førstefødslen. 

For han dømmes efter sin egen mund, skønt han uden tvivl 

selv har tænkt sådan: Vistnok vil jeg sælge førstefødslen, 
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men kun for at spotte min broder. For skønt jeg sælger ham 

den, kan jeg dog atter bemægtige mig den. Sådan spottede 

og foragtede han sin broder. Ligesom paven og hans folk 

spotter hele verden og foragter den, idet han sælger sine 

gode gerninger og aflad, og det i den mening, at det skulle 

have sit forblivende derved, alt skulle han har lov til; ingen 

skulle kunne revse ham derfor, eller i al fald skulle han 

nok endnu kunne gøre bod. 

 Nu til dags er der også mange sådanne, som skamme-

lig misbruger evangeliets lære, men imidlertid smukt kan 

smigre for sig selv og sige: Skønt jeg nu ligger i synder og 

er ugudelig, så vil jeg dog til slut engang alligevel gøre 

bod og komme til livet. Som også nogle sige om hertug 

Georg: Ej hvad, han kan vel omvende sig i sin sidste stund. 

Men alle disse skal til sidst hører denne ynkelige dom af 

det ord, som står skrevet om Esau i Hebr 12, 17: For I véd, 

at da han senere ønskede at arve velsignelsen, blev han 

vraget, og skønt han med tårer søgte at omvende sig, fik 

han ingen mulighed for det. 

 Sådan nyder også lovfjenderne denne verdens goder, 

så det kun går dem vel i dette liv, og siger, at de endnu i 

sin tid nok vil omvende sig og gøre bod; sådan foragter de 
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sin velsignelse, kirken, dåben, nøglerne, syndernes forla-

delse, det evige liv og Guds nåde; alt dette tager de for-

fængelig; de forsømmer nådens tid og frelsens dag, som 

Paulus siger i 2 Kor 6, 2. Men sidenhen skal de forgæves 

søge den anledning, som de nu har forsømt og foragtet, og 

skal da befinde, at de har ventet for længe, som bruden 

klager i Høj 5, 6: jeg åbnede for min kæreste, men han 

havde vendt sig bort, han var gået forbi. 

 Når derfor Esau siger: se, jeg er ved at dø; hvad kan 

jeg da gøre med den førstefødsel? Viser han derved, at han 

kun har tænkt på bugen alene, hvordan han kunne fylde 

den, og at han ganske og aldeles har forkastet forjættelsen 

som unyttig og ganske forgæves for det kommende liv , li-

gesom også livsnyderne nu til dags siger: hvortil behøves 

det, at man skal høre evangeliet, bruge nøglerne eller Her-

rens nadver? 

 Men Jakob er ganske anderledes til sinds og véd, at 

disse hellige ting er tilberedelser for det kommende liv. 

Derfor agter han dem højt og brænder af kærlighed til 

disse guddommelige goder. Men de, som kun vil bruge 

dem for dette liv, de berøves dem efter guddommelig ret 
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og magt. For da er det deres egen frie vilje, at de med vi-

dende og vilje sælger eller forkaster sådanne guddomme-

lige goder. 

 Men fordi nu Jakob ser, at der er en god anledning, da 

kommer han frem med sin bøn og vil, at overenskomsten 

skal bekræftes og fuldbyrdes. Sværg mig, siger han, i dag, 

eller straks i denne stund. For sådan anledning må man 

ikke forsømme. Og Esau sværgede og solgte sin førstefød-

sel. Sådan skulle man også bære sig ad med papisterne, 

om de ville sværge og skaffe sikkerhed for, dertil også 

give brev og segl på, at de ikke ville begynde nogen krig 

mod os, da ville vi straks give dem en rød linseret. 

 Men nu er der et andet spørgsmål bagved, som her an-

dre kommer frem med. Om dette vil vi også handle her, 

for at det ikke skal forvilde læserne. Der spørges nemlig, 

om da også den røde ret virkelig var den pris, for hvilken 

Jakob købte førstefødslen af sin broder? Derpå svarer da 

nogle og siger, at det ikke var den egentlige pris, som Ja-

kob gav for førstefødslen, fordi førstefødslen jo var en såre 

stor og kostelig ting. Derfor, siger de, er det ikke sandsyn-

ligt, at Esau skulle have lavet denne simple ret som en be-

taling for førstefødslen. Derfor vil de have, at denne ret 
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kun skal have været et pant til at bekræfte handelen med, 

hvilket Esau fik til en bevidnelse af, at han havde solgt 

førstefødslen til Jakob; ligesom man hos os plejer at sætte 

op mellem køber og sælger en kande vin eller to, til et tegn 

på, at den ene har købt noget af den anden. I vort sprog 

kalder vi det en købskål. 

 Denne mening er kommet fra de jødiske rabbineres 

bøger; men vi forkaster den og antager den ikke, ligesom 

man må bære sig ad med alle deres meninger, at man nem-

lig beholder det gode, som er deri, men forkaster, hvad der 

er ondt og falskt, og vogter sig for det. For denne mening 

er lige imod den klare tekst i Hebr 12, 16, hvor der udtryk-

kelig siges, at han for en eneste ret mad solgte sin første-

fødselsret. 

 For Den Hellige Skrift har derved villet afmale den 

falske og hykleriske kirkes art og skikke, på hvilke man 

må lære at erkende og forstå den, hvis forbillede Esau var. 

For den plejer at rose sig højt og lydt af Guds navn og vil 

med vold og magt være kirken og anses for kirken, og er 

det også for verden; ligesom Esau har førstefødslen, men 

foragter den og taber den ved denne foragt. For til gengæld 

bliver han igen foragtet, forkastet og berøvet den. Derfor 
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har hans praleri intet at betyde, ligesom heller ikke papi-

sternes praleri har noget at betyde, som tør prale højt af, at 

de er kirken og apostlenes efterfølgere. For den, der vil 

være kirken, han må sandelig agte førstefødslen højt, ikke 

alene her i livet, men også efter dette liv. 

 Og denne strid vedvarer uafladelig i verden. Ligesom 

Esau skændtes med Jakob, sådan har vi også en sådan strid 

at udstå med papisterne, og før os kivedes jøderne sådan 

med apostlene. Jøderne kæmpede heftig for, at de var 

Guds folk, og Paulus bekender også i Rom 2, 17 og 9, 24, 

at de var kirken; men fordi de beholdt det blotte navn 

alene, foragtede de den rette, sande kirke. Derfor er de ble-

vet forkastede og hedningerne kaldede og modtog, som 

der står i Hos 2, 23: jeg vil sige til dem, som ikke var mit 

folk: du er mit folk! Og de skal sige: min Gud! Og 5 Mos 

32, 21: De har ægget min vrede med noget, der ikke er 

Gud, vakt min trods med deres tomme guder. Derfor vil 

jeg ægge deres vrede med noget, der ikke er et folk, vække 

deres trods med et tåbeligt folk. 

Sådan er dette det første tegn, ja en såre afskyelig, styg 

farve på den hykleriske kirke, nemlig at den er såre stolt 
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og hovmodig og heftig, pukker på Guds navn, kirken, nøg-

lerne, det kirkelige embede, sakramenterne, og ikke kan 

andet end rose sig af Gud. 

 Men det andet kendemærke er dette, at den i virke-

ligheden foragter og forsømmer de ting, som henhører til 

den rette kirke; den bryder sig ikke meget om sin første-

fødsel. Ligesom paven og hans biskopper hverken lærer 

eller døber eller forvalter noget kirkeligt embede, de har 

kun navnet alene; men frugten og gerningen beviser de 

ikke. Derfor siger Kristus i Matt 7, 16: af deres frugter skal 

I kende dem. Men fordi paven foragter kirken, mister han 

også kirken, og den forfængelige ros gælder slet intet, at 

de siger: vi er de rette kristne; vi er kirken, er biskopper. 

Hvis det ikke er sandhed dermed, så vil du ikke længe be-

holde navnet, ja, du er allerede nu forkastet, og hvad du 

har, det har du dog ikke. Sådan skal de kættere, som kom-

mer efter os, også miste kirken. For den er sandhedens 

søjle og grundvold, 1 Tim 3, 15.; men de forkaster den, og 

det hjælper dem slet ikke, at de roser sig og har navnet 

uden sandhed. 

 Når de nu skriger og siger: vi er kirken, vi har magt og 

myndighed til at befale, og så vil  bringe os til at bifalde og 
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gå ind på deres sætninger og bestemmelser, da vil vi derpå 

svare dem sådan: kære herrer, I må vide, at der er to slags 

kirker; den ene, som anses derfor, og den anden, hvem 

navnet med rette tilkommer. Den ene, som har kirkens 

skin, og den anden, som i sandhed er kirken; eller, de to 

slags kirker adskilles ved navnet og ved sagen selv, som 

de selv lærer. Esau er kun efter navnet og det ydre skin i 

kirken, men har ikke sagen selv, ligesom alle afgudsdyr-

kere og kættere, som også tilraner sig kirkens navn. 

 Det kan jeg godt gå ind på, at en i det ydre hører med 

til  de kristnes tal og også forvalter et embede i kirken, selv 

om han i det skjulte er ugudelig og et ondt menneske. Når 

han nu døber, besøger de syge og trøster og styrker de 

stakkels bedrøvede samvittigheder, så er der intet i vejen 

for, at han jo efter det ydre antal kan kaldes en kristen eller 

et lem af kirken. Men ikke med rette. Men det gør paven 

og hans biskopper ikke. Derfor kan man heller ikke en-

gang sammenligne dem med de kristnes antal, som i det 

skjulte er ugudelige; for paven og hans biskopper gør, 

hvad der strider ligefrem imod det kirkelige embede. De 

bespotter ordet, forfølger de gudfrygtige fromme kristne, 

det er, den rette, sande kirke. 
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 I vor kirke er der også mange tjenere af navn, men ikke 

af gavn. Men paven er åbenbart en erklæret fjende af kir-

ken. Han undertrykker den rene lære om troen, opfylder 

verden med idel afguderi, simoni og mange andre utallige 

afskyeligheder. Det er i sandhed at være afsindig og larme 

og rase imod den kirke, som både af navn og af gavn er 

kirke, det er, som med rette kaldes kirke. Det samme gør 

også muslimerne. Derfor gælder ikke papisternes bevis, 

når de siger: vi er kirken af navn; derfor skal I tåle og for-

drage os. Vil  de være sådanne folk, så må de være enige 

med os i læren. De må lære ret og forvalte kirkeembedet 

ret, som det sømmer sig for rette og fromme biskopper. 

Men de er Esaus efterkommere, er kirkens modstandere 

og ødelæggere, ligesom også kætterne er. 

 Men de, der anstiller sig, som om de er gudfrygtige og 

fromme, og dog er hyklere, af hvilke der jo findes mange 

iblandt de troendes forsamling, dem kan vi nok tillade at 

regnes med iblandt de troende, dog kun for så vidt, som de 

intet lærer, der strider imod den rette læres bekendelse. 

 Det tredje kendemærke på den falske, hykleriske kirke 

har Moses også afmalet i dette forbillede. For skønt Esau 

var så ganske tryg og med stor trods forsømte de åndelige 
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goder eller gaver, som tro, kærlighed, tålmodighed og ven-

lighed, hvilke findes inden for kirken, ja foragtede det alt 

sammen, så følger nu fremdeles, at han får lyst og heftig 

begærlighed efter den røde ret. Det vil sige, at mens han 

ikke bryder sig om Kristi erkendelse, heller ikke er be-

tænkt på, at de åndelige gaver kunne forøges hos ham, og 

ikke agter det evige liv, så bliver han nu også en gnier og 

et sådant menneske, som kun tragter efter vellyst, ære og 

herlighed i dette liv. 

 Ja det er grunden til, at han sætter større pris på linse-

retten end på førstefødslen. Det vil sige: han henhører til 

kirken efter det ydre tal; men han følger kød og blod, trag-

ter ved gudsfrygten kun efter legemlig vinding og nydelse. 

Sådan anstiller den falske kirke sig, som om den er rigtig 

gudfrygtig, kun for at nyde vellyst og denne verdens ære. 

Men den sande kirke tragter efter det evige liv ved tålmo-

dighed og ret tro. De andre derimod er rette bugtrælle, og 

deres Gud er bugen, Fil 3, 19. 

 Dette er hemmeligheden med den røde ret, som Skrif-

ten foreholder os på dette sted, ved hvilken striden mellem 

de to brødre om førstefødslen afgøres. Men linser er ikke 
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røde; de er meget mere gule. Derfor tænker jeg, de har væ-

ret tilberedt med safran eller andet krydderi, for at op-

vække madlysten. Men sådan er det med denne verdens 

nærværende goder, til hvilke mennesker har stor lyst, så 

de langt hellere vandrer i fylderi, svir og fråseri, end de 

spiser og drikker Guds søns kød og blod, det er, tror og 

tragter efter de himmelske goder. De søger kun sin vinding 

eller nydelse og denne verdens ære, hvilke ting behager 

dem så vel, at de hos mennesker opvækker ikke alene hun-

ger, men lyst og begærlighed. Derfor gentog Esau to gange 

sin begæring til sin broder og sagde: lad mig smage af det 

røde, dette røde! 

 Sådan vil Den Hellige Skrift herved antyde, at alle 

mennesker stedse bliver mere gerrig, hovmodig og køde-

lig, end de forhen var, når de mister velsignelsen; for de 

har alle kød og blod. Derfor tragter de heller ikke efter an-

det, end hvad der er kødeligt, og med gruelig lystenhed 

begærer de den røde linseret. Men det sker alt under Guds 

og Kristi navn, under kirkens titel. Jakob spiser vistnok 

også af den røde ret, men er ikke så lysten efter den; han 

gentager ikke to gange: dette røde! Sådan som Esau gør. 
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Det vil sige, de gudfrygtige bruger de nærværende goder, 

ikke som til sin salighed, men kun til sin nødtørft. 

 Til  sidst tilføjer Moses endnu, hvor ringe pris Esau 

satte på sin førstefødsel, at han solgte den. Der betegnes 

og revses også hans store trods og hovmodighed. For han 

tænkte, at han, tryg ved menneskelig hjælp, let kunne for-

svare sin ret mod sin broder, uanset at han havde sluttet en 

kontrakt og et køb med ham. 

 Sådan plejer også hyklerne og de falske brødre at bære 

sig ad. De bærer kappen på begge skuldre, er onde og li-

stige; nu anstiller de sig, som om de ville vige og give ef-

ter, nu tilraner de sig igen, hvad der ikke tilkommer dem 

med nogen ret; og dog har de sine påskud, hvormed de kan 

dække sit hykleri og undskylde sig, for at de kan beholde 

både førstefødslen og linseretten. For de vil  både tjene 

Gud og bugen eller mammon. 

 Sådan tænkte Esau: skønt jeg har solgt førstefødslen, 

ja svoret og spist suppen, og det ser ud, som om min bro-

der, der var ganske foragtet, har taget førstefødslen til sig, 

så vil jeg dog beholde den og ikke holde tro og love. For 
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han solgte den ikke for alvor, men ville kun spotte og be-

drage sin broder, som om han havde solgt den, og ville dog 

beholde sin ret. 

 Men Hebr 12, 17 viser, at han sidenhen blev forstødt. 

Og skønt han forsøgte, atter at bringe førstefødselsretten 

over på sig, fordi han fortrød, at han havde solgt den, så 

udrettede han dog intet med denne bod. Ikke, siger jeg, 

som om han ikke er blevet salig, men sådan, at han ikke 

ved nogen tårestrøm igen kunne opnå den velsignelse, som 

han engang havde mistet. Sådan forstår jeg det nu, at han 

virkelig solgte førstefødslen for denne suppe, og antager 

ikke de jødiske rabbineres forklaring. For de er kødelige 

mennesker, der intet skøn har på Den Hellige Skrift. 
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Seksogtyvende kapitel 
v1. Der blev hungersnød i landet. Det var en anden hungersnød 

end den, der havde været på Abrahams tid. Isak drog til fili-

sterkongen Abimelek i Gerar. 

Det er nu ofte blevet sagt, at i hele denne bog fædrenes 

historie beskrives ligesom på et ganske simpelt stykke pa-

pir, og at de foreholdes os uden alt skin eller ydre pragt af 

religion, retfærdighed eller visdom, ja, i det huslige og 

daglige livs foragtede skikkelse. For hvad fortæller Moses 

andet om Isak, end at han avledes af sin fader Abraham, at 

han selv avlede børn, passede kvæget og drog omkring, 

snart i dette, snart i et andet land? Der læres kun lidt eller 

slet intet om bønnen og om munkenes eventyrlige guds-

dyrkelser. Men hvad kommer det mig ved, at han var en 

ægtemand og sov hos sin hustru? Skal man da lære det i 

kirken? Sådan hænger kødet sig ved denne ydre og såre 

ringe, foragtede skikkelse, når det betragter fædrenes liv, 

og forbedres ingenlunde derved, men forarges kun. 

 Men så tænker det meget på og giver sig af med Bern-

hards, Antoniusô og andre sådanne munkes liv, at det kan 

lære at forstå det, i hvilket det finder underlige og utrolige 

gerninger, hvordan de har afholdt sig fra adskillig mad og 
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flere andre ting, hvordan de har fastet og våget, hvor man 

ikke hører noget om hustruer, om tjenere og langt mindre 

om kvæg, at de skulle have beskæftiget sig dermed. Disse 

simple og foragtede ting i Abrahams, Isaks eller Jakobs 

husholdning foragter kødet, driver spot dermed og følger 

imidlertid andre gerninger, som har et prægtigt udseende. 

Eller, om man måske læser disse beretninger i kirken, for-

undrer ingen sig derover; for ingen ser hen til deres rette 

værdighed og rette prydelse, hvoraf de har sin ære. 

 Derfor lærer vi sådan, og det skal man også flittig ind-

prente folk, at man nemlig i de hellige fædres eksempler 

skal betragte dette som det rette hovedstykke og den høje-

ste ros, at Gud talte med dem, at de havde Guds ord. Dette 

er det rette stykke, som pryder disse historier og giver det 

rette skøn på, hvad og hvor stor i virkeligheden denne de 

hellige mænds tilsyneladende usselhed og foragtelige 

skikkelse er. For hvor Guds ord er, der er også den rette 

tro, og der er der også rette gode gerninger; for der sker alt 

i ordet og under ordet. De andre ting, som ske uden for og 

uden ordet, alene efter vor egen vilje og hoved, de er san-

delig intet andet end bærme og kun skarn for Gud. 
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 Derfor er alle munkes liv, hvor kosteligt det end synes 

for kødets øjne, dog slet intet. Antonius, Hilarius og flere 

andre havde et stort hellighedens skin, idet nogle af dem 

tilbragte livet med faste, andre med underfuld vågen, lige-

til sit 70. år, og af sådanne underlige gerninger har da men-

neskets kød, hjerte og øje sin glæde. Men se du til, om 

også Guds ord er derhos. Spørg Antonius, om han vel også 

har noget ord, som befaler ham at gå ud i ørkenen og 

spæge sit kød. Da må han svare: nej, men jeg tænkte det 

skulle være godt og Gud velbehageligt. Ja, kære Antonius, 

men det er det rette hovedstykke, som især skulle lade sig 

se i dine gerninger, uden hvilket hele det liv, du fører, er 

død og kun et valg af kødet, efter eget hoved og et purt 

praleri og bedrageri af kødelige mennesker. 

 Derfor priser nu Den Hellige Skrift i fædrenes historie 

især troen på ordet; for Guds ord helliger alle ting, al den 

stund det selv er helligt; ja, det er helligheden, sandheden 

og visdommen selv, og det liv, som regeres ved ordet, er i 

sandhed et retfærdigt, vist og evigt liv; men har det ikke 

ordet, så har det heller ikke nogen sandhed, noget lys, no-

gen visdom for Gud, og alle dets gerninger er idel mørkets 

gerninger. 
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 Skønt sådan ægtestanden er en uren stand (for hvor 

mand og kvinde er sammenføjede og holde sig til hinan-

den, kan det ikke ske uden kødelig urenhed), og det er en 

uren ting at vogte kvæg, dertil også øvrighedens og under-

såtternes liv er urent og fuldt af skrøbelighed, for der stø-

der der mange synder sammen, dertil også særlige over-

trædelser og skrøbeligheder hos personerne selv, foruden 

de almindelige skrøbeligheder, så har dog Gud herlig pry-

det alt dette og forordnet det i sit ord, og hvis du hænger 

ved ordet, så er du allerede renset for al din urenhed. 

 Kort sagt, der er intet menneske, som lever uden synd; 

men ordet har den kraft, at det opsluger alt dette, så du 

kan sige: jeg lever i min ægtestand sammen med min hu-

stru og mine børn i god ro, i gudsfrygt og tillid til Gud, og 

sådan véd jeg, at alt er ret og står vel til; for sådan siger 

Paulus om ægtefolks liv i 1 Tim 2, 15: kvinden skal frelses 

ved børnefødsel; men hvordan? Hvis hun bliver i troen. 

Dette er ordets første kraft. 

 Dernæst giver ordet ikke alene dette, at standen er hel-

lig og behager Gud vel, men det opvækker dig også til alle 

slags dyder og til kostelige gode gerninger. For det er ikke 

ledigt, så sandt det kun er i dit hjerte efter sin rette mening, 
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men minder dig om at være betænkt på, hvordan du vil 

påkalde og prise Gud; det gør dig til Guds præst og profet, 

hvis ofre er Gud velbehagelige; for dine øjne er rettede 

mod troen. Og denne ordets kraft og frugt ser de afskyelige 

munke heller ikke. 

 For det tredje: når Djævelen føler og mærker, at du har 

ordet og forlader dig på, at dit liv er Gud tækkeligt og vel-

behageligt for ordets skyld, så hviler han ikke, men vil lade 

forefalde alle slags anfægtelser og kors, selv i de ringeste 

ting. I det huslige liv vil du erfare tjenernes store utroskab, 

naboernes had og fjendskab, ligeledes at dine børn eller 

din hustru dør fra dig. Alt dette vil ramme dig, for at din 

tro derved skal øves og prøves. Men er nu ikke ordet der-

hos, så følger utålmodighed og vrede for denne stands 

skyld, som er så fortrædelig og møjsommelig. Sådan hører 

vi jo mange, som skriger, at ikke Gud, men Djævelen har 

ledet dem til at begive sig i ægtestand. 

 Sådan går det også regenterne, som, når de ser den 

utæmmelige ondskab hos undersåtterne, dertil deres åger, 

gerrighed og utugt, og på embeds vegne gerne vil  forbedre 

og straffe dette, derved skaffer sig folks had og fjendskab 

på halsen. Der hænder det da også, at de larmer og raser, 
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ikke mindre end i ægtestanden, og når sådanne folk er pa-

pister, som ikke kender noget til Guds ord, så vil  de løbe 

derfra og forlade ægtestanden eller regeringen og begive 

sig hen til en eller anden ørken, for der at tjene Gud i fred 

og ro. Men alt sammen uden Guds nåde og vilje. For Gud 

har foreholdt alle mennesker sit ord og befalet, at enhver 

skal passe sit kald og tjene ham deri. 

 For derfor at overvinde besvær og møje enten i ægte-

standen eller i et borgerligt embede, skal du først og frem-

mest beflitte dig på, især at komme Guds ord i hu, hvorved 

øvrigheden rigelig er bekræftet, nemlig i Rom 12, 19 og 

13, 1ï4. Ligeledes også i ægtestanden: tjener og pige, sko-

lelærer og elever er alle visse på sin stand og Guds vilje. 

Antag du kun ordet, og bring ordets retskafne frugt, så skal 

du se, at der snart følger kors og anfægtelse; men derpå 

følger bønnen; på bønnen følger forløsningen; på forløs-

ningen følger takofferet og at man priser Gud. Sådan kan 

du på én gang bære korset og ofre takoffer, hvilket mun-

kene ikke vil gøre og heller ikke kan, da de kun tragter 

efter ydre fred og ro og efter at fylde bugen og leve i vel-

lyst. 
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 På denne måde beskriver Moses denne hellige fader 

Isaks legende efter det ene hovedstykke, nemlig at han til-

bragte sit liv i megen trængsel. Han skriver ikke om nogen 

spekulation eller meditation, heller ikke om noget hykleri, 

som han skulle have drevet med selvvalgte gerninger; men 

han beskriver hos ham troens og den rette gudsfrygts store, 

herlige dyder, som de ugudelige og kødelige mennesker 

ikke ser. 

 Og man skal flittig mærke denne modsætning mellem 

hyklernes liv og disse fædres liv. Hyklerne udvælger ydre 

gerninger, som ser godt ud, drikker ikke vin og spiser ikke 

kød, går og lader hovedet hænge, bærer en særlig dragt 

fremfor andre folk og vogter sig for møje og arbejde i det 

huslige eller borgerlige liv. Fædrene derimod passe hus-

væsenet, omgås med hustru og børn, med tjenestefolk og 

kvæg; der er intet ydre skin af religion eller åndelighed, 

men kun det huslige og dagligdags livs grove sæk. Hyk-

lerne ifører sig gyldne klæder, for at tage sig ud for verden, 

idet de unddrager sig det almindelige liv og samkvem med 

andre mennesker. Men under det simple huslige livs grove 

sæk, som fædrene havde på, skinner sol, måne og stjerner, 

det er, de allerherligste dyder; og på den anden side, under 
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hyklernes herlige dragt, som i det ydre ser så skøn ud, lig-

ger vantroens, åndeligt hovmods, misundelsens og uren-

hedens afskyeligheder skjulte, og dog har den navn og ud-

seende af et åndeligt liv. 

 Men, lad os oplukke de åndelige øjne og dømme om 

deres åndelige skalkhed efter denne beretnings regel og 

rettesnor. For Moses taler ikke om faste eller vågen eller 

deslige. Det hører du alene, at Isak drager fra Hebron til 

Gerar, at han lider hunger og søger et sted at bo på. Men 

se, hvad for en stor tro han har, og hvilken uerstattelig tål-

modighed! Hvilken utrolig langmodighed, godhed og ven-

lighed blev ikke set og sporet hos ham! Alle disse dyder 

skinner som sol og måne. Mig ville det være umuligt at 

vise sådan stor lydighed; havde jeg hustru og to sønner, 

dertil tyende og en sådan stor mængde af kvæg og tjenere, 

og havde ikke en fod land, hvor jeg kunne sætte min fod, 

hvad skulle jeg da vel gøre? Jeg ville sandelig løbe min vej 

og for bestandig opgive at styre et sådant hus. For når en 

sådan skal gå omkring og sidde på det uvisse, og han dog 

alligevel holder sig til sin hustru og sine børn, hos sin hus-

stand og sit kvæg, dertil kræves der en underfuld, stor tro, 

som kan gøre brød af stene. Men det ser de ugudelige ikke. 
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 Men det var sandelig en tung anfægtelse, at han daglig 

måtte drage omkring på et andet sted og stedse søge et nyt 

herberg. For det er at bo i verden og dog være elendig og 

fremmed i den, og Isak havde kunnet synge samme sang 

som Kristus: Menneskesønnen har ikke det, han kan hælde 

sit hoved til, Luk 9, 58. Derfor kan ikke enhver straks se 

det, der kun læser det ganske overfladisk, hvordan patriar-

ken Isak kan prises for sin store tro; ja, ville man med 

denne tro sammenligne alle papisters kutter, ordener og 

gerninger, måtte de ganske forsvinde for den. For der er 

ingen af dem, som én dag ville undvære sin seng, sin bolig 

eller sin mad. Det er rigtig en dejlig religion! Men patriar-

ken Isaks stilling er så meget hårdere, fordi han ikke er 

alene, men bundet til hustru, børn og tjenestefolk, som han 

i det fremmede land måtte forsørge med næring. Der blev 

sandelig hans tro hårdt anfægtet og prøvet. 

 Lad os derfor lære at fremstille patriarkernes historie 

stor og prise den højt imod hyklernes og munkenes even-

tyrlige gerninger, som siger, at det er et liv i vellyst, når 

man har hustru og børn, og at det derfor ikke kan være 

noget åndeligt eller helligt liv. For kære, se dog, er vel ikke 

al anledning til glæde og legemlig vellyst afskåret for Isak, 
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når han hver time må være uvis på, hvorhen han skal sætte 

sin fod? Ham vil nok ingen munk efterfølge; nej, de fører 

i denne verden et godt, mageligt liv, fuldt af vellyst, har 

sine udvalgte huse, er under pavens beskyttelse og beskær-

melse og er herrer over hele verden. 

 Sådan gør denne pilgrimsfærd al papisternes religion 

og formentlige gudstjeneste til skamme, og i den viser sig 

den højeste gudstjeneste, som er den sande tro på Gud. 

Han drager omkring i fremmede lande og har intet vist her-

berg, ingen græsgang, ja ikke en dråbe vand. Ja, hvor skal 

jeg tage det fra? Ville  en anden sige. Svar: jeg tror på Gud 

Fader osv. For sådan tænkte Isak: Gud vil forsørge mig 

med herberg, jeg som sådan må vanke omkring; han vil 

give mit kvæg græsgang, vil skaffe mine tjenere mad og 

drikke. Her lever Isak sådan, at han daglig bringer Gud 

troens højeste offer og lever i verden, uden verden og uden 

for verden. 

 Denne tro, som hos fædrene var såre stærk, agter de 

ugudelige ikke. De ser kun hen til hustruen, tjenerne og 

kvæget; troen ser de ikke, som opholder alt dette. Om nu 

til dags en skulle drage sådan omkring, han ville hverken 

kunne have tjenere eller piger til at følge sig, når han sådan 
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drog fra et sted til et andet. Men troen gør underværker. 

Den gør, at tjenestefolkene med tålmodighed lider så 

mange genvordigheder, trængsel og fattigdom og i alle 

ting viser sig lydige. Jeg kunne ikke få sådanne og så 

fromme tjenere; for jeg har ikke så stor tro, og der er ingen 

hellig i Det Nye Testamente, der kan nå disse store, herlige 

dyder hos fædrene; de er ganske små og umyndige børn, 

når man sammenligner dem med disse patriarker. De har 

ingen anden hellighed end sit cølibat eller sin ugifte stand. 

Men også denne overgår Isak med sit pilgrimsliv; ja, hans 

ægtestand er også langt bedre end munkenes ugifte liv, li-

gesom solens lys er langt klarere og lysere, end noget an-

det lys. 

 Derfor er hele deres liv fuldt af undergerninger. For de 

lever alene af Guds hånd og ellers af intet. De hænger kun 

fast ved Guds godhed og forjættelse, og holder fast ved 

dette håb, at de kan sige: Har jeg end i dag intet og ser 

intet, hvoraf jeg kan leve, så vil jeg dog visselig få i mor-

gen eller i overmorgen. Sådanne dyder skal man flittig be-

tragte i Isaks historie, men især at han var fuld af tro på 

Gud, som nærede og opholdt ham. 
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 Derefter vænnede han uden tvivl også sit hjerte til tål-

modighed, langmodighed og velgerninger mod næsten. 

Han lærte at lide uret, hvad enten det skete mod ham selv 

eller mod hans tjenestefolk. Dem, som hadede ham, ha-

dede han ikke igen, begærede heller ikke at hævne sig på 

dem. For de hellige fædre var gæstfri og barmhjertige 

mennesker, velgørende både mod venner og fjender. For 

der fremlyste hos dem en herlig tro, som frembringer så-

danne herlige dyder, om hvilke sofisterne kommer frem 

med tåbelige og ugudelige ord, nemlig om det skal være 

bud af Gud eller kun råd, og mener, at det kun er råd. Te-

ologerne i Sorbonne [Universitet i Paris] siger, at menne-

sker godt kan blive salige, selv om de ikke har gjort hin-

anden noget godt. Og et sådant liv er også munkenes liv, 

nemlig kun et ydre hykleri, som foragter disse dyder som 

slette råd. 

 Men disse eksempler lærer, at det er den højeste guds-

tjeneste og den mest fornødne, at man bliver hængende 

med sand tro ved Guds forjættelse og forsyn. For han har 

forjættet, at han vil være vor fader, og vil, at man skal håbe 

på ham og vente hjælpen af ham. Det gør ingen munk, for 
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så vidt han er en sand munk. Men på troen følger kærlig-

heden til gode og onde og at man er velgørende mod tak-

nemlige og utaknemlige, ligesom gode frugter følger af et 

godt træ. 

 Men Moses fortæller en vigtig anledning, hvorved 

denne såre hellige mands tro prøves og øves. For der kom-

mer hungersnød i landet, der ikke alene træffer Isak med 

hans to sønner, hustru og hele tjenerskab, men også over-

går hele landet ved Hebron. I denne store og almindelige 

ulykke prøves hans tro og prises så højt, at vi alle kan for-

undre os over den, men ikke let efterfølge den. 

 Her skal man især lægge mærke til, at når ordet er ud-

bredt og blomstrer, når Herren rigelig rækker den åndelige 

spise, da opstår der straks legemlig hungersnød; for Djæ-

velen unddrager kirken føden og vil dræbe den ved sult. 

Og dette må sandelig have været en stor, stærk hungers-

nød, siden Moses sammenligner den med den anden hun-

gersnød, som var på Abrahams tider, hvorom mindet næ-

sten var uddøet på denne tid. For der var hengået omtrent 

hundrede år eller mere siden den hungersnød. Derfor min-
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der nu Moses atter om denne hungersnød, og sammenlig-

ner den med den nærværende, for derved at vise, at der var 

stor elendighed og mangel på alle ting. 

 Men hvoraf kommer det, at sådanne hellige mennesker 

af Gud ikke har fået nødtørftig næring for sig selv og også 

for andre mennesker? For ikke alene Abraham og Isak, 

men også andre høje patriarker og profeter, som Jakob, Jo-

sef, Elias og Elisa og endelig også den hellige Paulus og 

flere andre gudfrygtige har tilligemed andre mennesker 

måttet bære sådan almindelig hungersnøds plage. Svar: 

Gud sender dyrtid, krig, pest og flere sådanne ulykker og 

plager først for derved at prøve de gudfrygtige, for at de 

kan lære at være visse på, at de skal ernæres også i hunge-

rens tid, om de end må erfare mange slags besvær, dertil 

også søge sig fremmed og uvis bolig. 

 Dernæst lader Gud sådanne plager komme til forar-

gelse og straf for de ugudelige. For når ordet rigelig åben-

bares, blive folk utaknemlige, ja de forfølger og hader or-

det. De andre, som synes at antage det, bliver dog snart 

kede af det og fatter modbydelighed for denne lette mad, 

foragter og plager ordets tjenere, med hvilken foragt og 

had de ægger Gud til vrede, så han siger: Vil du ikke lade 
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dig bespise og mætte med mit ords føde og med det ånde-

lige liv, så vil jeg også berøve dig det legemlige liv og lade 

dig dø af hunger. Når derfor folk foragter ordets uendelige 

skat, så mister de derover også dette nærværende livs vel-

færd og nytte, og ligesom de gudfrygtige opholdes i hun-

gersnøden, sådan undertrykkes de ugudelige med ulykke 

og fortvivlelse, og fordi de er uden ordet, dør de sådan. 

 Deraf tager da Djævelen anledning til at spotte og bag-

tale ordet; for han har glæde af sådan forargelse og kan 

føre sig den til nytte til derved at afvende menneskenes 

hjerter fra ordet. For hvilke andre tanker kan vi vel tro 

kanaôanÞerne gjorde sig, hvilke før Abraham kom til dem 

havde alle slags rig velsignelse og nu med ham måtte lide 

hunger og bære hungersnødens besvær, end at denne 

kaldæer måtte være årsagen til al denne ulykke og jam-

mer? Dette er den anden årsag, nemlig at Djævelen og de 

ugudelige skal have anledning til at spotte evangeliet, for 

stedse at blive værre. 

 Sådan må også vi nu til dags her og der høre og tåle 

sådan klage, nemlig at der før denne tid var overflod på 

alt, at alt gik godt og der var lykke overalt, mens kornet nu 

er blevet så meget dyrere og det står dårlig til allevegne. 
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Dog tror jeg ikke, at dette kommer deraf, at der nu skulle 

være mindre af korn eller frugt og være mangel derpå, men 

at det meget mere må komme af menneskers gerrighed og 

ondskab, som får dyrtid i stand på alle ting efter sit eget 

hoved; men det er ikke nogen ringe ulykke, hvormed de 

fattige og også ordets tjenere trykkes og besværes hårdt. 

De andre, som er meget rige, har mindre nød. Derfor fin-

der man nu mange, som ønsker og begærer, at det atter 

måtte vende tilbage til den gamle tilstand, og at de derved 

måtte have ligeså gode dage, som de forhen havde, og 

endnu tilføjer denne bespottelse, at de vover at sige: der er 

ikke kommet noget godt af denne evangeliets lære; meget 

mere er folk kun blevet langt værre og mere forrykte, end 

de var før i tiden. 

 Sådan får evangeliets lære skylden for at være årsagen 

til al ulykke. På Augustins tid, da goterne hærgede i Ita-

lien, blev i Rom al skyld lagt på apostlene, Peter og Paulus. 

For de ugudelige mennesker lukker sine øjne og ville ikke 

se verdens synd, og sådan må Guds ord, som er rent og 

helligt, urimelig bære skylden for, at alle synder skulle 

komme deraf. For det lærer jo ikke, at man skal ågre, være 
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gerrig, leve i sus og dus og drive anden synd, skam og be-

drageri, hvormed verden omgås, men strider og råber imod 

alle disse synder. Hvorfor belæsses da nu evangeliet med 

sådanne gruelige bespottelser? Svar: fordi dette er Djæve-

lens ondskab, hvormed han glæder sig ved at bespotte 

evangeliet og komme frem med alle slags hånsord imod 

det fra hvad kant han blot kan. 

 Hjælp Gud, hvor forfærdeligt er det dog og hvor meget 

at begræde, at mens dette evangeliets lys skinner, skal folk 

alligevel være så over al måde onde og trodsige. Men du 

skal af ordet lade dig belære og undervise om, at evange-

liet ikke tillader at drive uvæsen med åger, røveri, fråseri 

og svir eller med spil og anden sådan synd og skam. Læg-

ger du evangeliet dette til last, så dømmes og overbevises 

du af din egen mund om, at du må være besat af Djævelen, 

som er ophavsmanden til sådan bespottelse. For du ser jo 

dog, at det modsatte læres, og at de, som adlyder læren, 

erkender og fornemmer frelse og salighed og begynder at 

føre et gudfrygtigt og kristent levned. Og du kan ikke 

nægte, at det er sandhed, og vil dog alligevel give evange-

liets lære skylden for al synd og skam, som du ser hos livs-

nyderne og de ugudelige. Det gør du af lutter Djævelens 
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ondskab, for at du og alle de, som er sandhedens fjender, 

skal dømmes. 

 Augustin taler om mange gruelige synder og laster hos 

romerne, såsom mord, utugt, åger og mere. Skulle nu så-

danne synder ikke med rette straffes af Gud? Derfor er det 

en djævelsk ting og kan ikke engang tænkes uden gruelig 

synd, at disse folk kan glemme alt og give ordet alene skyl-

den for al ulykke og alle straffe. 

 Men dette er alt sammen skrevet os til lære, så vi ikke 

skal forarges ved sådan gruelig bespottelse. For sådan har 

alle gudfrygtige til alle tider måttet bære både hungersnød 

og de ugudeliges spot, og jo helligere de har været, desto 

mere straf og ulykke har der været i verden; ikke at de 

skulle give anledning til dette og ødelægge verden, men 

fordi verden foragter evangeliets lys og efterfølger afgu-

deriet, som Elias svarede kong Akab i 1 Kong 18, 18: Det 

er ikke mig, der styrter Israel i ulykke, men dig og din fars 

hus, fordi I har svigtet Herrens befalinger, og fordi du føl-

ger Ba'alerne. 

 Sådan vil  også vi nu til dags svare på de bespottelige 

klager og sige sådan til folk: Når evangeliet lyser for jer 

og viser jer vej til salighed, er I utaknemlige, foragter og 
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forfølger denne lære; derfor kommer straffene over ver-

den, deraf kommer muslimerne og alle slags ulykker. 

 Men imidlertid straffes de gudfrygtige tillige, ligesom 

også Isak i sin tid måtte lide mangel og hungersnød. Han 

var fremmed og elendig og tænkte, at han med tålmodig-

hed måtte lide den nærværende ulykke. Men man skal flit-

tig mærke på, hvad der egentlig er årsagen til sådanne 

trængsler, som de gudfrygtige må lide. Vistnok rammer 

den almindelige ulykke også de hellige og profeterne; men 

det sker dem ikke til straf eller af vrede, sådan som det 

sker de ugudelige og utaknemlige, men til deres salighed, 

og for at de derved skal øves og prøves i tro, i kærlighed 

og tålmodighed, så de gudfrygtige i sit huslige liv kan lære 

at tåle Guds hånd. For Gud har forjættet dem, at han vil 

opholde dem i hungersnøden. Som skrevet står i Sl 37, 19: 

de skulle mættes i hungersnøden; ligeledes v. 25: jeg har 

ikke set en retfærdig forladt. Denne forjættelse stadfæster 

Gud med disse de helliges eksempler, og ved sådan huslig 

trængsel og nød underviser han de gudfrygtige i ordet, i 

troen, i åndelig ydmyghed, i kærlighed og andre dyder. 

 Men de ugudelige plages til straf og forargelse, for at 

de skal forhærdes og stedse blive værre; for ved det gode 
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forbedres de ikke, men ved det onde forværres de. Derfor 

udretter man intet derved, og det hjælper ikke, enten man 

synger glædelig eller sørgelig for dem, enten man taler 

venlig eller hårdt til dem, som Kristus også klager i Matt 

11, 17. 

 Se nu og betragt denne Isaks husholdnings foragtelige 

skikkelse og hold den imod alle gerninger af alle munke, 

Antonius og Hilarion. For hvad er al menneskenes faste og 

hårde spægelse imod denne ene hungersnød? Den synes at 

være en simpel og ringe anfægtelse, når du kun betragter 

den i det ydre og overfladisk, men sæt at du er i Isaks sted, 

som har hustru og børn, ligeledes en stor mængde tjenere 

og kvæg i denne store mangel, da der fattedes ham mad og 

foder. Kære, tænk dig engang, at du må høre på, hvordan 

tjenestefolkene klager, idet de begærer, at man skal skaffe 

dem mad og kvæget foder, og vil du så svare: jeg har hver-

ken brød eller foder, jeg vil løbe derfra og lade mine tje-

nestefolk i stikken, så ligger Guds bud dig i vejen, som vil 

have af dig, at du skal forblive i dit kald og på det sted, 

hvor han har stillet dig. 

 Ja, siger du, men hvormed skal jeg da holde live i tje-

nestefolkene og fodre kvæget? Svar: du skal og må lære at 



206 

 

forstå, hvad dette er for en faste, når en stakkels husfader 

ikke alene selv må lide hunger, men også må se for sine 

øjne, at hans hustru og hans kære børn næsten må dø sul-

tedøden. Ja, føj endnu det dertil, at Isak var en stakkels 

fremmed på stedet og ikke havde noget sikkert herberg. 

Uden tvivl var han gerne forblevet i Hebron, men fordi 

stedets indbyggere selv også plagedes af hungeren, befa-

lede de ham at drage bort, fordi de ikke kunne ernære ham 

med så mange tjenestefolk og fordi de selv næppe havde 

så meget, at de kunne opholde sig selv og sit kvæg. 

 Derfor må han drage bort, og ulykken bliver nu dob-

belt så stor. For til hungeren kommer nu også det, at han 

må drage ud i elendigheden. Da har vel Isaks hjerte banket 

i hans liv og råbt, fordi han jo ikke kunne undslå sig for 

den huslige omsorg eller lade den fare, på grund af Guds 

bud i 1 Tim 5, 8: hvis nogen ikke har omsorg for sine egne 

og mest for sine husfolk, har han fornægtet troen og er 

værre end en vantro. Og dog havde han intet, hvoraf han 

kunne leve sammen med dem og forsørge dem. 

 Giv nu du mig et eksempel, som kan ligne denne tål-

modighed? Hos karteusermunkene vil du intet finde, hel-

ler ikke hos de andre hyklere; de ville simpelt hen sige, det 
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var en umulighed. Men hvorfor siger de, at det skal være 

en foragtelig og uren ting, at en ægtemand ligger hos sin 

hustru og styrer sit hus? Ja, betragt også os selv, hvordan 

vi plejer at forholde os i sådan nød og fare, hvor forsagte 

vi er i vort hjerte, når vi ikke har fuldt op af korn eller 

penge, hjælp Gud, hvor let falder vi da hen i fortvivlelse 

eller utålmodighed! Her var nu Isak i den højeste nød og 

yderste fare; dog løber han ikke derfra og lader alligevel 

ikke troen og håbet fare. 

 Og deraf kan man nu se, hvad det vil sige, at en er en 

from, gudfrygtig ægtemand. Isak kæmper ikke alene med 

hungersnøden og fattigdommen, men også med fortviv-

lelse og utålmodighed; men der fremlyser hans stærke og 

uovervindelige tro. For han forbliver husfader, forstøder 

ikke sin hustru, forlader ikke sine tjenestefolk, men drager 

med dem til et andet sted for der at søge sin næring. Skønt 

han heller ikke nu er uden fare og skade, oprejser han sig 

dog og holder sig til den trøst, at han tænkte: Gud har be-

falet mig at blive ægtemand og har givet mig to sønner; 

jeg véd, at dette er hans værk, derfor vil han ikke forlade 

mig. 
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 Sådan lærer nu disse huslige gerninger ikke, at der er 

idel vellyst og kødelig glæde derved; men der foreholdes 

os deri eksempel på en hellig kamp og strid, som disse 

fædre førte mod vantro, mishåb, foragt og utålmodighed, 

hvori man knurrer mod Gud. Denne tunge kamp kender 

munkene slet intet til; de søger med sin hellighed kun en 

fuld bug; de vil og kan heller ikke forlade sig på Gud i nød 

og genvordighed. 

 Men her er der et herligt eksempel på en sådan tro, 

som ligger i kamp og råber til Gud; for hvor ordet er, føl-

ger også påkaldelsen; og hvor stor denne kamp var, viser 

den rejse, som han foretager, idet han vil drage gennem 

Palæstina til Egypten. Derfor forbarmede Gud sig over 

ham og styrkede ham med sit ord. Men Guds ord plejer 

ikke at komme, navnlig ikke på ny, uden alene til dem, 

som er såre bedrøvede og tiltrænger en særlig trøst. Ordet 

kommer ikke til dem, som er mætte, for det får ikke rum 

hos dem. 

 Desuden har også hans to sønner og Rebekka, hans hu-

stru, forøget hans smerte. Esau og Jakob var dengang om-

trent atten år gamle; de fandt uden tvivl ikke behag i rejsen 

til det ubekendte land og i denne store møje, som faldt på 
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dem, og sagde vel til sin fader: kære fader, hvor vil du 

drage hen? Sådan har vel også Rebekka sagt: min kære 

Isak, se dig for, hvad du gør. Ligesom Jobs hustru foreka-

ster ham hans ulykke og spotter ham for den; for de var 

nok hellige kvinder, men var dog ikke uden anfægtelse. 

Derfor måtte han styrke deres hjerter, så de skulle vente 

og bie og bære dette kors med tålmodighed. Og denne 

hunger var anledning til mange herlige prædikener, som 

Isak holdt for at opholde troen i sine tjenere, dertil sin hu-

stru og sine børn. 

 Men just i dette øjeblik, da børn, hustru og tjenestefolk 

næsten fortvivler over sin nød og trængsel og begynder at 

knurre eller tænke på at løbe derfra, åbner himlen sig og 

der kommer en ny og herlig forjættelse, da han tænker at 

drage gennem Palæstina til Egypten og i Guds navn vil 

begive sig ind i elendigheden, og Gud også tillader ham at 

berede sig til rejsen, just da snoren er spændt så hårdt, at 

den næsten vil springe, da kommer der en fornøden og her-

lig trøst fra himlen, idet Gud siger til ham: drag ikke ned 

til Egypten. 
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v2ï5. Herren viste sig for ham og sagde: »Du må ikke drage 

ned til Egypten. Bliv i det land, jeg giver dig besked om; du skal 

bo som fremmed her i landet, så vil jeg være med dig og vel-

signe dig. Jeg vil give dig og dine efterkommere alle disse 

lande, og jeg vil opfylde den ed, jeg tilsvor din far Abraham. 

Dine efterkommere vil jeg gøre så talrige som himlens stjerner, 

og jeg vil give dine efterkommere alle disse lande, og alle jor-

dens folk skal velsigne sig i dit afkom, fordi Abraham adlød mig 

og holdt mine bud, mine befalinger, mine lovbud og mine love.« 

Dette må sandelig have været en stor nød og trængsel, 

hvilket også kan mærkes deraf, at Isak ikke kunne lade sig 

nøje med den forrige forjættelse, som han havde fra sin 

fader Abraham og patriarken Sem: den større skal tjene 

den mindre. For hjertet banker endnu i hans liv, og troen 

er i angst, så Gud må oprejse ham med en ny trøst. 

 Derfor er dette eksempel foreholdt ikke alene os, men 

også apostlene og de hellige selv, så vi skal lære at styrke 

vort hjerte til tålmodighed og ikke i nogen anfægtelse 

knurre imod Gud, i hvad stilling vi så end skal leve. Det 

kirkelige, huslige eller borgerlige livs stand er sandelig yn-

kelig, især når du vil være from og gudfrygtig; for alle, 

som vil leve gudfrygtigt i Kristus Jesus, vil blive forfulgt, 

2 Tim 3, 12. I det huslige liv må man stedse tviste og kives 

med tjenestefolkene. I det borgerlige liv viser der sig ære 

og magt, og derfor synes det at være et behageligt liv; men 
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er du en from dommer, en gudfrygtig regent, så vil  du føle, 

hvilken stor byrde dette ydre skin af ære, herlighed og rig-

dom, som i det ydre viser sig hos regenterne, har liggende 

på sig. Er du en from, gudfrygtig præst, selv om du har 

gudfrygtige og taknemlige tilhørere, så vil du dog måtte 

lide stor utaknemlighed af kætterne, ligeledes også had og 

uendelig ondskab af Djævelen, hvormed han hemmelig vil 

efterstræbe dig. 

 Lad derfor ikke din stand ærgre dig, som du véd er dig 

beskåret og tilegnet af Gud, den være nu så ringe og for-

agtet, som den være vil; men ros dig af Gud Herren, som 

har kaldet dig, som styrer dig, og af, at du også har ordet 

hos dig. For er Gud for os, som Paulus siger i Rom 8, 31, 

hvem kan da være imod os? Hvis der forefalder nogen bit-

terhed eller besvær, så gyd du sød salve derover og fordriv 

dermed bitterheden, hvilken salve nemlig er Guds ord, så 

derved din tro skal forøges eller styrkes, og for at du kan 

sige: jeg er vis på den stand, hvori jeg nu lever, at den er 

gudelig og kristen, og jeg vil leve og forblive i den, for at 

prise og love Gud og belære andre folk. 

 Men vi ser, at her gengives og sammenfattes næsten 

alle de forjættelser, som Gud på mange steder havde givet 
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Abraham. De bringes her i en sum. For Gud talte ofte med 

Abraham, men med Isak næppe to eller tre gange, og der-

med er det også nok. For han bekræfter her i en sum alle 

forjættelser, for at ikke den hellige patriark ved Djævelens 

tillokkelse skulle begynde at tvivle på Guds vilje. For Sa-

tan ophører ikke at anfægte selv de allerhelligste mænd, 

og dem, som er ganske fuldkomne, med sine gloende og 

forgiftede pile og sætter hårdt ind på dem dermed. 

 Men denne forjættelse har to dele: Den første er time-

lig, nemlig om dette lands arv eller besiddelse. Jeg vil være 

med dig, siger Gud; frygt ikke; du skal drives ud i elendig-

heden og besværes med hungersnød, men du skal ikke 

have nogen nød eller fare; du skal ikke dø af hunger, heller 

ikke skal fjenden gøre dig nogen skade i det fremmede 

land. Sådan trøster Gud ham i den såre tunge anfægtelse, 

for derved at styrke hans hustrus, børnenes og tjenestefol-

kenes hjerter; dem foreholdt da vel Isak denne trøst og 

sagde til dem: Gud Herren er med mig og har forjættet at 

forløse mig fra al nød og ulykke; derfor skal jeg have fred, 

beskærmelse og mit daglige brød, midt iblandt fjenderne 

og i hungersnøden. For denne forjættelse troede han fast 

på, skønt han i forvejen var blevet anfægtet og ægget til at 
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tvivle. Men sidenhen skal vi hører, at han frygtede for dø-

den og nægtede at have en hustru. For de hellige mænd 

havde kød og blod som vi; derfor følte de også undertiden 

svaghed i troen, som også vi. 

 Men han gentager, hvad han forhen sagde: jeg vil give 

dig og dit afkom alle disse lande, og udelader her ordet 

dig. For han siger kun: jeg vil give dit afkom alle disse 

lande; og udlægger forjættelsen. For hverken Abraham el-

ler Isak eller Jakob havde inde eller besad nogen del af 

dette land, som ovenfor blev sagt, at Abraham for sine 

penge købte en ager til begravelsesplads for Sara. Ellers 

gav Gud ham end ikke en fodbred i det land, som var ham 

forjættet, før hans efterkommere blev ført derind. Og den 

første forjættelse om dette land skete til Abraham på grund 

af det forjættede afkom, ved hvem alle folk skulle velsig-

nes, så der skulle være et vist og bestemt land, hvorfra man 

skulle vente den herre Kristus, som skulle velsigne al ver-

den og alle folk, for at evangeliet ikke skulle udgå i verden 

uden bestemt vidnesbyrd, men al verden kunne forvisses 

om, at dette var den rette frelser, som skulle bringe den 

rette velsignelse, han nemlig, som efter forjættelsen var 

født i dette land. 
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 Dog bliver derved, at forhen både Abraham selv og 

hans afkom nævnes, for de troende det evige liv og de dø-

des opstandelse antydet, nemlig at Abraham, Isak og Ja-

kob er arvinger til dette land, skønt de ikke besad en fod-

bred deraf. For skønt de er døde, lever de dog alligevel, og 

derfor tilhører dem denne arv, al den stund Abraham ikke 

er død, men lever. Dernæst antydes også dette, når han si-

ger: dig og dit afkom, at efterkommerne ikke kunne be-

sidde landet, hvis fædrene ikke havde fået forjættelsen, og 

i fædrenes tro erhvervede efterkommerne besiddelsen af 

landet. 

 Den anden del af forjættelsen er åndelig, og for dens 

skyld blev den legemlige forjættelse givet, som nu er sagt. 

Men det er netop de samme ord og den samme mening 

som ovenfor i 22, 18, og hvad man her kan sige for at ud-

lægge og forklare denne forjættelse, er alt sammen blevet 

sagt ovenfor, ligesom også betydningen af ordet om vel-

signelsen er forklaret. For dette ord tilhører den fjerde 

klasse af verber, som man siger i grammatikken, hvis be-

tydning latinerne plejer at gengive ved at sige: gloriari in 

domino, laudari in domino, rose sig i Herren, roses i Her-

ren. Når jeg velsigner mig selv i Herren, bevirker jeg ikke, 
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at du velsigner andre, men jeg ophøjer og roser mig selv, 

ikke i mig selv, men i Abrahams afkom; for jeg er fordømt 

og forbandet i Adam, er kommet under Djævelens magt, 

som holder mig fangen under syndens, dødens og fordøm-

melsens åg. Her kan ingen velsigne eller rose sig, men det 

er idel sukken, skrigen og stor uendelig jammer med os. 

 Men når Abrahams afkom kommer, da skal alle folk 

blive til andre mennesker. Vistnok skal de i sig selv intet 

have, hvoraf de kan rose sig, men må om sig selv sige, at 

de er forbandede og fordømte mennesker, og dog skal de 

herske, sejre gladelig og salig, ikke i sig selv, men i dette 

afkom. Og sådan går det den dag i dag med alle, som tror 

på Kristus. Sådan er Skriften blevet opfyldt. For sådan 

mener og siger alle kristne: Om jeg end i mig selv er for-

dømt i Adam, så er jeg dog retfærdig og hellig i den herre 

Jesus Kristus, Guds søn; han er mit liv, min retfærdighed, 

helliggørelse og forløsning. Sådan velsigner jeg mig selv 

for en anden tings skyld og ved en anden, ikke med min 

velsignelse, men med Abrahams afkoms, og når jeg griber 

ham ved ordet og tror på ham, så kan jeg rose mig, som 

skrevet står i Sl 34, 23: jeg vil love Herren, min sjæl skal 

rose sig i Herren, nemlig fordi jeg imod døden har livet, 



216 

 

imod fordømmelsen saligheden og imod den tyran og min 

fjende, Djævelen, Gud til fader. 

 Det er store og herlige ting, og man kan ikke tilstræk-

kelig indprente folk dem; for det er trøstens og det evige 

livs ord, som Kristus også ofte og flittig indprenter sine 

disciple, som i Joh 14, 1: jeres hjerte forfærdes ikke, tro 

på Gud og tro på mig; ligeledes v. 19: jeg lever, og I skal 

leve; ligeledes Joh 16, 33: vær frimodige, jeg har overvun-

det verden. Men hvorved? Ved min sejr, som også er jeres. 

Dette er den højeste og fornemste lære i Den Hellige 

Skrift, nemlig om forjættelsen og Abrahams tro, som Kri-

stus også roser i Joh 8, 56: Abraham glædede sig, at han 

skulle se min dag, og han så den og frydede sig. For han 

forstod vel, at dette skulle være den velsignelse, ved hvil-

ken alle folk i hele verden skulle velsignes, og at denne ros 

ikke alene angik hans efterkommere efter kødet, men alle 

folk alverden over. Det er et mærkeligt ord, som profe-

terne og apostlene med flid har lært. 

 Hvad der mere indeholdes i disse ord, det er alt sam-

men blevet udlagt ovenfor, nemlig de dødes opstandelse, 

sejren over synden, døden og Djævelen, og det evige rige. 

Ligeledes at dette afkom er Guds søn og menneske. For 
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var han ikke Gud, kunne han ikke velsigne os forbandede 

mennesker, og var han ikke menneske, kunne velsignelsen 

ikke komme til os. 

 Også det stykke er blevet forklaret, som står i teksten: 

Abraham adlød min røst, ovenfor i 22, 16. For denne vel-

signelse blev ikke givet Abraham, for at han derved skulle 

blive retfærdig; men da han allerede var retfærdig ved 

troen, modtog han denne velsignelse som en såre herlig 

løn. Han er retfærdig, lydig og hellig, og fordi han er så 

lydig, skal han så højt ophøjes, at Kristus antog menneske-

natur af hans afkom, som der står i Rom 9, 5. Det er san-

delig en stor ære, at han kommer af Abrahams afkom, som 

er Guds søn, ødelægger Helvede, overvinder døden, op-

hæver loven og bringer det evige liv tilbage. 

 Men der sættes i teksten fire ord, dem ville vi forklare. 

For jøderne vil deraf slutte, at Moseloven allerede var gi-

vet før Mosesô tid; og vistnok er næsten alt, som står hos 

Moses, taget fra fædrene og deres bøger. Men der er dog 

forskel derpå. Ordet mischmar, på latin observantia, hvil-

ket vi har oversat med: det, som jeg vil have bevaret, er et 

almindeligt ord og bruges ofte i Tredje Mosebog. Sådan 
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siges der om levitterne, at de bevarede Herrens regler, li-

gesom også vi siger: pas på, hvad jeg siger dig, når vi be-

faler en at give agt og bevare befalingen; sådan stod levit-

terne i teltet og bevarede det, som ypperstepræsten sagde 

dem. På samme måde siges også her: Abraham passede på 

og bevarede mine befalinger. Da han sådan fik befaling til 

at slagte sin søn, var han lydig. Det hebraiske ord mizva, 

hedder på latin ligefrem præcepta, bud, noget, som man 

bestandig skal foreholde sig selv, sådan som De Ti Bud. 

 Ordet chok betyder den bestemte orden, som henhører 

til gudstjenesten, når Gud forordner noget angående den. 

Det er intet bud, men en forordnet gudstjeneste. Sådan i Sl 

2, 7: jeg vil fortælle om et beskikket råd, det er om en sådan 

gudstjeneste: Han mener nemlig, at Gud ved sin søn vil få 

i stand og indstifte en anden gudstjeneste. Thorah betyder 

hvad der tjener til gode skikke, dertil hører også misra, på 

latin jura. Sådan ventede Abraham altid på, hvad Herren 

ville befale ham, også i henseende til gode skikke; han 

holdt både De Ti Bud, sabbattens skik og loven om om-

skærelsen. 

 Men det er forskellen mellem Moses og fædrenes lov: 

Moses havde et bestemt bud om at indsætte det levitiske 
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præstedømme, hvortil også hørte et bestemt folk, person, 

sted og en bestemt tid, nemlig indtil Kristus. Det er det 

fornemste stykke i Moseloven. Dernæst ordnede han også 

riget og de tolv fyrster i borgerlig henseende. Men De Ti 

Bud og andre love, som var kommet fra fædrene, er ikke 

egentlig Mosesô egne love. Hvad der derimod angår de ce-

remonier, som blev indstiftede med hensyn til bestemte 

personer, det er Mosesô lov. Men da den tid var fuldkom-

met, som var bestemt for alle disse ting, da fik også ofrene 

og alle Mosesô ordninger ende, så de nu ikke længere gæl-

der; da gjaldt ikke længere præstedømmet med sine ofre 

og heller ikke kongedømmet; for da var Mosesô ende kom-

men. Men derpå fulgte Kristi kongerige og præstedømme, 

uden noget bestemt sted eller tid, uden person og sådan, at 

man ikke kan pege derpå, som Kristus siger i Luk 17, 20. 

 Men til slut må vi også tale noget om den guddomme-

lige åbenbarelse. Der er i Den Hellige Skrift to slags åben-

barelser, nemlig i drømme og i synlig skikkelse. Der siges 

også, at Gud åbenbarede sig, når han talte gennem Sem 

eller Eber, som dengang levede og var ypperstepræster; 

men fordi der her intet tilføjes og kun siges: Herren åben-

baredes for ham, så menes der, at åbenbarelsen ikke skete 
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i drømme, men i en synlig skikkelse, det er, det var en en-

gel, som åbenbaredes for ham i menneskelig skikkelse, li-

gesom der kom engle til jomfru Maria, Luk 1, 26, til  Peter, 

ApG 12, 7, og til Abraham, som der står ovenfor i 18, l, og 

denne åbenbarelse var sandelig en stor ære for Isak. For 

skønt han havde hørt sin faders prædikener om forjættel-

serne, så bævede dog hans hjerte i nøden og trængslen og 

var forfærdet. Derfor kommer Gud nu med en ny bekræf-

telse på forjættelserne. 

 Og det er sandelig en stor ting, at Gud åbenbarer sig 

for et menneske og sådan henvender sin forjættelse til et 

enkelt menneske. Derfor mener mange i dette stykke om 

de hellige fædre, at de var meget lykkeligere end vi, al den 

stund de havde sådan vis og særlig trøst og åbenbarelse af 

Gud ved englenes tjeneste. For en kunne nu sige: hvis Gud 

også åbenbarede sig for mig i menneskelig skikkelse, o 

hvilken stor glæde skulle det bringe mit hjerte; ja, da ville 

jeg ikke vægre mig for at lide alle slags fare og genvordig-

hed for Guds skyld. Men så godt får jeg det ikke. Jeg hører 

kun prædiken, læser Skriften og bruger sakramenterne. 

Jeg får ingen engleåbenbarelse. 
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 Derpå svarer jeg sådan: Du har ingen grund til at klage 

over, at du besøges mindre end Abraham eller Isak. Du har 

også åbenbarelser, og det klarere og stærkere, har også 

flere, end de havde, kunne du blot så sandt åbne øjne og 

hjerte og modtage dem. Du har den hellige dåb, Herrens 

nadver, hvor brød og vin er de skikkelser, i og under hvilke 

Gud her selv taler og virker for dine ører, øjne og hjerte. 

Dernæst har du det kirkelige embede og sådanne lærere, 

ved hvem Gud taler med dig; du har nøglemagtens embede 

og brug, hvorved han absolverer og trøster dig. Han siger 

også til dig i Es 41, 10: frygt ikke, jeg er med dig; han 

åbenbarer sig for dig i dåben og er selv den, som døber dig 

og taler med dig; han siger ikke alene: jeg er med dig, men 

jeg forlader dig dine synder, jeg bringer dig hjælp mod dø-

den, dertil forløsning fra al Djævelens og Helvedes skræk 

og magt, og ikke jeg alene er med dig, men også alle engle. 

Hvad vil  du begære mere? Alt er fuldt af guddommelig 

åbenbarelse og af samtaler, som han holder med dig. 

 Men her skulle vi nu sukke og klage over vort forgif-

tede kød, som er ganske druknet i synd og ikke tillader os 

at tro og modtage sådanne store velgerninger, og desuden 

bringer os til at tvivle, om alt dette også er sandt. Jeg taler 
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nu om os, som er rette kristne, og som selv lærer og tror 

dette. Jeg tror ikke alene på Kristus, men jeg véd også, at 

han sidder ved Faderens højre, for at være vor midler og 

træde frem for os. Jeg ved, at brødet og vinen i nadveren 

er Herrens sande legeme og Kristi blod, at præstens ord, 

enten han prædiker eller absolverer, er Guds ord, og dog 

alligevel er kødet besværet med tvivl, så det ikke tror dette. 

Dette er en stor jammer, tungere end døden selv; ja, døden 

er just af den grund bitter og tung, fordi vi ikke tror, på 

grund af vort køds forhindring. Troede vi, så ville trængs-

len være glæde og døden en søvn. 

 Denne ulykke, som er blevet hængt ved os af arvesyn-

den ved Adam, skal vi beklage og bede, at Gud ville for-

øge og styrke troen i os og opholde os under syndsforla-

delsens himmel, ligesom Kristus har lært os at bede: forlad 

os vor skyld. For det er en såre stor ulykke, at vi er over-

læssede og overøste med så mange og store, herlige åben-

barelser, samtaler og skikkelser, i hvilke Gud åbenbarer 

sig for os, og dog alligevel ikke tror, og vi må med rette 

sige med den hellige Paulus i Rom 7, 22. 23: jeg har lyst 

til Guds lov efter det indre menneske; men jeg ser en an-

den lov i mine lemmer, som strider mod mit sinds lov og 
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tager mig til fange under syndens lov, som er i mine lem-

mer. Ligeledes v. 19: det gode, som jeg vil, det gør jeg 

ikke; men det onde, som jeg ikke vil, det gør jeg. Jeg ville 

gerne tro, hvad der er sandt, og tro det, sådan, som det ret 

egentlig er i sig selv; jeg ville gerne, at min tro skulle være 

så stærk og vis, som tingen i sig selv er; men synden i kø-

det strider imod ånden, så jeg ikke kan tro så fast. Men 

den, der ret ville forundre sig over den hellige dåb, sådan 

som den fortjener, og kunne ret ophøje den i sit hjerte, han 

ville spotte døden og alle djævle; muslimerne ville være 

ham kammoz, som det hedder på hebraisk, det er, som av-

ner, der adspredes af vinden, som Sl 1, 4 siger. 

 Derfor skal man stedse læse og betragte dette og bede 

om, at vor tro må forøges fra dag til dag. Det, som vi tror, 

er vist i sig selv og kan ikke slå fejl for os; derfor bør vi 

ikke så højt forundre os over de særlige åbenbarelser eller 

syner, som fædrene havde, eller begære sådanne også for 

os. Abraham skal sige på den yderste dag: Havde jeg været 

en kristen, så ville jeg have troet det med langt stærkere 

tro. Jeg troede kun på den ene forjættelse alene; jeg var 

eksemplet og forbilledet; du har utallige eksempler; du har 
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dine forældre, dine brødre, som absolvere dig og række 

dig denne synlige skikkelse. 

 Derfor er det en skam, at vi er svagere i troen end pa-

triarkerne, hvilke med en eneste forjættelse overvandt 

konger og kongeriger. De troede kun et eneste ord; men 

vi, som har hjælp af så mange eksempler blandt de forrige 

og nærværende hellige, vi bliver, desværre, dovnere, jo 

længere vi prædiker. Og os går det ret egentlig sådan, som 

Pythagoras digtede om himlens løb, enten han nu havde 

det fra sig selv eller fra fædrene, nemlig at stjernernes be-

vægelse eller løb stedse giver en liflig sang fra sig, men at 

menneskers hjerter og ører skulle være forhærdede derved, 

at dette bestandig sker, så de ikke længere hører denne 

sang. 

 Sådan ser vi Gud døbe, absolvere, trøste og række 

nadveren, men hvem er der vel, som hører derpå eller for-

undrer sig derover? Vi lader os kun lidt eller intet bevæge 

ved hans trusler, forjættelser, trøst og sakramenter. Derfor 

fortjener vi med rette at revses, fordi vi ikke bryder os no-

get om himmeriges skønne og liflige sang. Ja, selv om vi 

hørte englene prædike i deres majestæt, så ville vi dog ikke 

agte mere derpå end nu, da vi hører præsterne eller andre 
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kirkens tjenere prædike. Men var vi visse på, at det er Guds 

ord, som vi hører, da ville vi ikke snorke sådan og være så 

aldeles trygge og dovne. Men fordi vi mener, at det kun er 

simple mennesker, som taler med os, og at det er et men-

neskes ord, vi hører, bliver vi ganske til ufornuftige dyr. 

 Her skulle vi nu sukke og klage over, at arvesynden 

desværre er så kraftig og mægtig, også hos dem, som er 

genfødt. Der er ellers nok og mere end nok af dem, som 

bespotter og forfølger ordet. Skønt heller ikke vi er gode, 

som Kristus siger i Luk 11, 13: I, som er onde, så skulle vi 

dog beflitte os på, ikke at forfølge ordet, og skulle erkende 

vort køds ondskab, som Paulus også råber i Rom 7, 24: jeg 

elendige menneske! Hvem skal fri mig fra dette dødens le-

geme? Legemet er dødeligt, forgiftet, fordærvet og ganske 

og aldeles djævelsk. Når det går os vel, kan vi let rose os 

og velsigne os i Herren, som der står i Sl 30, 7: jeg sagde 

i min ro: jeg skal ikke rokkes evindelig; men v. 8: da du 

skjulte dit ansigt, da blev jeg forfærdet. Da kommer kødet 

igen og fordriver al glæden. 

 Derfor, siger jeg, skrives alt dette os til lære, så vi ikke 

alene skal kunne gendrive og revse modstandernes bevis-

førelse, men også modstå kødet, som nedtrykker os med 
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syndens svære byrde og frygten, så vi ikke kan sige: I 

Abrahams afkom er jeg retfærdig, salig, herre over død, 

djævel og muslimer. Derfor skal vi lære ordet og have det 

kært, i hvilket det læres, at man skal tro på det forjættede 

afkom. Men dernæst skal man også tæmme og tvinge kø-

det, der strider mod sindets lov og tager os til fange. Og 

om vi end besejres, så skal dog troen straks rejse sig igen 

og vinde styrke, for at kødet ikke ganske skal undertrykke 

ånden. 

 Men kan vi end ikke straks komme til den fuldkom-

menhed, at vi slet ikke føler eller fornemmer noget til 

synd, død og Helvede, og bliver fuldkomne retorikere og 

dialektikere, så lad os dog så længe stræbe med vor abc og 

Donat, indtil vi kan komme til dialektik og retorik. For 

dette er et førstegrødens og ikke et tiendens liv. Derfor kla-

ger også Paulus selv, som før er sagt, i Rom 7, 23: jeg fin-

der en anden lov i mine lemmer, som strider mod mit sinds 

lov og tager mig fangen; det gode vil  jeg ganske vist gerne 

gøre, vil gerne være et sådant menneske, som ikke tviv-

lede, ikke bekymrede sig om nogen nød eller trængsel. 
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Det, som vi skal tro, er vistnok i sig selv sikkert, og Skrif-

ten er sand; men kødet ligger os i vejen og forhindrer os 

alle vegne. 

 Men hvad skal jeg gøre? Kan jeg ikke tro og gribe det 

så stærkt i mit hjerte, så vredes jeg på kødet og siger med 

Paulus i Rom 7, 24: Hvem skal fri mig fra dette dødens 

legeme? For dette legeme og kødet gør døden bitter og 

skrækkelig; men livet, som er såre bittert i synder og 

mange torne, sødes ved troen. Og det går Den Hellige 

Skrift allevegne ud på, at lære os, hvordan vi skal erkende 

Guds afkom og os selv, det er, at vi skal erkende den gamle 

medfødte forbandelse fra Adam og den begyndte velsig-

nelse ved Kristus. 

 

v6-7. Så slog Isak sig ned i Gerar. Da nu mændene på stedet 

spurgte ham ud om hans kone, sagde han: »Hun er min søster.« 

Han turde ikke sige, at hun var hans kone, af frygt for at mæn-

dene der på stedet skulle slå ham ihjel på grund af Rebekka, for 

hun var smuk. 

På dette sted kan man atter spørge, hvorfor dog Helligån-

den vil skrive sådanne unyttige ting; for hvortil tjener det, 

at man skal foreholde Guds menighed sådan urimelig og 

unyttig snak? Skal man da fortælle Guds folk, at Rebekka 
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blev udgivet for Isaks søster og ikke for hans hustru? 

Derpå svarer jeg sådan: på denne måde gør Gud verden 

med al dens visdom til en dåre. Hvis en græker eller romer 

læste dette, ville han spotte derover som en sådan ting, der 

ikke var værd at høre. Men Gud vil dermed erklære men-

neskenes visdom for lutter dårskab og sådan gøre den til 

skamme. 

 Hidindtil har Moses skrevet om, at Isak havde en sam-

tale med Gud og fik en himmelsk forjættelse, og har gjort 

ham stærk og ganske uovervindelig mod Helvedes porte 

og al ulykke; her ser man hos ham så stor svaghed og så-

dan skændig skrøbelighed, at man ikke kan tænke sig no-

get skammeligere. For er det ikke et skammeligt eksempel, 

at han nægter, at Rebekka er hans hustru? 

 Teologerne strides, om han syndede deri, at han for-

nægtede sin hustru, og lyver, at hun er hans søster? Det er 

sandelig en skændig svaghed. For han siger: jeg vil sige, 

at hun er min søster; for ellers kunne de dræbe mig. Som 

om han ville sige: lad kun hvem der vil tage kvinden og 

skænde hende, når blot jeg frelser livet; siger jeg, at hun er 

min hustru, så mener de, de ikke kan fratage mig hende, 
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medmindre de først myrder mig. Men er ikke det en tåbe-

lig, dårlig og urimelig ting hos en sådan stor mand? Skulle 

han ikke rent ud have sagt: hun er min hustru, I må nu 

dræbe mig eller ikke? Isak frygtede, siger teksten. Hvad, 

skal da en sådan mand falde i sådan skammelig frygt, at 

han er bange for døden? Sådan havde Elias med stor iver 

og stærkt mod dræbt ottehundrede falske profeter, og in-

gen havde så stor magt, at han var bange for ham; men da 

Jesabel truer ham, bliver han så forskrækket, at han flygter 

derfra; før frygtede han ikke for kongen, nu flygter han for 

en kvinde. 

 Alt dette er nu, som det synes, ganske tåbeligt, men er 

dog såre skønt og gavnligt. For det er skrevet til Guds kir-

kes og menigheds trøst, så vi skal vide, hvor nådig og 

barmhjertig Gud er. Vistnok kan vi være onde og svage, 

når vi kun ikke lader os finde iblandt dem, som forfølger 

Gud, hader og bespotter ham; med vor svaghed vil Gud 

gerne bære over. 

 Jeg kan vistnok ikke undskylde fædrene, sådan som de 

andre gør, vil heller ikke gøre det. Ja, jeg hører gerne, at 

de hellige er faldet og er blevet svage, ikke som om jeg 

ville rose dem derfor, som om det var godt gjort og dyd, 
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ligesom jeg heller ikke undskylder apostlene i, at de løb 

fra Kristus, og at Peter fornægtede ham, og i anden deres 

svaghed, dårskab og tåbelighed. Og dette skrives ikke for 

de hårdhjertede, hovmodige og forstokkede menneskers 

skyld, men for derved at vise, hvordan det er med Kristi 

rige, der i sin lille hjord har usle, elendige og svage sam-

vittigheder, som let tager anstød og vanskelig atter lader 

sig trøste. Han er konge både for de stærke og for de svage 

og undselige. De hovmodige står han imod, de stærke for-

nægter han og vil stride imod dem. Farisæerne og de 

trygge mennesker revser han; men de forfærdede, mismo-

dige, bedrøvede og bekymrede hjerter vil han ikke knuse 

eller gøre til skamme; han vil ikke udslukke den osende 

væge, Es 42, 3. Dette er stedse hans skik og vis. 

 Sådan har han gjort fra verdens begyndelse indtil dens 

ende. Han er stærk og almægtig; men den osende væge vil 

han ikke udslukke og befaler også os, at vi skal modtage 

de svage i troen. For det er en stor ting, at man skal tro, at 

de kristne gennem døden indgår til livet. Kødet forfærdes, 

når man tænker på døden, dommen og den evige ild; ellers 

er det stærkt og uforfærdet, når det er frit for stærk mod-

vind. 
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 Derfor er Kristi rige et sådan rige, som både har svage 

og stærke folk, enten bestandig eller kun en tidlang; dog er 

det kun få, som bestandig er stærke og modige; men dem, 

som er noget svagere end disse stærke, med dem skal man 

ikke omgås for hårdt. For dette rige er et trøstens rige for 

de elendige og bedrøvede mennesker. Det er ikke indstif-

tet, for at man deri skal herske over andre og forfærde an-

dre end de hovmodige og hårde; men dem, som er forfær-

dede, skal man meddele trøst og sige til dem: du er en 

osende væge, Gud vil ikke have, at jeg skal slukke dig. For 

Kristus er en konge for de arme og bedrøvede hjerter. 

 Herhen hører eksemplerne i Den Hellige Skrift om 

disse store og hellige mænd Abraham og Isak, om hvilke 

Skriften anfører, at de har overvundet død, djævel og Hel-

vede, og som den gør til Guds venner og profeter, som der 

står i Sl 105, 6-9; men dog beskriver den dem som såre 

svage og skammelig frygtsomme. Sådan siger David om 

sig selv i Sl 30, 7. 8: men jeg sagde i min ro: jeg skal ikke 

rokkes evindelig; døden og Djævelen er intet for mig; 

herre, ved din nåde har du med styrke befæstet mit bjerg; 

men da du skjulte dit ansigt, blev jeg forfærdet. Når Gud 

styrker os og giver os mod, da har man let for at være stærk 
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og uforfærdet; men for at vi ikke skal blive stolte, og til-

skrive vor egen kraft denne styrke, lader han os undertiden 

synke. Sådan gik det også patriarken Isak. 

 Dette er nu nyttigt og godt til at belære Guds kirke 

med, nemlig at disse store og hellige mænd, som havde de 

guddommelige forjættelser og sejrede og triumferede over 

synden og døden, så ynkelig falder og dertil blive rent til 

børn og flygter. At frygte for døden er i sig selv ondt og 

en synd; men når det sker på den måde, at din hustru der-

over kommer i fare for sin kyskhed, bliver det endnu en 

gang så ondt. Og denne lære foreholder Helligånden os 

under denne ringe og foragtelige skikkelse. 

 Derfor skal vi anvende alt dette på os selv. For sådan 

styrker vi også nu til dags de gudfrygtige, som står i fare 

ved muslimerne, og siger til dem: om så end muslimerne 

myrder og opsluger dig, hvad gør han så? Hvad mere kan 

han gøre end myrde? Frygt ikke for dem, siger Kristus i 

Matt 10, 18, som slå legemet ihjel. Om han så med vold 

berøver dig dit liv, dit hus og andet, hvad er det så mere? 

Alt dette må du dog også ellers forlade, og jeg ville anse 

det for en velgerning mod mig, om Djævelen myrdede mig 

for Guds søns skyld. Ja, sådan er vi sindede, når vi er 
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stærke, og når Helligånden styrker os. Men i næste time 

kan det gå mig og ethvert andet menneske sådan, som det 

gik Isak. 

 Derfor, siger jeg, er dette skrevet os til lærdom, så vi 

skal have håb ved tålmodighed og trøst fra Skriften, Rom 

15, 4, så vi ikke tænker: Jeg er ikke så hellig eller stærk i 

troen, som Isak eller Jakob var. Vistnok var de stærke og 

standhaftige, når Gud holdt dem og befæstede deres bjerg; 

men når han skjulte sit ansigt, blev de forfærdede, Sl 30, 

8. Og vi kan om dem sige det samme, som Peter siger til 

Cornelius i ApG 10, 26: jeg er også et menneske. For hver-

ken Peter eller Paulus havde, skønt de var hellige, et bedre 

kød end vi. De var også Adams børn, som vi er. Paulus 

roser sig undertiden og er så stolt, som om han allerede nu 

havde overvundet al ulykke; men undertiden klager han 

også hel ynkelig over den skræk, som han følte i sit indre, 

og over den strid eller kamp, som han måtte holde i det 

ydre. Hvor var da den store helt, som havde overvundet 

hele Helvede? 

 Derfor skal vi på den onde dag og når ulykke og gen-

vordighed er for hånden, ikke lade håbet falde og forsage, 

og på den gode dag, når det går os lykkelig og godt, skal 
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vi heller ikke blive stolte og hovmodige. For de, der have 

været stærkest i troen, som Abraham og Isak, er faldet i 

sådan skammelig svaghed, os til håb og trøst, så vi skal 

lære, hvad der er skik og brug i dette rige og under denne 

konge; for her ser man en uovervindelig styrke og atter en 

let overvindelig svaghed. Alt dette tjener til, at Gud alene 

skal æres og prises. For vi roser os ikke af vore egne kræf-

ter; men fordi vor konge sidder ved Gud Faders højre, ro-

ser vi os i ham og er stolte; hans kraft fuldkommes i vor 

skrøbelighed, 2 Kor 12, 9, som man kan se her og der i alle 

fædrenes eksempler. 

 Men denne visdom kender verden intet til. Helligån-

den alene har den og foreholder kirken den under et såre 

simpelt og ringe dække. Og vi skal læse fædrenes historie 

sådan, at eksemplerne på tro gør os stærke og modige; men 

eksemplerne på svaghed skal trøste os, så vi ikke forsager 

og heller ikke bliver hovmodige, og så vi også skal trøste 

andre. Er du forfærdet, så føj ikke den ene ulykke til den 

anden; fly ikke for den herre Kristus, fornægt ham heller 

ikke. For om jeg end er svag, så ville jeg dog ikke gerne, 

at Kristus, min herre, skulle bespottes eller forbandes; men 

jeg vil, at hans ære skal være og forblive fuldkommen, 
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hans rige fast og ubevægeligt; nu er jeg vistnok faldet, 

hvad skal jeg nu gøre? Skal jeg forsage derfor? Ingen-

lunde; netop på samme måde gik det også de store patriar-

ker, fra hvem Kristus nedstammer. 

 Moses har med flid udtrykt, at Isak var bange for dø-

den. Han sagde, siger han, hun er min søster. Men hvorfor 

siger han det? De måtte slå mig ihjel for Rebekkas skyld. 

Sådan bragte han af frygt for døden sin hustru i fare for 

hendes kyskhed, for at han selv blot kunne forblive frisk 

og sund og i live. 

 Den, der nu ret ville fremhæve denne Isaks synd og 

gøre den stor og svær, han ville kunne finde mange om-

stændigheder derved. For idet du nægter, at Rebekka er 

din hustru, fornægter du Gud, som har forenet hende med 

dig og dertil velsignet dig med to sønner; dernæst, foruden 

den synd, som du begår ved at lyve, fører du din hustru i 

fare og forråder hende, så hun kunne miste sin kyskhed 

derved. Det er Djævelens talekunst. Men lad os holde os 

til Helligåndens talekunst. 

 Dog ville denne Isaks svaghed, hvis Gud ikke havde 

forebygget og forhindret det, have bevirket, at hans hustru 

var blevet krænket og var faldet i ægteskabsbrud, og at der 
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ellers var sket meget ondt. Men Gud lader sine hellige 

falde på den måde, at han alligevel opholder dem. 

 Hvad for skikke filistrene havde, og hvad for liv de 

førte, véd jeg ikke og forstår heller ikke den omstændig-

hed, hvorom Moses handler, at Abimelek var from og un-

der livsstraf forbød ægteskabsbrud. Hvorfor frygter da nu 

Isak for ham? Han må vel have set af Abrahams eksempel 

ovenfor, at man med vold fratog hinanden sine hustruer og 

bortførte dem; havde nogen en hustru, som var nogen-

lunde skøn af udseende, måtte han holde hende til pris for 

enhver, og kunne han ikke finde sig i det, blev han dræbt 

af horkarlene, som man endnu plejer på nogle steder i Ita-

lien. Derfor er det en underlig beskrivelse af dette land. 

 Det er vel troligt, at han selv har set nogle eksempler 

på denne synd eller hørt derom af andre; men havde de 

andre skikke og førte ikke et sådant liv, og frygtede dog 

alligevel Isak for, at de kunne være sådanne folk, skønt 

han intet eksempel derpå havde, så kan man deraf slutte, 

hvilken utrolig stor svaghed, der må have været hos ham. 

Han har måske tænkt eller ment sådan: indbyggerne i dette 

land er ugudelige folk og bryde sig ikke om Gud; derfor 

foragte de også mennesker og omgås urimeligt med dem. 
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 Men denne hans frygt og bekymring kom deraf, at Re-

bekka var dejlig af udseende. Sådan står der i teksten, og 

dette synes verdslige mennesker at være latterligt. For Isak 

var i det mindste firs eller halvfems år gammel. I tresårs 

alderen blev der født ham to sønner; femten år derefter 

døde hans fader Abraham, hun derimod, Rebekka, var 

henved halvfjerds år gammel. For hustruerne var ti år 

yngre end mændene, som ovenfor blev sagt om Sara, som 

også var skøn af ansigt, endnu da hun var halvfems år 

gammel. 

 Derfor var mennesker på de tider ikke alene skønnere, 

men også stærkere af legeme end nu, al den stund de i den 

alder kunne avle børn og kvinderne blive frugtsommelige; 

for i denne alder er der intet håb hos os om, at de kan være 

frugtbare. Men Rebekka, en gammel kvinde på halvfjerds 

år, er endnu så skøn af ansigt, at hun overgik de andre og 

på grund af sin skønhed kom i fare for sin kyskhed og ære. 

Derved prises den daverende tid, fordi nemlig folk må 

have levet mere mådeholdent og også var stærkere af le-

geme end nu til dags. Nu følger der en spøg eller leg med 

Rebekka, som er over al måde underlig og urimelig. 
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v8. Da han havde været der et stykke tid, skete det, at filister-

kongen Abimelek kiggede ud ad vinduet og fik øje på Isak, der 

kælede med sin kone Rebekka. 

En sådan stor mand, næsten firs år gammel, leger endnu 

med sin hustru, som også næsten er halvfjerds år gammel. 

Har da Helligånden lyst til at skrive sådanne narrestreger 

og nedlade sig til at tale om sådan ringe spøg, som forefal-

der i ægtestanden? Hvorfor fortæller han ikke hellere om 

fyrre dages faste, som der står skrevet om Elias i 1 Kong 

19, 8. Men først ville vi forkaste jødernes mening, som er 

rå og uforskammet, efter de kyniske filosoffers vis. For 

disse rå, urene svin siger, at Isak skal have haft ægteska-

beligt samkvem med Rebekka på åben gade, mens 

Abimelek så derpå, som om denne hellige fader havde væ-

ret en kyniker eller Diogenes, der skulle have ligget hos 

sin hustru offentlig på gaden. 

 Helligånden plejer at tilhylle og dække over ægtefolks 

samliv og bringer det ikke, sådan offentlig for dagen, og 

Isak og hans Rebekka var blufærdigere end at de skulle 

have begået en sådan stor skam; for de var blevet opdraget 

i gudsfrygt og til at ære Gud med tilbørlig ærefrygt; dertil 

forstod de godt arvesynden, ved hvilken børneavlingens 

gerning er blevet skæmmet. Derfor vil Gud har den skjult 
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og pryder den med klædedragt og bryllupsfestlighed. Men 

det urene væsen, sådan som de ufornuftige dyr driver det 

med hinanden, hader han og kan ingenlunde tåle det. 

 Men hvis du omhyggelig betragter omstændighederne, 

antyder teksten på en skjult måde, at denne leg mere kom 

af hjertets sørgmodighed og af deres forfærdelse end af 

begær eller utugt, især hos Rebekka, som, da hun næsten 

forsagede over så megen jammer og ulykke, måske kan 

have sagt til sin mand: ak, min kære Isak, se dog, hvorhen 

vi er kommet, hvor ynkelig og jammerlig vi må flakke om-

kring i landet! Ligesom også Jobs hustru foreholder sin 

mand hans tunge ulykke, idet hun siger til ham i Job 2, 9: 

velsign Gud og dø! Se, vi har to sønner, har hun vel sagt, 

dertil også får og andet kvæg og vore tjenestefolk; vi er 

fremmede og i elendighed; desuden forbydes det os nu 

også at drage ned til Egypten, og jeg må nu miste en æg-

tehustrus navn! 

 Dette, siger jeg, kunne sandelig falde den stakkels 

kvinde ind, eftersom hun ikke var meget modig og kæm-

pede med den harme og utålmodighed, som hun følte i sin 

ulykke. For hvem kan dog uden at sukke bære og tåle 

dette? For derfor at styrke hende har måske Isak taget 
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hende om halsen og kysset hende, bedt hende være tilfreds 

og trøstig, og har vel sagt til hende: min kære Rebekka, 

bær dog denne ulykke med tålmodighed; Gud har åbenba-

ret sig for mig og forjættet mig, at han vil redde os og dertil 

beskytte og beskærme os. Sådan kunne vi forsvare Isak og 

undskylde hvad han har gjort, så vi ikke med de urene svin 

jøderne gør ham til en kyniker eller Diogenes. 

 Men jeg vil lade disse tanker stå derhen, vil ikke drive 

hårdt på dem og vil heller ikke ganske forkaste dem. Men 

det synes dog at være sandsynligt, eftersom det jo ellers 

ikke er lysteligt, at en kysser sin hustru i fremmed land, 

hvor han er iblandt fjender. Men hun trængte til trøst og et 

vidnesbyrd om, at Gud var nærværende hos hende og 

havde forjættet dem at redde og beskytte dem, og dette 

kunne ske ved dette kysseri og legen. 

 Dette er en hæderlig spøg, som vel anstår en from, ær-

bar ægtemand med sin hustru. Ville  han spøge sådan med 

sin søster eller med sine husfolk, det ville ikke anstå ham 

vel. For der sømmer det sig, at man befaler dem, hvad de 

skal gøre og undlade, og at man er alvorlig, selv når man 

trøster dem. Men med hende, som Gud har forenet med 

mig, kan jeg spøge, lege og tale venlig, for at leve med 



241 

 

hende med fornuft og visdom. Som Peter i 1 Pet 3, 7 for-

maner mændene, at de skal bevise sine hustruer, som den 

svagere del, ære, da de også er medarvinger til livets nå-

degave. Og mødre er den anden del af menneskeslægten, 

skønt den svageste del, hvad legemet angår. 

 Vi mænd er stærkere, derfor er der også anbefalet os 

større gerninger i vort embede, i hvilke der dog ofte mær-

kes et kvindeligt hjerte hos os. Men der er dog forskel mel-

lem et mandligt og et kvindeligt gemyt. Kvinderne er be-

sværede med husarbejde, dertil med fødslen og børnenes 

opdragelse, har dertil også omsorgen for huset liggende på 

sig. Vi derimod har på os det borgerlige og kirkelige liv, 

fordi vi er stærkere. Men hvordan vi forholder os deri, ser 

vi nok. Ofte spores der ikke mindre svaghed i det styre, 

som mændene har på sig. 

 Derfor vil jeg følge denne mening, at Isak venlig kys-

sede hende, ikke alene for at trøste hende, men også for at 

vise sig imod hende som en from ægtemand, sådan som en 

sådan plejer at vise spøg og venlighed mod sin ærbare hu-

stru, som man ofte kan se på de ægtemænd, som er noget 

venlige. 
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 Kongen var vistnok ikke så vis, at han kunne forstå 

disse vigtige årsager, hvorfor Isak kyssede sin hustru; men 

han forstod, at han dertil havde ægtemænds almindelige 

grund, som man vel kan vise offentlig. 

 Og det er såre smukt, når en ægtemand også i ydre 

manerer viser sig venlig mod sin hustru. Derimod er det 

skammeligt og forargeligt, når der er mænd, der viser sig 

sure, lunefulde, hårde og uvenlige imod sine hustruer og 

hverken med ord eller med gerninger giver noget tegn på 

at de elsker dem og er venlige mod dem. Sådan hører vi 

ofte kvinderne rose det og glæde sig derover, når de ser, at 

manden lever venlig og i god enighed med sin hustru. O 

hvilket godt ægteskab er ikke det. Her er sand kærlighed 

mellem dem og en salig endrægtighed. Det plejer også 

mændene at rose. Men hvoraf skulle de vide det, hvis de 

ikke havde set, at sådan spøg og ægteskabelig venlighed 

er såre sjælden hos mange ægtefolk. 

 Og ingen uenighed eller konflikt er hårdere og grueli-

gere end den mellem ægtefolk og brødre; når de derimod 

holder af hinanden og spøger og lever venlig sammen, et 

sådant ægteskab elsker man og det roses af enhver. For det 

er en sjælden ting på grund af Djævelen, som bestandig er 
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ægtestandens fjende, der formaster sig til på enhver måde 

at ville bringe uenighed mellem dem, som Gud har sam-

menføjet. Dog verden forstår det ikke, men indbilder sig, 

at ægteskabet ikke er andet end samleje og at mand og hu-

stru kysser hinanden og plejer sådan ydre kærlighed. 

 Men ægtestandens væsen er ikke alene det, at de er 

sammenføjede efter legemet, men også med hjerte og sind, 

hvilket også lader sig se på visse tegn og kendemærker. 

Og skønt sådanne ydre tegn synes tåbelige og latterlige, så 

anstår de dog et godt ægteskab vel. Jeg har ofte hørt 

fromme, ærbare koner rose andre ægtemænd for deres 

venlighed, blidhed og fordi de var så stille og fromme, så 

de priste det som et særligt under, om en hustru fik en så-

dan from mand eller en mand en sådan from hustru. 

 Derfor vil jeg forklare denne Isaks leg i denne mening, 

skønt jeg ikke forkaster de forrige tanker, vil heller ikke 

forsvare dem uden imod de skændige jøder. Men dette er 

visselig skønne og gudelige tanker, at en ægtemand skal 

forholde sig venlig mod sin hustru ikke alene i sovekam-

meret, men også ellers i det åbenbare, ægtestanden til ære; 

han skal ikke være sur, vred og lunefuld. For man kan såre 

let se eksemplerne på uenighed og på, at den ene part har 
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fornærmet eller opægget den anden, og de forarges også 

højlig, især når skinsygen kommer dertil. Da er det Hel-

vede selv. 

 Derfor er det nyttigt og godt, at man har sådanne ek-

sempler på venlighed og kærlighed mellem ægtefolk, så 

også andre kan vænne sig til venlighed, kærlighed og tål-

modighed, om der forefalder nogen krænkelse eller noget 

uheld. For ægtestanden er en guddommelig indstiftelse. 

Og om kvinden er det sagt i 1 Mos 2, 18: jeg vil gøre man-

den en medhjælp, som kan være hos ham. Derfor må der 

være en ydre tilkendegivelse af hengivenhed for de andres 

skyld, især fordi vi har sådanne herlige hellige som Isak i 

vor klasse. For dette liv er fuldt af utallig krænkelser, hvor-

ved den ene let kan fortørne den anden, som man især kan 

se i det huslige liv. Derfor skal fromme ægtefolk skikke sig 

til at tilgive hinanden og straks glemme, om den ene skulle 

have fortørnet eller krænket den anden, hvor hård og tung 

så end krænkelsen må være, og straks atter vise sin gamle 

venlighed, også i det ydre. 

 For derfor ydmyger Helligånden sig til at beskrive og 

prise sådanne simple, ringe ting, for derved først at møde 

de rå, urene svin, som kun alene søger kødelig lyst, mens 
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de imod sine hustruer viser sig gnavne, lunefulde og hårde. 

Dernæst har han dermed også villet møde ægtestandens 

fjender, som papisterne, der har forbudt ægtestanden, som 

om den skulle være fordømt af Gud, så vi kunne have et 

eksempel, hvoraf vi kunne se, at også en ringe lystighed i 

ægteskabet ikke mishager Gud, hvilken stand ellers er 

skæmmet med arvesyndens urenhed, hvoraf det alminde-

lige, heftige begær kommer, som manden har til kvinden 

eller og kvinden til manden. Men Gud bruger den til sådan 

at sammenføje mand og kvinde og kalder kvinden en med-

hjælp for manden. Derfor sammenføjer Gud dem, som 

Kristus siger i Matt 19, 6: hvad Gud har sammenføjet, må 

mennesker ikke adskille. 

 Men det ville de, som er i den urene ugifte stand, fore-

kaste os, som Paulus siger i 1 Kor 7, 1: det er et menneske 

godt, at han ikke rører en kvinde, og ægtestanden, siger 

de, er en uren stand. Ligeså siger andre: skulle jeg så ven-

lig omgås en kvinde og finde mig i alle deres sælsomme, 

underlige manerer? Jeg vil simpelthen frygtes af hende, vil 

herske og regere over hende med magt, så hun kan se, at 

jeg er mand. O hvilken stor ære vil du dog ikke indlægge 

dig, om du knuser den svagere del og besværer hendes 
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samvittighed med urimelig bitterhed imod din søster og 

medarving til Guds rige, hende som også har del i den 

samme dåb, dertil i alle Guds velgerninger og hele den 

kristne kirke. Kom dog i hu, hvad en kvinde er, og hvad 

du er, eller, hvis du endelig vil stride, hvorfor strider du da 

ikke imod dine ligemænd? Hvad mener du vel du vil ind-

lægge dig for stor ære derved, at du så tyrannisk omgås 

den svagere del? Det er sandelig stygt gjort af ethvert men-

neske og især af en kristen, og er en såre ringe, ja slet ingen 

ære at få bugt med det svage kvindelige køn. Derfor har 

jeg meget imod dem, som er så kække imod de stakkels 

kvinder, og, som man plejer at sige. Løver hjemme i huset, 

men harer ude. Jeg taler ikke om de onde og skændige 

kvinder, som man ikke på nogen måde kan forbedre eller 

gøre fromme. 

 Men vi skal takke Gud for at vi véd, at ægtestanden er 

indstiftet af Gud, og at den behager Gud, englene og alle 

skabninger. Det tækkes godt Gud, at jeg er venlig mod min 

hustru; derimod tækkes det ham slet ikke, når jeg er gna-

ven og lunefuld, dertil opfører mig med bitterhed imod 

hende; men langt mindre tækkes de Gud, som forbyder og 
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fordømmer ægtestanden. Og dette deres forbud mod æg-

testanden er blevet gruelig straffet derved, at Djævelen i 

stedet for den guddommelige orden har indført det vilde 

væsen med al slags utugt og usømmelighed, dertil også 

unævnelige sodomitiske besmittelser. Dette er sket ved 

Guds retfærdige dom, fordi de har gjort den hellige stand 

afbræk og forhånet den, hvilken dog Gud selv har forord-

net og velsignet. 

 Vistnok har denne stand sine skrøbeligheder og sin 

urenhed; men Gud tåler disse skrøbeligheder i ægtestan-

den og lader som om han ikke ser dem. Hvor den rette na-

turlige orden i børneavlingen overholdes, lader Gud som 

om han ikke ser det, og tilgiver fromme ægtefolk sådanne 

skrøbeligheder og urenhed, ligesom Lukas i ApG 13, 18 

bruger et såre skønt græsk ord, når han siger, at Gud i næ-

sten fyrre år bar over med dem i ørkenen. Sådan vil han 

også her i ægtestanden tåle deres skikke og tåle dem, så 

den menneskelige slægt sådan må opholdes. Jeg véd godt 

siger Gud til dig, at du er undfanget i synder; men jeg vil 

forlade dig det og tillade, at du må have din egen ægtehu-

stru til medhjælp. Til hende alene skal du have lyst og ved 
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siden deraf tåle og i stilhed bære over med, om der fore-

falder noget ubehageligt eller besværligt. 

 Havde Gud ikke indstiftet dette af særlig nåde, at en 

mand og kvinde således skulle føjes sammen i ægtestan-

den, hvor skulle da ikke al verden længes efter et sådant 

middel og hjælp imod usømmelig blanding og urenhed; 

men nu foragter vi denne tilladelige forbindelse, som han 

har bekræftet med et bestandigt og uforanderligt bud, 

hvorved han vil have horeri og anden usømmelig blanding 

forbudt. Han befaler, at du skal udvælge dig en, som be-

hager dig vel, med hvem du kan tilbringe dit liv. Vistnok 

er det synd; men jeg vil dog tillade dig, siger Gud, at du 

spøger og forlyster dig med din hustru, når du kun afholder 

dig fra fremmede kvinder. Som skrevet står i Ordsp 5, 18-

19: Velsignet være din egen kilde, glæd dig over din ung-

doms hustru, den elskede hind, den yndefulde gemse; lad 

altid hendes elskov mætte dig, berus dig til stadighed i 

hendes kærlighed. 

 Sådan trøster denne tekst os, i hvilken der står skrevet, 

at Isak endnu i sin alderdom legede med sin kære Re-

bekka, ikke alene på grund af nøden og for at trøste hende, 

men også med ægteskabelig spøg, som vel anstår denne 
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stand, for ved sådan ydre venlighed at vise, at de havde 

hinanden hjertelig kær. Og dette skrives ægtefolk til trøst, 

og til fortræd, foragt og gendrivelse for de skændige, ugu-

delige sværmere, som fordømmer ægtestanden. 

 Jeg kan endnu godt huske, hvordan før i tiden, før 

evangeliet atter kom for dagen, ægtemænd ofte klagede 

ynkelig i skriftestolen over sådan ægteskabelig spøg som 

over en stor synd. Ja, hvad der dog er såre urimeligt, og 

hvorved også skaberen forhånes, når en hæderlig gift kone 

eller from jomfru var gået over barfodmunkenes kirke-

gård, fejede munkene straks kirkegården med koste og 

rensede det hellige sted med ild. Du kære herre Gud, det 

er jo dog vore mødre, og man kan jo dog ikke ved nogen 

kost eller ild udfeje eller udrense utugtens begær eller 

flamme, som mennesket har fået ved arvesynden, men den 

bliver på denne måde kun stedse mere og mere optændt og 

ægget, og kan man ingen kvinde få, bliver begæret derved 

end mere forøget. Men disse hyklere forstod ikke arvesyn-

den, derfor vidste de heller intet af den hjælp og det læge-

middel, som Gud selv har vist og givet os derimod. 
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 Kristus vil have, at vi først skal døbes, så at hjertet kan 

forbedres og renses; derpå, hvis du ikke har den jomfrue-

lige kyskheds gave, må du vælge kyskheden som enlig el-

ler i ægtestanden; for både hos det mandlige og det kvin-

delige køn er der kød, derfor har de også kønsceller og for-

nemmer hos sig lyst og begær efter at avle børn. Hvad skal 

man da her råde til? Svar: dette er det råd, som man skal 

følge: har du kyskhedens gave, så bliv deri; men hvis ikke, 

da tag en ægtefælle, så du ikke skal besmittes med usøm-

melig utugt og homofile synder og derved blive evig for-

tabt og fordømt. 

 Det hebraiske ord zachak er i sin betydning ikke min-

dre vidtløftig end ordet at le i vort sprog og òridereò på 

latin. For ordet bruges undertiden i sin egentlige betyd-

ning; snart igen bruges det, efter den talefigur, som kaldes 

antiphrasis, om en forstilt og bitter latter (på latin kaldes 

det en hånlig latter), som er bittere end nogen gråd. Og 

atter en anden gang betyder det munterhed eller en munter 

mine, når man ser muntert på en, og det kan også siges om 

de livløse skabninger. Når vi sådan siger: ageren, engen 

eller skoven ler, da vil det sige, at den er lystelig og liflig 

at se på; sådan siger vi også: han ler, så han ryster, og ved 
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en antiphrasis siger man: han ler i skægget; ligeledes: hvor 

hånlig han ler af mig! Derved betegnes en såre bitter og 

sur latter. 

 Just i denne betydning står det hebraiske ord i Sl 2, 4: 

Han, som bor i himlen, ler ad dem; Herren spotter dem. 

Sådan sagde også Abner til Joab i 2 Sam 2, 14: lad de unge 

karle gøre sig rede og lege for vort ansigt, som om han 

ville sige: lad dem gøre sig lystige (ved en antiphrasis), det 

er også en leg, når sværdet går dig gennem bugen; det er 

sandelig en gruelig leg eller latter. Derfor betyder på dette 

sted det ord at lege eller spøge ikke at sove hos en kvinde, 

men betyder så meget som også ovenfor i 18, 12, hvor der 

siges, at også Sara lo. Sådan lo også Ismael af Isak i 21, 9, 

det er, han spottede ham. Sådan står der i 2 Mos 32, 6: 

folket satte sig ned til at spise og drikke og stod op at lege; 

det betyder ikke at drive afguderi, som jøderne indbilder 

sig, men at le og være glad. Men på hebraisk er det et skønt 

ordspil med navnet Isak, der også kommer af det samme 

ord, hvilket man ikke kan gengive på noget sprog, som om 

man ville sige: Isak isakkede: Isak, leeren, den venlige, var 

venlig mod sin hustru; han som er elskelig og elskværdig, 

elskede sin hustru; han bar sig ad som en ret Isak, og det 
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gjorde han med sådan sikkerhed og tillid, som det sømmer 

sig for en ægtemand. 

 Derfor foreholdes der i dette eksempel kristne ægte-

folk en herlig lærdom og trøst, dernæst også et modbevis 

mod de skændige og fordærvelige papister og kættere, 

som har gjort alle ægtefolks ord og gerninger til dødssyn-

der. Og jeg selv var også af denne mening, da jeg var 

munk, at ægtestanden var en fordømt stand. Vi plejede at 

tale, om det også sømmede sig, at en elskede en from, hæ-

derlig jomfru og begærede hende til hustru? Ligeledes: om 

det også var synd, at en ægtemand spøgte med sin hustru? 

Og jeg undrede mig over det ord af Bonaventura, der dog 

var den helligste blandt munke, at det ikke er synd, om en 

bejler til en jomfru og begærer hende til ægte, ja at man 

vel med rette kunne gøre det. Derfor skal man ikke tviste 

derom, heller ikke tvivle derpå. Ligeledes siger han også, 

at en ægtemand gerne kan spøge med sin ægtehustru. Jeg 

havde ventet af ham en ganske anden mening og ytring, 

der bedre havde rimet sig med hans munkestand; for jeg 

forstod det ikke bedre dengang, end jøderne udlægge det. 

 Derfor I unge, som nu vokser op, tænk på at komme i 

ægtestand og forbered jer til almindelige embedsstillinger, 
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så I kan takke Gud for dette guddommelige lys og denne 

velsignelse, at vi nu véd, at ægtestanden er en hellig ting 

og at vi kan le, spøge og være venlige med vore ægtehu-

struer, hvad enten de er nøgne eller påklædt, når vi kun 

afholder os fra fremmede kvinder. Dette bringer os en stor 

trøst, og dertil kommer endnu den hellige Paulusô vidnes-

byrd, som, om han end gerne så, at vi ganske og aldeles 

afholdt os fra ægtestanden, dog tillader os den, fordi Gud 

selv tillader den, 1 Kor 7. 

 Men man kan heraf uddrage en formaning om, hvor-

dan ægtefolk skal forholde sig mådeholdent og kysk. For 

nogle er så rå, urene svin, at de mener, de i ægtestanden 

har lov til at gøre alt med sine hustruer, som kun lyster 

dem. Disse farer såre vild og skal vide, at de kun har lov 

til denne elendige lyst og til at være venlige mod sine hu-

struer; ikke som om denne lyst og samlejet var rent efter 

kødet; for ægtefolkene er på begge sider forgiftede med 

arvesynden, sygdom og begær; men fordi Gud har sagt: 

jeg vil ikke tilregne dig denne urenhed, så sandt du lader 

det blive med den medhjælp, som er hos dig. 
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 Derfor må vi leve ærbart og med gudsfrygt i denne 

stand. Vistnok har jeg efter guddommelig tilladelse en æg-

tehustru; men der er dog synd i vores begges kød; den 

skændige lyst og begær er ikke god. For skønt af naturen 

en ægtemand med bedre samvittighed holder sig til sin æg-

tehustru, end om sæden ellers forgæves udgydes, eller om 

han ville give sig af med horeri og ægteskabsbrud, så sker 

dog alligevel heller ikke dette uden urenhed. Derfor må de 

mænd revses, som øver vanærende og unaturlige ting med 

sine hustruer. For Gud har givet dem en tilladelse; men 

den må ingenlunde misbruges. 

 Sådan må man også forstå Augustins ord, som siger: 

Den, der elsker sin hustru, han kan med ro vente på den 

yderste dag. Men hvordan? Svar: på grund af en særlig til-

ladelse; ellers var det horeri og urenhed. Men fordi Gud 

har forordnet det sådan og sammenføjet mand og kvinde, 

derfor tilregner han dem ikke, hvad der kan forefalde af 

skændigt eller urent. Dog skal man ikke forsvare det onde 

i ægtestanden og i det ægteskabelige samkvem som noget 

godt. Hedningerne have sagt, at det var en naturlig ting og 

ikke noget ondt deri, om en yngling elsker en pige, som de 

gamle siger i komedien. Men Gud forlanger af os, at vi 
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skal leve med forstand i ægtestanden, være ved vore fulde 

sanser og vide, at vi ganske vist ikke skal fordømmes eller 

anklages derfor på den yderste dag; men dog skal vi ikke 

undskylde den onde lyst og skammen i ægtestanden. Vi 

skal ikke sige: det er vel gjort, at jeg har sovet hos min 

hustru; men vi skal erkende vor urenhed og skal dog mene, 

at alt i ægtestanden er rent, fordi Gud har sammenføjet 

mand og kvinde, så vi kan bevare vore legemer i hellighed 

og ære, og sker der end noget ondt, at dog dette forbliver 

inden for ægteskabets grænser. 

 Sådan vil  vi ret forstå og betragte Kristi rige. For det 

er ét, at blive retfærdig ved loven, og et andet, at blive ret-

færdig af nåde. Jeg betjener mig af ægteskabets lov og or-

den, ikke fordi jeg fortjener det; ja, jeg er ikke værd det 

brød, som jeg spiser, heller ikke de penge og andre goder, 

som jeg bruger. For skabningen er forkrænkeligheden un-

derlagt, Rom. 8, 10. Kvinden tjener mig, men som en, der 

ikke er værdig dertil efter noget hensyn, hverken efter mit 

væsen, mit værd eller min evne; for jeg er en arm synder; 

men da bliver jeg værdig dertil, når Gud siger: jeg vil til-
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lade dig det og vil lade det ske sådan, fordi jeg har forord-

net det på denne måde; men du skal erkende dig selv og 

leve i denne stand med gudsfrygt og tilbørlig ærefrygt. 

 Sådan er vi alle uværdige både til ægtestanden og til 

det borgerlige og kirkelige liv. Jeg er ikke værd at holde 

en prædiken. Men vi har en nådig og barmhjertig Gud, 

som forlader os vor synd og uværdighed, som har hensat 

os fra verdens rige til nådens og forjættet os, at vi, beskyt-

tede under dette nådens dække, må træde hen til ham, hvor 

uværdige vi så er, og sådan ved hans godhed bruge og 

nyde de guddommelige gaver. 

 

v9. Da tilkaldte Abimelek Isak og sagde: »Hun er jo din kone! 

Hvorfor sagde du, at hun var din søster?« Isak svarede: »Jo, 

jeg tænkte: Bare jeg ikke mister livet på grund af hende.« 

Dette er nu alt sammen kun ting, som angår det huslige og 

borgerlige liv, og her læres ikke om store og ret åndelige 

ting, hvorom evangeliet prædiker og lærer, som troen på 

Kristus, treenigheden, de dødes opstandelse, sejren over 

synd, død og djævel. Derfor foragtes nu dette af hyklerne, 

som mener at have en så stor ånd og hellighed. Hvad, siger 

de, kommer disse kødelige ting os ved? Som om de levede 

uden kød; som om de ikke drikker, ikke spiser, ikke sover, 
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dertil heller ikke er af mandligt eller kvindeligt køn; ja som 

om de slet ikke tiltrængte de kødelige ting eller slet ikke 

brød sig om dem. Men de forstår ikke og véd ikke, hvad 

ånden er, eller hvad kødet er. 

 For sådanne sværmeriske meningers skyld skriver nu 

Helligånden disse barnagtige ting og hvad der henhører til 

det huslige liv, og viser derved, at han også styrer de le-

gemlige anliggender, uden hvilke livet ikke kan styres el-

ler opholdes. For skønt sværmerne selv ser ud, som om de 

slet ikke tragtede efter kødelige ting, behøver de dog alli-

gevel mad, drikke og klæder. Hvorfor skulle vi da ikke 

kunne tale om, hvordan man skal spise og leve i ret guds-

frygt og med god samvittighed? For i kirken skal man ikke 

alene lære om det kommende liv. Evangeliet lærer ikke om 

dette nærværende liv; skønt det heller ikke ganske foragter 

dette liv; men vi skal indrette det efter loven og af den lære 

folk, hvordan man skal føre et gudfrygtigt og ærbart lev-

ned indtil sin sidste ende. For vi fødes daglig og dør også 

daglig. 

 Derfor må man lære og undervise folk om, hvordan 

hustruen skal forholde sig mod manden, og tjenerne mod 

sin herre, at man ikke skal stjæle, ikke bedrive hor osv. Ja, 
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siger da sværmere: men det er jo kun idel kødelige ting? 

Svar: det er sandt; behager det dig nu ikke at bruge så-

danne kødelige ting, så lad også være at spise og drikke, 

at klæde dig osv. Alt dette er Guds skabning og ordning, 

som han har givet os til dette liv, som vi skal tilbringe og 

føre i ærbarhed og gudsfrygt til vor død. Dette må man 

sige for de fjendtlige folks skyld, som drømmer om et an-

det og ligesom overhimmelsk liv, højt over skyerne, skønt 

de dog ingenlunde kan undvære dette nærværende liv. 

 Men lad os nu se, hvad følgen blev af, at Isak benæg-

tede, at Rebekka var hans hustru. Abimelek kalder ham til 

sig og siger: jeg har set, at du har spøgt med Rebekka, 

deraf kan jeg slutte, at hun ikke er den søster, men din hu-

stru; for en broder plejer jo ikke at spøge sådan med sin 

søster; hvorfor har du da løjet for mig og sagt, hun var din 

søster? Isak svarede ham: jeg tænkte: måske bliver jeg 

slået ihjel. 

 På dette sted må man tale om løgn, ligesom ovenfor. 

Augustin strider her skarpt imod Hieronymus i anledning 

af Paulusô ord i Gal 1, 20: hvad jeg skriver jer, se, det vid-

ner jeg for Guds åsyn, at jeg ikke lyver. Der siger Augu-

stin, at Paulus ikke irettesatte Peter for fuldt alvor, men 
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kun i det ydre anstillede sig, som om han revsede ham. 

Men han opstiller tre slags løgn. En fordærvelig løgn er 

det, når man i den hensigt at bedrage taler løgn, for derved 

at skade næsten enten på hans gods, eller rygte, eller liv. 

Dog er det det allerværste, når løgn og falsk lære udbredes 

under Guds navn, som Gud har forbudt i det ottende bud, 

når han siger: du må ikke sige falsk vidnesbyrd imod din 

næste, 2 Mos 20, 16. 

 Den anden slags løgn hedder gavnløgn, en løgn, hvor-

med man hjælper andre, eller en løgn for kærligheds og 

barmhjertigheds skyld. Når sådan øvrigheden leder efter 

en tyv for at straffe ham, og jeg vidste om, hvor han var, 

og dog nægtede det og sagde, at jeg ikke vidste det, da løj 

jeg, men ikke for at tilføje min næste skade, men for at 

hjælpe ham. Eller om jeg så, at en efterstræbte en jomfru 

eller gift kone, og jeg anstillede mig, som om jeg ikke vid-

ste noget om hende, da sagde jeg også en løgn, men for 

derved at redde jomfruen og bevare hendes ære. Sådan ly-

ver også Mikal for sin fader, 1 Sam 19, 17, når hun siger, 

at David er gået bort; men det gør hun David til tjeneste, 

for derved at redde ham. Når det derfor kan ske uden skade 

for øvrigheden og forældre, kan man skjule eller beskytte 
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dem, som efterfølges eller angribes. En sådan løgn siger 

også Rahab i Jos 2, 5. Derfor er dette en gavnløgn, hvor-

med man hjælper og tjener andre, for at de ikke skal lide 

skade på sit gode navn og rygte eller også på legeme og 

liv. 

 En skadelig løgn derimod går ud på at tilføje næsten 

skade på alt dette. Gavnløgnen derimod forsvarer næsten 

og kaldes ikke med rette en løgn, men kun ved et misbrug 

af navnet. For den er en såre skøn beskyttelse imod fare 

for legeme og liv, dertil også for gods. Derfor er det en 

hæderlig og god løgn, og man skulle meget mere kalde det 

en kærlighedens gerning, skønt Augustin kalder det en 

løgn, men dog formilder det ved at kalde det en gavnløgn. 

For derved bedrages forfølgerne, så at Djævelens og for-

følgernes ondskab kan forhindres og den uskyldige forsva-

res. Det er at holde Guds bud, og ikke at overtræde dem. 

Ja, kunne en sige, men man skal dog ikke fortie sandhe-

den? Derpå svarer jeg, at man i sådanne tilfælde ikke skal 

sige sandheden, med mindre du med magt nødes og tvin-

ges dertil. 

 Den tredje art løgn kaldes løgn for spøg, når en spøger 

med en anden, dog sådan at gudsfrygten og troen forbliver 
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ukrænket, og der dog altid tillige spores et sådant alvor 

derhos, som sømmer sig for en kristen. Sådan spøg er 

denne, som Isak og Rebekka havde med hinanden, eller 

når en ægtemand driver spas med sin hustru eller sin lille 

søn og narrer dem, for at de skal le og blive muntre der-

ved. Når sådant bedrageri åbenbares, da ophører løgnen, 

og det er intet andet end en spøg og en sådan ting, over 

hvilken man er glad og vel til mode. Og dette er også en 

nyttig løgn, især blandt bekendte, slægt og venner. 

 Derfor spørges nu om denne Isaks gerning, om det var 

en synd, at han gjorde den? Derpå svarer jeg sådan: det er 

ingen synd, men en gavnløgn, hvormed han forebyggede, 

at han skulle dræbes af dem, hos hvem han dengang op-

holdt sig, om han havde sagt, at Rebekka var hans hustru; 

skønt det er en svaghed i troen, at han ikke rent ud og kækt 

bekendte det og foragtede døden. For det havde været en 

skøn, herlig dyd og standhaftighed, som vel havde anstået 

en stor, tapper helt. 

 Men Gud har villet, at han skulle være noget svag, så 

man kunne have et eksempel i ham, hvoraf Guds kirke 

kunne lære noget, nemlig at Gud ikke fortørnes, enten du 

bekender med stor standhaftighed, som det sømmer sig en 
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tapper helt, eller er noget svag. For Gud vil bære over der-

med og tilgive dig det. Og deraf ser vi klart, at vi har en 

nådig Gud, som kan forlade os vor svaghed, overse den og 

forlade os vor synd, kun at vi ikke lyver til nogens skade. 

 Men Isak havde ikke ringe årsag til at frygte sådan. For 

skønt han i landet fandt en konge, som var retfærdig, hellig 

og from nok, tænkte han dog sådan: se, jeg nødes ved hun-

gersnøden til at bo som fremmed blandt hedninger, som 

ikke har denne forjættelse, som jeg har, nemlig at Herren 

vil være min Gud, og at jeg skal tro og være fast i troen på 

ham. Disse folk har hverken ord eller tro. Derfor er det at 

formode, eller man må i al fald frygte det, at de er ugude-

lige folk, som omgås med mord, ægteskabsbrud og horeri 

og må være behæftede med sådanne synder. Og om de end 

ikke allerede nu i gerningen er horkarle og mordere, så 

kunne der dog let indtræffe en anledning, hvorved de 

kunne bevæges til at falde i sådan synd. Men nu er min 

hustru smuk og kunne derved lokke en ugudelig mand til 

at få hende kær for hendes skønheds skyld; derfor står jeg 

i stor fare. 

 Det er en berettiget frygt, som godt kan anstå en hæ-

derlig, modig mand, som juristerne eller de lovkyndige 
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plejer at sige. Når en forsagt og bange mand frygter, er det 

en unyttig frygt; men frygten hos en tapper helt og behjer-

tet mand er berettiget og fornuftig. Derfor roses en sådan 

frygt af juristerne, og også af teologerne. For det passer sig 

ikke for en tapper helt eller stærk, modig mand, at han ikke 

skal være bange for nogen slags fare, og af dumdristighed 

begiver sig ud i unødig fare. De, som gør det, er ubesin-

dige, forvovne folk, ikke tapre eller modige. Den, der i 

sandhed er modig og behjertet, forstår at forene kækhed 

med frygt og holde den rette måde deri. I en nødvendig 

fare frygter han ikke, hvor nød, ære eller den almindelige 

velfærd fordrer, at man skal have et stærkt, uforsagt mod; 

men uden nød begiver han sig ikke så let og dumdristig i 

fare. Og sådan kan en from, hæderlig mand frygte med 

rette. For det er ingen skam for en behjertet og modig 

mand. På denne måde frygter nu også Isak og er svag, og 

dog kan han undskyldes, fordi han, skønt modig, dog er 

bange. 

 

Forudbestemmelsen 

Ud fra denne tekst vil jeg gerne benytte lejligheden til at 

tale om tvivlen, Gud og Guds vilje. Jeg hører nemlig, at 
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der rundt omkring blandt adelen og de fornemme udspre-

des ugudelige ord om forudbestemmelsen eller Guds for-

udviden. De siger: "Hvis jeg er forudbestemt, bliver jeg 

frelst, hvad enten jeg gør godt eller ondt. Hvis jeg ikke er 

forudbestemt, bliver jeg fordømt, uden hensyn til at jeg 

flittigt anstrenger mig." 

 Mod sådanne upassende meninger vil jeg gerne tale 

meget, hvis jeg kan på grund af mit skrøbelige helbred. 

For hvis disse ord er sande, som det jo synes, så ophæver 

de totalt betydningen af at Guds Søn blev menneske, led 

og opstod, og alt, hvad han gjorde til verdens frelse. Hvad 

nyttede da profeterne og hele Den Hellige Skrift? Hvad 

gavnede sakramenterne? Sådan forkaster og nedtramper 

man alt. 

 Dette er et djævelsk og giftigt påfund, og selve arve-

synden, hvormed Djævelen forførte vore første forældre, 

da han sagde: "I skal blive som Gud". For de lod sig ikke 

nøje med den åbenbarede guddom, hvis erkendelse er sa-

lig, men ville trænge ind i guddommens dybder. De tænkte 

nemlig, at der måtte være en eller anden hemmelig grund 

til at Gud havde forbudt dem at spise af frugten på træet, 

der stod midt i Paradiset. Den ville de vide. 
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Skæbneovertro 

Af samme grund siger også disse i dag: "Det, som Gud har 

fastsat, må nødvendigvis ske. Altså er al bekymring om 

religion og sjælens frelse nytteløs og usikker." 

Men hemmeligheden er ikke for dig, så du skal bedømme, 

hvad der er uudforskelig. Hvorfor tvivler du og forkaster 

den tro, Gud har åbenbaret dig? I hvilken hensigt sendte 

Gud da sin Søn, for at lide og blive korsfæstet for os? Til 

hvilken nytte er sakramenterne indstiftet, hvis de er usikre 

og helt virkningsløse til vor frelse? Hvis jeg nemlig bliver 

frelst uden hensyn til Sønnen og sakramenterne, blot jeg 

er forudbestemt. Så var Gud, ifølge disse gudsbespottere, 

en forfærdelig tåbe, at han sendte sin Søn, lod lov og evan-

gelium prædike, sendte apostlene, hvis han alligevel ville, 

at vi skulle være usikre og tvivle, om vi blev frelst eller 

fordømt. 

 Men dette er Djævelens bedrag, der forsøger at bringe 

os i tvivl og vantro, skønt Kristus kom til verden for at 

gøre os helt visse. For af sådanne meninger må nødven-

digvis følge enten fortvivlelse eller foragt for Gud, Den 

Hellige Bibel, dåben og alle guddommelige velgerninger, 
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ved hvilke han ønsker at grundfæste os mod usikkerhed og 

tvivl. For de siger med livsnyderne: "Lad os leve, æde, 

drikke, i morgen dør vi". Med muslimerne styrter de sig 

blindt i døden, i ild og sværd, da de mener, at det forud er 

fastsat, om de skal omkomme eller undslippe. 

  

Om òDen TrÞlbundne Viljeò 

Mod disse tanker skal man sætte den sande og sikre erken-

delse af Kristus. Ligesom jeg ofte har mindet om, at det 

især er nyttigt og nødvendigt, at Guds erkendelse er helt 

vis i os, så vi med fast sind holder fast ved den grebne 

sandhed. Ellers er vor tro forgæves. For hvis Gud ikke 

fastholder sine løfter, så er det ude med vor frelse. Modsat 

er det vor trøst, at om også vi forandres, så har vi dog en 

tilflugt hos ham, der ikke forandres. Således fastslår han i 

Mal 3, 6: "Jeg, Herren, er ikke blevet en anden." Og i Rom 

11, 29: "Sine nådegaver og sit kald fortryder Gud ikke."  

 Således har jeg lært i mit svarskrift "Om den træl-

bundne vilje" og andre steder, at man må skelne, når man 

behandler vor viden om Gud, eller snarere, når vi har Gud 

som genstand. For man må enten tale om den skjulte Gud 

eller den åbenbarede Gud. Om Gud for så vidt som han 
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ikke er åbenbaret, er der ingen tro, ingen viden, ingen er-

kendelse. Dér skal man rette sig efter de ord, der siger: 

"Det, der er over os, angår os ikke." For sådanne tanker, 

der søger at udforske noget højere, der går højere og ud 

over Guds åbenbaring, er fuldstændig djævelsk og udretter 

intet andet end at nedstyrte os i selve undergangen, fordi 

man undersøger en uudforskelig genstand, nemlig den 

ikke-åbenbarede Gud. Lad derfor hellere Gud beholde sine 

beslutninger og hemmeligheder i det skjulte. Der er ingen 

grund til at vi så ivrigt anstrenger os for at få dem afsløret. 

  

Syndig nysgerrighed 

Moses søgte også at få Guds ansigt at se. Men Herren sva-

rede: "Bagfra vil jeg vise mig for dig, men mit åsyn kan 

du ikke skue." Denne nysgerrighed er nemlig selve arve-

synden, der tilskynder os til at søge en vej til Gud gennem 

naturlige spekulationer. Men det er en stor synd, og et nyt-

teløst og forgæves forsøg. For således siger Kristus i Joh 

14, 6: "Ingen kommer til Faderen uden ved mig." Derfor, 

så vidt du nærmer dig den ikke-åbenbarede Gud, så er der 

ingen tro, intet ord og ingen erkendelse, fordi det er en 

usynlig Gud, hvem du ikke kan gøre synlig. 
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 Desuden har Gud på det alvorligste forbudt denne sø-

gen efter guddommen. Således svarer Kristus apostlene i 

ApG 1 da de spørger: "Er tiden nu kommet, da du vil gen-

oprette Riget? Det tilkommer ikke jer at kende tider eller 

timer". Lad mig forblive skjult dér, hvor jeg ikke har åben-

baret mig for dig. Ellers bliver du årsag til din egen under-

gang. Ligesom Adam på det grueligste faldt, fordi den, der 

ransager Majestæten, overvældes af herligheden. 

 

Fuld overensstemmelse mellem den skjulte og den åbenbarede 

Gud 

Fra begyndelsen har Gud straks villet imødekomme denne 

nysgerrighed. For således har han fremsat sin vilje og sit 

råd: Jeg vil herligt kundgøre dig min forudvidenhed og 

forudbestemmelse, men ikke på fornuftens og den køde-

lige visdoms vej, således som du forestiller dig. Således 

vil jeg gøre: Fra en ikke-åbenbaret Gud vil jeg blive en 

åbenbaret, og dog forblive den samme Gud. Jeg vil blive 

menneske eller sende min Søn, som skal dø for dine syn-

der og opstå fra døden. Således vil jeg opfylde dit ønske, 

så du kan vide, om du er forudbestemt eller ej. "Denne er 

min Søn. Hør ham!" Betragt ham, der ligger i krybben, i 
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moders skød, lidende på korset. Se, hvad han gør, hvad 

han taler. Dér kan du med sikkerhed gribe mig. "For den, 

der ser mig", siger Kristus, "han ser Faderen selv". Hvis 

du hører ham, og bliver døbt i hans navn og bevarer hans 

ord, så er du med vished forudbestemt og sikker med hen-

syn til din frelse. Men hvis du spotter og foragter hans ord, 

er du fordømt. For den, der ikke tror, fordømmes. 

 Andre tanker, og fornuftens og kødets vej, skal dødes, 

for Gud afskyr dem. Dette ene skal du gøre, at du betragter 

Sønnen og i dit hjerte stiller dig tilfreds med Kristus, der 

fødes, gør undergerninger og korsfæstes. For her er Livets 

Bog, i hvilken du står skrevet. Det er det eneste og sikreste 

middel mod denne forfærdelige sygdom, at mennesket bli-

ver ved med at stille spørgsmål i deres udforskning af Gud 

og til sidst falder i fortvivlelse eller foragt. Hvis du ønsker 

at undfly fortvivlelse, had og bespottelse af Gud, så undlad 

spekulationerne om den skjulte Gud og stands de forgæves 

anstrengelser på at få Guds åsyn at se. Ellers bliver du for 

evigt hængende i vantro og anklage, og går fortabt. For 

den, der tvivler, tror ikke, og den, der ikke tror, fordøm-

mes. 
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Hjælp i tvivlen 

Således bør vi afsky og fordrive disse ugudelige ord, som 

livsnyderne udspreder: "Hvis alt sker med nødvendighed, 

så sker det således". Men Gud er ikke nedsteget fra him-

melen, for at gøre dig uvis om forudbestemmelsen eller 

lærer dig at foragte sakramenterne, absolutionen og Guds 

andre ordninger. Nej, han indstiftede dem, for at gøre os 

helt visse og fjerne tvivlens sygdom af dit sind, så du ikke 

alene skal tro med hjertet, men endog se med legemets 

øjne og røre med hænderne. Hvorfor forkaster du da dette 

og klager over, at du ikke kan vide, om du er forudbe-

stemt? Du har evangeliet, er døbt, har absolutionen, du er 

en kristen, og dog tvivler du og siger, at du ikke véd om 

du tror eller ej, om du holder for sandt, hvad der prædikes 

om Kristus i ord og sakramenter. 

 Men jeg kan ikke tro, siger du. Således plages mange 

i en sådan prøvelse, og jeg husker, at en kvinde kom til 

mig i Torgau og med tårer klagede over, at hun ikke kunne 

tro. Da gennemgik jeg trosbekendelsen med hende, og ved 

hver enkelt led spurgte jeg, om hun anså dette for sandt og 

for at være sket således eller ej. Hun svarede da: "Hver 

eneste sætning er sand, men jeg kan ikke tro". Dette er et 

satanisk bedrag. Derfor sagde jeg, at hvis hun holdt alt 
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dette for sandt, så var der ingen grund til at klage over sin 

vantro. For hvis du ikke tvivler på, at Guds Søn er død for 

dig, så tror du visselig. For at tro er intet andet end at anse 

dette for den visse og ubetvivlelige sandhed. 

 

Kristus - Guds sande åbenbaring 

Gud siger til dig: Se, her har du min Søn, hør ham og mod-

tag ham. Hvis du gør det, er du allerede vis med hensyn til 

din tro og frelse. Men jeg véd ikke om jeg forbliver i troen, 

siger du. Antag alligevel den nærværende forjættelse og 

udvælgelse, og udforsk ikke nysgerrigt Guds hemmelige 

rådslutning. Hvis du tror den åbenbarede Gud og antager 

hans ord, så vil han også lidt efter lidt åbenbare den skjulte 

Gud. For "den, der ser mig, ser også Faderen", Joh 14, 9. 

Den, der forkaster Sønnen, mister også med den åbenba-

rede Gud tillige den ikke-åbenbarede. Men hvis du med en 

fast tro hænger ved den åbenbarede Gud, således at du i 

dit hjerte har sat dig for ikke at slippe Kristus, selv om du 

skulle miste alt, da er du helt sikker forudbestemt, og skal 

forstå den skjulte Gud. Ja, du forstår ham allerede nu. 

Hvis du erkender Sønnen og hans vilje, at han ønsker at 
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åbenbare sig for dig og være din herre og frelser, så kan 

du også være vis på at Gud er din herre og far. 

 

  

Forudbestemmelsen åbenbares gennem nådemidlerne 

Se, hvor venlig og nådig Gud befrier dig fra denne forfær-

delige anfægtelse, som Satan på mange måder driver på 

med, for at gøre os tvivlende og usikre, så han endog gør 

os helt fjendske over for Ordet. For hvorfor skulle man 

hører evangeliet, hvis alt kommer an på forudbestemmel-

sen, spørger de. Således berøver man os forudbestemmel-

sen, som er forsikret os gennem Guds Søn og sakramen-

terne, og gør os usikre her, hvor vi skulle være helt sikre. 

Er det ængstede samvittigheder der angribes med denne 

anfægtelse, dør de i fortvivlelse. Således som det næsten 

var hændt mig, hvis ikke Staupitz havde befriet mig i min 

nød. Er de derimod foragtere, bliver de, de værste livsny-

dere. Derfor skal vi flittigt indprente os disse udsagn i vort 

sind: Joh 6, 44: "Ingen kommer til mig, hvis ikke Faderen 

drager ham". Ved hvem? Ved mig. "Den, der ser Faderen, 

ser mig". Og til Moses: "Du kan ikke skue mit åsyn, for 
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intet menneske kan se mig og leve". Ligeledes: "Det til-

kommer ikke jer at kende tider eller timer, som Faderen 

har fastsat af egen magt". Gå I og udret, hvad jeg har be-

falet. Ligeledes: "Spørg ikke efter det, der er dig for højt, 

og undersøg ikke det, der er dig for vanskeligt. Hvad Gud 

har befalet dig, det skal du altid lægge dig på sinde, uden 

at være optaget af andre ting". Hør Sønnen, der påtog sig 

menneskenatur, og forudbestemmelsen vil vise sig af sig 

selv. 

 Staupitz trøstede mig med disse ord: "Hvorfor plager 

du dig med disse spekulationer? Betragt Kristi sår og blod, 

som blev udgydt for dig. Her fremstråler forudbestemmel-

sen". Altså bør man hører Guds Søn, der blev sendt i kød 

og blev menneske, for at tilintetgøre denne djævelske ger-

ning og gøre os helt visse med hensyn til forudbestemmel-

sen. Derfor siger han til dig: Du er mit får, for du hører 

min røst. Ingen kan rive dig ud af min hånd. 

  

Jesus er din Gud 

Mange, der ikke på denne måde har bekæmpet denne an-

fægtelse, er endt i fortvivlelse. Derfor bør de frommes sind 

omhyggeligt grundfæstes. Således advarer en eneboer i 
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bogen "Fædrenes liv" sine tilhørere mod disse spekulatio-

ner. "Hvis du ser en, sætte sin fod inden for i Himlen", 

siger han, "så hiv ham tilbage". Således plejer nyomvendte 

nemlig at forestille sig Gud anderledes end Kristus. Det er 

dem, der forsøger at stige til Himmels og plante begge ben 

dér, men pludselig nedstyrter de til Helvede. De fromme 

skal derfor tage sig i agt og kun være optaget af dette ene, 

at lære at klynge sig til barnet og sønnen, Jesus, der er din 

Gud, der for dig blev menneske. Kend og hør ham, glæd 

dig over ham og sig tak. Hvis du har ham, har du også den 

skjulte Gud tillige med den åbenbarede. Han er den eneste 

vej, sandhed og liv, uden hvilken du ikke vil finde andet 

end ødelæggelse og død. 

  

Vort våben 

Netop derfor åbenbarede han sig i kød, for at udfri os af 

døden, kødet og Djævelens magt. Af en sådan erkendelse 

kan der ikke andet end at fremvokse stor glæde og fryd 

over, at Gud er uforanderlig og virker med uforanderlig 

nødvendighed, at han ikke kan fornægte sig selv, men hol-

der sine løfter. Det er os altså ikke tilladt at omgås sådanne 
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tanker eller tvivle om forudbestemmelsen, men det er ugu-

deligt, ondt og djævelsk. Når Djævelen derfor anfægter 

dig med dette, så sig: "Jeg tror på vor Herre Jesus Kristus, 

om hvem jeg ikke tvivler, at han blev menneske, led og 

døde for mig. Til hans død er jeg døbt". Ved dette svar 

forsvinder anfægtelsen og Satan vender dig ryggen. 

 Således har jeg ofte fortalt det mindeværdige eksem-

pel med nonnen, der led under sådanne anfægtelser. For 

også i pavedømmet var der mange fromme, der oplevede 

disse åndelige anfægtelser, som i sandhed er sataniske og 

fordømmelige tanker. For der er ingen forskel på en, der 

tvivler, og en fordømt. Når nonnen derfor følte sig angre-

bet med Satans gloende pile, sagde hun intet andet end: 

"jeg er en kristen". 

 Således bør også vi gøre, undgå al diskussion og sige: 

"jeg er en kristen", dvs. Guds Søn er blevet menneske og 

er født for at forløse mig, og han sidder ved Faderens højre 

hånd og er min frelser. Driv således Satan tilbage med så 

få ord som muligt: "Vig bag mig Satan. Bring mig ikke i 

tvivl. Guds Søn kom til verden for at ødelægge dine ger-

ninger og anfægtelser". Da ophører anfægtelsen og vi får 

atter fred, ro og kærlighed til Gud. 
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Gud er sanddru i sine løfter 

Derimod er det ikke synd at tvivle om en eller anden per-

sons hensigt. Ligesom Isak tvivlede på, om han ville over-

leve og finde en venlig vært. Om et menneske kan jeg 

tvivle. Ja, jeg bør tvivle, da det ikke er min frelser. For der 

står skrevet: "Sæt ikke jeres lid til fyrster". Mennesket er 

en løgner og bedrager, men over for Gud skal man ikke 

forholde sig tvivlende. Han hverken vil eller kan forandre 

sig eller lyve. Den højeste gudsdyrkelse, som han kræver, 

er at du holder ham for sanddru.  

 Derfor har han givet dig de sikreste beviser på sin tro-

værdighed og sanddruhed. Han har givet Sønnen som 

menneske til døden, indstiftet sakramenterne, for at du 

skulle vide, at han ikke er bedragerisk, men sanddru. Hel-

ler ikke bekræfter han det med blot åndelige argumenter, 

men med håndgribelige. Jeg ser vand, brød og vin; jeg ser 

præsten, hvilket alt sammen er legemlige ting, i hvilke na-

turlige skikkelser han åbenbarer sig.  

 I dit forhold til andre mennesker bør du tvivle på, 

hvem du skal tro og hvilket sindelag de har over for dig. 

Men om Gud bør du med vished og uden tvivl mene, at 
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han er dig nådig på grund af Kristus og har forløst og hel-

liget dig med sin Søns blod. Således kan du blive sikker 

med hensyn til din forudbestemmelse, idet alle nysgerrige 

og farlige spørgsmål om Guds hemmelige råd er fjernet, 

til hvilke Satan forsøger at drive os ligesom han gjorde 

med vore første forældre. 

 Hvor stor ville ikke deres lykke have været, hvis de 

omhyggeligt havde haft Guds ord for øje, og havde spist 

af alle andre træer på nær det, som Gud havde forbudt dem 

at spise af. Men de ville udforske, hvorfor Gud havde for-

budt dem at bruge frugten på dette ene træ. Dertil kom den 

onde lærer Satan, der forøgede og befordrede denne nys-

gerrighed. 

  

Den rette forståelse af talen om den skjulte Gud 

Således åbenbarer Gud os sin vilje ved Kristus og evange-

liet. Men det ringeagter vi, og i lighed med Adams eksem-

pel har vi behag i det forbudte træ frem for andre. Denne 

fejl er blevet indpodet i vor natur. Da Paradiset og Himlen 

er blevet lukket, og englen sat dér, som vogter, er det imid-

lertid forgæves, vi søger at trænge derind. For Kristus har 

i sandhed sagt: "Ingen har nogensinde set Gud". Og dog 
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har Gud i sin uendelige godhed åbenbaret sig for os, for at 

tilfredsstille vort ønske, og har vist os et synligt billede: 

Se, du har min Søn. Den, der hører Ham og bliver døbt, 

han er indskrevet i Livets bog. Dette åbenbarer jeg ved 

Sønnen, som du kan berøre med hænderne og skue med 

øjnene. 

 Dette har jeg indtrængende og omhyggeligt ønsket at 

påminde om og give videre. For efter min død vil mange 

fremføre mine bøger og der i bevise alle slags fejl og deres 

afsindige påfund. Jeg har blandt andet skrevet, at alt sker 

med uforanderlig nødvendighed, men samtidig tilføjet, at 

man skal se hen til den åbenbarede Gud, sådan som vi 

synger i salmen: "Er heist Jesu Christ, der HERR Zebaoth, 

und ist kein ander Gott". Jesus Kristus er Herren Zebaot, 

og der er ikke anden Gud. Og mange andre steder. Men 

alle disse steder vil de gå hen over, og kun fremdrage det, 

der handler om den skjulte Gud. I altså, som nu hører mig, 

husk på, at jeg har lært dette, at man ikke skal forske i den 

skjulte Guds forudbestemmelse, men være tilfreds med, 

hvad der er åbenbaret ved forkyndelsen og ordets tjeneste. 

For her kan du få vished om din tro og frelse, og sige: Jeg 

tror på Guds Søn, som sagde: "Den, der tror på Sønnen, 
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har evigt liv". Altså er der i Ham ingen fordømmelse og 

vrede, men Gud Faders velbehag. Det samme har jeg også 

bevidnet andre steder i mine bøger, og nu også videregivet 

mundtligt. Derfor er jeg undskyldt! 

 

v10-11. Men Abimelek sagde: »Hvad er det dog, du har gjort 

mod os! Hvor let kunne ikke en eller anden her have ligget med 

din kone, og så ville du have bragt skyld over os.« Så gav 

Abimelek hele folket den befaling: »Den, der rører denne mand 

eller hans kone, skal lide døden!« 

Kongen lader til at være en særlig from mand, som elsker 

retfærdighed og gudsfrygt. Derfor siger Peter i ApG 10, 

34. 35: Gud gør ikke forskel på nogen, men i et hvilket som 

helst folk tager han imod den, der frygter ham og øver ret-

færdighed. For skønt denne konge ikke er Abrahams af-

kom, så er han dog hellig og håber på Guds retfærdighed; 

som også Cornelius gjorde. Derfor kom Isak til ham, lige-

som Abraham kom til den forrige Abimelek, og han blev 

af Isak undervist i den rette gudsfrygt og gudserkendelse; 

for uden tvivl prædikede denne Guds ord der. Men det la-

der til, at navnet Abimelek var en kongelig titel og ikke 

hans eget navn, ligesom navnet Farao også var fælles for 

alle konger i Egypten. 
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 Men se, hvor heftig kongen hader ægteskabsbrud. Og 

derfor er dette en herlig tekst, at han siger: hvorfor har du 

gjort dette mod os? Som om han ville sige: ville du sådan 

skuffe mig og mit hele kongerige, at vi uden vort vidende 

skulle fortørne Gud med sådan svær synd? For ikke alene 

jeg, men hele mit rige stod i fare derfor, hvis nogen af mine 

undersåtter havde ligget hos hende. Dette har han sandelig 

sagt med stor vrede. Og jeg tror, at han mener sådant sam-

leje, som er tilladeligt, nemlig om samkvem mellem mand 

og hustru, og ikke om utilladelig omgang, som Isak især 

havde frygtet for. Jeg tænker, at dette er kongens mening: 

en eller anden havde kunnet tage din hustru, som om hun 

var en ugift kvinde, og ført hende hjem til sig og ligget hos 

hende, ligesom en ægtemand plejer at holde sig til sin hu-

stru; dette havde her dog været et hemmeligt ægteskabs-

brud, og selv om han levede med hende i tugt og ære som 

hendes ægtemand, så ville han dog blive at betragte som 

en horkarl. 

 Disse ord vidner om en mand, som frygter Gud, og det 

anstår vel en fyrste og konge, som også hader det hemme-

lige ægteskabsbrud; det er da troligt, at han endnu hårdere 

vil have straffet det åbenbare ægteskabsbrud og utilladelig 
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omgang. Og om hun end var blevet forenet med en anden 

uden kongens vidende, så havde han dog ikke haft nogen 

skyld deri. 

 Hos vore konger og fyrster nu til dags vil du intet 

finde, som kan ligne dette eksempel. De ville nok sige: lad 

hende være hans søster eller hans hustru, lad hende be-

handles ærbart eller ikke, hvad kommer det mig ved? Men 

hos denne Abimelek mærker man, at han havde gudsfrygt; 

derfor var han bange for, at der i hans rige skulle ske noget 

ægteskabsbrud, selv om det var hemmeligt. Sådan have 

uden tvivl også de andre fyrster og regenter i landet været 

til  sinds. 

 Derfor var det en stor nåde og velgerning, at Gud på 

hin tid gav så fromme og gudfrygtige herrer til at huse 

Guds kirke, ligesom også Abraham ovenfor (kap. 14, 13.) 

Havde Eskol, Aner og Abimelek. For kirken og apostlene 

må jo have en eller anden krog, hvor de kan leve og op-

holde sig. En sådan konge var denne Abimelek, som un-

derholdt Guds hellige apostel og profet, Isak. Derfor tror 

jeg, at han har været en af de fromme, hellige konger. For 

skønt han ikke var noget forjættelsens barn, så er han dog 
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også blevet delagtig i den, ligesom også mange hedninger 

på samme tid er blevet salige. 

 Det hebraiske ord ascham har Hieronymus på latin 

oversat ved peccatum grande, en svær skyld. Derved an-

tydes der, at ægteskabsbrud på den tid ikke blev anset for 

nogen spøg eller børneleg, sådan som det nu til dags sker 

blandt de kristne, især blandt de høje herrer, og papisterne 

anser ægteskabsbrud og horeri for lutter spøg, og fjaser 

dermed. Man forstå det nu enten om ægteskabsbrud eller 

om horeri, så kan man sandelig slutte deraf, at kongens 

hjerte må have været fuldt af gudsfrygt, så han, ikke kunne 

lade nogen af disse synder gå ustraffet hen; for han bliver 

såre vred derover; han holder det sandelig ikke for nogen 

spøg, men anser det for en skyld, som Gud vil kræve til 

regnskab for, ligesom vi i Fadervor beder: forlad os vor 

skyld, og i Sl 34, 22: de, som hader den retfærdige, skal 

dømmes skyldige. Deraf kommer det, at hostia betyder så 

meget som delictum, et skyldoffer; og i Sl 5, 11: Gud, døm 

dem skyldige. Her har Hieronymus på latin oversat det: 

fordøm, anse dem ikke for retfærdige, men for fordømte, 

som er skyldige og fortabte. 
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 Derfor siger nu kongen sådan: så havde du ført skyld 

over os. Han har ikke alene frygt og ærbødighed for Gud, 

men han forfærdes også for den store fare, som ville være 

kommet over ham og hele riget, hvis en anden havde bort-

ført hende eller taget hende til hustru. 

 Dernæst lader han det endnu ikke blive derved, at han 

hårdt irettesætter Isak; men han bevidner det endnu dertil 

ved et særligt edikt eller befaling, at han havde mishag 

deri, og at han alvorlig ville straffe dem, som tilføjede 

disse fremmede gæster nogen vold. For disse fremmedes 

skyld gør han en egen lov, og sætter endog livsstraf for 

dem, som overtrådte hans bud, idet han siger: den, som rø-

rer ved denne mand og ved hans hustru, den der krænker 

eller skader ham på hans eget legeme, hans tjenestefolk, 

hans gods og gode navn, skal visselig dø; for jeg vil, at han 

skal være fri og sikker for alle slags fare i mit rige. 

 Her ser du nu atter, hvor god og nådig Herren plejer 

at vise sig mod sine hellige; vistnok prøver han dem, skik-

ker dem i elendighed og lader dem komme i fare for sit 

gode navn og liv, lader hungersnød og al anden ulykke 

ramme dem; men dog bereder han dem et godt, fredeligt 
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og sikkert herberg og giver dem fred, selv midt iblandt de-

res fjender. 

 Alt dette skrives for at styrke vor tro, om der så end 

forefalder alle slags fare og ulykke, som jo Isak er i den 

største fare; Gud er dog den, som vil styre og opholde os. 

For kirken må her på jorden have en rede og et sted, hvor 

den kan opholde sig. Hvis denne fyrste eller en anden ikke 

vil beskytte os, så vil Gud dog give en anden, som villig 

og venlig vil skænke os ly, og han plejer uden vort råd og 

vore tanker, ja, uden og imod alt vort håb og forventning 

at udvælge en vært, hos hvem hans børn kan have husly. 

 På denne måde fik  Isak sikkerhed, fred og ro i dette 

land og blev sidenhen såre rig, så endog landets indbyg-

gere misundte ham hans store lykke, og han atter måtte 

drage derfra til et andet sted. Dette læres os, så vi skal tro 

på Gud, som leder og opholder os. For har vi ordet, så prø-

ves vi vistnok med mange slags fare, dog sådan, at vi ikke 

omkommer eller fortvivler i fristelsen, men sådan, at vi 

skal glæde os i ro og takke Gud. 
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v12ï14a. Da Isak såede korn der i landet, fik han samme år 

hundrede fold. Herren velsignede ham, så han blev en velstå-

ende mand. Det blev ved med at gå fremad for ham, så han til 

sidst var meget velstående. Han ejede både får og køer og 

havde mange trælle. 

Alt dette, som Moses her fortæller om Isak, synes han at 

have sagt for meget i og halvt overdrevet, og det synes 

ikke vel at kunne være muligt, siden det udsiges om en 

stakkels fattig mand, en fremmed, som end ikke ejede en 

fodbred i landet, hverken ager eller lade, ikke engang en 

fattig hyrdehytte. 

 Men vi har ofte sagt, at disse hellige fædre beskrives 

sådan, at vi i dem skal have et eksempel på et kristent og 

gudfrygtigt liv, hvordan vi skal føre det nøgternt, rigtig, 

retfærdig og gudelig, for det kommende livs skyld. For her 

ser vi, hvordan denne hellige patriark Isak prøves på så 

mange slags vis og dog enfoldig levede i Guds ord, som 

rigelig var givet ham i forjættelserne, idet nemlig Gud 

havde sagt til ham: jeg vil være med dig, jeg vil give dig 

alle disse lande, og i dit afkom skal alle folk på jorden vel-

signes; disse ord betænkte han vel og beholdt dem fast i 

sit hjerte. Vi hører det søvnigt og med døve øren; vi agter 

ikke ordet så højt, som fædrene gjorde; derfor har Gud vil-

let vise os, hvordan disse hellige mænd levede, ikke af 
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brød alene, men af hvert ord, som udgår af Guds mund, 

Matt 4, 4. For kød og blod havde det været umuligt at tåle 

og lide sådan stor møje og besværlighed i dette liv, som 

her beskrives. 

 Den, der ikke selv personlig, har erfaret dette, og kun 

læser det og bedømmer det efter kødet, ham synes det alt 

sammen at være simple, ringe og timelige ting, dette om 

hans næring, hans hustru, hans folk, kvæg og kvægrøgt. 

Hvad er det? Det er jo intet kosteligt eller herligt, som 

skulle se noget ualmindelig ud? Men den, der ret overvejer 

det og betænker, hvor store disse ting er, for ham ville de 

i sandhed vise sig at være vigtige og store. For efter den så 

rige forjættelse fulgte prøvelsen, og at de begge kom i fare, 

han for sit liv, hun for sin kyskhed. Men imidlertid holder 

han sig oppe med forjættelsens ord, som var givet ham 

ovenfor (v. 3. 4.), og er en fremmed i det land, som var 

ham forjættet af Gud og hans eget, ligesom en landflygtig 

og fremmed, og tåler med tålmod, at fremmede hersker og 

regerer deri. Men betragt nu omstændighederne, og tænk 

dig engang, at det gik dig selv sådan. For hvad ville du vel 

gøre, hvis du i dit hus skulle tåle en fremmed herre, og 
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skulle forstødes fra alle dine faste og andre ejendomme? 

Du ville sandelig aldrig finde dig deri. 

 Men nu må Isak være elendig og fremmed i det land, 

som var givet ham af Gud, og det sådan, at han måtte 

frygte for, at hans hustru skulle komme i fare for sin kysk-

hed, det er, at hans hele hus skulle ødelægges, og han selv 

også omkomme. For var han blevet dræbt, så var hans folk 

kommet i stor nød og fare. Vi er alle til sammen sarte mar-

tyrer; vi sidder i god ro og har gode dage, nyder vore go-

der, spiser og drikker i fred; men det er sandelig en stor 

anfægtelse, når en med sin hustru og to sønner, dertil med 

så mange folk og med så meget småt og stort kvæg skal bo 

i fremmed land, hvor han må købe foderet og al nødtørft 

for dette liv for penge. Der gives ingen større jammer end 

sådan at flakke omkring i al verden og intetsteds finde sik-

ker bolig eller have eget hus, som alle folks ordsprog be-

vidner. Men når man skal leve af fremmedes gunst og 

nåde, som er ganske usikker, det er en såre tung anfæg-

telse. 

 Men sådan var de hellige fædres liv, fuldt af anfægtel-

ser, som mødte dem også i det ydre og i legemlige ting, så 

at deres tro på den guddommelige forjættelse derved 
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skulle øves og prøves. For Isak hænger sig fast ved him-

melske ting, da han dog endnu er her på jorden; men uden 

tro havde han ikke kunnet føre et sådant hårdt liv. Jeg un-

drer mig over, hvor han dog kunne få folk fra; måske han 

har fået dem fra Arabien, i hvilket land der var mange tje-

nere. Men uden tvivl er der vel indtruffet megen strid og 

kiv, megen besværlighed i husvæsenet, ligeledes mange 

tyverier, og at altid hyrderne og tjenerne hemmelig har ef-

terstræbt hinanden. Men Isak har tålmodighed dermed og 

venter stedse på hjælp; for han har en Gud, som har for-

jættet ham hjælp, og som vistnok er usynlig og plejer at 

forlade sine for en tidlang, men dog til rette tid visselig 

hjælper. 

 Men på denne anfægtelse følger nu trøsten, fordi det 

ikke skal se ud, som om Isak forgæves og til ingen nytte 

havde ventet på Herren; sidenhen prøves han så igen, men 

får atter trøst. For disse ting er stedse sådan forbundet, at 

det ene altid følger på det andet, nemlig anfægtelse og 

trøst, ligesom stedse nat og dag følger på hinanden; for 

sådan øves og prøves forjættelsens ord og troen. Derfor sår 

nu Isak i det fremmede land, som dog er hans eget, og får 

samme år hundrede fold. 
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 Men hos kong Abimelek fremlyser der en særlig from-

hed; for han tager ikke alene Isak i sin beskyttelse og lader 

det under livsstraf forbyde at tilføje ham eller hans hustru 

noget ondt; men han overlader ham også en del af landet, 

ager og eng, for hans kvæg og tjenestefolk; og om han end 

overlod ham det for en bestemt pengesum, så var dette dog 

hæderlig og vel gjort; for Isak havde måske ikke fået tilla-

delse dertil på andre steder. Derfor priser Moses med rette 

denne konge for at have været from og gudfrygtig, og jeg 

tvivler ikke på, at han er blevet salig ligesom sin fader; 

hvis det ikke skulle være den samme Abimelek, som le-

vede på Abrahams tid. Dog det tror jeg ikke; for Isak er nu 

næsten hundrede år gammel. 

 Men dette tjener til, at vi deraf skal lære at erkende 

Guds godhed og nåde, hvormed han plejer at trøste sine; 

når han har bedrøvet dem og prøvet deres tro og standhaf-

tighed, så lader han atter sin nådes og barmhjertigheds lyse 

sol gå op over dem; han giver dem et godt herberg, så de 

ikke alene kan leve i fred, men også få stort gods. 

 Jøderne siger, at i dette år var hele landet ellers ufrugt-

bart, og at kun Isaks ager, som han havde lejet for en afgift, 
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bar så rig frugt. Men man behøver ikke denne jødiske til-

sætning for derved at gøre det stort; det er i sig selv stort 

nok, at en skæppe gav hundrede skæpper, og uden tvivl 

har det været et stort under og usædvanligt i landet, at age-

ren gav så megen afgrøde; hundrede skæpper gav da ti tu-

sinde og så fremdeles, uden ende og tal, ikke at tale om de 

andre goder, som komme af agerdyrkning og kvægavl, 

som smør, mælk, æg o. lign. Her til lands er det en ubegri-

belig ting, og man kan ikke fatte det. Det anser man her 

for en rig avl, når en skæppe giver fem eller seks skæpper; 

men det er dog endnu ingen tredivefolds eller tresfolds 

frugt, som den, hvorom der tales i lignelsen om sædeman-

den i Luk 8, 8. 

 Lad os nu deraf lære at forblive standhaftige i troen, så 

vi ikke tvivler eller vakler, når der forefalder en anfæg-

telse. For se, hvor mildt Gud erstattede og gengældte Isak 

den forrige anfægtelse, for at vi skal vide, at han ikke vil 

vredes evindelig, og når vi har hans forjættelse, skal vi for-

blive standhaftige i anfægtelsen og slutte og sige sådan: 

Herren, som har sagt til mig: Tro du mig! Han vil visselig 

holde sin forjættelse; imidlertid vil jeg vente og bie på 
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ham; som der står i Sl 27, 14: bi efter Herren og vær fri-

modig; ligeledes i Sl 31, 25: vær frimodige, og han skal 

bekræfte jeres hjerte, alle I, som håber på Herren! De gud-

frygtige skal bie og være standhaftige, selv i den allerstør-

ste fare og nød; for han har forjættet, at han vil sørge for 

os, som Peter siger i 1 Pet 5, 7: kast al jeres bekymring på 

ham. 

 Denne øvelse og prøvelse af troen er fornøden for de 

troende; for var de uden den, så ville troen blive mat og 

kold, ja den ville til sidst ganske udslukkes. Men når de 

sådan prøves ved anfægtelse, da lærer de, hvad tro er; og 

når de fristes, vokser de i Guds søns erkendelse og bliver 

så kraftige og stærke, at de kan rose sig ligeså meget i nød 

og genvordighed, som i lykke og når det går dem godt; ja, 

så de anser enhver anfægtelse kun for en sky eller tåge, 

som snart vil forsvinde og drage forbi. 

 Hvor mange skæpper Isak såede, fortæller Moses ikke; 

han siger kun, at én skæppe indbragte hundrede; såede han 

hundrede, så fik han titusinder igen. Det er en særlig vel-

signelse efter den forjættelse, som blev givet ham ovenfor 

(v. 3.), og Moses opholder sig endnu stedse med at prise 

dette under, og siger, at Isak fik meget gods. Havde denne 
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rige avl og indkomst vedvaret i to eller tre år, så ville han 

være blevet over al måde mægtig og rig derved. Han havde 

vel kunnet lade sig nøje med, om en skæppe havde bragt 

ham ti eller mindre; men Gud mætter ham ikke alene, men 

forekommer ham med velsignelse, Sl 21, 4, og giver ham 

meget mere, end fornødent er for hans hus og folk, hvor 

meget han så end havde; for han trængte næppe tyvende-

delen deraf. Sådan kan Gud let gøre sine rige, når han gi-

ver landmanden i stedet for tusinde skæpper, som han før 

havde haft rundelig nok med, titusinder skæpper, og Isak 

havde dog dengang endnu ingen egen ejendom i landet; 

han lever i sit eget land, som om det ikke var hans eget. 

 Derfor er dette en stor trøst, når vi kun ret kan modtage 

og forstå den. For Gud giver alt dette, så vi skal lære at tro 

og i nød og genvordighed håbe på Herrens hjælp, men i 

lykken, når det går os vel, takke Gud for hans velgerning; 

for deri består de helliges liv. Nu er det dag, snart bliver 

det nat; i dag har vi ære, i morgen vanære, 2 Kor 6, 8. Men 

altid skal vi vende vort øje og hjerte hen til forjættelsen og 

holde os til den; den vil visselig komme og ikke forhales. 

ï Nu følger der atter en anden anfægtelse, hvorved Isaks 

tro på ny anfægtes og prøves. 
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v14bï16. Så filistrene blev misundelige på ham. Alle de 

brønde, som hans fars folk havde gravet på hans far Abrahams 

tid, havde filistrene kastet til med jord. Da sagde Abimelek til 

Isak: »Drag bort fra os! Du er blevet alt for mægtig for os.«. 

Efter den guddommelige trøst kastes den hellige patriark 

atter i mange slags og svær nød og trængsel. For sådan må 

gudfrygtige mennesker beskikke sit levned, at de vistnok 

bruge denne verden, ægteskab, mad, drikke og al anden 

nødtørft for dette liv, men dog med sine hjerter hænger ved 

de himmelske goder. De, som ikke gør det, forbliver 

bugtrælle og mammons tjenere. Men Djævelen giver os 

ingen ro i dette liv; det er umuligt for os at have fred med 

ham, al den stund han også er Guds erklærede fjende, og 

da der også er sat fjendskab mellem slangens børn og kvin-

dens afkom. 

 Men den første anfægtelse er denne, at filistrene af had 

og misundelse tilstopper alle brøndene og fylder dem med 

jord; derved ville de få ham til at drage bort af sig selv. 

Men Isak tålte alt dette med tålmodighed og hjalp sig imid-

lertid med vand, som han købte af andre for sine penge. 
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 Fordi de da på denne måde ikke kunne få fordrevet 

ham, farer de til og overtaler kongen til ved en særlig be-

faling at byde ham at drage ud af landet; da må han vige 

og drage bort, og forlade ï ikke et fremmed, men sit eget 

land. Derfor var denne anfægtelse hårdere og sørgeligere, 

end den synes at være, når man kun betragter den overfla-

disk. Jeg véd ikke, hvad det er for stor visdom, Origenes 

kommer frem med på dette sted om de tilstoppede brønde, 

over hvilken visdom Erasmus højlig forundrer sig; men 

imidlertid mister man læren om, hvordan man skal skikke 

sit liv kristen, og historien selv behandles ikke, i hvilken 

vi har en skøn kristen lærdom. 

 Isak er rig og har meget korn; han lærer sine tjeneste-

folk at være tålmodige og beflitte sig på gudsfrygt; men 

hvordan går det denne hellige mand og Guds præst? Nu da 

det ser ud, som om han har fået alt i overflod, da ledes 

filistrene af had og avind til med magt at berøve ham brøn-

dene, og det på den måde, at de heller ikke selv kan have 

godt af dem. Havde de kun forbudt ham at røre vandet, så 

kunne han måske i al hemmelighed have taget deraf og 

brugt det; men de farer frem og tilstopper brøndene aldeles 

og fylder dem med jord, så ingen af dem kan bruge vandet, 
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uden hvilket man dog ikke kan opholde dette liv, især når 

man har kvæg. Når man berøver en vand, er det det samme 

som at berøve ham livet; for så må både mennesker og 

kvæg dø. 

 Derfor var dette en såre ond og tung anfægtelse, så stor 

en mængde tjenestefolk og kvæg som han havde, og det er 

en høj grad af ondskab, at forbyde en vandet i sådan stor 

nød. Hvad kunne da Isak tænke andet, end at han tillige-

med sit kvæg og sit tyende måtte dø af tørst? Han havde 

kun denne ene trøst, at han kunne sende sine tjenere til Ge-

rar og der hente vand i kander og flasker, som han købte 

for sine penge, ligesom vi køber vin; og det forøgede også 

hans smerte, at han måtte købe sit eget vand; for han var 

egentlig den rette herre til vandet, til brøndene og til hele 

landet, og hans fader Abraham havde gravet disse brønde. 

 Lad os nu derfor heraf lære, at vore anfægtelser er me-

get ringere og lettere, end den hellige patriarks nød og 

trængsel var. Vi er sandelig forkælede martyrer, som har 

fuldt op af alle ting. Derfor er der intet eksempel, som lig-

ner disse beretninger, og nu til dags er der ingen, selv 

blandt de allerhelligste mennesker, som ville kunne tåle og 

udholde dette. Disse gode folk måtte flakke hid og did, fra 
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den ene landsby til den anden, indtil henimod Hebron, ja 

måske ligetil ørkenen ved den levendes brønd, som ser 

mig (for Moses skriver ikke, hvorfra de fik vandet), og 

derfra hente vand for sig og kvæget. Hvilket menneske 

skulle dog ikke en sådan stor urimelighed gå til hjerte? Det 

er vel troligt, at Rebekka undertiden af utålmodighed har 

sagt: Vi er jo dog herrer til dette land; hvad bliver der da 

nu af den guddommelige forjættelse? Er det på denne 

måde den opfyldes, at fremmede nyder vort gods, og vi 

selv skal fordrives? Eller skal alt dette fratages os, som vi 

skulle have og nyde til vor nødtørft? 

 Derfor er dette, som her fortælles om vandet og brøn-

dene, ikke en så latterlig ting, som kødet mener; men det 

tjente alt sammen til, at troen skulle prøves derved. For 

Isak havde jo en guddommelig forjættelse, idet Gud havde 

sagt til ham: Jeg vil være med dig; men nu møder det mod-

satte ham, som om han nu var ganske forladt af Gud, som 

havde givet ham forjættelsen. 

 Derfor skal også vi lære at bie på Herren, når vi har 

hans forjættelse, det gå med det andet som det vil, om der 

så end kommer en forfølgelse over os i stedet for at vi 

havde tænkt, at Gud ville være med os, eller vi i stedet for 
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hans nåde føler og fornemmer hans vrede, så vi alligevel 

siger: Jeg tror, jeg er døbt, jeg er absolveret, jeg har den 

guddommelige forjættelse om hans nåde og barmhjertig-

hed; deri har jeg nok; lad der nu enten tilstøde mig dag 

eller nat, trængsel eller glæde, så vil jeg dog ikke lade hans 

nåde og barmhjertighed fare, vil heller ikke forsage i mit 

hjerte. 

 Den anden anfægtelse er denne: Efter at de har berøvet 

ham brøndene, kommer øretuderne og forfører kongen til 

også at vende sit hjerte bort fra ham og tilbagekalde den 

kontrakt, han havde sluttet med Isak, idet han for en afgift 

udlejede til ham enge og agre. Og disse øretudere anmas-

ser sig nu alle agre og enge; de forstår ikke, at det er et 

særligt under og en Guds velsignelse, men mener, at age-

ren af sig selv er så frugtbar, at den bærer så rig grøde; 

derfor vil de hellere bruge denne ager for sig selv end lade 

en fremmed bruge den, som måske snart efter, når han var 

blevet rig, enten med magt eller for penge ville kunne 

bringe under sig alle indbyggernes agre og enge og til slut 

efterhånden hele landet. Men derved førte de forbandelsen 
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over sig selv. For det er ikke rimeligt, at denne frugtbar-

hed, som Isak før havde haft ved Guds velsignelse, også 

skulle skænkes dem. 

 Måske kunne også filistrene ved en af hans tjeneres 

ord have erfaret, at denne fremmede skulle rose sig af, at 

herredømmet over landet var ham forjættet. Det syntes 

dem at være såre urimeligt, og de tænkte, at de derover 

med rette kunne hade ham og drive ham i elendighed; der-

for fordrives han først ved privatmagt, derpå ved kongelig 

magt og et offentligt edikt. For det var deres mening, hvor-

for de tilstoppede brøndene, at han derefter, når han led 

vandmangel, af sig selv skulle drage ud af landet, om så 

ingen tvang ham dertil. 

 Men den anfægtelse er endnu langt tungere, at han må 

fordrives på befaling af kongen, som han hidtil mente var 

ham gunstig og velbevågen, ved hvis beskyttelse han 

kunne være tryg mod alle slags fare, og nu må han høre 

ham sige: drag fra os; for du er blevet os aldeles for mæg-

tig; du er os for stærk og rig, har flere tjenere og mere 

kvæg end vi. Sådan fordrives Isak, fordi de misunder ham 

den rige velsignelse og ikke kunne tåle, at han bliver rig; 

derfor forbyder de ham først vandet og dernæst landet. 
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 Dette er den anden anfægtelse, som strider lige imod 

forjættelsen; men dog hænger Isak fast ved den og tænker: 

Gud har frelst mig fra døden; han har reddet min hustrus 

ære og kyskhed, han har også givet mig hundredfold frugt; 

derfor vil jeg ikke besvære mig over at måtte forlade denne 

bolig, og vil dog holde mig i nærheden; for Herren har be-

falet mig at være en pilgrim eller fremmed i dette land. 

 

v17-18. Isak drog så derfra; han slog lejr i Gerar-dalen og bo-

satte sig der. Isak gravede på ny de brønde, som var blevet gra-

vet på hans far Abrahams tid, men som filistrene havde kastet 

til efter Abrahams død, og han gav dem de samme navne, som 

hans far havde givet dem. 

Isak viger bort og drager hen til et andet sted, som ikke lå 

langt fra det forrige, uden tvivl ikke uden stor smerte og 

anfægtelse for kødet. Men hvad han ejede for en ager, si-

ger Skriften ikke. Teksten siger kun, at han slog lejr i Ge-

rar-dalen, i den samme egn. Men på disse tre steder, He-

bron, Beôersheba og Gerar boede de tre patriarker, Abra-

ham, Isak og Jakob; derfor synes Gud at have haft en sær-

lig lyst til disse steder. De ligger i Juda stamme, mod syd, 

og var tredive eller fyrre kilometer i udstrækning. Her drog 

de hellige patriarker omkring, boede undertiden i Gerar, 
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undertiden vel også i Beôersheba, og Moses kalder det en 

grund; for ageren var ikke opdyrket eller frugtbar der i Ge-

rar-dalen; for i grund ved vandbækkene plejer landet at 

være tørt. 

 Derfor var det en stor anfægtelse, i hvilken Isak lærte 

at leve ikke af brød alene, men af hvert ord, som udgår af 

Guds mund, Matt 4, 4. Men på grund af dette steds beskaf-

fenhed misundte filistrene ham nu ikke længere, da han 

ingen god ager havde, som han havde kunnet tilså og hø-

ste. For vandet plejer at ødelægge agrene ved oversvøm-

melse. Hvorved opholdt han da nu sig og sine folk? Havde 

han penge, så måtte han købe levnedsmidler til sin næring. 

Dernæst graver de andre vandbrønde, som filistrene siden-

hen også fylder og tilstopper med jord, ligesom de gjorde 

før; dog overvinder Isak deres fjendskab og misundelse og 

forbliver uovervindelig og standhaftig. 

 Dog fulgte der stedse den ene anfægtelse ovenpå den 

anden efter den trøst, som han fik; ligesom Moses ved et 

eftertrykkeligt ord beskriver, hvilket fast og standhaftigt 

mod han havde på denne rejse. Isak viger bort, fordrives 

og forjages fra sit land, men opslår dog sit telt. Det er også 

et krigerisk ord, der også bruges i Sl 34, 8: Herrens engel 
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lejrer sig osv. Det hebraiske ord ohel hedder på latin ta-

bernaculum, et telt; chanah betyder at opslå telte eller 

telte. Dernæst bruges det også om en bolig; men egentlig 

betyder det et sådant telt, som man har i krigen, når man 

ligger i kamp. 

 Derfor har Moses villet vise, at patriarken Isak havde 

et uforsagt hjerte i så megen stor trængsel, og at han var 

ganske vis på, at på det sted, hvor han nu boede, var der et 

slot eller en fast borg, i hvilken han skulle bevares af Gud. 

Så kraftige og stærke er de guddommelige forjættelser, at 

det lader til at Isak spottede Djævelen og hans lemmer, 

som havde fordrevet ham fra hans skønne bolig. For sådan 

sluttede han: kan jeg end ikke få hundredfold frugt på dette 

sted, men må forlade, hvad jeg her besidder med god ret, 

så skal jeg dog alligevel få mit udkomme og min nødtørft; 

ja, jeg skal leve sikkert og bo i mit telt; kan jeg ikke bo ved 

de frugtbare agre i Gerar, så vil jeg bo her i dalen, som skal 

være mig et telt eller en lejr, bevogtet og befæstet, ikke 

med træ eller stene, men med de hellige engles hærskare. 

 Sådan beskriver Moses Isak, hvordan han var såre for-

færdet og i højeste trængsel og angst, og beskriver ham 

dog alligevel sådan, at han stedse havde et uforfærdet 
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mod, som en helt, og at han foragter verden og holder fast 

ved håbet til Gud, i hvilket han var sådan til sinds, at han 

sagde: jeg vil ikke alene få min næring til nødtørft, men 

derhos også beskærmelse og en sikker bolig. 

 Dette foreholdes os til eksempel og trøst. For har vi en 

guddommelig forjættelse, så må den visselig gå i opfyl-

delse, og det kan ikke fejle, at også de hellige engle er hos 

og om os; deraf kommer i Sl 34, 8: Herrens engel lejrer 

sig omkring dem, som frygte ham, og Sl 91, 11: han skal 

befale sine engle om dig osv.; det troede fædrene fast og 

uden nogen tvivl. Er vi derfor gudfrygtige folk, så skal vi 

også tro på hans forjættelse, som ikke kan lyve, da er vi 

visselig under hans beskyttelse og beskærmelse, dertil er 

det også vist, at de hellige engle er hos os. 

 Men hænder der os, imod denne fortrøstning og be-

skærmelse, noget uheld, da sker dette efter Guds særlige 

råd, som er skjult for os, og navnlig véd ikke modstan-

derne noget derom. Men sådan skal de gudfrygtige trøste 

sig og sige: jeg véd, at jeg har de hellige engle til vogtere; 

at jeg dog alligevel må lide genvordighed, det overlader 

jeg til Guds vilje; for jeg er i de hellige engles lejr, derfor 

vil han ikke forlade mig. 
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 Sådan vil Moses ved dette eksempel formane os til at 

trodse på de guddommelige forjættelser, som også vi rige-

lig har i evangeliet. For al den stund jeg véd, at jeg ved 

kirkens embede er absolveret fra mine synder og døbt, skal 

jeg have et stærkt, uforsagt mod i alle slags nød og fare, 

hvad enten mit legeme eller min sjæl må lide den aller-

yderste nød. 

 Ja, siger du, men jeg kan ikke tro det; jeg kan ikke være 

så stærk. Svar: det tror jeg gerne; for kødet modstræber 

forjættelsen, som Paulus også siger om sig selv i Rom 7, 

23: jeg ser en anden lov i mine lemmer, som strider mod 

mit sinds lov; her taler han om hele synden og om den hele 

naturs fordærvelse, af hvilken det kommer, at vi ikke så 

standhaftig kæmper mod loven i vore lemmer og hælder 

til vort sinds lov. Og netop derover klager alle gudfrygtige, 

så længe de endnu lever i dette kød. Vi har vistnok denne 

visdom og forstand, at vi nogenlunde, om også med van-

skelighed, griber de guddommelige forjættelser, og vi suk-

ker daglig efter, at vort kød, som hindrer troen, må blive 

til aske; men man må beflitte sig på at vokse og tage til i 

denne erkendelse, indtil vi endelig bliver fuldkomne. 
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 Men er vi uden anfægtelse, lærer vi intet, vokser heller 

ikke. For det er de kristnes ridderskab og øvelse, hvorved 

vi erkender, at vi er under de hellige engles beskærmelse, 

og at, om vi end øves og prøves med hårde og tunge an-

fægtelser, skader de os dog alligevel ikke. Det er vor teo-

logi, som man ikke kan lære så let og snart; men man må 

tænke på Herrens lov, må stedse ligge i kamp og stride 

mod Djævelen, som tragter efter at drage os bort fra ordet 

og svække vor tro. Da sådan Isak plagedes med vold af 

filistrene, oprejser han sig dog atter og tænker: jeg skal bo 

i dette land, om det så end unødig ses af alle dem, som har 

villet forstøde mig ud deraf; for landet er mit efter forjæt-

telsen; det skal være mig et kongesæde, her i dalen ved 

denne bæk. Men jeg tænker, at det har været en sådan dal, 

som den her i Sachsen mellem Düben og Ejlenburg, ved 

floden Mulde. Skønt han endnu ikke har nogen fast bolig 

der, så talte han dog sådan i troen på forjættelsen og tro-

ede, at han boede i englenes lejr. For Gud lyver ikke, 

tænkte han; derfor skal vi ikke omkomme, siden han har 

forjættet mig dette land. Og skulle vi end omkomme, så 

omkommer vi dog ikke. Men dette havde Isak lært af sin 
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fader Abraham, hvem det gik på samme måde, og som 

også med lige stærk tro overvandt alt. 

 Her omtales nu de vandbrønde, som hans fader Abra-

hams tjenere havde gravet, og som filistrene havde tilstop-

pet efter Abrahams død. Dette hører med til kap. 21, 25, 

og derhen må man henføre det; for herved udlægges og 

forklares, hvad der der siges om den ene brønd, som kong 

Abimeleks tjenere fratog ham med magt; hvorfor 

Abimelek undskylder sig med, at han ikke havde vidst no-

get derom, og derefter slutter en pagt med ham. Derfor 

randt det vel Isak i hu, at han nu plages på samme måde af 

landets indbyggere, som Abraham før. Dog er det endnu 

hårdere og tungere, at kongen selv byder ham drage ud af 

landet. Ikke alene folkene tilføjer ham uret; men kongen 

selv fordriver ham af landet, idet han lader sig forføre ved 

hoffolkenes anklage. For skønt vi mener, at han var from, 

måtte han dog følge fyrsternes råd i sit rige. 
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v19ï21. Da Isaks folk gravede en brønd i dalen, ramte de en 

vandåre. Men hyrderne fra Gerar kom i klammeri med Isaks 

hyrder; de sagde, at vandet tilhørte dem. Derfor kaldte han 

brønden Esek, fordi de skændtes med ham. Hans folk gravede 

da en anden brønd, men også om den kom de i klammeri, så 

han kaldte den Sitna. 

Dette er nu en ny velsignelse, hvormed Gud overøste Isak 

af særlig nåde, efter den forrige anfægtelse, som han 

havde; for han giver ham ikke alene de vandbrønde, som 

han atter gravede op, men også en ny brønd med levende 

vand, som man før ikke havde set i dalen; denne brønd 

elsker Isak såre og priser den og kalder den en brønd med 

levende vand. For det er en såre skøn trøst, når man har en 

brønd, som bestandig flyder; og måske den flød ud af bjer-

get. 

 Augustin skelner mellem de to latinske ord puteus og 

fons, som vi begge oversætter med "brønd, " og siger, at 

puteus betyder en sådan brønd, som vi plejer at øse af med 

spande, og hvori vandet ligesom er dødt og ikke flyder; 

fons derimod, siger han, er en sådan brønd, som flyder, og 

derved viser, at den lever, og som sådan ligner de levende 

dyr. 

 Sådan gav nu Gud Isak dette levende vand til trøst; 

men det gik ham dermed, som man siger i ordsproget: den 



307 

 

ene arbejder, den anden får lønnen; nogle sår, andre høster. 

For da filistrene ser, at Isak har fundet brønden med det 

levende vand og den skønne, liflige vandåre, forstår de 

straks, hvor stor nytte man kan have deraf; for den giver 

ikke alene indbyggerne vand, og der bliver vand i brønden 

selv, men den flyder ud og vander hele landet. Derfor sy-

nes filistrene meget godt om den, skønt de ikke havde fun-

det eller gravet den; ja de har ikke engang set den i sit land, 

og dog vil de tilegne sig den. 

 Moses tier smukt stille om kongen og fyrsterne og taler 

kun om landsbyhyrderne, som om disse fik en strid i stand 

om brønden. Men det var en svær kiv, al den stund de an-

masser sig den, som om den med rette var deres, og berå-

ber sig på, at landet hører dem til; alt derfor, mener de, 

som han har gjort og hvad landet indeholder, tilkommer 

os. 

 Hvad skal Isak nu gøre? Han er en god, from og oprig-

tig mand, er ikke trættekær; derfor finder han sig med tål-

modighed også i denne vold. Men det er ret en tung lidelse, 

at disse folks ondskab er så stor, at de endog misundte ham 

og med vold fratager ham hans drikkelse, som han skulle 

have af det vand, som Gud havde skænket ham. For dem 
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var det ikke givet, heller ikke havde de fundet det; men det 

var ved en særlig velsignelse givet denne fromme mand. 

Juristerne havde her kunnet holde på at tviste i hundrede 

år; men Isak giver efter for tidsomstændighederne og per-

sonerne, lader også sagen fare og forlader brønden. Jeg for 

min part ville have bedt om, at Gud ville have ladet både 

vandåren og brønden, som var gravet uden deres arbejde, 

forgå. 

 Men Isak hævner sig ikke for denne vold på anden 

måde, end at han giver brønden et navn og kalder den Esek 

til evigt minde om den store ondskab, for derved at vise, 

at uretten ikke skrev sig fra ham, og at der hos ham kun 

havde været tålmodighed. Dette er en såre hellig dyd; han 

holder sig oppe ved en god samvittighed, som véd sig 

uskyldig og ikke har gjort noget uret, ikke krænker eller 

skader næsten, endnu mindre Gud i hans hellighed. Derfor 

udskælder heller ikke Isak filistrene; det er nok, at han ef-

terlader sig skændselsnavnet Esek, til vidnesbyrd om dette 

folks store ondskab. 

 For på sådant uretfærdigt rov plejer der sædvanligvis 

af sig selv at følge hævn og straf, som Augustins ord be-
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vidner, når han siger: Vinding i kassen, skade i samvittig-

heden; ingen uretfærdig vinding går af uden såre uretfær-

dig skade. For den, der fratager en anden hans gods, har 

allerede mistet troen; med godset får man Djævelen og mi-

ster Gud tillige med troen og retfærdigheden. Tager du 

min ejendom fra mig, men lader mig beholde troen og en 

god samvittighed, så får du avnerne, men jeg det gode 

korn. Hvad du nu røver med ret eller uret, så har du dermed 

allerede mistet din tro og har Gud til fjende; dernæst vil du 

også tillige med avnerne kastes ned i den evige fordøm-

melse. 

 Dette siges vel ofte og indprentes folk; men man hører 

og tror det ikke. Der er hos alle folk et almindeligt ord: 

Hvad med synden kommer, med sorgen forgår; uretfær-

digt gods lykkes ikke. Men dog hører vi ikke op med at 

røve og stjæle med falsk mål, urigtig vægt og ellers med 

alle slags list og bedrag. 

 Da jeg selv havde fyldt mine tyve år (for før den tid 

ser eller forstår et menneske intet af almene sager), så jeg 

derefter i fyrre år mange højfornemme røvere, gniere og 

ågerkarle, som, når de havde fået skrabet sammen meget 
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guld og gods, dog næppe kunne beholde eller forsvare det 

i tredive år. 

 På samme måde tænker jeg, at denne konge og hans 

høje øretudere vel har haft ringe glæde eller gavn af denne 

uretfærdige vinding. Derfor skal man nøje mærke sig det 

ord i Sl 37, 16: Den smule, som den retfærdige har, er 

bedre end mange ugudeliges meget gods. For uretfærdig-

heden lader ikke samvittigheden være glad eller fredelig. 

Den, der samler meget gods, kan ikke glæde sig derover, 

og den, der arver sådant uretfærdigt gods, bliver fattig og 

elendig derved. For i de ugudeliges hus bliver det borte alt 

sammen. Man sammenskraber vel stor rigdom der; men 

dog må det forsvinde og blive borte; for Gud blæser på det, 

og den der samler det, samler i en hullet pung; ligesom 

digterne har en fabel om danaidernes løn. 

 Den, der derfor er gudfrygtig og from, skal lade sig 

nøje med lidt, efter ordet i Sl 37, 16, bruge det med sin 

hustru og sine børn og afholde sig fra uretfærdig vinding. 

Dette lærer også alle folks historie og bøger, nemlig at det 

er meget bedre for dig at leve af én eller to daler, som du 

har erhvervet med rette, end ellers af mange tusinde daler, 
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som er erhvervet på en skændig måde og med andre folks 

skade. 

 Jeg har hørt en historie, som er såre mærkelig, om en 

from og hæderlig borger, som, da han havde trolovet sin 

datter og nu ville give hende hendes medgift, sagde til sin 

svigersøn: se, der har du tredive daler, som jeg har erhver-

vet med Gud og æren, uden skade eller uret for noget men-

neske. Denne medgift ville jeg have taget god for tredive 

tusinde daler. For Gud velsigner sådan det med rette er-

hvervede gods, at én skilling bringer mere ind end en hel 

daler hos en bedrager eller ågerkarl. 

 Derfor er dette en svær synd af folkene i Gerar, hvor-

med de pådrager sig Guds forbandelse, idet de gør en så-

dan from gæst vold og uret. Han hævner sig ikke på dem 

for denne vold, forbander dem heller ikke, ja, han ville vel 

langt hellere velsigne dem. Og han kunne næsten takke 

dem, fordi de tog brønden fra ham; men denne taksigelse 

bringer ingen lykke; det er et ulykkesbringende farvel, når 

sådanne mennesker, der er fulde af Helligånden, drager 

bort og siger til det land, hvorfra de drager, Esek og Sitna. 

Da følger forbandelsen inden kort tid. For det vil Isak sige: 

her er intet andet end Esek og Sitna. Han ville gerne sige 
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noget andet; men han kan ikke forsvare eller retfærdiggøre 

den uret, som de af Gerar havde øvet mod ham; derfor vel-

signer han dem og gør dem ansvarlige for den synd og 

vold, som han havde lidt hos ham; han ønsker dem intet 

ondt, men forudsiger kun noget ondt, som ville komme 

over dem, nemlig at brøndene der er Esek og Sitna. 

 Dette har Helligånden villet skrive os til lære, for at vi 

skulle vide, at man ikke må hævne sig selv for vold. Klage 

derover kan man vel; men hævne sig må man ikke. Derfor 

hævner heller ikke Isak sig; han viser kun sin smerte, og 

efterlader til vidnesbyrd om voldshandlingen de navne, at 

de er eseks og sitnas mænd, det er, uretfærdige og trætte-

kære folk. På hebraisk betyder det intet godt. Esek, trætte, 

trættekære folk, som ikke tragter efter fred, er ikke kærlig-

hedens børn, men tvistens og kivens og gør kun sin næste 

skade. det betyder at gøre en anden vold og uret, men med 

skin af ret. Landet, siger de, er vort; det er skinnet af ret. 

Derfor er brønden også vor; det er volden og uretten. Og 

dette er en almindelig og såre ond skik i verden, at den, 

der ikke kan gøre den anden nogen skade med åbenbar 

vold, han ser til, hvordan han kan tilføje ham hemmelig 

skade med list og bedrageri. Og dette er et ondt farvel, der 
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ikke bringer dem i Gerar nogen lykke. Gud bevare mig for 

at hører en sådan velsignelse eller afsked af et fromt og 

gudfrygtigt menneske. 

 Af ordet Sitna kommer Satans navn, og Isak mener: de 

fordrive mig ikke alene og fratager mig med vold brønden 

under skin af ret; men de forfølger mig også fjendtlig og 

er mine fjender; de vil  ikke alene have den brønd og den 

nye vandåre, som jeg har fundet og nu indrømmet dem; 

men de fratager mig nu også denne brønd med vold. Men 

hvad er grunden? Svar: de er mig fjendske; de hader mig. 

Nu trænger de jo ikke denne brønd; de kunne lade sig nøje 

med den skønne strøm af den nye vandåre; hvorfor frata-

ger de mig da også denne brønd? De kunne ikke unde mig 

det, skønt de ikke behøver det eller har lyst dertil. Jeg har 

vistnok ikke givet dem nogen anledning til fjendskab, og 

selv har de ingen brug for denne brønd; men det er kun 

vold, det er en forhærdet trods og den yderste ondskab. 

Derfor siger han dem: Farvel, vær kun bestandig Esek og 

Sitna; tag kun brønden under det smukke skin, uagtet I 

ikke selv behøver den, heller ingen glæde har af den, ja 

ikke engang har brug for den. 
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 Dette er de allerværste folk, som man ingen årsag gi-

ver til at berøve andre og forsynde sig imod dem, hverken 

at de har lyst til tingen eller kan have nogen nytte af den. 

For de havde aldrig begæret denne brønd eller spurgt efter 

den, hvis nogen havde tilbudt dem den for intet; men siden 

en anden bruger den, og det just Isak, optændes de ganske 

af misundelse og had. Men Isak finder sig deri med tålmo-

dighed og siger: behold kun denne Esek, siden I er mig så 

fjendske. 

 Og det er skrevet os til eksempel, så vi også skal lære 

at have tålmodighed, når der tilføjes os uret og vold af an-

dre. For han byder dem kun farvel og siger: Behold I kun 

Esek og Sitna; jeg kan ikke forblive i denne dal; og så dra-

ger han bort derfra og er vel tilfreds i sit hjerte. Det er san-

delig en stor tålmodighed, som ikke har sin lige, og dertil 

en uovervindelig tro; om denne tro lærer hverken juri-

sterne eller kunsten eller lægekunsten noget. Men Den 

Hellige Skrift foreholder os disse eksempler og denne 

lære. 
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v22ï23. Så drog han bort derfra og gravede en ny brønd. Den 

kom de ikke i klammeri om, så han kaldte den Rehobot; »for nu 

har Herren skaffet os plads, så vi kan blive talrige i landet, « 

sagde han. Derfra drog han op til Be'ersheba. 

Nu drager Isak til et andet sted og graver en anden brønd, 

som de ikke kivedes om. Sådan trøster Herren ham nu at-

ter, idet han giver ham en ny brønd, som han kalder Re-

hobot og siger: nu har Herren skaffet os plads. Disse ord 

skriver sig fra troen på forjættelsen. For sådan tænkte han: 

jeg har måttet forlade de såre gode brønde Esek og Sitna; 

men derfor vil jeg ikke lade troen falde; men man må holde 

ud og holde fast ved Guds forjættelse, som jo ikke lyver. 

Nu vil vi til slut alligevel blive rige, siger han, siden vi har 

en egen brønd. 

 Men se, hvordan Gud plejer at føre og prøve sine hel-

lige; nu gør han det sødt for dem, nu surt. Den, der i sand-

hed er en kristen, vil få at føle netop disse forandringer, 

som beskrives i den fjerde Salme: angst, trøst; trængsel og 

atter trøst. Men han giver denne brønd navn efter trøsten, 

som om han ville sige: den skal hedde trøstebrønden, en 

glædens brønd; ligesom de andre var trængslens, angstens 

og nødens brønde. Sådan har vi ved denne brønd fundet 

ikke alene legemlig, men også åndelig trøst, så vi skal 
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prise Gud, som ikke forlader os. Nu vil vi vokse, blive 

store og rige i dette land. 

 Men denne glæde varer heller ikke længe; for han dra-

ger nu til Beôersheba, skßnt Moses her ikke siger noget 

om, at han af den grund forandrede sin bolig, at filistrene 

forfulgte ham; måske drog han bort af sig selv, og er enten 

blevet lokket dertil af andre eller bevæget ved en anden 

grund til at søge et bedre sted. Men da beklagede hans folk 

sig uden tvivl over den store ondskab hos folkene i Gerar, 

at de havde fordrevet den fromme og hellige mand. Gud 

priser Isaks store tålmodighed, som han har foreholdt os 

alle til eksempel; for han forsørger ham atter med andre 

værter, som gerne og venlig optager og huser ham. 

 Og hidtil har vi hørt om de tre brønde og om den hel-

lige patriark Isaks ydre anfægtelser, hvormed Herren 

øvede og prøvede ham. Men der fremlyser hos ham en 

brændende og uovervindelig tro, ved hvilken han forblev 

standhaftig og overvandt de tungeste anfægtelser, os til ek-

sempel, for at vi ikke skal forsage i nogen nød eller fare. 

For så længe Herren lever, som har givet os sin forjættelse, 

skal vi ikke forlades; dør han derimod, ja da vil både for-

jættelsen og alt andet gå i stykker. Men så længe han lever, 
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behøver vi ikke at forsage, men skal beflitte os på, at vor 

tro ikke bliver mat, og vort håb ikke ophører. Det tækkes 

ham vel og er nyttigt og gavnligt for os, og ingen ulykke 

eller anfægtelse, hvor svær den end er, kan vare så længe, 

at den skulle kunne dræbe Gud. 

 I denne tillid havde alle hellige sit håb og er sådan for-

blevet standhaftige. Sådan skal også vi nu til dags gøre. 

Hvad enten nu muslimerne kommer eller en anden ulykke, 

hvad det nu end kan være, så skal vi tænke sådan: han som 

har udvalgt os og sat os i sin kirke, for at vi skal tro og 

håbe på ham, han vil vel holde det, som han har forjættet 

os, og opholde os til hin dag. Sådan troede Isak og alle 

patriarkerne, og blev også ved troen opretholdt til salighe-

den. 

 Men nu har den ydre anfægtelse en ende, og det ser ud, 

som om Isak med sin tålmodighed har betvunget verden 

og overvundet de ydre fjender; men snart herefter plages 

han med en huslig anfægtelse af sin søn Esau, når han ta-

ger sig sine to hustruer; men før denne anfægtelse kommer 

der atter en stor, herlig forjættelse. 
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v24-25. Den nat viste Herren sig for ham og sagde: »Jeg er din 

far Abrahams Gud. Frygt ikke, for jeg er med dig! Jeg vil vel-

signe dig og gøre dine efterkommere talrige for min tjener 

Abrahams skyld.« Så byggede han et alter dér og påkaldte Her-

rens navn. Isak slog sit telt op dér, og hans folk gravede en 

brønd. 

Jeg har ofte formanet til, at man i de hellige patriarkers 

historie især skal give agt på ordet, og at man omhyggelig 

må skelne mellem patriarkernes gerninger og Guds ord 

som det fornemste stykke i fædrenes liv, så at vi især mær-

ker os og ser hen til, hvad og hvor ofte Gud taler med dem; 

for Guds ord er større og mere end alle menneskers ger-

ninger, selv de allerhelligstes, ja mere end englenes ger-

ninger kan være. 

 Dette er den eneste og den allerskønneste ædelsten i 

fædrenes historie, at Gud taler med dem og med os. Denne 

ædelsten ser verden ikke, forstår heller ikke, hvor dyrebar 

denne skat er, og vi selv lægger heller ikke tilstrækkelig 

mærke dertil, nemlig at Ordet i hele livet er den rette regel 

og rettesnor og den allerkosteligste vejledning for vort liv, 

at du kan sige: Dette gør jeg efter Guds ord; dette har Her-

ren befalet mig; dette tækkes Gud vel; ligesom vi kan være 

visse derpå fra den højeste stand af indtil den allerringeste; 

Gud har befalet. Gud har sagt det. 
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 Men hvor ordet ikke er, skal den flygte, som flygte 

kan. Selv om livet i det ydre ser ud, som om det var et 

engleliv, eller om endog det, som man foretager sig, ser 

ud, som om det skulle være velbehageligt for Gud og en 

såre åndelig og hellig ting, så kast kun det ydre skin og 

udseende bort, hvis du ikke er sikker på ordet. For hvorfor 

vil du forgæves plage dig sådan og tilbringe tiden så yn-

kelig og ilde, som munkene i pavedømmet, ja muslimerne 

og jøderne vandrer i den menneskelige indbildning, at de 

skulle tækkes Gud vel da, når de piner sig til døde med 

faste og kødets spægelse, sådan som der fortælles om 

Bernhard, at han plagede sit legeme sådan med faste, at de 

andre munke i koret ikke kunne tåle ham hos sig på grund 

af hans stinkende ånde; på denne måde ville han nemlig 

holde den onde lyst til utugt i tømme og udslukke den. Og 

sådan er det også med alle de gerninger i dette menneske-

nes liv, som foretages uden Guds ord. 

 Derfor formaner jeg så flittig og gentagne gange hertil, 

og dette må man altid indprente folk, så vi ikke skal lade 

vor egen indbildning og vore egne tanker føre og regere 

os, selv om de var gudelige, englelige og himmelske, som 

Paulus også formaner i Kol 2, 18, hvor han siger: Lad jer 
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ikke frakende sejrsprisen af nogen, som går ind for falsk 

ydmyghed og engledyrkelse, fordyber sig i egne syner og 

uden grund er indbildsk i sit verdslige sind. For sådanne 

tanker er uden ordet. For derfor taler Gud med os og hand-

ler med os gennem ordets tjenere, gennem vore forældre 

og øvrigheden, for at vi ikke skal lade os bevæge hid og 

did af alle slags læres vind. Børnene skal høre sine foræl-

dre, borgerne og undersåtterne sin øvrighed, en kristen sin 

præst og ordets tjener, en elev sin skolelærer. Uden for or-

det er alt liv fordømt og fortabt med alle sine sekter og 

ordener; men hvor ordet er, har jeg en sikker trøst, hvad 

enten jeg nu er fader eller moder eller et barn i huset. Her 

hører jeg ordet og véd, hvad jeg skal gøre. For Gud taler 

også med mig i den stand, hvori jeg lever. 

 Hvor man derimod forfalsker og fordrejer ordet, dér er 

Guds gruelige vrede og en tung gengældelse og straf over 

dem, som har foragtet ordet. For vil du ikke høre Gud, når 

han siger dig den sikre sandhed, nuvel, så hør løgnen under 

sandhedens skin, som Paulus i 2 Thess 2, 10 også taler om 

denne straf for foragt af ordet, og som man kan se af de 
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elendige, sørgelige eksempler, som man har derpå. Græ-

kenland må den dag i dag høre Muhammed. De, som bor i 

vesten, må høre paven. 

 Vistnok skal man også prise gerningerne og eksem-

plerne i patriarkernes historie og forundre sig over dem, 

for de vandrer i Guds ord; men man må give mere agt på 

ordet, som fører og leder patriarkernes liv. Det er den rette 

regel og rettesnor, hvorefter jeg kan slutte sådan: jeg er 

præst, ægtefælle, tjener, pige eller barn i huset; dette har 

Gud befalet mig at gøre, og derfor tækkes det ham vel, 

ikke for gerningernes egen skyld; for vi er kød; men for 

dets skyld, som fører og styrer os. Ordet nemlig, i hvilket 

jeg vandrer. Dør jeg, så dør jeg ikke i Fransô regel eller 

orden, men i Helligåndens regel og ord. 

 Nu vil vi også betragte ordene, sådan som de lyder. 

Der står egentlig: jeg er Abrahams guder; for på hebraisk 

står ordet Elohim, som er flertal og betyder guder, hvilket 

også står ovenfor i begyndelsen i kap. 1, 1: I begyndelsen 

skabte Gud himlen og jorden; dér bruger Moses også ordet 

Elohim. Vi kristne må og skal ikke tvivle på Guds enhed, 
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at der kun er én Gud; men hvordan denne enhed er, er uud-

forskeligt for vor fornuft og menneskelige visdom; for det 

er en åbenbaring af Helligånden for troen. 

 Jøderne og muslimerne spotter os og pådigter os en 

skammelig løgn, at vi nemlig skulle sætte mange guder og 

tro, at der var tre guder. Derfor roser de sig af at være Guds 

folk, og af, at de velsignes og benådes med mange herlige 

sejre og al verdens rigdom, fordi de tror på én Gud; vi der-

imod, siger de, har lidt så mange nederlag og er så ofte 

blevet slået, fordi vi opdigter, at der skal være mange gu-

der; derfor kalder de os afguderiske folk og bespotter gru-

elig Guds søn, som hele deres historie bevidner. 

 Derfor må vi ruste os i vore hjerter imod sådanne spo-

tord og imod deres praleri, der for fornuften synes at være 

alt for sandt og indlysende. For det er jo sikkert, at vi tror, 

at der kun er én eneste Gud; men at muslimerne ikke ret-

telig forstår vor tro og lære, og ikke hører, hvem denne 

eneste Gud er, det er deres egen og ikke vor skyld. 

 For vi lærer og tror ikke alene, at der er én Gud, men 

at han er i ganske enkelt enkelthed og i én enhed. Vi deler 

eller skiller ikke disse tre fra hinanden, Faderen, Sønnen 
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og Helligånden. Vi gør dem ikke til flere forskellige guder, 

men tror, at der er én eneste og enkelt Gud i ret enhed. 

 Ja, kunne en sige, men jeg forstår det ikke! Svar: det 

er rigtigt; du skal heller ikke forstå det. Vi tror, at der er én 

Gud, som dog plejer at tale sådan om sig og regne sig så-

dan, som om der var flere, ligesom ovenfor, så ofte som 

der siges: i dit afkom osv., da er afkommet nødvendigvis 

og i sandhed sand Gud, fordi han er uden synd og har magt 

og myndighed til at ødelægge og afskaffe synden. Netop 

på samme måde nævnes Gud også på dette sted. Og vi bry-

der os slet ikke om de grove okser og æsler, muslimerne 

og jøderne, som siger, at de ikke kan forstå det med men-

neskelig fornuft; de skal heller ikke forstå det, fordi så-

danne ting alene er bekendte af den guddommelige åben-

baring. 

 Hvis vi dernæst lidt omhyggelig betragter disse ord, så 

ville vi se, at man deraf også kan slutte, at der er en op-

standelse af de døde. For som man i ordsproget siger: man 

må læse fyrstebreve tre gange, sådan må man meget mere 

læse Den Hellige Skrift vel tusinde gange og stedse gen-

tage det. Vi véd nemlig, at Abraham er død, og at hans 

sønner Isak og Ismael har begravet ham; men nu siger 



324 

 

Gud: jeg er Abrahams Gud; og Kristus siger i Matt 22, 32: 

Gud er ikke de dødes, men de levendes Gud; derfor gør 

han her Abraham levende og opvækker ham fra de døde. 

Dette er det bevis, som Kristus bruger i Matt 22, 32, hvor 

han siger: jeg er Abrahams Gud og Isaks Gud og Jakobs 

Gud; men Gud er ikke de dødes, men de levendes Gud. 

Gud er ikke hans Gud, som i sig selv ikke er til. De, som 

ikke er til, tilbeder ikke Gud, og Gud regerer ikke over 

dem. Abraham er død, og Gud er Abrahams Gud; deraf 

følger, at Abraham må leve. Vistnok er han død og begra-

vet; men for mig, siger Gud, lever Abraham og har erkendt 

treenigheden i personerne og Kristus, sit afkom. For Gud 

er ikke Gud for det, som ikke er til. 

 Dette bevis har profeterne herlig set ved Helligåndens 

oplysning og vel forstået. Muslimerne ser det ikke, og pa-

ven og hans høje lærde har heller aldrig forstået det; for de 

går til Skriften med en hests og mules forstand, som der 

står i Sl 32, 9. Når de har læst i Matt 1, 2: Abraham avlede 

Isak osv., så har de tænkt, det var brave, simple, fromme 

mænd og ægtefolk, hos hvem der intet var at forundre sig 

over. Men når Helligånden kommer dertil, som oplyser 

hjerterne, da fremstråler lyset om udødeligheden og om 
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det evige liv. For har Abraham en Gud, og Gud igen en 

Abraham, så følger deraf nødvendig også det, at både Gud 

og Abraham må leve; for disse to står og falder med hin-

anden, da jo Gud intet har at gøre med døde. 

 Denne lære, at der er mere end én person i guddom-

men, og om de dødes opstandelse, har Isak forstået og 

uden tvivl også lært og prædiket den. For det er det ord, 

som henhører til kirken, og er evangeliets prædiken. Han 

har først bedt og dernæst prædiket sådan: mig er det blevet 

åbenbaret af Gud, at min fader Abraham lever i Guds nåde 

og barmhjertighed; derfor skal vi heller ikke dø. For om vi 

end dør for verden, så skal vi dog skilles fra de ugudelige, 

som i denne verden synes at leve og har en Gud, som er 

dem gunstig og bevågen; men de har en vred Gud; men vi 

derimod har her og skal også hisset have en nådig Gud. 

 Dertil hører også det, som han tilføjer: for min tjener 

Abrahams skyld. For hvordan kan Abraham efter døden 

være Guds tjener? Skulle da Gud aldrig kunne glemme 

Abraham? Han tjener sandelig Gud endnu den dag i dag, 

ligesom også Adam, Abel og Noa tjener Gud. Og dette 

skal man omhyggelig mærke sig; for det er guddommelig 
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sandhed, at Abraham lever med Gud, tjener ham og rege-

rer med ham. Men hvordan dette liv er beskaffent, om han 

sover eller våger, det er et andet spørgsmål. 

 Hvordan sjælen hviler, skal vi ikke vide; men vist er 

det, at den lever. Betragt de mennesker, som er i en hen-

rykkelse, eller som sover; om dem kan ingen sige, hvad de 

er, selv når de kun sover legemlig; for de er uden følelse, 

og det er, som om de var døde, og dog kan man ikke sige: 

denne er død; men han lever i søvnen eller drømmen, som 

al verden må bevidne. Dog føler jeg ikke, at jeg lever, når 

jeg sover; for alle sanser og fornuften selv er da ganske 

stille, og ingen af dem udretter sin gerning; da véd ingen, 

hvor han er. Levede vi i søvne, så kunne vi i søvne også 

tænke: jeg er i dette hus, i dette kammer. Men nu hænder 

det ofte, at jeg i søvne eller drømme indbilder mig, at jeg 

er i Helvede, i Himlen, i Venedig eller på andre steder. 

Sådan er jo dette et tegn på, at jeg lever, og dog alligevel 

ikke lever. 

 Hvordan skal vi nu mene, at sjælen har det, hvordan 

den hviler eller lever? Uden tvivl har den en egen måde at 

sove på, som jeg ikke kender, ligesom jeg heller ikke kan 

forstå den legemlige søvn. For jeg har ofte med flid villet 
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lægge mærke til det øjeblik, hvori jeg sov ind, og til det 

øjeblik, da jeg atter skulle vågne; men før jeg har kunnet 

mærke det, er jeg allerede vågnet. Disse eksempler med 

vor søvn, som også er en død, beviser, at de helliges sjæle 

hviler, som der siges i Es 26, 20 og 57, 2, og det endnu 

langt mere stille og rolig, end de som sover. Disse hviler 

vistnok også, og i henseende til hvile lever menneskene 

aldrig mere, end når de sover. For de vågnes liv er fuldt af 

sorg, jammer, bekymring, møje og arbejde; men den le-

gemlige søvn forandrer og overvinder sygdom, som disci-

plene sige om Lazarus i Joh 11, 12: Herre, sover han, da 

vil han blive rask igen. Derfor siger vi med rette, at vi lever 

allermest da, når vi sover og dør, for livsånden er da mest 

kraftig. Men på denne måde sover også sjælene; men hvor-

dan det går til, forstår vi ikke. 

 Og det er intet under, da vi heller ikke forstår andre 

ting, som dog skulle være os mere bekendte, og i hvilke vi 

er født og opdraget. For betragt din barndom, og tænk ef-

ter, om du vel kan huske, at du har været i din moders liv, 

at du har ligget i vuggen, dertil diet din moders bryst, skre-

get og spist grød, og hvordan du har vokset osv. Nu lever 

vi jo dog sandelig også i det første år, da livsfrugten bæres 
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i moderlivet; men hvordan vi har levet dengang, det véd vi 

ikke. Sådan også efter fødslen; et årsgammelt barn véd in-

tet af livet; det véd ikke, at det lever, det kan ikke betænke 

livet; hos sådanne småbørn ser vi livet uden liv. Sådan har 

jeg levet tres år og har også levet i moderlivet; men det liv 

vidste jeg siden intet om. Og at dog fosteret visselig og 

virkelig må leve i moderlivet, det vises derved, at det ofte 

bevæger sig, og at barnet skriger, når det kommer ud af 

moders liv. 

 Men når vi nu ikke kan nå dette med vore tanker, så 

kan vi meget mindre forstå, hvordan livet efter døden er 

beskaffent, og dog er det vist, at vi lever. Derfor skal man 

ikke befatte sig med at gruble derover, men overlade det 

til Gud, ligesom man heller ikke skal gruble over den for-

rige artikel om treenigheden, nemlig hvordan Gud på én-

gang er én og dog tre personer. Men gør sådan: hør ordet, 

lad det føre og lede dig, luk du derimod dine øjne og følg 

altid ordet; da vil du finde, at Gud på éngang er både én og 

treenig. 

 På denne måde hører jeg også her, at der er liv i døden 

og efter døden og en opstandelse af de døde; men hvordan 

det skal gå til, skal du ikke bekymre dig om, eftersom du 



329 

 

ikke véd, at du lever, når du sover, og dog lever; sådan 

levede du også i moderlivet og da du var et lille umyndigt 

barn, uden at du dog selv vidste noget deraf. For skulle vor 

herre Gud ikke have flere slags liv end disse to alene, så 

der er et liv uden liv og bevidsthed? Sådan kan også sjælen 

have sin egen måde at leve på, som er over vor forstand. 

 Imidlertid skal vi holde os til denne trøst og vente på 

den med fast tillid, som Guds ord fra himlen foreholder os, 

idet han siger: jeg er din Gud, jeg er Abrahams Gud; I er 

mine tjenere osv. Sådan står der i Es 26, 19: Vågn op og 

syng med fryd, I, som bor i støv! For din dug er som dug 

over grønne urter. Der taler Gud med døde, som om de 

levede. 

 Og dette ord er et såre kraftigt vidnesbyrd om, at vi 

ikke er dødelige, men udødelige, selv midt i døden. Dette 

er grunden, hvorfor Gud taler med os på vort sprog, sådan 

som vi plejer at tale. Gud véd, at dette liv er forfængeligt; 

men hvorfor skulle han vel tale med os, og det sådan, at 

han bruger vort sprog, hvis vi ikke skulle leve evindelig? 

For ellers talte han jo sit ord forgæves, kun for en kort tids, 

ja et øjebliks skyld. Men nu taler han ikke forgæves, og 

antager sig ikke oksers eller æslers stemme til at tale med; 
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han brøler ikke med okserne, han taler kun med menne-

sket. Den, med hvem Gud nu taler, han være hvem han 

være vil, enten han taler med ham i vrede eller i nåde, han 

er visselig udødelig. Guds person, som taler, og ordet vi-

ser, at vi er sådanne skabninger, med hvem Gud vil tale i 

al evighed, på en udødelig vis. En sådan Gud eller guder, 

(som her står i den hebraiske tekst), har Abraham, og den, 

der hænger fast ved Abrahams forjættelse, har også den 

samme Gud og er en Guds tjener og skal til slut, også når 

han er død, leve også i søvne. 

 Men Gud gentager velsignelsen af den grund, at denne 

hellige mand Isak er blevet plaget på så mange slags vis, 

og uden tvivl i anfægtelsen har tænkt: ak jeg stakkels elen-

dige mand, hvad skal jeg dog gøre? Hvorhen skal jeg 

vende mig? For de forgangne anfægtelser gør os ængste-

lige og bekymrede, så vi tænker: Hvor længe skal jeg vel 

have denne fred? Vil den måske vare én måned eller i det 

længste to? For han måtte også forlade brønden Rehobot, 

og måske kan Rebekka have begyndt at klage og harmes 

på grund af ulykken og de mange forandringer, de var ud-

sat for. Hun har vel sagt: Hvem kan i længden tåle og ud-

holde dette, så længe at flakke uvis omkring uden at have 
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nogen fast bolig? For skønt dette er timelige ting, anfægtes 

dog alligevel troen stærkt deraf. 

 Derfor tænker jeg, at Isak næsten er blevet træt af så 

stor og megen ulykke, og at Rebekka også har knurret, li-

gesom Tobits hustru bebrejdede ham hans almisse i Tobits 

Bog 2, 14: hvor er dine almisser og dine retfærdige ger-

ninger? Sådan tænker jeg, at også Rebekka og Isak her er 

blevet trætte, og at dette er taget til ved tjenernes klage og 

skrig. Derfor trøster Herren ham og hele hans husstand og 

siger: frygt ikke, hvoraf der følger, at Isak vel har været 

frygtsom og bange og hans tro anfægtet. For Djævelen ple-

jer at udmatte de gudfrygtige, ikke alene med anfægtelser-

nes storhed og vægt, men også derved, at han bestandig 

holder på, angriber dem uden ophør og ingen ro lader dem. 

Derfor siger nu Gud til ham: min kære Isak, vær du stærk 

og frygt ikke; og sådan oprejser og vederkvæger han ham, 

fordi han var ganske træt i ånden. Men det gør han med en 

såre skøn trøst, nemlig med udødelighedens åbenbarelse, 

og siger: Du skal leve, skal leve i evighed; for jeg er din 

fader Abrahams Gud; han lever, derfor skal også du leve. 

 Disse ord skal man flittig mærke; for Gud taler ikke 

forgæves. Han siger først: jeg er med dig, om end på en 
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skjult og hemmelig måde. Ja, kunne Isak sige, men jeg for-

nemmer det dog ikke; du står langt borte fra mig; de andre 

er glade, springer og jubler; dem er du nær. 

 Sådan roser muslimerne sig nu til dags meget af, at 

Gud står på deres side og holder med dem; at de af Gud er 

blevet velsignet med så mange sejre og så stor rigdom. For 

de har en stor, rig velsignelse af Gud. Imidlertid ser det ud 

som om Djævelen er de kristne nær; for de fanges og myr-

des ynkelig af muslimerne; mens Gud er langt borte fra 

dem. Hos de ugudelige er Djævelen død, og, som det sy-

nes, hersker Gud alene blandt dem. Men i virkeligheden er 

han såre langt fra dem, og de er, som der står i profeten 

Jeremias 46, 20, som fedede kalve på den dag, da de skal 

slagtes og ofres. Netop sådan skal det også gå muslimerne 

og paven, om de end forklarer sit held i alle sine foreta-

gender derhen, at det er tegn på Guds nåde, men ikke på 

hans vrede. 

 Men du derimod, når Gud prøver og hudstryger dig, så 

tro og lad dig nøje med det ord, som du har, når Gud siger 

i Sl 91, 15: Jeg er hos ham i nød, jeg vil fri ham, ikke alene 

af nøden, men også af død, sygdom, skam og skændsel 

osv.; jeg vil sørge for dig. Dette ser vistnok ikke øjnene, 
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heller ikke kan man tage og føle derpå; men for de troende 

er alle ting mulige. 

 Og hvad der nu på dette sted er sagt patriarken Isak, 

det samme siges også os, når nemlig Gud siger: jeg er med 

dig og vil holde, hvad jeg har forjættet; du skal af mig have 

i vente ikke alene legemlige, men også evige gaver. Ja, 

kunne Isak sige, men jeg ser jo det modsatte; det ser ud, 

som om du forbander mig; jeg må næsten dø af tørst tilli-

gemed min hustru, mine børn og hele mit tyende; er det en 

guddommelig velsignelse? Da svarer Gud og siger: frygt 

ikke; du skal ikke dø af tørst. Og fremdeles siger han: jeg 

vil forøge dit afkom for min tjener Abrahams skyld; jeg vil 

ikke alene nu mangfoldiggøre dig, men også dit afkom og 

dine efterkommere. 

 Dette er en gentagelse af velsignelsen med en for-

øgelse af den, hvorved han styrker ham og gør ham sikker 

på det evige liv og udødeligheden. Men hvorfor siger han: 

for min tjener Abrahams skyld, og ikke for Isaks skyld? 

Svar: han vil derved prise hans fader Abrahams eksempel 

og foreholde ham det til efterfølgelse. Som om han ville 

sige: skønt du ikke har fortjent, at jeg skulle tale med dig, 

så vil jeg dog gøre det for din fader Abrahams skyld, som 
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jeg har så såre kær. Dette er en såre liflig trøst og langt 

bedre, end om han ikke havde anført Abrahams eksempel 

og kun havde sagt: for din skyld, Isak, vil jeg mangfoldig-

gøre dit afkom osv. Og dette er den sidste forjættelse, med 

hvilken Isak opretholdt og trøstede sig lige til sit livs ende. 

 Derfor bygger han et alter der og forblev lige til sin 

død i Beôersheba og blev begravet i den hule, som omtales 

i 23, 17. Men han byggede der et alter, ikke for ofringer, 

men for ordets forkyndelses skyld. For på alle steder, hvor 

der omtales, at de oprejste altre og byggede telte, der me-

nes der, at de på sådanne steder byggede en kirke, hvor 

folk kom sammen, og at man der lærte, hørte Guds ord, 

bad, priste Gud og ofrede til ham. Sådan er også vore kir-

ker sådanne steder, hvor man kommer sammen til bøn og 

for at love og prise Gud. For et alter er ikke et sted i huset, 

men i kirken, og de gerninger, som man skal forrette i kir-

ken, er, at man lærer Guds ord, dertil priser og takker Gud 

osv. 

 Der holdt nu Isak mange skønne prædikener i henved 

halvfjerds eller firs år; der prædikede han om treenighe-

dens hemmelighed, om Kristi menneskevorden, om udø-

deligheden og om alle de stykker, som nu til dags læses og 
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læres i evangeliet. Her var der vel en skøn kirke, opbygget 

under et eller andet træ, hvorhen han, hans tjenere og na-

boer trindt omkring kom sammen. Den havde jeg sandelig 

gerne villet se; for den var ikke smykket med guld, sølv 

eller ædelsten; men Gud talte der med levende røst. Byg-

ningen selv var heller ikke kostelig at se til, men forfærdi-

get af træ. Men af den grund var den herlig og stor, fordi 

der ved den boede en herlig, stor profet og en profetinde 

Rebekka, desuden også mange hellige mennesker af hans 

husstand, som kom til Isak, når han lærte og prædikede, 

og hørte på ham med stor ærefrygt og ærbødighed og tak-

kede Gud for denne lærer og præst. 

 Sådan gør nu Moses: Efter at han har udført de legem-

lige og ydre ting, som tjener til legemets ophold, hvori der 

dog er mange skønne eksempler på tro, kærlighed, håb, 

ydmyghed og tålmodighed, tilføjer han nu også til histo-

rien de stykker og gerninger, som henhører til religionen 

og trossagerne, som forjættelserne, prædikenerne, hvor-

dan de priste Gud og sang åndelige salmer, hvormed de 

hellige bestyrkede hinanden i troen og trøstede hinanden i 

nøden. For det er det øjemed, hvortil alle prædikener og 

hele den himmelske lære skal tjene, at troen må forøges. 
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Forjættelsen om Guds nåde prises, udbredes og indplantes 

i menneskenes hjerter, desuden at tålmodigheden og andre 

troens frugter må forøges. 

 Vi fastholder på dette sted den almindelige forskel 

mellem at påkalde Herrens navn og at påkalde i Herrens 

navn; for det første betyder at påkalde eller bede, som Sl 

50, 15: kald på mig på nødens dag osv. At påkalde i Her-

rens navn betyder derimod så meget som at prædike i Her-

rens navn, som ovenfor i 4, 26: da begyndte man at på-

kalde i Herrens navn. Det hebraiske ord karah betyder 

egentlig at råbe, kalde; på latin vocare, appellare; dernæst 

læse af en bog, prædike; undertiden betyder det vel også 

at møde. Og jeg tror, at Muhammed derfor har givet sin 

bog navnet Koranen, fordi det er en lærebog, hvori hans 

lære er sammenfattet, og ligesom hans bibel, ligesom pa-

ven taler om sine dekretaler. Derfor forstår vi ordet på 

dette sted sådan, at lære eller forelæse noget i den offent-

lige prædiken, hvis de ellers havde bøger. 

 Men tillige beskrives her også, hvad det var for en præ-

diken, nemlig at han prædikede i Herrens navn, at man 

prædikede om vor herre Gud; det var en lære om Gud. Det 

var ikke en løs unyttig prædiken om menneskelærdomme, 
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sådan som pavens lære er; men det var en ret, sand og ren 

lære, som purt og rent lærte om Gud og hans navn efter 

forjættelsen, for at troen derved skulle øves, hvilket er en 

gerning efter den første tavle. 

 Dernæst, i den anden tavle, var læren også om gode 

gerninger. For vi har to slags lære: Den ene er om de gud-

dommelige forjættelser, som henhører i den første tavle, 

når Gud taler med os og forjætter os, at han vil være vor 

Gud, for at vi deraf skal fatte tro, kærlighed og håb til Gud; 

og denne lære er såre omfattende og går gennem alle ger-

ninger. Den anden del af læren er om gode gerninger og 

troens frugter. Sådan er dette de fornemste stykker af den 

kristne lære, forjættelsen og loven. 

 For det tredje kommer dertil også ceremonierne, som 

omskærelsen, hvilken Isak havde af Gud; denne foredrog 

han også for sine tilhørere. Og uden tvivl var han en såre 

ren lærer, som flittig lærte og underviste Guds kirke i tro-

ens og sandhedens ord. 

 Og dette kunne han med rette gøre i fredens tid. For 

når man ikke har fred og ro, da er det ikke tid, heller ikke 

har man sted til at bygge telte eller oprejse altre; heller ikke 
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kunne folk da undervises, og hverken det huslige eller bor-

gerlige liv kan da ret forvaltes; for dertil må der et stille 

sted og en fredelig tid. Men på anfægtelsens tid skal vi 

bruge det, som vi har lært i freden. Sådan gjorde Isak: når 

han ser, at han har fred og ro af Guds nåde, er han ikke 

dorsk og doven, lader sig ikke fordærve ved lediggang, be-

flitter sig ikke på at samle meget guld og gods, men bruger 

tiden sådan, at han i roens tid havde allermest at stræbe 

med; for han forstår det sådan, at roen er ham givet i den 

hensigt, at menigheden i den skal læres og undervises for 

efterkommernes skyld. 

 Sådan skal også vi bære os ad, mens derimod munkene 

og præsterne er dovne skælme og kun fråser og svirer, idet 

de nyder fred og gode dage, rehobot og overflod på alle 

ting, men misbruger alle disse ting skammelig, idet de der-

ved stedse kun lever i sus og dus, driver sin vellyst og alle 

slags djævelsk synd og skam, da jo dog kejsere og konger 

ikke i denne hensigt har tillagt kirkerne store skatte, men 

for at man derved skulle fremme de gerninger, som hen-

hører til gudfrygtighed. Når du sådan har fred og ro, skal 

du, ligesom Isak gjorde, bruge dem sådan, at gudstjenesten 
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kan forbedres og stedse mere udbredes. Sådan skulle præ-

sterne læse og lære Den Hellige Skrift, så de dernæst selv 

kunne undervise også andre om religionen; de skulle bede, 

tjene alteret og prædike i Herrens navn. 

 

v26. Men Abimelek kom til ham fra Gerar sammen med sin råd-

giver Akuzzat og sin hærfører Pikol. 

Denne fortælling ligner så meget den ovenfor i kap. 21, at 

det næsten ser ud til at være én og samme historie. For der 

tviste Abimelek og Abraham også om brønden, og 

Abimelek undskylder sig med, at han intet vidste derom, 

og at brønden var blevet frataget Abraham uden hans vi-

dende; men denne beretning er noget tydeligere, og forkla-

rer den foregående; for der tilføjes den nærmere bestem-

melse, at der var mange brønde. 

 Men dette tjener nu også til Isaks trøst. For Gud har 

allerede oprejst ham med forjættelsen og har givet ham 

fred og ro, så han i tryghed kunne opbygge alteret og teltet. 

Denne ro bruger han nu sådan, at han alligevel ikke har ro 

og gode dage derved og vil  leve i lediggang, men til at 

gøre, hvad der sømmer sig at gøre for en Guds præst og 

profet; han arbejder i ordet og læren, er duelig og ivrig til 

at forvalte læreembedet; derfor følger nu en forøgelse af 
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trøsten, nemlig at Abimelek selv, som forhen havde for-

drevet ham, af sig selv og frivillig slutter fred og forbund 

med ham. Men jeg er fuldkommet vis på, at denne 

Abimelek var søn af ham, som omtales ovenfor; men han 

er listigere end sin fader; for han fordriver Isak og anstiller 

sig dog, som om han intet, vidste deraf, at hans tjenere 

havde taget Isaks brønde. 

 Derfor må man først erkende, at det er en Guds velger-

ning og nåde, ved hvilken Isak forsones med kongen. For 

sådan siger Salomo i Ordsp 16, 7: når Herren har behag i 

en mands veje, da gør han, at også hans fjender holder 

fred med ham. 

 Dernæst bevises det klart ved dette eksempel, hvilken 

stor kraft tålmodigheden har til at blødgøre menneskenes 

hjerter; for den er en almægtig kraft, der kan gøre en fjende 

til den allerbedste ven. Denne Abimelek, som forhen var 

Isak yderst fjendsk, som ikke engang kunne tåle ham i sit 

rige, han kommer nu af sig selv, ubuden, med sine fyrster 

og andre store herrer, igen til Isak, ikke med den simple 

pøbel, men med Akuzzat, sin ven, og Pikol, sin stridshø-

vedsmand, tilbyder ham fred og begærer at holde venskab 
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med Isak, og lover ham sikkerhed og alle slags velgernin-

ger, hvormed de vil tjene ham. Dette er en stor velgerning 

og ære, hvormed Gud benåder Isak, så han rigelig må have 

trøst, fred, beskyttelse og beskærmelse, ikke alene af kon-

gen, der nu ikke længere hører på bagvaskerne og de onde, 

falske hyrder, men han får også de øverste og fornemste i 

riget til venner, så han nu er tryg og sikker nok, uden al 

fare. 

 Dette kommer alt sammen deraf, at Isak forblev tål-

modig og ikke hørte op med at gøre de utaknemlige godt, 

så han selv ikke blev værre ved de andres utaknemlighed 

og ondskab. Ligesom et vinbjerg eller et figentræ aldrig 

bliver til nogen tornehæk, selv om man sønderriver det og 

omgås ilde dermed, men alligevel forbliver et godt træ, så-

dan var Isak også ligesom et træ, der er plantet ved bække, 

som giver frugt i sin tid, Sl 1, 3. For ved at være så tålmo-

dig og bære den uret, som møder ham, åbner han naboer-

nes øjne, bevæger og blødgør deres hjerter, så de erkender 

og bekender den synd, som de havde begået mod ham, og 

tænker, hvor stor vold og uret de havde tilføjet ham, hvor 

meget og hvor urimelig han hidtil havde måttet lide af dem 
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uden nogen egen skyld, eller uden sin fromme, ærbare hu-

strus og sine folks skyld, hos hvilke alle de til enhver tid 

havde mærket særlig venlighed, mildhed og gæstfrihed, li-

gesom de også hos hans tjenere og piger havde set, at de 

havde gode skikke og var ret og vel underviste og lærte; 

derfor erkender de, at Gud er nærværende med sin velsig-

nelse hos et sådant hæderligt og gudfrygtigt hus. Sådan 

bringer Isaks tålmodighed og venlighed fjenderne til bod 

og selverkendelse, så de nu revser sig selv og giver sig 

skylden for at have fordrevet den fromme, hellige mand 

og hans hus. 

 Og sådan stemmer dette smukt overens med Paulusô 

ord i Rom 12, 20, som han har taget fra Ordsp 25, 21: hvis 

din fjende sulter, giv ham mad; hvis han tørster, giv ham 

drikke; for når du gør det, samler du gloende kul på hans 

hoved. For hvor forbitret et menneskes hjerte end er, så 

kan det dog blødgøres og forsones, hvis det ikke er ganske 

forhærdet og forstokket i sin ondskab, sådan som Faraos 

hjerte var. Men hvis det af menneskelig svaghed eller uvi-

denhed, eller ved falsk angivelse af andre folk, eller også 

af retfærdige årsager er bragt i vrede, kan det dog sådan 

blødgøres ved velgerning og tålmodighed, at det optændes 
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mod sig selv og erkender hans godhed og venlighed, som 

det holder for sin fjende, revser sig selv og tænker: hvorfor 

har du dog krænket denne fromme mand og gjort ham 

skade? Hvorfor har du forfulgt ham, som er så uskyldig? 

Det er kullene, som sættes i glød og begynde at brænde 

ved sådan tålmodighed, venlighed og velgerning. 

 På denne måde bevæger og overvinder Isak også kon-

gen, idet han forbliver i tro, håb og kærlighed og er gæstfri, 

så han ikke alene blev forsonet og forligt med ham, men 

derved også omvendes til den sande gudsdyrkelse og den 

rette gudserkendelse. For uden tvivl hørte han prædike-

nerne og gik til Isaks telte for at lære Guds ord af ham. 

Sådan vandt Gud kongen og mange andre mennesker ved 

det ord, som Isak lærte, og bragte dem til den rette erken-

delse. For han har givet os sit ord, ikke alene for vor, men 

også for andres skyld, nemlig for at vi skal meddele andre 

folk det. 

 På denne måde udbredes den behagelige lugt både af 

Isaks rene, sunde lære og af hans uskyldige liv hos kongen 

og fyrsterne, så de vel sagde: ak hvorfor fordrev vi dog 

denne fromme, hellige mand, som både lærer ret og herlig 

og dertil fører et helligt liv; hvis hustru er en såre from 
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kone, dertil velgørende, mild og prydet med alle slags dy-

der! Og sådan blev menneskenes hjerter omvendt i hele 

riget og nabolaget. Vær derfor tålmodig, hvem du end er, 

som lider vold og uret af andre folk, og bi på Herren! For 

alt dette ledes og styres af Gud, mens Isak sidder stille og 

slet ikke foretager sig noget mod kongen, heller ikke slut-

ter noget forlig med ham; for han lider kun med tålmodig-

hed og i stilhed, hvad der var ham påbudt; han prædiker, 

opslår et telt og indprenter flittigt ordet. 

 Sådan er også vi nu stille, strider ikke; men der er kom-

met mange til os, også af fjenderne og er blevet omvendt, 

hvortil jeg hverken havde tvunget dem eller nogensinde 

tænkt derpå. Derfor er dette en såre skøn trøst, der smukt 

rimer sig med Salomos ord i Præd 7, 8: Hellere langmodig 

end hovmodig. Derfor lad også os vænne vore hjerter til at 

være tålmodige og stedse blive ved med at udrette vor ger-

ning, revse lasterne og stedse flittig drive på ordet. Så skal 

vore naboer og fjender høre det, og Kristi gode duft vil 

komme til dem, gribe dem og drage dem til, ligesom 

Abimelek her af sig selv kommer til Isak og bliver en hel-

lig konge, ligesom også hans fader var, skønt han ikke var 

omskåret. 
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 For omskærelsen angår ikke hedningerne, men henhø-

rer kun til Abrahams hus, hans efterkommere og folk, dem 

alene er den påbudt, som er Abrahams folk. Men at jø-

derne også omskar proselytterne, deri gjorde de ikke ret; 

for de havde intet bud eller befaling derom. For også på 

omskærelsens tid blev mange hedninger salige, alene ved 

Abrahams hus, hvori ordet, den sande religion og Guds 

alter var; hvor man hørte ordet i Herrens navn og hvor 

forjættelsens ord: ved dit afkom lød. Men af den grund gav 

Gud Abrahams hus omskærelsen, for at hans efterkom-

mere skulle være kendelige og det sted kendeligt, hvor 

Guds ord og den herre Kristus kunne findes også af hed-

ningerne. Men i 1 Mos 22, 18 siger han ikke: i dit afkom 

skal alle folk omskæres, men velsignes. Derfor kunne de få 

velsignelsen uden omskærelse. 

 Sådan er hele denne tildragelse en bekræftelse på den 

trøst, som Guds kirke også må have. For den må have be-

skyttelse og herberg i dette liv. Derfor bliver Abimelek 

ved ordet atter bragt til at tage sig af en konges fornemste 

og højeste embede, som er at håndhæve loven, opretholde 

freden, dertil også øve og overholde retfærdighed og dom; 
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men især skal han opretholde gudstjenesten, beskytte pro-

feter og lærere, ernære og opretholde Isak, så Guds erken-

delse må forblive i hans land. 

 Det er menneskers allerhøjeste og herligste gerning, 

som fylder hjerterne med sand glæde, dertil også med nåde 

hos Gud og mennesker, som også David er glad derover, 

når han i Sl 60, 8 siger: Med jubel vil jeg udstykke Sikems 

land og udmåle Sukkots dal. Men hvorfor? Svar: Gud har 

talt i sin helligdom. Det vil sige: vi hører i mit rige Guds 

ord; Guds kirke har i mit land sit telt, gudstjeneste, præster 

osv. Derfor er det kongens fornemste og ret kongelige ger-

ning, at han håndhæver ordet og gør, at dette også kan gå 

i arv til efterkommerne og udbredes hos dem. 

Men af sådanne konger og fyrster findes der såre få. For 

den største del af konger og fyrster i verden hader og for-

følger altid ordet, ødelægger kirkerne og plager de gud-

frygtige. Derfor foreholdes dette os til eksempel og til 

trøst, at Gud af de fyrsters store antal, som er ordets fjen-

der, udvælger en og anden, som antager sig kirken, elsker 

og lærer Guds ord. Sådan døbes Abimelek i Helligånden 

og omskæres med åndelig omskærelse og tror på den Gud, 

om hvem der læres og prædikes i Isaks hus; han bliver en 
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discipel, en ven og beskytter af Isak. For det er de gud-

frygtiges velsignelse, som Gud har forjættet, som der står 

i 1 Sam 2, 30: Dem, som ærer mig, vil jeg ære. 

 Hebræerne strides om ordet akuzzat, om det er et egen-

navn på en mand eller et fællesnavn? Hieronymus mener, 

at det er et fællesnavn, et samlingsord, og at det ikke skal 

betyde et menneske alene, men en hel hob gode venner, 

som stod om kongen og kom med ham. Det hebraiske ord 

akuz betyder at gribe, sådan som gode venner plejer at 

gribe hinandens hænder, holde hinanden derved og yde 

hinanden hjælp og håndsrækning, så dette skulle være me-

ningen: Abimelek kom og med ham en hel hob af hans 

venner, som holdt hinanden ved hænderne sådan som en 

stor skare folk; det er, Abimelek kom til Isak med sine 

gode venners flok, som var enten i landet eller uden for 

landet. For uden tvivl kom mange af naboerne omkring, 

som ikke henhørte til Abimeleks rige, men var deres slægt-

ninge eller gode venner, til Isaks hus. Til alle disse kom 

Kristi liflige duft, så de formanede hinanden og sagde: 

kom, lad os gå hen til den hellige mand, lad os høre hans 

prædiken! 
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 Men her kan man se, hvor nyttig en profet er i verden, 

som Kristi ord viser i Joh 15, 16, hvor han siger til sine 

disciple: Jeg har udvalgt jer og sat jer, at I skal gå hen og 

bære frugt, og jeres frugt skal blive ved. For her kommer 

de store herrer og fyrster i riget til Isak tilligemed sin fa-

milie, slægt og venner. En sådan stor anseelse har han hos 

dem, og sådan krones og belønnes den hellige mands tål-

modighed, fordi han overvandt det onde med det gode, ef-

ter Paulusô lære i Rom 12, 21. 

 

v27ï31. Isak sagde til dem: »Hvorfor kommer I til mig, når I 

hader mig og har jaget mig væk?« De svarede: »Jo, vi har set, 

at Herren er med dig, så vi foreslår et edsforbund mellem os og 

dig. Vi vil slutte en pagt med dig: Du må aldrig gøre os noget 

ondt, ligesom vi aldrig har gjort dig fortræd, men kun har be-

handlet dig godt og ladet dig drage bort i fred. Du er nu engang 

Herrens velsignede!« Isak holdt et festmåltid for dem, og de 

spiste og drak. Næste morgen aflagde de ed til hinanden. Isak 

tog afsked med dem, og de drog fra ham i fred. 

Isak revser dem og foreholder dem deres synd, hvormed 

de havde krænket og fortørnet ham og hans hus. Af denne 

irettesættelse kan man hente en sådan lære, som tjener til 

at fremme gode skikke, nemlig at man skal leve sådan i 

tro, gudfrygtighed og tålmodighed, at vi dog alligevel ikke 

smigrer de høje herrer og ikke tilhyller eller skjuler deres 
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synder. For sker det, da besværer og betynger vi os med 

fremmede synder. De gamle skal man vistnok ikke revse 

med bitterhed, men formane dem, så den unge ikke skal 

være stolt mod den gamle, som der står i Es 3, 5, og nu i 

vor tid indsniger sådanne onde, fordærvede skikke sig ef-

terhånden; men der skal være forskel mellem den øverste 

og nederste, mellem forældre og børn. Faderen er nødven-

digvis mere og større end sønnen; derfor skal sønnen in-

genlunde opføre sig sådan mod Faderen, som Faderen op-

fører sig mod sønnen, og Guds ord siger i 3 Mos 19, 32: 

Rejs dig for de grå hår, vis ærbødighed mod de gamle. 

 Sådan lægger Isak ikke dække på kongens og hans 

venners synder; han hykler ikke for dem, men irettesætter 

dem med tilbørlig ærbødighed og siger: hvorfor kommer I 

til mig, når I dog har hadet mig? Véd I ikke, at I har syn-

det? Hvorfor har I drevet mig bort fra jer? Vistnok vil jeg 

ikke vægre mig for at tale med jer, men jeg véd, at I er 

fulde af had og avind. 

 Sådan skal man ikke retfærdiggøre synden; heller ikke 

skal man rose den, som har syndet; men er det en gammel, 

som har begået en synd, skal man venlig formane ham. 

Når sådan sønnen vil irettesætte sine forældre for nogen 



350 

 

synd, skal han sige: min kære fader, min kære moder, dette 

synes ikke at kunne anstå fromme hæderlige folk vel. En 

gammel mand anstår det såre ilde, at han driver horeri, æg-

teskabsbrud eller anden lignende synd og skam. Men en 

profet tilkommer det undertiden at straffe noget hårdere og 

skarpere, som vi her kan se af Isaks eksempel. 

 Men fordi kongen med sine venner ser, at straffen er 

rimelig og retfærdig, bekender de sin synd og kalder ham 

Herrens velsignede. Som om de ville sige: vi erkender, at 

vi har gjort uret, idet vi har hadet dig ubegrundet; for vi 

vidste ikke, at du var en Herrens velsignede. Vistnok har 

vi set, at du voksede og tog til; men vi har ikke tænkt, at 

man måtte tilskrive den guddommelige velsignelse dette; 

men nu er vore øjne, dertil vore hjerter og ører åbnede, og 

vi erkender gerne, at vi har fornærmet og forjaget dig uden 

grund. 

 De undskylder og nægter vistnok ikke synden; men de 

formilder den noget; dog bekender de tilstrækkelig, at de 

har skyld, idet de siger: vi ser klart, at Herren er med dig. 

Sådan sammenfatter de bekendelsen af sin synd og erken-

delsen af Guds godhed og nåde mod Isak; for han er endnu 

af den mening, at de ikke var forsonlige mod ham, men 
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fremdeles hans fjender. Derfor siger Abimelek: vi er nu 

ikke længere uvenlige imod dig, al den stund vi nu klart 

ser, at Gud er med dig. Og vi vil også være med dig i én 

kirkes og én tros samfund, vil erkende og ære din Gud; 

derfor skal der være en ed mellem dig og os. For skønt vi 

ikke er omskårne, så vil  vi dog lære den sande tro af dig, 

og vil være delagtige i den timelige fred og samfund med 

dig; vær du kun vor ven og gør os ingen skade; vi vil  aldrig 

fornærme dig, ligesom vi jo heller ikke indtil nu har gjort 

dig andet end godt. 

 Sådan undskylder Abimelek sig så meget som han kan. 

Vistnok har han ikke berøvet Isak hans ejendom, har ikke 

frataget ham noget med magt, så denne formildelse synes 

at være rimelig og ret; men dog var hans hjerte sådan ble-

vet forbitret ved hans tjenere, at han bød Isak forlade lan-

det. Før, siger Abimelek, så længe du var fremmed i vort 

land, lod vi dig fare i fred, gjorde dig intet ondt, og om end 

hyrderne fratog dig brøndene, så er dog denne uret og 

skade rigelig blevet erstattet dig ved Guds velsignelse. 

Derfor beder vi dig, at du vil tilgive os, hvad sket er. 

 Dette er kong Abimeleks ydmygelse og omvendelse; 

Isak derimod kives heller ikke, pukker eller trodser ikke i 
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nogen måde, men glæder sig i kongens og hans venners 

gode vilje og tilbereder et måltid, så at eden, freden og sik-

kerheden mellem dem må være vis og fast. Og efter at 

være blevet prøvet, bliver nu Isak sådan ophøjet over dem, 

som forhen havde hadet og forfulgt ham. 

 

v32-33. Samme dag kom Isaks folk og fortalte ham om en 

brønd, de havde gravet; de sagde: »Vi har fundet vand.« Han 

kaldte den Shib'a. Derfor hedder byen den dag i dag Be'-

ersheba. 

Her kommer endnu en anden velsignelse. Efter at han har 

sluttet fred med Abimelek, giver Gud ham en ny brønd. 

Ved dette eksempel formanes vi til at vente på den trøst, 

som kommer efter trængslen. For denne veksling vedvarer 

bestandig i de helliges liv, at der på trængslen følger trøst 

og atter på trøsten en anden trængsel; men så længe Gud 

lever, er det vist, at også vi skal leve. For ingen af os lever 

for sig selv, og ingen dør for sig selv; for både, hvis vi 

lever, lever vi for Herren, og hvis vi dør, dør vi for Herren, 

siger Paulus i Rom 14, 7. Det være nu dag eller nat, kors 

eller glæde, alt er Guds; ingen er syg for sig selv, men for 

Herren; den, der sover, sover for Herren; den der spiser, 

spiser for Herren, alt er godt, når du hører Guds ord. 
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 Om det hebraiske ord saba er talt ovenfor i kap. 21, 

nemlig at det har en dobbelt betydning, nemlig tallet syv, 

og en ed; og det latinske ord septem synes at være kommet 

af det hebraiske, ligesom også ordet syv på vort sprog. Hie-

ronymus vil, at man på dette sted skal oversætte det med 

fylde; for det kan saba også betyde, så det her skulle be-

tyde "fyldens brønd, " den fulde brønd. Men hebræernes 

rabbinere holder hårdt på, at man skal forklare det efter 

dets egentlige betydning, så det betyder "edens brønd, " og 

det synes også jeg bedre om. Sådan blev den også ovenfor 

kaldt edsbrønden, hvilket navn man også har givet en 

brønd i Erfurt. 

 Til  sidst skulle man på dette sted også undersøge den 

hemmelige betydning af brøndene. Men jeg har ikke så 

stor lyst dertil, som Origenes og Hieronymus. Jeg bryder 

mig ikke derom, uden for så vidt det kan tjene til at pryde 

historiens mening, som man udleder af den ligefremme 

beretning. Der er allegorierne eller den hemmeligheds-

fulde udtydning ligesom blomster, som strøs inde imellem 

beretningens ligefremme mening; men man kan intet be-

vise dermed, som også Augustin har sagt om talefigurerne. 
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 Men hvis nogen endelig ville have en hemmeligheds-

fuld udtydning, kunne han forklare de tre brønde om de tre 

hovedstykker i Den Hellige Skrift, nemlig loven, profe-

terne og evangeliet. For loven er Esek, det er, som man 

også kan sige på vort sprog, eddike; ja, i sjælen eller sam-

vittigheden er den eddike; for loven virker kun vrede, Rom 

4, 15. Profeterne er Sitna; for når de driver på loven, så 

viser sig Guds vrede og fjendskab, ikke som om dette 

skulle komme af loven, men for filistrenes skyld; af det 

gode bliver noget ondt. Men evangeliet er rechobot; når 

det udbredes i al verden, udvider det samvittighederne og 

bringer dem trøst. Dette må nu være den hemmelige ud-

tydning af denne tekst; den, der vil, kan nu bruge den. 

 

v34-35. Da Esau var fyrre år, giftede han sig med hittitten Be'-

eris datter Judit og med hittitten Elons datter Basemat. Det 

voldte Isak og Rebekka stor sorg. 

Dette er eksempler hos de hellige patriarker, hvoraf vi ikke 

alene ser, hvilken herlig tro de havde, men også, hvor højt 

de beflittede sig på at øve kærlighedens og tålmodighe-

dens gerninger og alle slags dyder. Hidtil har vi set, hvor 

megen tung trængsel Isak led, idet han plagedes med an-

fægtelse af de fremmede; hvordan han drog omkring 



355 

 

blandt hedningerne som en fremmed, og at disse hednin-

ger, om de end ikke åbenlyst var hans fjender, dog efter-

stræbte ham hemmelig, med hemmeligt fjendskab og bit-

tert had, og derved voldte ham megen møje og besvær. Og 

det var dog endnu ydre anfægtelser. 

 Men her følger nu begyndelsen på en langt grueligere 

ulykke, efter at han har overvundet al anfægtelse, hvormed 

han tillige med hustru, børn og tjenestefolk hårdt var ble-

vet plaget, og hvoraf han lærte fuldkommen tålmodighed, 

og efter at de hedninger, blandt hvilke han boede, nu også 

var blevet forsonede med ham og Guds kirke i fred og ro 

voksede og tiltog, sådan at der stedse strømmede flere og 

flere tilhørere til ; desuden var han også blevet benådet 

med legemlig velsignelse. For Gud giver ham fuldt op af 

jordens grøde, dertil skønne, lystelige brønde og al slags 

nødtørft; kort sagt, han har fred og ro, fuldt op af alt. 

 Men nu begynder anfægtelserne i hans hus, som er 

langt tungere, end de foregående var. Kort sagt, nu kom-

mer lutter ingefær, peber, gift og galde, jammer og hjerte-

sorg, nu da han er gammel og håber, at anfægtelserne 

skulle tage ende, al den stund han var blevet mat og ud-

trættet af så megen jammer og elendighed, som han havde 



356 

 

lidt. For han er nu næsten hundrede år gammel, som man 

kan slutte deraf, at Esau og Jakob blev født, da Isak var 

tres år, og Esau tager en hustru, da han var fyrre år gam-

mel; derfor var Isak nu hundrede år gammel. Denne gamle 

mand plages og tugtes nu på ny med tung anfægtelse i sit 

eget hus, så nu, da det lader til, at al ulykke er forbi og 

overvunden, begynder først et nyt kors og ny angst. 

 Men eftersom det plejer at gå os på samme måde, skal 

vi komme i hu, at dette er skrevet os til eksempel, så vi 

skal se, på hvor mange måder og hvor hårdt Gud i dette 

elendige liv plejer at prøve sine hellige, som han har givet 

ordet og forjættet det evige liv, sådan at Paulus' ord i ApG 

14, 22 er sandt: Igennem mange trængsler skal vi gå ind i 

Guds rige. 

 For sådan lider Isak megen tung ulykke i sit hus fra sin 

alders hundrede år til han er hundred og firs. Alt dette 

måtte han tåle og gå igennem, indtil Josef, hans søn Jakobs 

søn, blev jaget ned til Egypten. For i det samme år eller 

omtrent på den tid døde han. Og al den jammer, som følger 

med Jakob, hans søn, den så og led han; ligeledes med 

Esau, som skilte sig fra ham; med Dina, som blev voldta-

get; med Ruben, som besteg sin faders seng. Disse mange, 
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store og tunge anfægtelser, hvormed han plagedes i disse 

firs år, måtte til sidst fortære hans kraft. 

 Derfor er disse patriarker sande hellige, og når vi sam-

menligner os med dem, er vi slet intet; ja alle biskopper, 

martyrer og apostle har forundret sig over dem og tænkt: 

vi er vistnok i den første række og må lide meget; men det 

er alt sammen intet, mod patriarkernes anfægtelser at 

regne; og derfor har de også æret dem sådan, at de har 

skammet sig over sig selv i sammenligning med patriar-

kerne. For en martyr slipper dog med én eller en halv ond 

time; men her er der ingen ende på anfægtelse, møjsom-

melighed og daglig jammer. For, du kære Gud, hvad er 

dog det for en stor jammer og elendighed, at han i hele firs 

år måtte se på sådan ulykke i sit hus og finde sig i den med 

stor smerte. Og det var ingen almindelig jammer og 

ulykke, men den højeste jammer og elendighed. 

 Men ingen er så veltalende, at han tilstrækkelig kan 

udsige Isaks tålmodighed, ligesom også Abrahams og Ja-

kobs tålmodighed højlig prises. Deraf kan man tilstrække-

lig se, at disse tre patriarker var Gud ganske særlig kære, 

og at de derfor også vel fortjene navn af patriarker og de 

allerhelligste martyrer. Og vi kunne med rimelighed godt 



358 

 

blandt alle andre hellige ligesom kalde dem en treenighed 

af hellige så at sige; for de har hverken ladet sig overvinde 

ved anfægtelsernes storhed eller mængde eller deres be-

standige vedvaren; men de har med kækt mod mandig og 

ridderlig overvundet alle disse anfægtelser og triumferet 

over dem. Ved enden, på den yderste dag, skal vi se en 

sådan sejrs ære; indtil da må vi nogenlunde betænke og 

betragte den. 

 Men for papisterne er alt dette ganske skjult, blot på 

grund af den ene forargelse, at de var ægtemænd, havde 

hustru og børn, ikke levede i ugift stand. For det alene var 

hellighed i pavedømmet, når en levede i ugift stand; derfor 

kunne de ikke se disse skønne lys, ja de allerskønneste dy-

ders sol og måne, hos de hellige patriarker. 

 Derfor har vi ikke alene den lærdom deraf, at vi skal 

følge disse patriarkernes eksempler, men også blive skam-

røde og skamme os over, hvor aldeles intet vi er imod disse 

patriarker at regne. For her må vi skamme os og sige, at 

Augustin og Ambrosius intet er; vistnok havde disse sine 

gaver, men med disse hellige fædre kunne de ikke engang 

sammenlignes, som altid har været Gud lydige med så stor 

tålmodighed og ydmyghed. Derfor siger Gud ikke uden 



359 

 

grund, at han er Abrahams og Isaks og Jakobs Gud, 2 Mos 

3, 6. 

 Så lad os da nu kort betragte denne anfægtelse, som 

Isak fik i sit hus. Esau var fyrre år gammel, siger teksten, 

og han tog to hustruer, som voldte Isak og Rebekka stor 

sorg. Dette såre tunge kors har Moses beskrevet med korte 

ord. Han angiver Esaus alder; på den tid nemlig tog de hu-

struer noget tidligere end før Syndfloden; efter Syndfloden 

var det skik og brug og også påbudt, at tage hustruer, når 

man var henved fyrre år gammel. 

 Dernæst skriver også Moses, at Esau tog to hustruer, 

som var fremmede eller hedninger, hvoraf vi kan slutte, at 

han ikke ville drage til Syrien og tage en af sine slægtninge 

til ægte, sådan som hans fader Isak havde gjort, og siden 

også Jakob gør. 

 Det lader til, at Moses har villet antyde, at Esau slut-

tede pagt med hittitternes mænd og ynglinge, og for at 

denne skulle være så meget kraftigere, tog deres søstre el-

ler døtre til ægte, uagtet jo hedningerne for længst var for-

dømt af Gud, ligesom han ovenfor opregner disse syv folk 

og fordømmer dem, når han siger i kap. 15, 16: amoritter-

nes ondskab er endnu ikke fuldkommen, hvilket Esau uden 
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tvivl vidste. Dog ikke som om Gud ganske havde forkastet 

dem; for Juda, en af de tolv patriarker og Kristi stamfader 

tog en kanaôanÞiske kvinde til Þgte, Suah, og Thamar født 

i horeri og blodskam Perez og Serah. Sådan fordømte Gud 

disse hedninger, men udvalgte dog af disse fordømte folks 

slægt nogle mødre. 

 Og det kan vel være, at det i begyndelsen ikke pinte 

Isak så meget, at Esau tog hittitiske kvinder til hustruer og 

det to på én gang. Han så måske, at dette var skik og brug 

hos disse folk. Sådan havde også Abimelek mange hu-

struer, og i hele Østerland var den samme skik. Derfor me-

ner jeg, at ingen af disse to grunde forbitrede og bedrøvede 

Isaks og Rebekkas hjerte. Men sidenhen begyndte disse 

såre hellige forældres kors og trængsel, da de måtte føre 

disse sin søns to hustruer hjem i sit hus, og der af dem rej-

ste sig al spektakel og alle slags krænkelser og trods. 

 Munkene i den ugifte stand kender intet til korset og 

møjsommeligheden i det borgerlige liv. Men det var san-

delig for begge forældre et såre hårdt og tungt kors, men 

især for moderen, som indtil hun blev halvfems år med 

stor, tung møje og arbejde bestred hele husstanden; men 

nu, da hun er ganske afkræftet ved sin alder og de mange 
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bekymringer, som hun havde ved husvæsenet, må hun 

endnu tage disse to unge kvinder hjem i sit hus, ernære og 

underholde dem af sit, så de blot piner og plager den gamle 

svigermor, ødelægger alt i huset efter sit eget hoved og 

vender op og ned på alting. For sådan siger Moses: de 

voldte Isak og Rebekka stor sorg. 

 Men af hvad slags disse anfægtelser var, nævner Skrif-

ten ikke udtrykkelig, og jeg tænker, at forældrene ikke er 

blevet fortørnede og forbitrede for nogen ringe sags skyld, 

da der jo i det huslige liv plejer at indtræffe mange små 

rivninger. For både Isak og Rebekka var vel øvede i at tåle 

ulykke og trængsel og havde hos sig åndens sejr. Sådanne 

folk lade sig jo ikke let fortørne. 

 Derfor må det have været en eller anden alvorlig og 

stor årsag, og vi kunne vel nogenlunde få fat på den og 

forstå den, når vi omhyggelig betragter De Ti Bud; de vil 

vise, hvad der var årsag til anfægtelserne. Lad os dernæst 

også sammenligne Hagars eksempel, om hvem der blev 

fortalt ovenfor (kap. 16, 4.). For turde hun sætte sig op 

imod sin frue og bedrøve hende, hvad mener du da vel, at 

disse kvinder gjorde? For uden tvivl pralede de og sagde: 

vi er den førstefødte søns hustruer, førstefødslen er vor. 
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For Jakob var ganske foragtet og forkastet; Esau derimod 

anså sig for præst og opførte sig sådan, som det sømmer 

sig for en fyrste og den rette arving i kirken og i huset. 

Derfor ville de fremmede kvinder heller ikke være tjenere, 

men selv husmødre og have og beholde denne ære i huset, 

som den førstefødte søns hustruer. 

 Denne ære og herlighed gjorde dem såre stolte og hov-

modige; deraf kom det, at Isak og Rebekka måtte lide alle 

slags urimelighed. Og hvordan skulle de vel have båret sig 

anderledes ad, da der ovenfor blev sagt, at også Esau selv 

havde dette væsen, at han pralede og havde et råt væsen? 

Men med hvor stor stolthed tror du vel ikke han pralede 

for sine hustruer og sagde: jeg er den førstefødte; arven 

tilhører mig; jeg har de guddommelige forjættelser, som er 

givet min fader; de tilhøre alle sammen mig efter guddom-

melig ret; jeg skal være fader til det kommende afkom; jeg 

skal besidde landet. Og så ofte Isak prædikede for sit hus, 

både om de åndelige og de legemlige forjættelser, så ofte 

tillagde Esau sig dem og sagde: jeg er den førstefødte og 

den retmæssige arving til denne forjættelse, og I er den 

førstefødtes hustruer; I er de rette husmødre og fruer over 
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hele landet; vore børn skal arve og besidde det; Jakob er 

meget ringere end jeg, er foragtet og forstødt. 

 Dette er den ene synd og bitterhed, nemlig den store 

hovmodighed hos de to kvinder Judit og Basemat, hvilken 

hovmodighed disse to hellige ægtefolk måtte udholde. For 

på denne måde sammenlignes Esaus og hans hustruers 

hovmodighed ret med det foregående eksempel, Ismael 

nemlig, i Abrahams hus, da denne også roste sig af, at han 

var den førstefødte, som hans fader selv havde bevidnet. 

Da blev Sara vred over, at han ville være arvingen og for-

støde hendes søn Isak. Nej, siger hun, dette har Gud ikke 

sagt, men: i Isak skal afkom kaldes efter dig. Skønt nu Is-

mael er den førstefødte efter kødet, så er han det dog ikke 

efter ånden. 

 Netop sådan gik det nu også i dette hus. Esau og hans 

hustruer roste sig af præstedømmet og regimentet, mens 

Jakob derimod ikke skulle håbe eller vente på mere, end 

at der skulle tilfalde ham en ringe del af arven eller en eller 

anden ringe gave, som han skulle lade sig nøje med og 

derpå forlade sin faders hus og drage ud i elendigheden; 

Esau derimod, han skulle forblive i huset, være den rette 
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idrætsmand, fyrste og præst og Kristi stamfader. Men li-

gesom Sara blev vred og utålmodig over Ismaels praleri, 

sådan blev også Rebekka heftig vred og tænkte på midler 

og veje til at lade Jakob beholde førstefødslen. Og det op-

nåede hun endelig også til sidst. 

 Men det varede dog endnu i næsten tredive år. For 

først efter disses forløb trådte Jakob i sin faders sted og 

blev arvingen både i legemlige og åndelige ting, og forbli-

ver i sin faders hus; Esau forlod det med hustruer og børn. 

Dette er vor herre Guds dom og hans særlige styrelse, der, 

som jomfru Maria synger i Luk 1, 52, styrter de mægtige 

fra deres troner og ophøjer de ringe. For han vil og kan 

ikke tåle hovmodighed; ja, han forstøder og styrter for 

hovmodighedens skyld dem, som han kort i forvejen har 

sat på tronen og højt ophøjet; for han gør begge dele, han 

oprejser de ringe og sætter dem på tronen, og nedstøder 

dem sidenhen atter fra den. 

 Men hvorfor gør Gud det, og hvorfor handler han så-

dan mod sig selv? Svar: dem, som han har ophøjet, fordi 

de var ringe, dem styrter han sidenhen ned, når de bliver 

hovmodige. Og ingen kejser er så stormægtig og stærk, at 

han ikke kan ydmyge ham; ja det er lettere for ham at 
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styrte en stor hersker end for mig at dræbe en flue. For 

sådan siger han til Saul i 1 Sam 15, 17: er det ikke sådan, 

at da du var ringe i dine øjne, blev du Israels stammers 

hoved? Men nu er du stolt og hovmodig og vil ikke adlyde 

min røst; derfor nedstyrter jeg dig fra tronen. 

 Derfor, siger jeg, er det Guds gerning, at han ophøjer 

de ringe og derimod styrter de hovmodige. Det bevidner 

også alle folks historie. Han afsætter konger og indsætter 

konger, siger Daniel i 2, 21. Så længe kongerne er yd-

myge, beskytter han dem og opholder dem i deres rige; 

men når de blive stolte og forfølge hans troende eller hel-

lige, afsætter han dem. 

 Ismaels eksempel i 21, 9, er sandelig såre forfærdeligt; 

for han fordrives for sin hovmodigheds skyld og berøves 

førstefødslen, især hvad angår den åndelige forjættelse. 

Sådan bliver også Esau stolt og hovmodig; derfor forka-

stes han og er ikke værd at være arving til Kanaôans land 

og stamfader til Messias, som skulle regere i landet. Sådan 

kom Isaks og Rebekkas forbitrelse af den første og anden 

tavle. Af den første, for præstedømmets skyld; men af den 

anden, for det verdslige regimentes skyld. For Esaus to hu-

struer pralede og sagde: vor mand skal have gudstjenesten 
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og Guds menighed, og Kristus skal nedstamme fra ham. I 

den første tavle skal han føre læreembedet, i den anden 

skal han også forvalte regimentet. Det er den førstefødtes 

ret, som han med stor stolthed pralede af. 

 Men ovenfor (kap. 25, 23.) er det modsatte blevet fast-

sat og besluttet i forjættelsen, når der siges: den ældre skal 

tjene den yngre. For når Gud forjætter nåde og velsignelse, 

sætter han sin forjættelse sådan, at han alligevel forbliver 

Gud. Skal forjættelsen være og forblive fast, er det fornø-

dent, at Gud også selv forbliver og erkendes som den, der 

giver velsignelsen og forjætter. Men bliver jeg stolt og 

hovmodig, så mister jeg forjættelsen. For forjættelsen ude-

lukker hovmod og indeslutter i sig ydmyghed og Guds er-

kendelse, som giver forjættelsen. 

 Men Rebekka og Isak måtte bære og tåle denne bitter-

hed ligetil ind i det tredivte år. For så længe levede Jakob 

uden hustru og blev også af tjenerne i huset foragtet og 

forkastet i sammenligning med Esau, hvilket skaffede 

hans moder en stor og retfærdig smerte. For hvad man i 

almindelighed plejer at sige, at alle svigermødre plejer at 

hade sine sønners hustruer, skal man ikke sige om denne 

hellige kone, Rebekka. Det gælder her noget ganske andet; 



367 

 

for hun er bekymret for Jakobs førstefødselsret, ligesom 

også Sara var. Da kan man ikke tie stille, da kan man ikke 

finde sig i nogen uret; her må man ikke afstå fra sin ret, 

siden det er en guddommelig forjættelse. Om man vil for-

råde eller forkaste ordet og fornægte Guds forjættelse, da 

er dette ingen tålmodighed, men en dorskhed, ja, en foragt 

for Gud. For jeg kunne tåle alt, hvad jeg skulle, kun ikke, 

at man fratager mig min herre Kristus. 

 Ja, siger du, men en kristen skal jo dog tie stille og 

have tålmodighed i al ydmyghed, skal dertil tilgive og for-

lade dem, som krænker ham. Svar: men da ophører tålmo-

digheden, ydmygheden og alle andre kærlighedens gernin-

ger, når jeg skal miste ham, for hvis skyld jeg lider; skal 

man miste Gud, fornægte hans ord og den rette gudsdyr-

kelse, da må man ikke have tålmodighed; da må vi være 

sikre på den guddommelige forjættelse, som angår os, så 

vi ikke på nogen måde lader os den fratage. 

 Da sådan Rebekka ser, at Esau tilligemed sine to hu-

struer hovmoder sig, som om han var konge og de dron-

ninger, ja som om de var de rette arvinger både til den ån-

delige og den legemlige velsignelse, da ophører hendes 
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tålmodighed, og hun tænker: jeg må arbejde på, at velsig-

nelsen ikke fratages og berøves min søn Jakob, men at han 

efter forjættelsen må være arvingen. Og Helligånden giver 

Rebekka det råd, om hvilket vi skal hører siden, idet nem-

lig Isak, da han ikke længere så godt, uden sit vidende 

vendte førstefødslen fra Esau til Jakob. Og ligesom Abra-

ham måtte høre på Saras røst, sådan må også Isak mod sin 

vilje adlyde Rebekka, og Rebekka udretter det ved et 

gavnligt og gudeligt bedrageri, at arven tages fra den fal-

ske, urette førstefødte og atter tilfalder Jakob, den rette 

førstefødte. 

 Dette er den ene årsag til forbitrelsen, og den var san-

delig større, end vi kan tænke os, som læser disse ting 

dorskt og ligegyldig og heller ikke forstår denne kamp. Til 

denne jammer og ulykke kom også det andet, afguderiet. 

For disse deres søns to hustruer, som ikke var undervist i 

den sande lære, modsagde den rette gudsdyrkelse og den 

sande religion. Måske bragte de også ind i sin svigerfars 

hus sine fædres, hittitternes, lære, og forgiftede med denne 

surdej den Guds kirke, som Isak havde. Ja, det forbitrede 

først ret disse hellige ægtefolks hjerter, at disse kvinder 
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holdt fast ved sine fædres overtro og forsvarede den, så der 

deraf opstod kætteri og sekter. 

 For det er det allersørgeligste, når kirken er vel beskik-

ket og ordnet, og lærerne og de troende er enige, taler af 

én mund, har ét hjerte, én pen, når vi alle fører samme lære 

og strider endrægtig, og der så kommer en, som ødelægger 

alt, som vil være lærer og mester og få hele menigheden 

over på sin side, ligesom Arius opstod og ødelagde hele 

kirken i Alexandria. For dette er ligesom to tvillingfostre: 

kiv og strid om førstefødslen, og kætteri. 

 Kætterne ser, at de ikke kan blive store og berømte, 

når de forbliver i samfund og enighed med kirken. Hvad 

skal jeg gøre, siger de, mit navn fordunkles ganske, roses 

ikke højt i andre riger og lande; derfor må jeg slå ind på en 

vej, ved hvilken jeg kan ophøje og fremstikke mig selv, så 

folk dog ser, hvad jeg kan udrette. Da opstår der strid om 

førstefødslen og om kirkens titel eller navn. 

 Men den sande kirke bliver ganske foragtet og ligesom 

trådt under fode af sådanne ærgerrige ånder, ligesom her 

Esau og hans hustruer ikke anså Isak og Jakob for den 

sande kirke. Det er narre, sagde de vel; de har en ringe ånd; 

man må fare højere. For sådanne ord har man også hørt i 
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vore dage af Müntzer: Oh, Luther og de andre begyndte 

med evangeliet, men kunne ikke føre det til ende osv. 

 På denne måde lokkede disse to stolte kvinder også 

Esau til at reformere kirken og sagde til ham: Du er Her-

ren, du kan efter din mening ordne og styre alt; du kan ikke 

fare vild eller fejle; velan, lad os da også indføre vore fæd-

res religion og bringe den i gang her. Din fader Isak er en 

simpel mand; han forbliver altid i sin enfoldighed og lærer 

os kun at bede. Det er alt sammen en simpel, ringe ting, 

der intet ydre skin eller anseelse har og ikke bevæger eller 

opvækker menneskers hjerter. Man må bringe noget ind i 

kirken, som ser godt ud og kan lyse kostelig for menne-

skers øjne. Vore fædre, hittitterne, tilbeder sol og måne; 

derfor lad også os overholde hittitternes religion og cere-

monier. 

 Det var denne kirkes store, fordærvelige skade. For 

menneskelige lærdomme og ceremonier har et stort skin 

og falder folk i øjnene, gør indtryk på den simple pøbel, så 

de højt forundrer sig over den ydre pragt og det store skin. 

På denne måde bragte disse to hedenske kvinder mange 

også blandt tjenestefolkene og naboerne over til sig, og 

sagde: Isak er en gammel mand, han går i barndom og kan 



371 

 

intet udrette; Rebekka malker gederne og køerne; derfor 

vil  vi få i stand en anden og langt større gudstjeneste. 

 Sådan begyndte den falske kirke at herske ved sin ydre 

pragt; men forjættelsen og den rene, guddommelige lære 

blev foragtet. Denne jammer måtte Isak og Rebekka se på 

og tåle. Esau blev foretrukket tilligemed sine hustruer og 

foragtede sine forældre; sådan tjente de hverken Gud ret-

telig eller holdt sine forældre i ære, men forbitrede tillige-

med sine tilhængere de gode, fromme forældre og fortør-

nede dem hårdt. 

 Og sådan går det nu til dags også os, som ser, at der 

opkommer så mange partier og sekter, for hvis skyld kir-

ken er i angst og såre bedrøvet. Men denne ulykke kan nu 

engang ikke undgås. Men når førstefødslen borttages, da 

følger visselig afguderiet derpå. Derfor stod Isaks kirke i 

stor fare, som begyndte fra den førstefødte og hans to hu-

struer, hvilke begge hårdt bedrøvede og såre forbitrede 

Isaks og Rebekkas hjerte og sjæl. Og Isak kunne ikke for-

vinde eller fortie eller skjule sin smerte, for det var en hef-

tig og uafladelig bedrøvelse. For de ikke alene fortørnede 

og fornærmede Isak og Rebekka, som der står i den latin-

ske oversættelse, men krænkede og forbitrede dem uden 
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ophør; de ophørte aldrig med at forbitre dem. Det skete 

ikke alene én, to eller tre gange; men forbitrelsen varede 

en lang tid, lige til det hårde udbrud og den store kamp, 

som nu følger. 
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Syvogtyvende kapitel 
v1-4. Da Isak var blevet gammel og hans øjne så svage, at han 

ikke kunne se, kaldte han sin ældste søn Esau til sig og sagde 

til ham: »Min søn!« Og han svarede: »Ja, far.« Han sagde: 

»Jeg er gammel, jeg ved ikke, hvad dag jeg skal dø. Tag nu dine 

våben, dit pilekogger og din bue, og gå ud på steppen, og jag 

noget vildt til mig. Lav så min livret til mig, og bring mig den; 

jeg vil spise den, så jeg kan velsigne dig, før jeg dør.« 

I dette kapitel handles der om, på hvilken underbar måde 

førstefødslens velsignelse fra Esau overførtes på Jakob, og 

her beskrives Guds dom, som hidtil havde været skjult, 

men til slut åbenbares. Men fremfor alle ting skal man give 

agt på tidsberegningen; så vi kan vide, i hvilket år denne 

tildragelse hændte. Esau og Jakob var nemlig dengang 

syvoghalvfjerds år gamle. For Jakob drog til Mesopota-

mien, da han var syvoghalvfjerds år. Derom er der ingen 

tvivl; tidsberegningen beviser det klart. Lægger man nu 

Isaks tres år før hans sønners fødsel til disse syvoghalv-

fjerds år, får man hundrede og syvogtredive år. Esau tog 

to hustruer, da Isak var hundrede år gammel; foruden disse 

hundrede år levede han siden seks eller syvogtredive år; 

derfor skete det, som nu berettes, i Isaks hundrede og syv-

ogtredivte år. 
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 Men da Jakob tjente i syv år i Mesopotamien, bliver 

han først brudgom i sin alders fireogfirs år. Esau tog sine 

to hustruer fireogfyrre år før denne tid, og havde allerede 

avlet mange børn, og havde uden tvivl også børnebørn af 

dem; for han havde dengang været gift i syvogtredive år, i 

hvilken tid man kan avle mange børn, især med to hu-

struer; derfor havde han mange tjenestefolk, og en egen 

bolig tilligemed sin hustru og sine børn, som vi sidenhen 

skal se. Han er herre og fyrste i Isaks hus, har to hustruer, 

som er fruer i huset; har dertil mange børn og børnebørn 

og er af det håb, at han uden nogen hindring skal komme i 

sin faders sted. Jakob derimod er elendig og foragtet, har 

intet særligt håb, venter på en eller anden gave; når han har 

fået den, skal han sendes bort fra sin faders hus og over-

lade alt andet til sin broder Esau. På denne måde ventede 

de begge, og det varede syvogtredive år. 

 Men endelig tænkte Isak: Se, du er hundrede og syv-

ogtredive år gammel; du må nu også tænke på afskeden 

fra dette liv, og hvordan du vil ordne og beskikke det med 

dine børn og efterkommere. For efter syndfloden opnåede 

fædrene ikke længere en alder af to hundrede år. Og da var 
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de næsten alle døde, kun med undtagelse af Eber, der le-

vede to år længere. Hele patriarkernes majestæt og herlig-

hed var begravet, så at kun Isak og Eber endnu var tilovers, 

og Eber dør to år efter. Sådan var alene Isak tilligemed sine 

sønner patriark og pave for al verden. Derfor tænkte han 

sådan: De andre fædre har ikke levet to hundrede år, kun 

én eller to undtaget; derfor vil jeg heller ikke håbe på noget 

længere liv. Og det hændte sig, siger Moses, da Isak blev 

gammel, nemlig i hans hundrede og syvogtredivte år, og 

hans øjne blev svage, måske ikke så meget på grund af 

alderdom, som ved et eller andet uheld. 

 Men ellers i alderdommen plejer man at tage af ikke 

alene på synet, men på smag, følelse, ja på alle sanser og 

lemmer; for alderdommen er et forspil på døden. Sådan er 

også de allermindste spædbørn, som om de var døde; de 

ser og ser dog ikke, smager og smager dog ikke; på samme 

måde bliver de gamle også til børn igen og går ganske i 

barndommen af ælde; deres øjne sløves, hørelsen tager 

også af, så de har svært ved at høre. Derfor, straks efter 

menneskets fødsel begynder dets sanser at tage til, og når 

døden nærmer sig, bliver atter alle menneskets kræfter og 

sanser matte og svage. Da nu Isaks øjne var blevet matte, 
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enten af alderdom eller på grund af en eller anden tilfældig 

sygdom, så han ikke længere kunne se, kaldte han på Esau, 

sin ældste søn, for at velsigne ham, før han døde. 

 Men her opstår et vanskeligt og vigtigt spørgsmål, 

nemlig hvorfor Isak, efter det guddommelige svar, som 

ovenfor var blevet givet Rebekka, alligevel fremdeles vil 

velsigne den ældre søn? For det er jo sikkert, at han har 

hørt, at der ved et guddommeligt svar er blevet sagt Re-

bekka: den ældre skal tjene den yngre; ligeledes: to folk 

skal fødes af dig, og det ene folk skal være stærkere end 

det andet folk. Og derfor holder Rebekka altid på den yng-

ste, nemlig Jakob; Isak derimod holder på Esau. 

 Jøderne kommer her frem med unyttigt snak og siger, 

at Isak ikke kendte til det guddommelige svar, fordi Re-

bekka havde skjult det for ham. Men det er urimeligt og 

stemmer ikke med ægtefolks skik og brug, som plejer at 

sige hinanden sådanne ting. Og Rebekka kunne ikke skjule 

den smerte, som hun følte og fornemmede, da børnene 

stødtes mod hinanden i hendes liv. Uden tvivl klagede hun 

da over, at hun stod i fare for sit legeme og liv, og gik på 

sin mands befaling hen til Eber eller til Sem for at høre 

hans råd eller mening. Da gav denne patriark hende det 
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svar: du skal ikke dø; men to folk er i dit liv, og du skal 

blive moder til tvillinger, ja til to folk; heller ikke skal bør-

nene dø i sin barndom, men skal vokse op og blive store 

og have livets forjættelse, så de skal vide, at de skal blive 

stamfædre for såre store folk. Og da hun hørte det, kom 

hun atter til sin mand og fortalte ham svaret med glæde og 

sagde vel: Sem har sagt mig, at jeg skal føde tvillinger, 

som skal leve, og fra hvem to folk skal nedstamme. 

 Men hvad tænker da nu Isak på efter det guddomme-

lige svar, at den større skal blive den mindre? Det er san-

delig et vanskeligt spørgsmål, og hele dette kapitel er såre 

forunderligt. De andres udlægninger, som har forklaret 

denne Første Mosebog, er ganske kolde og noget unyttigt 

kram. Jeg vil i al gudelighed tænke sådan, at der har været 

en venlig strid mellem disse ægtefolk, og at de i al godhed 

har talt med hinanden om meningen af det guddommelige 

svar. Rebekka sagde måske til faderen: det synes dog san-

delig, som om Jakob skal blive den førstefødte. Isak der-

imod har vel sagt: du forstår ikke svaret ret; jeg synes, at 

denne profeti eller spådom allerede er gået i opfyldelse, 

sådan nemlig, at Esau i moderlivet har overvundet Jakob, 

som dengang var den ældre, da han ville undertrykke den 
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yngre; sådan er Esau blevet den ældre og skal nu også for-

blive den ældre. Rebekka derimod mente det modsatte og 

stod fast på sin mening, indtil det sidenhen hændte at vel-

signelsen på en underfuld måde tilfaldt Jakob. 

 Men så længe var der en venlig strid mellem ægtefol-

kene derover. Isak har vel søgt at bringe Rebekka fra hen-

des mening og sagt: min kære Rebekka, du fejler, du for-

står ikke svaret ret. Rebekka derimod har vel svaret: jo, 

Esau skal ikke være den førstefødte. Og dertil havde hun 

såre vægtige bevæggrunde. For Esau var en jæger, sluttede 

pagt med hittitterne og indførte i sin faders hus to såre 

onde kvinder, oplærte ikke sine børn til lydighed mod for-

ældrene; deraf sluttede hun, at Esau skulle forkastes. Og 

det indgav Helligånden hende, som mindede hende om, at 

Esau, som var født først var den ældre, og den anden den 

yngre. 

 Sådan har hver af forældrene sin søn, som de foretræk-

ker, den ældre og den yngre. Sådanne venskabelige uenig-

heder kan daglig forefalde mellem ægtefolk. Dette skete 

da også her om en sag, som ikke var simpel eller ringe, og 

denne strid varede så længe mellem dem, indtil alt nu her 

vender sig. Rebekka anser Esau for den ældre og slutter, 
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at han derfor ikke kunne blive den førstefødte, efter det 

guddommelige svar; desuden havde han jo foragtet og 

solgt førstefødselsretten. Alt dette mærkede hun flittig på 

og huskede; ligesom jo også kvinderne har sine tanker. 

 Men Isak fattede en mening, som var denne lige mod-

sat, og ser hen til loven, sådan nemlig: Esau er den første-

fødte; derfor tilkommer ham også førstefødselsretten. Li-

gesom man i grammatikken siger: ordene på a er af hun-

køn; men der er dog nogle undtagelser. Sådan tænker Re-

bekka her på en undtagelse. Faderen derimod bliver kun 

hængende ved reglen uden nogen undtagelse. Og det kom-

mer også dertil, at Esau allerede har besiddelsen deraf; han 

styrer huset og er herre i huset; Jakob derimod er og bliver 

tjener, lever uden hustru og er som en anden tjener i huset, 

har intet at sige i disse syvogtredive år. 

 Denne beskrivelse af personerne og sammenligning 

mellem dem indbyrdes hjælper meget til forståelsen af hi-

storien. Esau hersker ikke alene i det huslige og borgerlige 

liv, men forvalter også stedse kirkeembedet; i sin faders 

fraværelse prædikede, bad og ofrede han, slagtede kvæg 

til offer; han er konge og pave i denne menighed. Hans 

hustruer er stolte, hovmodige fruer og dronninger, som 
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uden tvivl roser sig af, at de er i besiddelsen af herredøm-

met, og at Esau, deres mand, er indehaver af præstedøm-

met og regeringen. Jakob derimod er ganske forkastet, er 

ligesom død og begravet, er ligesom en død stok og som 

en rod af tør jord, som Es 53, 2 siger om Kristus. Men det 

er Guds gerning, at han af en tør stok kan gøre et smukt, 

grønt træ. 

 Og i denne tid, mens sagen stod sådan, og enhver 

havde sin egen mening, anses Esau for den udvalgte, Ja-

kob derimod for den forkastede, efter skik og brug og efter 

alle deres dom, som er i huset, dertil også efter faderens, 

Isaks, mening og myndighed. Alene Rebekka, moderen, er 

derimod, hun som nu i disse syvogtredive år havde tålmo-

dighed og måtte lide meget af sønnens og hans hustruers 

urimelighed og store stolthed. Hun måtte se Esau sidde i 

herredømmet, at han havde regimentet, prædikede og for-

valtede det præstelige embede, og at Jakob blev anset for 

en stakkels tjener, som måtte bære brænde og vand til ofret 

og forrette andet husligt arbejde, som tjenerne plejer. 

 Dette synes ikke at være upassende at tale om på dette 

sted. For i dette liv forefalder der ofte sådan strid om ting, 

som er uvisse og tvivlsomme. Sådan var der også mellem 
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Augustin og hans moder Monika en strid, der meget lig-

nede denne. Moderen bad dag og nat for sin søn, at han 

måtte reddes fra manikæernes sekt og kætteri, som han nu 

havde tilhørt i ni år, og hvori han var sådan hildet, at ingen 

kunne frelse ham eller modstå ham, når man disputerede 

med ham derom; moderen fik fat på mange, som skulle 

tale med ham og bringe ham fra denne vildfarelse, men 

ingen kunne overvinde ham eller få ham derfra, så hans 

moder derover kom i ynkelig angst og ingen trøst længere 

havde. Da hænder det sig, at hun om natten drømmer, at 

en yngling viste sig for hende, stående inden for en kreds, 

og sagde venlig til hende: kære kone, hvorfor græder du 

sådan? Hun svarede: jeg er bedrøvet over, at min søn skal 

gå fortabt. Da sagde ynglingen til hende: hvor du er, der er 

han også. Derpå vågner moderen af sin søvn, er glad og 

fortæller sin søn drømmen og siger: kære søn, jeg har om-

sider fundet trøst og har nu den forjættelse, at du skal om-

vendes til min regel eller tro; og så fortalte hun ham yng-

lingens ord. Da vender Augustin ordene om og siger til sin 

moder: kære moder, du har ikke hørt ret; sådan sagde yng-

lingen, at hvor jeg er (idet han forklarede ordet jeg om sig 

og sin lære), der skal du også være. Men moderen lod sig 
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ikke anfægte deraf, men holdt fast på sin mening, og Au-

gustin bekender, at denne hans moders standhaftighed 

gjorde dybt indtryk på ham, så han desto lettere kom til at 

dele sin moders mening og anskuelse. 

 Sådan venskabelig trætte eller strid er almindelig både 

mellem ægtefolk og ellers mellem gode venner, sådan som 

mellem Pomponius og Cicero og her mellem Isak og Re-

bekka. Og de tvistede ikke alene om svarets mening, men 

sammenlignede også omhyggelig begges, Esaus og Ja-

kobs, væsen og skikke. Min kære Rebekka, sagde vel Isak, 

du ser, at Jakob er et enfoldigt menneske og forsagt, og at 

han hverken bryder sig om regeringen eller om præste-

dømmet; Esau derimod fører bue, pil og sværd; han vil 

være raskere og dygtigere som hersker. Sådan plejer vi jo 

at vente os godt af dem, som vi ser er dygtigere og mere 

øvede end andre til at udføre sine opgaver. 

 Sådan holder Isak sig til svarets ydre, bogstavelige me-

ning, ligesom jøderne hænger fast ved den kødelige for-

ståelse af Skriften; for et billede på dem er Isak, nu da han 

ser så dunkelt og er blevet gammel. Den hellige kone Re-

bekka derimod, som var blevet krænket og bedrøvet ved 

Esaus hustruers bitterhed og sin søns store hovmodighed, 
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holder efter Helligåndens oplysning på Jakob og siger til 

sin mand: Esau vil ingenlunde blive herre; hans væsen og 

liv behager mig slet ikke, skønt han synes at skulle være 

dygtig til regimentet; Jakob ydmyger sig, er lydig og træ-

des ganske under fode af sin broder; derfor er forjættelsen 

endnu ikke opfyldt; for de ydmyge skal ophøjes og de hov-

modige ydmyges og styrkes. For dette er en sikker regel i 

Skriften, som ikke fejler, som Peter siger i 1 Pet 5, 5: Gud 

står de hovmodige imod, men de ydmyge giver han nåde. 

 Fordi nu vor herre Guds regering stemmer overens 

dermed, så driver Rebekka hårdt på denne regel. Fordi 

Esau mærker, at han holdes højt i ære og foretrækkes af 

sin fader, og derfor bliver stolt og opblæst på grund af den 

gunst, som han havde hos tjenestefolkene og den simple 

mand, derfor vil han blive ydmyget. Og Gud ordner det 

sidenhen også på modsat måde, sådan at den anden, nem-

lig Jakob, som nu er forkastet og ligger i støvet, bliver op-

højet. 

 Dette er Guds domme. Og dette siger jeg, for at man 

så meget desto bedre kan forstå, hvorfor dog Isak på så 

underfuld måde lod sig narre, så denne fortælling næsten 

synes at måtte være opdigtet. For man må visselig tænke 
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sig, at han vel kendte det guddommelige svar, og at han 

holdt hårdt fast på den mening, at Esau var den ældre, som 

forhen i moderlivet var blevet trådt under fode og over-

vunden af Jakob, men som nu igen skulle træde under fode 

og overvinde Jakob, hans overmand. For ellers vil man 

ikke kunne få teksten til at stemme overens. 

 Faderen blev hængende ved bogstaven, som også 

Abraham gjorde, da han holdt Ismael for den førstefødte; 

men Rebekka havde stærkere beviser og bedre grunde for 

sin mening. Derfor tåler hun vel Esaus hovmodighed og 

voldsomhed, men giver dog alligevel i sit hjerte med flid 

agt på alle slags anledning til at få førstefødslen fra Esau 

over på Jakob. Og med denne plan omgikkes hun ikke blot 

i det år eller på den dag, men hun overvejede den i lang tid 

på mange slags vis i sit hjerte og tænkte sådan: jeg vil se, 

hvordan jeg atter kan erhverve velsignelsen for min søn. 

 Og det er vel troligt, at hun ikke opdigtede dette af sig 

selv eller af sit eget hoved, men at Helligånden mindede 

hende derom ved patriarken Eber, så hun kom til at tænke 

på denne undtagelse fra den almindelige regel; han har vel 

formanet og påmindet hende om, at velsignelsen efter 



385 

 

Guds befaling, ligesom ved en undtagelse fra den sædvan-

lige regel, tilhørte Jakob og ikke Esau, uagtet Esau forlod 

sig på lovens bogstav og reglen og forsvarede sig med den. 

Men, som Paulus siger i Gal 3, 18: arven er ikke ved loven, 

men ved forjættelsen. Derfor viger Rebekka ikke fra sin 

mening og forlader sig med tryghed på, at Jakob skal blive 

arvingen og herre. Isak derimod vil heller ikke vige fra 

reglen og loven, så længe indtil moderen og sønnen be-

gynder med løgn at snyde og bedrage faderen. 

 Så kalder da nu Isak på sin ældste søn Esau og begærer 

af ham, at han skal berede ham en ret, hvortil han vidste 

faderen havde lyst. Deraf kan man jo klart slutte, at han i 

sit hjerte var forvisset om, at Esau var den ældre. For han 

siger dette lige ud, med fuld fortrøstning, som fromme, 

hellige mennesker plejer at gøre; de er ikke tvetungede, 

har heller ikke et dobbelt hjerte, men det, som de billiger, 

det billiger de af ganske hjerte; enten er de intet, eller også 

alt. De bedrageriske mennesker derimod er ikke enige med 

sig selv, er ubestandige og har to tunger i munden. Men 

her er Isaks faderhjerte udelt; han er med fuld tillid forvis-

set om, at hans søn Esau skal være den førstefødte; derfor 
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bliver han også sidenhen så aldeles forvirret og hårdt for-

tørnet, da han mærker, at han er bedraget i denne sin sikre 

tillid. Dette kommer af hans enfoldighed, som ikke deler 

hjertet i mange forskellige meninger. Den, der sådan tror 

på én Gud, han kan ikke have to guder; for da vil Gud have 

hele hjertet, som han siger i 5 Mos 6, 5: du skal elske Her-

ren din Gud af hele dit hjerte. At han derfor bedrages, 

kommer af den årsag, at han alt for meget forlod sig på sin 

mening, som han havde fattet. 

 Men han beskrives nu her som den, der er såre lydig 

og from; derfor sætter også Isak al sin lid til, at han skal 

blive den arving, som skal følge efter ham, og han taler 

også ganske sådan med ham som med en, der i hans sted 

skal besidde arven: Min kære søn, den tid er nu nær, da 

forjættelsen skal opfyldes. Du er den ældre og den første-

fødte; derfor vil vi nu sørge for, at du skal være min efter-

mand i regeringen og præstedømmet; for jeg frygter for, at 

der kunne opkomme en strid mellem din broder og dig; jeg 

har nu i mere end tredive år set begyndelsen og de første 

spor dertil. For at nu derfor denne uenighed mellem jer 

brødre kan forebygges, har jeg foresat mig og besluttet, at 

jeg vil efterlade mig en bestemt og erklæret arving, som 
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både kan forestå regeringen og kirken. Dertil udvælger 

han nu Esau; for han er såre lydig mod ham. Og endnu er 

Isak af den mening, at Rebekka fejler, som elsker Jakob 

og vil, at han skal blive den førstefødte. Derfor komme 

disse Isaks ord fra et sådant hjerte, som drev hårdt på og 

ville være vis på, at Esau skulle erklæres for den rette ar-

ving. Gå ud, siger han, på marken og fang mig noget vildt, 

og bered mig en god ret, så min sjæl må velsigne dig, for 

jeg skal dø. Her er der slet ingen mistanke om, at det kunne 

gå anderledes; og dog skuffes han. 

 Men efter denne Isaks tiltale lader det til, at Esau har 

forstået at gøre sig lækker for sin fader for at indtage ham. 

Skriften siger vistnok ikke om ham, at han holdt sin fader 

i ære, men kun at han hyklede for ham og væmmelig smig-

rede ham. Han kunne, siger jeg, gøre sig lækker for ham 

og lempe sig, når han så faderens vilje; desuden kunne han 

også anstille sig, som om han bar særlig omhu for sin fa-

der, mere end broderen. Derfor mistvivler Isak om Jakob, 

som stedse er om moderen og dertil så stille og spagfær-

dig. Han synes født til at være tjener. Esau derimod er 

herre i huset; han plejer at gå på jagt og bringe sin fader 

god, udsøgt mad med fra jagten; ikke almindelig kost, som 
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en høne, mælk eller ost, sådant som Rebekka og Jakob ple-

jede at give ham, men vildt. Og på denne måde viser han 

faderen, at han tager sig meget mere af ham end Jakob el-

ler deres moder; og ved denne tjeneste og flid bevirker 

han, at faderen stedse blev ham mere og mere gunstig og 

bevågen, han som allerede før var ham meget gunstig. Ja, 

sådan må man bære sig ad med dem, som man vil snyde 

og bedrage. 

 Men også hans hustruer hjalp ham dertil, hvilke godt 

kunne smigre for den gamle mand med søde ord og imid-

lertid over al måde forbitrede og fortørnede den stakkels 

moder, fordi de vidste, at hun ugerne så, at Esau skulle 

have æren og Jakob foragtes sådan. Men Rebekka tænkte: 

Esau, du hædrer ikke din fader for hans egen skyld, som 

om du var så from, men for din egen nyttes skyld; non 

propter te, sed propter tuum te, som man plejer at sige på 

latin; det er ikke din fader, men dig selv, du mener dermed. 

For hans mening er ikke, af et rent hjerte at hædre sin fa-

der, men han søger derved at opnå regeringen og præste-

dømmet for sig, sine hustruer og børn. Dette forstod Re-

bekka. 
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 For sådan er alle hyklere til sinds. De er ulve i fåreklæ-

der, hvormed de bedrager sine forældre, herrer og brødre 

osv. Isak gav vistnok ikke agt derpå; Rebekka derimod 

mærkede det godt og forhindrede denne list ved en under-

lig plan. Sådan var vel Esau en lydig søn, men Gud vidste 

intet derom. Jakob derimod syntes slet ikke at hædre sin 

fader; men efter Guds dom gør han det alene. For Gud ser 

til  hjertet. Esau bringer harer og vildt og smigrer derved 

den gamle fader; derfor elskes han desto mere; men det er 

sandt hykleri. Derfor forøges nu derved Isaks enfoldighed, 

som lader sig bedrage ved sådant hykleri. 

 Men det er et såre ondt eksempel, og de gudfrygtige 

skal lære at hade dette hykleri og frygte Herren. For Gud 

spørger ikke, om en gør noget stort eller meget, ligesom jo 

Esau efter det ydre skin opfyldte det fjerde bud i højeste 

grad; men i virkeligheden gør han intet mindre; for hans 

hjerte er ikke retskaffent og rent, og det vil Gud have frem-

for alle ting. Desuden bryder Esau sig ikke om faderen, 

men kun om sin førstefødsel, som man sidenhen endda 

mere skal få at se, når han mister velsignelsen. For havde 

han elsket sin fader ret af hjertet, så havde han også kunnet 

bære forbandelsen med tålmodighed og sagt: kære fader, 
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skønt du og jeg var af en anden mening, så vil jeg dog nu 

adlyde også min moder, have tålmodighed og tage til takke 

med, at velsignelsen sådan er fravendt mig. Men hans 

hjerte er ganske anderledes til sinds; for han siger: det 

kommer snart, at vi skulle sørge for min fader, da vil jeg 

slå Jakob, min broder, ihjel. Men er det på denne måde, 

man skal hædre forældrene? Derfor så Gud som hjerteken-

deren hans djævelske og morderiske hjerte. Esau kunne 

vel en tid skjule det, for at hans fader ikke skulle mærke 

det; men sidenhen farer han frem med vold. 

 Men det kræver den ære, som børnene er skyldige at 

vise sine forældre, at du, selv om de bestemmer noget 

imod din vilje, dog alligevel skal være og blive dem lydig. 

Derfor beskriver Moses Esau sådan, at han var en stor hyk-

ler, som ved særlige tjenester indsmigrede sig hos sin fa-

der, men dog skammelig bedrog ham med dette hykleri. 

 Skønt nu Isak, som er blind og meget gammel, er ble-

vet bedraget af sin søn, som efter det ydre skin var ham så 

såre lydig, så dømmer dog Gud ret og vender velsignelsen 

fra den onde hykler Esau til den fromme og enfoldige Ja-

kob. Og det foreholdes os til lære og eksempel, så vi skal 

lære at frygte Gud, hvem vi ikke kan bedrage med vort 
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hykleri; han ser til hjertet. Derfor er det det bedste, at man 

handler smukt enfoldig, i hvad man har at gøre, og lever 

med oprigtigt hjerte. Og man skal ikke spøge med Gud, 

hverken i religionen eller i det borgerlige eller i det huslige 

liv, fordi sådan spøg og hykleri aldrig plejer at forblive 

ustraffet. 

 Efter at nu hykleren har forenet sig med sine to hu-

struer og sine børn om at bedrage den gamle fader, for at 

han, Esau, kunne indsættes til arving, så følger nu Rebek-

kas plan, som strider lige imod dette anslag. For Rebekka 

begik en såre dristig handling og vender op og ned på alt 

og forhindrer alle anslag, som Isak, hendes mand, og Esau, 

hendes søn, havde gjort. 
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v5-10. Rebekka hørte Isak tale med sin søn Esau, og da Esau 

var gået ud på steppen for at jage noget vildt til sin far, sagde 

hun til sin søn Jakob: »Jeg har lige hørt din far sige til din bror 

Esau: Skaf noget vildt, og lav en ret til mig; den vil jeg spise, 

så jeg kan velsigne dig for Herrens ansigt, før jeg dør. Hør nu, 

hvad jeg giver dig besked om, min søn! Gå ud til småkvæget, 

og hent to fine gedekid til mig; så vil jeg lave din fars livret af 

dem. Den skal du bringe din far, så han kan spise og velsigne 

dig, før han dør.« 

Herhen hører nu beskrivelsen af den måde, som fædrene 

brugte, enten når de velsignede andre eller selv blev vel-

signede. Men Moses fortæller kun ligefrem her efter begi-

venheden, hvad den førstefødte måtte gøre, hvordan han 

måtte være klædt, for at modtage velsignelsen. Han tilføjer 

intet mere, uagtet de dog brugte nogle bestemte ceremo-

nier derved. Sådan er fyrsterne nu til dags, når de modtager 

sine len af kejseren, ikke klædte i sine sædvanlige klæder, 

men de ifører sig fyrsteligt skrud, med prægtige hjælme, 

skjolde og våben. Dette er ydre skikke, og sådan bys bru-

ger verden for at offentliggøre, hvad man har for, og pry-

der det dermed. Sådan lagde Moses hænderne på Josva, 4 

Mos 27, 20, og Gud siger: Overdrag ham noget af din 

myndighed, det er: du skal prise ham for folket med en kort 

tale, for at de kan vide, når han sådan er rost af dig, at han 

også fortjener, at de skal høre og følge ham. Sådan bærer 
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også vi os ad, når studenterne kommer sammen, og de, 

som har erhvervet doktorgraden eller magistergraden, of-

fentlig udråbes. Sådan går det også til ved bryllupper; da 

gå de unge ægtefolk i kirken, pyntede med nye klæder; na-

boerne indbydes til også at gå med for at hjælpe til at 

smykke denne bryllupsfest og de almindelige skikke; da 

bereder man et måltid til brudgommens og brudens ære. 

 Ganske på samme måde brugte de også nogle særlige 

skikke, når de modtog førstefødslens velsignelse. Først 

måtte man berede faderen et måltid. Dette skete ikke uden 

offer; begge ofrede de til Gud, og begyndte sådan med of-

ret. Sådan plejer også vi, når vi kommer offentlig sammen, 

at begynde med bøn eller taksigelse. Og ligesom vi beder, 

når vi lægger hænderne på dem, som ordineres og indsæt-

tes til det kirkelige eller præstelige embede, sådan bragte 

også Esau først et offer, dernæst satte han noget deraf frem 

for sin fader, at han skulle spise deraf. 

 Den anden ceremoni var denne: Den, som skulle mod-

tage velsignelsen, måtte iføre sig en præstelig dragt, som 

passede til den præstelige handling og til førstefødslens 

velsignelse. Og her viser Moses, at Rebekka havde i for-
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varing de præstelige klæder. Jakob tænkte ikke derpå, op-

gav næsten ganske førstefødslen og mistvivlede derom for 

sin person; men hun gemte klæderne med stor omhygge-

lighed. Men dengang var de begge, Esau og Jakob, syv-

oghalvfjerds år gamle, og dog forblev disse klæder endnu 

bestandig i forvaring hos faderen og moderen, af hvem 

man måtte forlange dem, når man skulle bruge dem. Og 

jeg tænker, at Rebekka havde sine egne tanker med sådan 

at opbevare klæderne i sit værge, såsom kronen, scepteret, 

den fyrstelige dragt og hvad mere der henhørte til første-

fødslens ære og herlighed. 

 Men her kommer nu et såre vanskeligt spørgsmål og 

en sådan knude, som ikke vel kan løses, nemlig om det da 

også sømmede sig, at Rebekka og hendes søn Jakob skulle 

lyve og bedrage den hellige patriark, da han var blind og 

gammel, i en sådan stor og vigtig sag og sådan fratage 

Esau velsignelsen og førstefødslen? For først synder de 

imod loven og den almindelige regel, dernæst mod det 

guddommelige svar, som Isak forstod anderledes, end Re-

bekka ville forstå det; for det tredje mod faderens vilje og 

myndighed. Og Rebekka anmasser sig de kongelige og 




